
 مهاجرت اقلیمی 
در ایران جدی است
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اقلیمی دست به مهاجرت زده اند
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و هم بر پاسخگویی دیگر نهادها 

نظارت می کند
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برد شماره 4
اولین بارقه های امید درباره عملکرد تیم ملی در 
لیگ ملت های 2022 والیبال، ســرانجام نمایان 
شده اند. پس از چند نتیجه ناامیدکننده در هفته 
قبلی رقابت ها، این بار تیم ملــی با یک نمایش 
بی نقص آمریکا را شکســت داد و حتی با وجود 
باختن بــه برزیل، به دلیل تــاش مضاعفی که 
در آن مســابقه به خرج داده بود، مورد تشــویق 
حاضران روی ســکوها قرار گرفت. شــاگردان 
عطایی دیروز چهارمین بردشان در لیگ ملت ها 
را روبه روی کانادا جشــن گرفتند. البته که این 
کشــور هرگز جزو ابرقدرت های دنیای والیبال 
نبوده و شکست دادنش، یک اتفاق عجیب و دور 
از ذهن نیســت اما نباید فراموش کرد که همین 
تیم در مجموع تقابل های قبلی با تیم ملی ایران، 
بردهای بیشتری به دست آورده است. این بازی 
به یک دلیل خاص بــرای والیبال ایران مهم بود. 
تیم ملی در المپیک توکیو به شکل ناباورانه ای 3 
بر صفر به کانادا باخت. حالا اما پسران ایران موفق 
شدند در 3ست متوالی از این رقیب انتقام بگیرند و 
به جایگاه هشتم جدول لیگ ملت ها صعود کنند. 
در بین نفرات ترکیب ثابت تیم ملی فقط میاد 
عبادی پور در رقابت های المپیک روبه روی کانادا 

به زمین رفته بود.
ایران که مثل کانادا در مقایسه با المپیک تغییرات 
زیادی داشت، ست اول را کاما نزدیک به حریف 
شروع کرد و 2 تیم تا اواسط ست اول پابه پای هم 
پیش رفتند اما از امتیــاز 12به بعد، ایران کم کم 
توانســت خودش را از حریف جدا کند. البته که 
با بی تجربگی چنــد بازیکن تیــم ملی، چیزی 
نمانده بود که حریف کاما به مسابقه برگردد اما 
درخشش به موقع امیرحسین اسفندیار و سرویس 
عالی او، فرصت بازگشت را به کانادا نداد. سرویس 
تماشایی کاپیتان عبادی پور نیز در نهایت ست اول 
این مسابقه را به سود تیم ملی ایران تمام کرد. بازی 
در ســت دوم، نزدیک دنبال شد و سرویس های 
مهارنشدنی »تیموتی مار« به عنوان کلیدی ترین 
ستاره کانادا، دریافت عقب زمین ایران را با مشکل 
مواجه کرد. با این حال، باز هم اسفندیار در لحظات 
حساس مســابقه خوش درخشــید تا تیم ملی 
بی جهت شــانس برتری در این ست را از دست 
ندهد و دچار لغزش نشود. به نظر می رسد باختن 
در ست دوم، عما روحیه را از کانادایی ها گرفت. 
آنها در ست سوم کاما تحت تأثیر بازی ایران بودند 
و دیگر حتی تیموتی مار هم در خط ســرویس، 
زهردار به نظر نمی رسید. تیم ملی بدون فشار و 
اضطراب، کارش را به خوبی انجام داد و ماموریت 
انتقام گرفتن از کانادا را با موفقیت تمام کرد. این 
یک پیروزی بی دردسر برای ایران بود که آرامش را 

به اردوی تیم ملی برگرداند.
ســتاره بی چون وچرای تیم ملی در این مسابقه، 
بدون شک امیرحسین اسفندیار بود؛ بازیکنی که 
دوباره به فرم خوب برگشته و آمادگی مطلوب را 
به دست آورده است. اسفندیار در لحظات حساس 
این مسابقه، مطمئن ظاهر شد و ایران را در مسیر 
تصاحب یک پیروزی ارزشــمند قــرار داد. او با 
رسیدن به 14امتیاز، بعد از امین اسماعیل نژاد که 
15 امتیاز گرفت، امتیازآورترین بازیکن تیم بود. 
هر چند که تیموتی مار از کانادا با 18امتیاز، از این 
حیث بهترین عملکرد را در بین بازیکنان درون 
زمین داشت. اســفندیار به جز 12امتیازی که از 
روی آبشــار در این بازی گرفت، 2بار هم موفق 
شد سرویسش را درون زمین حریف فرود بیاورد. 
در تیم ملی ایران به جز او، فقط میاد عبادی پور 
توانست در این مسابقه از سرویس، امتیاز مستقیم 
بگیرد. تیم ملی در این نبرد 4دفاع روی تور عالی 
هم داشــت که البته باز هم عدد چندان بالایی 
به نظر نمی رسد. 2بازی روبه روی آمریکا و کانادا 
و 2برد هیجان انگیز، بخشی از ناامیدی ها در مورد 
آینده این تیم را از بیــن برده اند. با این حال، این 
نفرات برای جا افتادن در تیم ملی و ساختن یک 
تیم هماهنگ، همچنان به زمان بیشــتری نیاز 

خواهند داشت.
تیم ملی بــا این پیروزی، حالا درســت نیمی از 
مسابقه هایش در لیگ ملت ها را با پیروزی تمام 
کرده و در رده هشــتم جــدول رده بندی دیده 
می شود. غافلگیری بزرگ مسابقه ها تا امروز تیم 
ملی ژاپن بوده که در 7مسابقه، 5بار برنده شده و 
ســکوی چهارم را از آن خودش کرده است. تیم 
ملی ایران تا امروز در 14ســت شکست خورده و 
در 12ست برنده بوده اســت.  2 پیروزی مهم در 
هفته دوم لیگ که یکی در مقابل آمریکا بود، این 
روحیه را به تیم ایران داد که هفته سوم را با شرایط 

بهتر آغاز کند.

 فصیحی؛ 
خانم سرعت ایران

فرزانه فصیحــی رکورد دوی 100متــر ایران را 
شکست. فصیحی که در دوهای سرعت و در دوی 
60متر نفر اول ایران اســت، دیروز در بورسا و 
مسابقات ترکیش چمپیونشیپ توانست رکورد 
جدیدی در فضای بــاز و در دوی 100متر به جا 
بگذارد. او 100متر را در 11ثانیه و 44صدم ثانیه 
دوید. رکورد قبلی این ماده در دست مریم طوسی 
بود. طوسی 8ســال پیش در 11ثانیه و 45صدم 
ثانیه رکورد این ماده را به نام خودش ثبت کرده 
بود. فصیحی در بازی های المپیک2020 توکیو 

هم دوید و از مرحله مقدماتی صعود کرد.

خبر آخر
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سعید صادقی رسما به پرسپولیس پیوست.
سروصدای زیاد، تبلیغات بیش از حد و 

دستمزد بالا، آفت بمب های نقل وانتقالات

خط تولید اسدی
از پرسپولیس پیشنهاد داشتم

میلاد زکی پور که حالا با سپاهانی ها قرارداد 
بسته مدعی است قرمزپوش نشدنش ربطی به 

هواداران این تیم نداشته است 18

 روز مانده تا 
جام جهانی

لیگ ملت های والیبال

ایران

لهستان
22:30

سه شنبه  14 تیر 1401

ایران

ایتالیا
16:30

پنج شنبه  16 تیر 1401

ایران

اسلوونی
19:30

جمعه  17 تیر 1401

صربستان

ایران
19:30

شنبه  18 تیر 1401

ولز

ایران
13:30

ایران 

آمریکا
22:30

جمعه 4 آذر 1401

سه شنبه 8 آذر 1401

دوشنبه 30 آبان 1401
B جام جهانی- گروه

انگلیس

ایران
16:30

سنگال

هلند
13:30

دوشنبه 30 آبان 1401
جام  جهانی- افتتاحیه

برنامه بازی

 نمايش درخشان پسران ايران، چهارمين
 پيروزي تيم ملي واليبال را در ليگ  ملت ها رقم زد. 

 حريف ديروز، کانادا  بود که در المپيک
  ايران را  3بر صفر برد اما اين بار  با

همين نتيجه شکست خورد
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کاناداغ!
بررسی یک اتهام که هرازگاهی داغ می شود. در 

آخرین فهرست اعلام شده برای تیم ملی، استقلال 
6سهمیه داشت و پرسپولیس تنها 2سهمیه

تیتر یک

صفحه17

یادداشتسرمقاله
محسن محمدی الموتی؛  عضو هیأت علمی دانشگاهعبدا... گنجی؛مدیرمسئول

هر اندیشــه ای که خود را متمایز از اندیشــه دیگران 
 می داند با مفاهیم مستقل تفســیر و منتقل می شود.

مفاهیم مشــترک بین اندیشــه ها عموما بــه التقاط 
می  انجامد که نمونه های آن در تاریخ معاصر ایران روشــن است. بعد از خرداد1376 
برخی به این راهبرد رسیدند که با مفاهیم غیربومی مانند جامعه مدنی یا دمکراسی 
نمی توان تا عمق جامعــه ایران پیش رفت. برای مبارزه با جمهوری اســلامی نیز به 
این باور رســیدند که همان مفاهیم معرفه موجود را باید قلــب معنا و ماهیت کرد. 
چون مردم مفاهیم دینی موجود را مــی فهمند.به طور مثال »دیکتاتوری صالحان« 
را به جای نظام دینی مفهوم  ســازی کردند و به جای واژه»اومانیزم« در سال 1381 
در خانه معلــم همدان»اومانیزم الهی«را مفهوم ســازی کردند که در ســال های 
1385 تا 1391 نیز بعضا تکرار شــد. اکنون معنازدایی یا تهی کردن مفاهیم معرفه 
 انقلاب اسلامی و جمهوری اســلامی بخشــی از مبارزه با جمهوری اسلامی است.

مفاهیمی که ارزش های انقلاب اسلامی را منتقل یا معنا می کنند بیشتر مورد هجوم و 
معادل سازی برای تهی کردن و به سخره گرفتن  است. در این پروسه بین داخل و خارج 
کشور نیز همســویی کامل وجود دارد. به قول فوکو، قدرت در واژه هاست و واژه های 
قدرتمند می توانند نقشــی برتر از قدرت قهری-نظامی تولید کنند. به همین دلیل 
عمده مفاهیم مورد استفاده در سپهر جمهوری اسلامی یا به سخره گرفته می شود 
یا معادل لیبرال آن را به بــازار محاورات می آورند. در فقــره اخیر دیدیم که چطور 
بدون دلیل و بدون مناسبت »دفاع مقدس« در فضای مجازی به مسیر تجاوز به زنان 
خوزستانی مفهوم سازی شد تا آن حماســه و ابهت و میدان جهاد و شهادت در ذهن 
نسل امروز تیره و تار شود. نمونه های ذیل بخشی از این معنازدایی است. رهبری دینی 
یا ولایت فقیه را »دیکتاتوری فردی« یا »استبداد دینی« معنا می کنند. مدافعان حرم 
را »مدافعان اسد« یا »برای پول رفته اند«، جهادتبین را »جهاد فاکتوری« نام نهادند. 
ساده زیستی برخی مسئولان را »ظاهرسازی« و تقیدات دینی را »ریاکاری« معرفی 
کردند. تربیت دینی فرزندان را »آموزش ایدئولوژیک«، دور زدن تحریم را »کاسبان 
تحریم« و »برادران قاچاقچی«، حضور مسئولان بین مردم را »شوآف«. همسویی قوا 
یا هم افزایی آنان را »با هم می خورند«، اصل جهاد را »خشونت طلبی و دشمن تراشی«، 
 عدالت را »توزیع فقر«، انقلابی گری را معادل »افراط گرایی«، سپاه را »حزب پادگانی«.

مردم سالاری دینی را »نبود دمکراســی و انتخابات آزاد«، حضور مردم در صحنه ها 
را »حضور حامیان حکومت«، ســاماندهی فضای مجازی را »کنترل مردم«، رعایت 
شئونات اجتماعی اســلام را »مبارزه با آزادی های فردی«، جامعه دینی را »جامعه 
مدنی«، جمهوری اســلامی را »اســتبداد دینی«، تکریم رهبری را »معصوم سازی 
و مقدس مآبی«، دشمنی آمریکا را »آمریکاســتیزی«، اصرار بر سنت های دینی را 
»عقب ماندگی«، حمایــت از علم و جنبش نرم افزاری را »علم دســتوری«، کنترل 
قیمت ها را »اقتصاد دســتوری« و یارانه را »صدقه« و ده ها گزاره دیگر را می توان به 
این لیست اضافه کرد. تغییر باورها از همین مفاهیم اتفاق می افتد و بخشی از مبارزه 
با باورها و اعتقادات مردم همین مفاهیم است. گویی جمهوری اسلامی هیچ کاری 
نباید بکند. تنها یک کار باید بکند، وظیفــه اش فقط اقتصادی از جنس رؤیا و مدینه 
فاضله است و راهی برای حل آن هم تسلیم شدن بدون قید و شرط در مقابل آمریکا 
هست. البته برخی تریبون داران و قلم به دستان دلسوز هم در این معنازدایی بی تقصیر 
نیستند. چراکه عدم استفاده درست از مفاهیم در سر جای خود می تواند سوژه سازی  
را به همراه داشته باشد. همانطور که نظر شخصی یک نماینده درباره ازدواج را تیتر 
یک رســانه با عنوان »داماد وارداتی« می کنند، امروز باید این مفاهیم را »مفاهیم 

جنگی« بنامیم که کم کم می تواند به باورهای ذاتی اســلام 
نیز تعمیم یابد. همانطور که »ســلام فرمانده« که در حیطه 

امام زمان بود را با »سلام درمانده یا ســلام پس مانده« معنادهی کردند و برای آنها 
ده ها کلیپ و سوژه ساختند.

طی روزهای اخیر، جمهوری اســلامی ایران، میزبان 
روسای جمهور ترکمنســتان، قزاقستان و همچنین 
وزیر خارجه روســیه در تهران بود. این دیدارها نقطه 
عطفی در مناسبات کشورهای حاشیه دریای خزر محسوب شده و تأثیرات بسزایی 

در توسعه روابط دوستانه این کشورها با یکدیگر باقی خواهد گذارد.
در این ارتباط، پرداختن به موضوع رژیم حقوقی دریای خزر به عنوان یکی از مباحث 
مهم و مورد توجه کشورهای ساحلی حاشــیه این دریا از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است و رئیس جمهور کشــورمان در دیدارهای اخیر خود بر همکاری با کشورهای 
حوزه دریای خزر به عنوان یکی از اولویت های سیاست خارجی ایران تأکید کردند. 
رشید مردوف، وزیرخارجه ترکمنستان نیز پس از سفر رئیس جمهور کشورش به 
تهران، در گفت وگوی تلفنی با دکتر امیرعبداللهیان بار دیگر به طور رسمی بر دعوت 
سردار بردی محمداف از سیدابراهیم رئیسی برای حضور در ششمین اجلاس سران 
کشورهای ساحلی دریای خزر که قرار اســت در آینده نزدیک در عشق آباد برگزار 

شود، تأکید کرد.
واقعیت این است که روابط ایران و کشورهای ساحلی دریای خزر، فراز و نشیب های 
زیادی را در موضوع مربوط به رژیم حقوقی این دریا طی سال های پس از فروپاشی 
شوروی سابق تجربه کرده است. حاصل مذاکرات 21ساله کشورهای ساحلی این 
دریا در قالب 5 نشست روسای جمهور، 7نشست وزرای خارجه و 54نشست گروه 
کاری و تدوین کنوانســیون وضعیت حقوقی دریای خزر موســوم به کنوانسیون 
آکتائو در قزاقستان بود. این کنوانسیون 24ماده ای پس از امضای روسای جمهور 
5کشور ساحلی در 12آگوست 2018میلادی )21مرداد 1397( به فاصله کوتاهی 
به تصویب مجالس کشورهای ساحلی این دریا به جز جمهوری اسلامی ایران رسید 
و در این مدت مسئولان کشورهای حاشیه دریای خزر به ویژه قزاقستان و آذربایجان 
خواستار تسریع در تصویب کنوانسیون خزر در مجلس ایران شده اند. به نظر می رسد 
این تعجیل در تصویب، نشان از اشــتیاق وافر کشورهای استقلال یافته به اجرایی 

شدن هرچه سریع تر این کنوانسیون دارد.
از سوی دیگر توجه به واکنش افکار عمومی متاثر از فضاسازی رسانه ای ضد انقلاب 
و اپوزیسیون خارج نشین در موضوع دریای خزر نیز قابل توجه است؛ به گونه ای که 
هر از چندگاه که موضوع رژیم حقوقی دریای خزر مطرح می شود، فضای مجازی 
مملو از انتقاد به » فروختن خاک« )در اینجا آب( وطن به همســایگان شــمالی و 
»نقض تمامیت سرزمینی« می گردد و در شبکه های اجتماعی مطالب غیردقیقی 
مبنی بر از دســت دادن ســهم 50درصدی ایران و خیانت دولتمردان گذشته به 
 میان آورده و با تعابیر مختلــف نظیر ترکمانچای دوم، قرارداد ننگین و... انتشــار

 می یابد.
 اگرچه شــرح این ســند، مفصل اســت اما به طور اجمالی باید توجه داشــت که 
کنوانسیون دریای خزر از نقاط ضعف و قوت برخوردار است و مواجهه با آن با نگاه 
صفر و صدی صحیح نیست. همچنان که در این ســند به حضور همه طرف ها در 
موافقتنامه تعیین خطوط مبدأ مســتقیم و درنظر گرفتن شکل نامساعد ساحلی 
یک کشور و ممنوعیت استقرار پایگاه نظامی قدرت های بیگانه در قلمرو کشورهای 
ساحلی اشاره شده که می تواند تأثیرات مثبتی بر منافع و امنیت ما داشته باشد، در 
ماده یک کنوانســیون، چارچوبی در تعریف خط مبدأ گنجانده شده که اختصاص 
آب های داخلی کشور را با چالش مواجه ســاخته یا امکان عبور کشتی های بیگانه 
تحت لوای پرچم کشورهای ســاحلی را از دریای خزر ممکن می سازد. همچنین 

ورود کنوانسیون آکتائو به موضوع تعبیه بافه ها و خطوط لوله  
زیردریایی)ماده14( عملًا موجب به رسمیت شناخته شدن 

سیاسی و حقوقی طرح آمریکایی ترانس خزر خواهد شد که درصورت عدم مراقبت 
می تواند آثار و نتایج منفی برای منافع ملی کشور به همراه داشته باشد.

 تهی کردن مفاهیم انقلاب از معنا،
بخشی از جنگ ترکیبی

 دولت سیزدهم و فصل جدید
روابط ایران و کشورهای ساحلی  خزر
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 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

روایت های خواندنی مستأجران از مالکان با انصاف
از روزی که نرخ اجاره ها فضایی شــده موجی راه افتاده 
که خیلی ها صاحبخانه ها را بی انصاف قلمداد می کنند. 
واکنش کاربران شبکه های اجتماعی که در واقع نوعی 
نظرسنجی مردمی است در پاسخ به این پرسش ساده 
»چه کسی صاحبخانه های منصف دارد؟« را بخوانید 

تا با انصاف ترین صاحبخانه ها را بشناسید.

راه هایی برای رها شدن از نفخ و مشکلات مصرف حبوبات
به خاطر داشــته باشــید که تنوع غذایی از اصول حفظ 
سلامتی است و حبوبات سلامت ترین غذاها هستند. 
حبوبات از مغذی ترین و سالم ترین خوراکی های جهانند 
که مصرف روزمره آنها مقادیر قابل توجهی از نیاز بدن به 
ریزمغذی ها را تامین خواهد کرد. با این حال، پخت آنها 
نکاتی دارد که باعث رفع نفخ و اصلاح مزاج آنها می شود.

تصاویری خاص از کشتی یونانی کیش که تا به حال ندیده اید 
»امپایر ترومپت«، »نچرالیست«، »کورش پارسی«، 
»همدان« و در آخر »کولا اف« نام هایی است که در 
طول تاریــخ بر کشــتی یونانی بــه گل نشســته جزیره 
کیش گذاشــته شــده و داســتان های متفاوتی درباره 
علت این حادثه روایت شده است. در ادامه به ماجرای 

کشتی یونانی کیش نگاهی گذرا انداخته ایم.

تصاویری دیده نشده از مراسم حج
۷۰سال زمان زیادی نیست اما در همین مدت تکنولوژی 
با چنان سرعتی رشد کرده که امکانات زندگی را به کل 
متحول کرده است و همین امکانات سفر به مکه را برای 
علاقه مندان به این زیارت آســان کرد تــا آنجا که دیدن 
تصاویر قدیمی این مراسم تعجب برانگیز  است برخی از 

این تصاویر را در همشهری آنلاین ببینید.

موش های تهران قوی تر شده اند
افزایــش تعــداد موش هــا در روزهــای گــرم تهــران بــه 
معضلــی حــاد و آزار دهنــده بــرای شــهروندان تبدیــل 
شــده اســت و بــا وجــود آنکــه معــاون امــور مناطــق 
سازمان مدیريت پسماند شهرداری تهران از کاهش 
۳۵درصــدی شــکایت شــهروندان از موش هــا خبــر 
می دهد اما شهر همچنان با این معضل درگیر است.

اقتصاد

سلامت

گردشگری

جامعه

شهر

تهی کردن مفاهیم 
 انقلاب از معنا،

بخشی از جنگ ترکیبی

هر اندیشــه ای که خود را متمایز از 
اندیشــه دیگران می داند با مفاهیم 
 مســتقل تفســیر و منتقل می شود.

مفاهیم مشترک بین اندیشه ها عموما 
به التقاط می  انجامد...

 متن کامل را  در همین صفحه بخوانید.

سرمقاله مدیرمسئول

ادامه در 
صفحه2

ادامه در 
صفحه2

داده نما
همشهری آنلاین/ گرافیک: مهدی سلامی

 آمار   و  ارقام 
معاینه فنی تهرانی ها

 502 هزار
 مراجعه خودرو  در  ۳ماهه  

نخست سال 14۰1

372هزار
معاینه فنی  از ابتدای 
سال تا پایان خرداد 
صادر شده است.

50هزار
 مورد نقص مربوط 

به آلایندگی

29هزار
مورد همراستایی

13هزار
مورد کمک فنر

37هزار
مورد تست ترمز

53هزار
مورد وضعیت ظاهری

390هزار
  مراجعه خودرو 

از ۵۰2هزار دستگاه

182هزار
دستگاه  خودرو به 

دلایل زیر در خردادماه 
مردود شده اند.

25درصد
موفق به اخذ معاینه فنی 
در مراجعه اول نشدند.

4 هزار
 خودرو روزانه به مراکز 
معاینه فنی شهر تهران 

مراجعه  می کنند.

براساس قانون، خودروهای شخصی از زمان تولید به مدت 4سال از انجام 
معاینه فنی معاف هستند و باقی خودروها باید سالانه برای گرفتن معاینه 
فنی اقدام کنند. سرپرست ستاد معاینه فنی خودروهای تهران در این رابطه 
گفت که میــزان مراجعــه خودروها به مراکــز معاینه فنی  در ۳ماه نخســت 

امسال نسبت به گذشته، 8 درصد بیشتر شده است.

ایجاد 5 مرکز برای معتادان خاص

فريب سگ های موادياب با ترشی شيشه

شهرداری  از راه اندازی 2 هزار ظرفیت جدید برای پذیرش معتادان ویژه متجاهر خبر داد

قاچاقچیان چه ترفندهاي جدیدي براي جابه جایي مواد دارند؟

توافق برای بازگشت به وین

 فروش آنلاین گیوه مریوان 
در نیویورک و پاریس

امیرعبداللهیان و جوزپ بورل از آمادگی ایران و اروپا برای 
ازسرگیری مذاکرات احیای برجام در وین خبر دادند

شمخانی در دیدار با بورل: به دنبال توافقی 
قوی، قابل اتکا و پایدار هستیم

استارت آپ ها در شرایط تحریم هم توانسته اند محصولات 
عیروستاییان  ایران را به کشورهای مختلف جهان صادر کنند

ا نو
مین

ي/ 
هر

مش
س: ه

عک

9و12

رکوردشکنی ایران در تولیدگاز

 1000میلیون مترمکعب 
 تولید گازخام، رکورد روزانه 

در سال14۰۰ بود.

 4درصد
تولید روزانه گاز خام در سال14۰۰ 
نسبت به سال 1۳99 افزایش یافت.

توسعه فازهای میدان گازی پارس جنوبی  در 14۰۰

پیشرفت فاز 11 پیشرفت فاز 14 فاز 1۳، 22 و24

%100%91%34

گزارش  امیدآفرین به ملت
 تورم اصلاح اقتصادی اخیر  

در کوتاه مدت رفع می شود
 دلیل هر افزایش قیمتی 

باید به مردم بیان شود
 توزیع عادلانه یارانه باعث 
کاهش فاصله طبقاتی می شود

 همزمان بارفع تحریم ها
دنبال خنثی سازی آن هستیم

  افزایش قیمتی در نان، 
دارو و بنزین نخواهیم داشت

رئیس جمهور در ششمین  گفت وگوی تلویزیونی خود، عملکرد ماه های اخیر دولت را تبیین کرد
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توافق برای بازگشت به وین
امیر عبداللهیان و بورل از آمادگی ایران و اروپا برای ازسرگیری مذاکرات احیای برجام در وین خبر دادند

 مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا دیروز به تهران آمد تا 
پیرامون آخرین وضعیت گفت وگوهای برجامی میان ایران دیپلماسی

و 1+4 بحث و تبادل نظر کند؛ سفری که اخبار منتشر شده 
از نتایج مثبت آن و افزایش امیدواری ها برای ازســرگیری مذاکرات احیای 

توافق هسته ای سال2015 در آینده نزدیک حكایت دارد.
به گزارش همشهری، وزیر امورخارجه ایران و جوزپ بورل روز گذشته در محل 
وزارت امورخارجه حدود سه ساعت ونیم به بحث و گفت وگو نشستند و پس  از 
آن در نشست خبری مشترک شرکت کردند؛ نشستی که طی آن هر دوطرف 

از آمادگی خود برای ازسرگیری گفت وگوهای احیای برجام خبر دادند.
حسین امیرعبداللهیان در این نشســت خبری با بیان اینكه گفت وگوهای 
مفصل، عمیــق و دقیقــی را دربــاره مطالبات ایــران با نماینــده عالی 
سیاست خارجی و امور امنیتی اتحادیه اروپا داشته  است، اظهار کرد: آمادگی 
داریم در روزهای آینده مذاکرات را از سر بگیریم و نفع اقتصادی ملت ایران 

برای دولت مهم هست.

ایران به دنبال گسترش مناسبات با اروپا
وی گفت: گفت وگوهای طولانی، اما مثبتی با اتحادیه اروپا داشــتیم؛ حفظ 
و گســترش روابط با اتحادیه اروپا از اولویت های جمهوری اسلامی ایران در 
پیگیری مناسبات با قاره اروپاســت.جمهوری اسلامی ایران به دنبال روابط 
متوازن با جهان است و در یک سیاســت خارجی متوازن، قاره اروپا برای ما 
از جایگاه مهمی برخوردار است. حفظ و گسترش روابط با قاره اروپا مشمول 
همه کشورهای این قاره، چه کشورهای عضو اتحادیه اروپا و چه کشورهای 
خارج از اتحادیه اروپا می شود؛ رویكردی که ازجمله اولویت های ما در پیگیری 

مناسبات با این قاره است.
رئیس دستگاه دیپلماسی با بیان اینكه سطح روابط و به ویژه مناسبات تجاری 
ایران و این قاره در تراز ظرفیت های موجود بین ایران و یكایک کشــورهای 
اروپایی نیست، عنوان کرد: امیدواریم به دنبال روابط و گفت وگوهای دوجانبه 
با یكایک کشورهای اروپایی و همچنین در ادامه گفت وگوها و توافق هایی که 

با آقای بورل داشتیم، شاهد توسعه و پیشرفت مناسبات باشیم.
امیرعبداللهیــان ادامه داد: در این نشســت بحث تداوم مذاکــرات ایران و 
طرف های دیگر برای لغو تحریم ها مورد برررســی قرار گرفت و آقای بورل 

از من خواستند که چگونه می توانیم از بن بست و توقفی که بعد از قطعنامه 
آژانس به وجود آمده است، خارج شویم. بنده گفتم که ایران همیشه از مسیر 
مذاکرات استقبال می کند. وی با بیان اینكه سعی می کنیم مشكلات و نقاط 
افتراقی را که وجود دارد، در مســیر گفت وگوهایی که به زودی ازسر گرفته 
خواهد شد برطرف کنیم، افزود: امیدواریم به طور مشخص طرف آمریكایی 
این بار واقع بینانه و منصفانه برای رسیدن به توافق، تعهدات خود را انجام دهد.

ازسرگیری مذاکرات بعد از سفر بورل
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا نیز در این نشست خبری گفت: برای 
ما مهم بود که به ایران بیاییم؛ هدف اصلی سفر من شكستن بن بست برجام 
و کم کردن تنش هاست. جوزپ بورل با تأکید براینكه برای من مهم است که 
بن بست برجام را از بین ببریم، افزود: قرار است مذاکرات برجام را در روزهای 
آینده و به سرعت آغاز کنیم.ما به عنوان هماهنگ کننده برجام، در ماه مارس 
پیشنهادهایی را مطرح کردیم و یک سری متن و سؤالاتی بود که قرار بود ایران 
و آمریكا آن را پاسخ دهند و قرار شــد مذاکرات متوقف شود تا این سؤالات 
پاسخ داده شــود، اما قرار نبود این توقف 3ماه بینجامد. مذاکرات باید ازسر 

گرفته شود و این تصمیمی است که باید در تهران و واشنگتن گرفته شود.
بورل ادامه داد: بعد از سفر من، مذاکرات وین آغاز می شود و تیم من در آنجا 

خواهد بود. رسیدن به توافق برای کل دنیا و جهان مهم است، چراکه ما از ماه 
فوریه در دنیای دیگری زندگی می کنیم و جنگی بین روسیه و اوکراین آغاز 
شده و اگر در چنین فضایی توافق تاریخی ما به نتیجه برسد، بسیار مهم است.

وی با تأکید بر اینكه این جلسه  مهم بود، چراکه مذاکرات وین ازسر گرفته 
خواهد شد، تصریح  کرد: دنیا به دنبال ثبات و امنیت است و امیدواریم با این 
توافق، امنیت اقتصادی ایران تأمین شــود و همچنین دغدغه عدم اشــاعه 
هسته ای هم برای جهان رفع شود. بورل اضافه کرد: خوشحال خواهم شد که 
دوباره به تهران برگردم و درباره روابط ایران و اتحادیه اروپا به بحث و گفت وگو 
بنشینیم، چراکه ایران بازار بزرگی است و اقتصادهای ما می توانند همدیگر 
را کامل کنند؛ لذا برجام می تواند این ریل را کامل کند. ما در مورد مســائل 

کنسولی نیز صحبت می کنیم.

شمخانی در دیدار با بورل: به دنبال توافقی قوی، قابل اتکا و پایدار هستیم 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در دیدار عصر شنبه  خود با علی شمخانی نماینده مقام معظم رهبری و دبیرشورای عالی امنیت ملی با اشاره به 
رویکرد اتحادیه اروپا در زمینه مبارزه با تروریسم، دفاع از حقوق بشر، تامین امنیت انرژی و تحکیم امنیت پایدار در نظام بین الملل گفت: جمهوری 
اسلامی ایران براساس راهبرد ثابت خود و با صرف هزینه های مادی و انسانی قابل توجه، اقدامات کم نظیری را در حوزه های ذکر شده به انجام رسانده 
که منافع آن متوجه جهانیان به ویژه شهروندان اروپایی بوده است. شمخانی با انتقاد از کم توجهی اروپا به نقش سازنده ایران در ایجاد امنیت پایدار در 
منطقه و نظام بین الملل گفت: متأسفانه روابط راهبردی اروپا با برخی کشورهایی در حال توسعه است که مظهر شر، ناامنی و تروریسم دولتی در جهان 
هستند. دبیرشورای عالی امنیت ملی بدعهدی آمریکا و بی عملی اروپا در برجام را تجربه ای تلخ برای مردم ایران عنوان کرد و افزود: اقدامات جبرانی 
ایران در بخش هسته ای صرفا واکنشی قانونی و عقلانی به یکجانبه گرایی آمریکا و انفعال اروپا بوده و تا زمانی که رویه غیرقانونی غرب تغییر نکند، 
ادامه خواهد داشت. شمخانی رفع تحریم های غیرقانونی و تحقق انتفاع اقتصادی همه جانبه و پایدار را هدف ایران از ورود به مذاکرات وین عنوان کرد 

و گفت: توافقی که 2 اصل ذکر شده را با ارائه تضمین قابل اتکا از سوی آمریکا و اروپا تامین نکند هیچ مطلوبیتی برای ایران ندارد.
جوزپ بورل نیز در جریان این ملاقات  با اشاره به گفت وگوی خود با مقامات آمریکایی پیش از سفر به تهران افزود: دولت بایدن به دلایل مختلف به دنبال 
دستیابی به توافق برای احیای برجام است. مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا ملاحظات جمهوری اسلامی ایران را با توجه به تجربیات گذشته در 
زمینه اخذ تضامین برای اطمینان از پایدار بودن توافق جدید قابل درک عنوان کرد و گفت: من به عنوان هماهنگ کننده مذاکرات در تلاش هستم که 

دیدگاه های طرفین را متناسب با مقدورات سیاسی و فنی برای شکل گیری توافق به یکدیگر نزدیک کنم. 

مكث

یک سفر و چند دستورکار
ســفر قریب الوقوع نخســت وزیر عراق به تهران خبری بود که 
دیروز ازســوی برخی منابع خبری منطقه ای منتشــر شــد و 
بازتاب گسترده ای نیز به همراه داشت؛ سفری که کارشناسان 
معتقدند با توجه به شرایط سیاسی سخت این روزهای عراق، با 

دستورکارهای متنوعی انجام می شود.
به گزارش همشــهری، گفت وگوهای امنیتی یكی از مهم ترین 
محورهای گفت وگوهای دوجانبه در ماه های اخیر میان تهران 
و بغداد بوده اســت و جمهوری اســلامی بارها نگرانی  خود را از 
فعالیت هــای ضدامنیتی رژیم صهیونیســتی در منطقه اقلیم 
کردســتان، به طرف عراقی منتقل کرده  اســت؛ موضوعی که 
حتی حمله موشكی ایران به اهداف صهیونیستی در اربیل را نیز 
به دنبال داشت. فواد حسین، وزیرخارجه عراق اخیرا در گفت وگو 
با یک شبكه مصری تلاش کرد جمهوری اسلامی را به دخالت در 
امور این کشور متهم کند؛ »تهران اکنون زبان جدیدی از بغداد 
می شنود؛ زبانی که از قبل وجود نداشت. ما به ایرانی ها گفتیم 
که به همكاری مشــترک نیاز داریم و به دخالت از طرف ایران 
نیاز نداریم. روابط با ایران از مرحله »سكوت« به مرحله »صریح 

سخن گفتن« رسیده است.«
 برخی منابع خبری معتقدنــد با توجه به ســفر » بایدن« به 
عربستان در آینده نزدیک و تأثیر این سفر بر رفتار سعودی ها، 
بررســی آخرین وضعیت گفت وگوهای ایران و عربســتان از 
مهم ترین محورهای سفر الكاظمی به تهران خواهد بود. پس از 
اینكه »میدل ایست نیوز« در خبری مدعی شد نخست وزیر عراق 
در سفری از پیش اعلام نشده به تهران سفر می کند، برخی منابع 
خبری مدعی شدند دراین سفر مسائل مهمی در ارتباط با روابط 
دیپلماتیک ایران و عربستان سعودی مورد بررسی قرار می گیرد.

براین اساس شبكه »المیادین«، دیروز به نقل از منابعی گزارش 
داد که »مصطفی الكاظمی، نخســت وزیر عــراق به زودی در 
عربستان ســعودی و ایران حضور خواهد یافت.« این منابع که 
اشاره ای به نام آنها نیز نشــده، در گفت و گو با این شبكه لبنانی 
اضافه کردند: »ســفر متعاقب الكاظمی به 2 کشور در راستای 

گفت و گوهای اخیر ریاض و تهران در بغداد است.«

 تهی کردن مفاهیم انقلاب از معنا،
بخشی از جنگ ترکیبی

ادامه از  دینــداران واقعی مخالــف کلیت نظام 
جمهوری اسلامی بدون تردید نیستند لذا صفحه اول

نقشی در این میان ندارند. بنابراین می توان تولیدکنندگان آن 
را »غیریت« دانست. راه مبارزه و پاسداری از مفاهیم ارزشی و 
قدرتمند انقلاب اسلامی تولید مفاهیم مجدد و نوزایی مفاهیم 
بــرای گام دوم انقلاب اســت. همانگونه کــه در صدر انقلاب 
مفاهیمی مانند »استكبار«، »شــیطان بزرگ«، »اسلام ناب 
محمدی«، »مرفهین بی درد«، »اســلام آمریكایی« و... تولید 
می شــد، اکنون نیز باید این مفاهیم تولید و منتشــر شــود؛ 
مفاهیمی که در ســلام فرمانده به زبان ســاده امــا قدرتمند 
خودنمایی می کرد و مردم را در اوج گرما به میدان های سرود 
می کشاند.راه حل آن بازگشت اندیشه به ساحت انقلاب اسلامی 
و به میدان آمدن اندیشــمندانی اســت که صلاحیت تولید و 

تئوریزه کردن مفاهیم را دارند.

دولت سیزدهم و فصل جدید روابط 
ایران و کشورهای ساحلی دریای خزر

به هرترتیب، آنچه مشــخص است اینكه  ادامه از 
اگرچه این سند کلیات و اصولی اساسی را صفحه اول

درباره ابعاد مختلف دریای خزر در برگرفته، اما 2موضوع مهم و 
حیاتی یعنی »تعییــن خط مبدأ« و »تحدید حدود بســتر و 
زیربســتر« به  دلیل اختلافات موجــود، از دســتور کار این 
کنوانسیون خارج و به مذاکرات آینده سپرده شده بود و به نظر 
می رســد به طور رســمی تا این مرحله، هیچ تعیین درصد یا 
ســهمی از دریا صورت نپذیرفته و جمهوری اســلامی ایران 
همچنان از حقوق حاکمه 20درصدی خود در خزر برخوردار 
است.  از سوی دیگر لازمه اجرای کنوانسیون نیز تعیین خط مبدأ 
است.یعنی تا زمانی که خط مبدأ تعیین نشود، کنوانسیون قابل 
اجرا نیست. این مسئله موجب می شــود اجرای مقررات اصلی 
کنوانسیون عملا منوط به انعقاد موافقتنامه موصوف باشد زیرا تا 
زمانی که خطوط مبدأ کشورهای ساحلی مشخص نشود، حدود 
مناطق دریایی آنها نیز مشخص نخواهد بود. ماده 22نیز اجرای 
این کنوانسیون را منوط به تصویب همه کشورهای ساحلی کرده 
است. بر این اساس همانگونه که رئیس جمهور محترم کشورمان 
در دیدار اخیر با سرگئی لاوروف، وزیر خارجه روسیه به درستی 
بر ممنوعیت حضور و مداخله بیگانگان در دریای خزر و توجه به 
وضعیت استثنایی سواحل جمهوری اسلامی ایران تأکید کردند، 
مجلس شورای اسلامی نیز می بایست تا زمان انعقاد موافقتنامه 
خط مبدأ، از تصویب کنوانسیون آکتائو خودداری کند تا زمانی 
که جمهوری اسلامی ایران در مذاکرات پیش رو اطمینان حاصل 
کند که براســاس اصل انصاف و حقوق تاریخی خود در دریای 
خزر، قادر به تعیین خطوط مبدأ مســتقیمی همانند ســایر 
کشورهای حاشــیه این دریا می شود که براســاس آن حدود 
خارجی آب های سرزمینی کشور، پیشروی مناسب را حداقل در 

محدوده 20درصدی در این پهنه دریایی داشته باشد. 

سیداسماعیل خطیب
وزیر اطلاعات 

ســربازان گمنــام امــام زمــان )عــج( 
به عنوان ضابطان قضایی تمام کوشش 
و همراهــی خــود را در انجــام رســالت 
خطیــر حفــظ امنیــت ایــن مــرز و بــوم 
به کار خواهند گرفت. تروریســت های 
روســیاه آلبانی نشــین نیــز هیــچ گاه از 
آتش انتقام ۱۲هزارشهید جنایات آنها 

در امان نخواهند بود./ ایرنا

حسن کاظمی قمی
نماینده ویژه رئیس جمهور در امور 

افغانستان 
در  آمریــکا  طرح هــای  و  حضــور 
خاورمیانــه و جنــوب آســیا پیامــدی 
جــز ویرانــی و آوارگــی نداشــته اســت. 
اختلاف نظرهــای منطقــه ای از طریــق 
مشــارکت خیرخواهانه و دسته جمعی 
بازیگران منطقه و بدون فرصت دادن 

به آمریکا قابل حل است./ ایسنا

ابراهیم رضایی
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس

ما نــگاه مثبتی بــه ســفر بــورل و افرادی 
ماننــد انریکــه مــورا و گروســی نداریــم، 
چراکه حضور این افــراد را جزئی از بازی 
آمریکایی هــا در مذاکــرات هســته ای 
می دانیــم. آنهــا اگــر بخواهنــد صرفــا با 
رفت وآمــد خــود بــازی سیاســی انجــام 
دهند، ما این ســفرها را درحد یک سفر 

توریستی می دانیم./ فارس

2۸ ماه تأخیر در ساخت واحدهای دوم 
و سوم نیروگاه اتمی

6سال پس از آغاز عملیات اجرایی احداث واحدهای 2 و 3نیروگاه 
اتمی بوشهر در 20شهریور ماه 1395، رئیس سازمان انرژی اتمی 
از روند اجرایی و پیشرفت ساخت این واحدها بازدید کرد. تاکنون 
بیش از نصف مهلت زمانی قرارداد ســاخت این نیروگاه ها سپری 
شده است.  رئیس سازمان انرژی اتمی ایران با بیان اینكه پیشرفت 
ساخت واحد های جدید نیروگاه اتمی بوشهر، نسبت به برنامه از نظر 
وزنی دارای 24درصد عقب ماندگی اســت گفت: 28ماه در ساخت 
واحدهای دوم و سوم نیروگاه اتمی بوشــهر تأخیر داریم. عملیات 
ساخت واحد دوم نیروگاه اتمی بوشهر شهریور ماه1395با حضور 
اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور وقت، علی اکبر صالحی 
رئیس سابق سازمان انرژی اتمی و ســرگئی کرینكو رئیس سابق 
روس اتم شروع شد. زمان پیش بینی شــده برای احداث واحد دوم 
9سال و عملیات ساخت واحد سوم 18ماه بعد از آن اعلام شده بود. 
منابع مالی لازم برای ساخت این دو واحد نیز حدود 10میلیارد دلار 

پیش بینی شده بود.

کندی در ساخت واحدهای 2 و 3 نیروگاه بوشهر
براساس گزارش تسنیم، محمد اسلامی تأخیر در ساخت واحد های 
دوم و سوم نیروگاه اتمی بوشهر را به سبب شرایط تحمیلی دانست 
و بیان کرد: با تدابیر اتخاذ شده، این طرح از پشتوانه مالی متفاوتی 
برخوردار اســت و تلاش می شود اوضاع گذشــته تكرار نشود. باید 
پیشرفت در واحدهای دوم و سوم نیروگاه اتمی 32درصد می بود، اما 

پیشرفت کمتر از 10درصد است، این، قابل جبران نیست.

   انتصــاب فرمانــده جدید ســپاه 
ولی امر)عج(

سردار رمضان شــریف از انتصاب سردار سرتیپ 
دوم پاسدار حسن مشروعی فر به سمت فرمانده 
ســپاه حفاظت ولی امر)عج( با حكم فرمانده کل 
سپاه خبر داد. به گزارش سپاه نیوز، سردار سرتیپ 
دوم پاسدار رمضان شریف، ســخنگو و مسئول 
روابط عمومی کل سپاه اعلام کرد: سردار سرتیپ 
دوم پاســدار حسن مشــروعی فر با حكم سردار 
سرلشكر پاسدار حسین سلامی، فرمانده کل سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی به سمت فرمانده سپاه 
حفاظت ولی امر)عج( منصوب شــد. وی افزود: 
فرمانده کل سپاه همچنین با اهدای لوح سپاس از 
خدمات ارزنده و مجاهدانه سردار سرتیپ پاسدار 
ابراهیم جباری طی دوران تصدی فرماندهی سپاه 

حفاظت ولی امر )عج( قدردانی کرد.

   وصول93هزار میلیارد تومان معوقات 
بانکی

رئیس کل دادگستری اســتان تهران به مناسبت 
هفته قوه قضاییه در یک نشســت خبری درباره 
مبارزه با فساد گفت: ســال گذشته 1200فقره 
پرونده با موضــوع اخلال در نظــام اقتصادی به 
ارزش 15هزار میلیارد تومان بررســی شــد. در 
همین رابطه 93هزار میلیــارد از معوقات بانكی 
از مفسدان اقتصادی وصول شد. 32هزار میلیارد 
تومان هم بدون صدور حكم توســط دادســرای 
ویژه مفاسد اقتصادی، رد مال داشتیم. به گزارش 
ایســنا، علی القاصی مهر همچنین تصریح کرد: 
45شرکت راکه ورشكسته بودند، به چرخه تولید 
برگرداندیم و 44۷2نفر در این واحدهای تولیدی 
مشغول به کار شدند و 80شــرکت و کارخانه که 

ورشكسته اند تحت نظارت قرار دارند. 

نقل قول خبر

هسته ای

 خبر

سیاست خارجی

درخواست گازی عراق از ایران
سخنگوی وزارت برق عراق اعلام کرد که این کشور همه 
بدهی های گازی خود را به ایران پرداخت کرده است. 
به گزارش خبرگزاری رسمی عراق)واع(، احمد موسی 
در اظهاراتی گفت: میزان تولید انرژی در عراق اکنون 
تقریبا روزانه 20هزار مگاوات است و این میزان همچنان 
نیازهای عراق را برآورده نمی کند و ما همچنان منتظر 
افزایش واردات گاز برای افزایش تولید هســتیم. وی 
تأکید کرد: عراق تمام مبلغ بدهی های معوقه را به ایران 
پرداخت کرد و به طرف ایرانی اعلام کردیم که ما روزانه 
به 50تا 55میلیون مترمکعب گاز نیاز داریم، اما میزان 
رسیده به ما اکنون 40میلیون مترمکعب است و به محض 
اینکه واردات گاز افزایش یابد، وارد مدار نیروگاه های 

تولید برق خواهد شد و تولید ما بالا خواهد رفت. 

رئیس جمهــور در ششــمین 

گفت وگــوی تلویزیونی خود با دولت
مردم به مسائل مطرح شده در 
اجــرای طرح عادلانه ســازی 
یارانه ها و حذف ارز ترجیحی اشــاره داشت. به 
گزارش همشهری  ســیدابراهیم رئیسی ابراز 
امیدواری کرد با فروکش کردن آثار اجتناب ناپذیر 
این طرح در ماه های آینده، شاهد کنترل تورم و 
گرانی ها در کشور باشیم.  رئیسی در پاسخ سوال 
مجری برنامه درخصوص ارزیابی اجرایی شدن 
نظام عادلانه سازی توزیع یارانه ها پس از یک ماه 
گفت: تاریخ شــروع بــه کار دولت در ســوم 
شهریورماه1400بود. در بودجه1400 مبلغی به نام 
ارز ترجیحی باقــی نمانده بود. مــا از مجلس 
خواســتیم تا مبلغ ارز4200توماني را در اختیار 
دولت قرار دهند، ولی به فوریت به لایحه ما رأی 
ندادند. طبیعتا ما باید در همان موقع شــرایط 
اصلاح اقتصادی را آغاز می کردیم، اما در آن ابتدا 
شرایط و مقدمات را فراهم نمی دیدیم، لذا ما این 
7ماه را با اجازه از مقام معظم رهبری گذراندیم تا 
از ســال1400 عبور کنیم. ایام عید و ماه رمضان 
فرصت اصلاح نبود. وقتی بودجه سال1401 آمد 
باید طبق قانون با همان ارز آزاد، کالاهای اساسی 
را خریداری می کردیم. نکته دیگر اینکه شرایط ما 
در کشور طوری بود که از این ارز استفاده نادرست 
می شد. بخشی از ارز4200تومانی در سفره مردم 
نبود، دست دلال ها و رانت خوار ها بود. ما باید این 
ارز را در اختیار تولید قــرار می دادیم ولی با آن 
واردات انجام می دادیــم. گزیده صحبت های 

رئیس جمهور را در ادامه می خوانید:

جنگ اوکراین باعث تشدید تورم شد
   قیمت ها در جهان افزایش پیدا کرده است و بسیاری 
از کشــورهای دنیا تورمی را تجربــه می کنند که قبلا 
نداشــتند. جنگ اوکراین مزید بر علت شد. کالاهای 
اساســی از قبل این رویداد گران شــده بود ولی جنگ 
اوکراین مســئله را تشــدید کرد. با کمبودی که ایجاد 
شده است تأثیر آن در بازار نمایان  است. ما شاهد قاچاق 
کالاها به کشورهای همســایه بودیم، ازجمله عراق و 
افغانستان. گزارش هایی که به ما می رسید این بود که 
بازار آنها را بیشتر کالاهای ما پر می کنند. البته اینكه ما 
صادر  کنیم خوشحال می شویم ولی اینكه قاچاق شود 

به نفع کشور نیست.

رکورد تورم 60درصدی دولت قبل
   کشــور با ادامه ارز ترجیحی با مشــكلات زیادی 
روبه رو می شد. ما کشور را در شرایطی تحویل گرفتیم 
که تورم ماهانه 60درصدی و کسری بودجه 480هزار 
میلیارد تومانی داشتیم.  اگر رشد پایه پولی و استقراض 
از بانک مرکزی ادامه پیدا می کرد ما شاهد تورم زیادتری 
می شدیم. ما تا قبل از اجرای عادلانه سازی موفق شده 
بودیم شــرایط اقتصادی را کنترل کنیم. آنچه از تورم 
به خاطر عادلانه سازی ایجاد می شود ظرف مدتی آثارش 
از بین خواهد رفت. اما اگر ما رشد نقدینگی ایجاد کنیم 
برای سال ها باقی می ماند. مردم می بینند برخی کالاها 
گران شده که جزو کالاهای مشمول یارانه نبودند. باید 
دلیل گرانی را اتحادیه هاي صنفی و سازمان حمایت از 
مصرف کننده و تولیدکننده اعلام کند. محاسبه حقوق 
گمرکی و افزایش قیمت مواداولیه برخی از علت گرانی ها 
بوده اســت. لایحه دوفوریتی تنظیم کردیم که برخی 
افزایش ها سال بعد انجام شود و چند عامل تورمی را در 

یک سال اجرا نكنیم.

45درصد منابع نفتی در اختیار دولت است
   40درصد درآمد نفت در اختیار صندوق توســعه 
ملی قرار می گیرد. امسال نخستین سال است که ما از 
مقام معظم رهبری استجازه برای استفاده از این منابع 
نگرفتیــم. 15درصد نیز صرف نوســازی صنایع نفتی 
می شود. 45درصد منابع نفت نیز طبق قانون دراختیار 

دولت است.
یكی از فواید این کار)عادلانه سازی یارانه ها( که انجام 
شده در راســتای ریشــه کنی فقر مطلق است. من به 
برخی روستاها رفتم که می گفتند تنها با یارانه امورات را 
می گذرانند که الان یک خانواده بیش از 2میلیون تومان 
می گیرند. مــا امیدواریم این فاصلــه طبقاتی را بهبود 
ببخشیم. عادلانه ســازی یارانه ها حتما گامی در جهت 

کاهش فاصله طبقاتی است. 
وقتی می گوییم حمایت از تولید شود، باید منابع سمت 
تولید برود و ایــن از واردات بی رویه جلوگیری می کند. 
اگر بخش خصوصی با حمایت و نظارت دولت کالاهای 
اساسی را تولید کند فواید عادلانه سازی یارانه ها مشخص 
خواهد شد. وضعیت اعتراضات یارانه تا قبل از پرداخت 

مرحله سوم مشخص می شود.

توضیح درباره دهک بندی های یارانه ای
   یک عده کســانی بودند که تا به حال هیچ یارانه ای 
نمی گرفتند. یک عده که حدود 2.5میلیون نفر هستند، 
درخواســت تخصیص یارانه دارند. تعداد  قابل توجهی 
یارانه گرفته اند. عده سوم کسانی هستند که یارانه شان 
قطع شده است. اینها بررسی شده اند. تعداد قابل توجهی 
از اینها نیز یارانه گرفته اند. تا قبل از یارانه بعدی حتما 
باید وضعیت آنها مشخص شود. به وزارتخانه ها و دفاتر 
اســتانی گفته ام که وضعیت افراد حتما مشخص شود. 
البته بعد از مرحله ســوم نیز با تغییر شرایط خانواده ها 
ظرفیت اعتراض باقی می ماند. ما تا زمانی که وضعیت 
کالابرگ الكترونیک قطعیت پیدا نكند، حتما شرایط 

نقدی را ادامه می دهیم.

ارز ترجیحی دارو و نان حذف نمی شود
   دارو باید بــه طرف بیمه ها برود. زیرســاخت ما در 
بیمه ها کامل نیســت و تا آن زمان ارز ترجیحی را قطع 
نخواهیم کرد. قاطع می گویم تا وقتی که بیمه ها فعال 
نشوند تا نظام روشنی در رابطه با توزیع دارو داشته باشیم 
با همین وضع فعلی ادامه پیدا می کند. درخصوص نان، 

قیمت تغییری نخواهد کرد تا وقتی که اطمینان حاصل 
کنیم که طرح آزمایشــی ما در قزوین و زنجان و چند 
اســتان دیگر کاملا می تواند پاســخگوی نیاز ما باشد. 
گزارش های ما نتایج خوبی را نشــان مي دهند و طرح 

آزمایشی نتیجه خوبی داده است.

تخلفات اجاره بها به قوه قضاییه می رود
   کشور ما به سالی یک میلیون مسكن نیاز داشت. این 
کار انجام نشد و عقب ماندگی جدی داریم. من ابتدا در 
انتخابات اعلام کردم که باید سالی یک میلیون مسكن 
بسازیم. کار شروع شده و دارد در استان ها دنبال می شود. 
برخی استان ها باید سریع تر حرکت کنند تا به وعده مان 
برسیم. اما نسبت به مالیات خانه های خالی باید سامانه 

مربوطه فعال می شد که متأسفانه با تأخیر مواجه شد. 
 الان در دولت دارد کار به ســرعت دنبال می شود. این 
سامانه فعال شــده  و تأخیر رفع شده است. اما ما حتما 
در رابطه با اجاره باید اقدام کنیم. در دنیا اساس عرضه 
و تقاضاســت ولی وقتی وضعیت اینگونه اســت دولت 
نمی تواند مداخله نكند تا به مستأجران ظلم شود. ما کار 
را به سران 3قوه بردیم و تصویب کردیم میزان اجاره بها 

همانند زمان کرونا بیش از 25درصد افزایش نیابد. 
برای این هم ضمانت اجرایی گذاشتیم تا اگر تخلف شد 
مورد پیگیری قوه قضاییه قــرار گیرد. الان بازار تعدیل 

شده است.

20درصد رشد تجاری در 3ماه داشتیم
   رشد تجاری ما مثبت شــده است. ما تبادل تجاری 
با کشوري مثل امارات داریم که 8درصد رشد اقتصادی 
دارد. ما با 18کشور در اطراف خودمان قرارداد صادرات 

خدمات فنی مهندســی داریم که بیش از 2.5 میلیارد 
دلار بوده است. قطاری که از قزاقستان به ترکمنستان و 
ایران آمد و به اروپا رفت، یا قطاری که از چین در حرکت 
است و از ایران به اروپا می رود سهم ما در ترانزیت منطقه 
را افزایش می دهد. در 3ماهه اول امسال 20 درصد رشد 
تجاری داشتیم. روابط ما با تاجیكستان چندبرابر شده 
است. صادرات نفت ما نیز در شرایط خوبی به سر می برد.

وسط مذاکرات قطعنامه صادر نمی کنند
   تحریم ها هرچه سریع تر باید رفع شود چون ظالمانه 
است و از ابتدا نیز به ملت همین مسئله را عرض کردم. 
اروپا و آمریكا نقض پیمان کردند و من اعلام کردم که 
باید به انجام تعهد برگردند. ما مســیر رفع تحریم ها را 
دنبال خواهیــم کرد اما دولت به دنبال خنثی ســازی 

تحریم ها نیز هست.  
ما باید گام هایی در جهت رشــد اقتصادی برداریم که 
با افزایش ســرمایه گذاری داخلی و خارجی و افزایش 
بهره وری انجام می گیرد. ما شــرکت های بزرگی داریم 
که می تواند پیشــران اقتصادی ما باشد. این شرکت ها 
دارند 1۷میلیارد دلار سرمایه گذاری می کنند. بانک ها 
نیز باید نقدینگی را ســمت تولیــد ببرند که مجموعه 
آزادگان جزو آن است. کار سوم بخش خصوصی است. 
ما با بخش خصوصی جلســات متعددی داشتیم تا در 
همه حوزه ها به میدان بیایند و به پروژه های نیمه تمام 
کمک کنند. بخش چهــارم مربوط به نهادهای انقلابی 
ازجمله بنیاد مستضعفان و ســتاد اجرایی فرمان امام 
است. زمینه سیاستگذاری خارجی فراهم شده است که 
 از 10میلیارد دلار تا 20میلیارد دلار برای سرمایه گذاری

 برنامه ریزي شده است.

گزارش  امیدآفرین به ملت
رئیسی: تورم اصلاح اقتصادی اخیر درکوتاه مدت رفع می شود و توزیع عادلانه یارانه ها  باعث کاهش فاصله طبقاتی می شود

نظام پرداخت باید در کشور عادلانه شود 
رئیس جمهور درباره تعیین تکلیف حقوق و دستمزدها گفت: قبل از دولت سیزدهم بحث حقوق و دستمزدها چه 
نسبت به کارکنان و کارگران و بازنشستگان مطرح بوده است و افراد خودشان را با هم مقایسه می کردند. این 
اشکالی است که وجود داشته و من تاکید کرده ام که حتما باید پرداخت عادلانه صورت گیرد. نظام پرداخت باید 
در کشور عادلانه شود. بعضی فکر می کنند من اطلاع ندارم. من اطلاع دارم و به دنبال رفع این تفاوت های نابحق 
هستم. اگر عزیزان جایی جمع می شوند بدانند پیام شان به من می رسد. اقشار مختلف توجه داشته باشند که نگاه 
ما در دولت مربوط به همه حقوق بگیران است. ما باید بررسی کنیم تصمیم مان چه آثاری بر سایر بخش ها دارد. 
می گویند وضعیت ما چه می شود؟ تغییر وضعیت در دستور کار مجلس و دولت است ولی باید به نحوی صورت 
گیرد که شاهد افزایش هزینه نباشیم. اگر هزینه دولت افزایش پیدا کند شاهد آثار تورمی خواهیم بود. به اقشار 
مختلف می گویم مسئله حقوق و دستمزدهای شما مورد توجه ماست. ما دنبال عادلانه سازی نظام پرداخت ها 
هستیم. به نمایندگان مجلس هم می گویم کاری کنیم که دولت پرهزینه نشود. چه باید کنیم که کارمند، معلم، 
استاد و کارگر درآمد خوبی داشته باشند و هزینه  ما هم کنترل شود؟ ما اگر مدیریت منابع و مصارف کنیم تورم 

مهار می شود. ما به هیچ عنوان راضی نمی شویم که یک ریال به حقوق کسی ظلم شود.

مكث
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 بعضــی از ســارقان به راحتی آب 

خوردن در منازل، مغازه ها و مراکز گزارش
تجــاری و اداری را باز می کنند و با 
خیالی آسوده سراغ وسایل گران قیمت می روند. آنها 
از کنار دوربین های مدار بسته به طرز عجیبی عبور 
می کنند و در نهایت اندوخته های مالی یک خانواده یا 
کاسب یا اسناد ارزشمند اداره ای را سرقت می کنند. 
تصاویر ضبط شــده دوربین ها هم اگرچه مدرکی 
مناســب برای مأموران نیــروی انتظامی و آگاهی 
به حســاب می آیند، امــا آنچه اغلب بــه نمایش 
می گذارند، باعث حیرت همــگان به خاطر ورود و 

خروج آسان سارقان و مجرمان می شود؛ تصاویری که 
گاهی در فضای مجازی هم منتشر می شوند و همواره 
یک نکته مهم را گوشزد می کنند: »تجهیزات امنیتی 
و حفاظتی اغلب ساختمان ها ضعف دارد.« اگرچه 
به نظر می رسد برای بعضی از سارقان، دَری نیست که 
مانع ورودشان شود، اما اینکه مالکان و سازنده های 
ســاختمان،  از نظر کارشناســان بــرای تقویت 
سیســتم های امنیتی بهره نمی برند هم خودش 
نکته ای بس مهم اســت؛ درصورتی که اگر نکات 
کارشناسان پلیس در برابر نوع تجهیزات ضدسرقت و 
هشداردهنده لحاظ شود، قطع به یقین آمار سرقت و 

اقدامات مجرمانه در ساختمان ها کاهش می یابد؛ به 
همین دلیل، اخیرا پلیس پیشگیری انتظامی کل 
کشــور در همکاری با وزارت راه و شهرســازی و 
شهرداری ها به دنبال رعایت یک  ماده  ویژه قانونی 
هستند که براساس آن، چنانچه در احداث یک بنا 
پیوســت های حفاظتی و انتظامی رعایت نشــود، 
مراجع صدور پروانه حق ندارند به آن ساختمان و بنا 

پایان کار بدهند.

تدوین الزامات برای اجرای قانون
آنچه درخصوص رعایت اصول قانونی حافظتی و 

پایان کار به شرط امنیت
برای افزایش امنیت ساختمان ها در برابر سرقت و اقدامات مجرمانه صورت می گیرد

 در همکاری میان وزارت راه و شهرسازی، شهرداری ها و نیروی انتظامی
 صدور پروانه و پایان کار منوط به رعایت پیوست های حفاظتی و امنیتی می شود

 مقاوم سازی
چاره گود همسایه نماد تهران

با گذشت بیش از 10سال از پروژه رهاشده مجاور برج میلاد، 
مسئولان شهری تصمیم به ایمن سازی آن گرفتند

یکی از مهم ترین گود های شهر تهران نه در ساخت وساز های 
شمال غربی شهر قرار دارد و نه در شهر ک های مسکونی حریم 
جنوب شهر. این گود درســت در کنار نماد تهران مدرن، در 
نزدیکی برج میلاد است. حفره بزرگی که سال ها پیش به دلیل 
توقف پروژه ساخت، رها شد و اکنون 10سال از مقاوم سازی  
دیواره هایش گذشــته و باید در مدت یک سال این دیواره ها 
دوباره اســتحکام پیدا کند. به گزارش همشــهری، بیش از 
10سال قبل، قرار بود در کنار برج میلاد ساختمانی با 2عنوان 
هتل و مرکز تجارت جهانی ســاخته شود. کل پروژه ۴۳هزار 
متر زمین و مالک آن بنیاد تعاون ناجا بود، ولی کار از مرحله 
خاکبرداری جلوتر نرفت و به همان شــکل باقی ماند. ســال 
گذشته و مدیریت شهری پیشین خبری منتشر شد که قرار 
است در توافقی میان شهرداری، بانک شهر و ناجا این پروژه 
واگذار شود، اما باز هم کار به مرحله اجرایی نرسید. وجود این 
گود عمیق در کنار برج و سالن همایش ها همیشه باعث نگرانی 
بوده است و اکنون سرپرست اداره کل مدیریت بحران استان 
تهران، حامد یزدی مهر خبر می دهد که ایمن سازی گود برج 

میلاد در مدت یک سال انجام خواهد شد.

سرپرســت ســازمان عمرانی مناطق و نماینده معاونت فنی 
عمرانی شــهرداری تهران نیز دراین  باره می گوید: مدت ها این 
گود رها شــده و زمان زیادی از دست رفته اســت، اما الان در 
2بخش عملیات اجرایی ایمن سازی آن آغاز شده و امیدواریم 
ظرف 2هفته آینده به عملیات سرعت دهیم تا بتوانیم تا پایان 
سال جاری ایمن ســازی گود را انجام دهیم. هادی حق بین با 
تأکید بر اینکه در سازه برج نیز هیچ مشکلی ایجاد نشده است، 
می افزاید:» ایمن سازی این گود حدود 1۵0میلیارد تومان برآورد 
اولیه مالی دارد که تصور می کنم در تامین اعتبار آن مشــکلی 
وجود نداشته باشد. به صورت روزانه رفتار گود رصد خواهد شد 
و به محض ایجاد مشکل، اطلاع رســانی انجام خواهد گرفت. با 
وجود اینکه در مجاورت این گود هیچ واحد مسکونی وجود ندارد 
و شرایط آن بر استحکام سازه برج نیز تأثیری نداشته است، اما 
موقعیت آن باعث نگرانی می شود.« پیگیری های اخیر، منجر به 
تشکیل جلسه اضطراری بررسی وضعیت گود برج میلاد شد و 
رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران درباره 
آن می گوید:» خوشبختانه شاهد شکل گیری همکاری خوب 
فرمانداری و اســتانداری تهران و همه قسمت های شهرداری 
تهران با یکدیگر در این حوزه هستیم. همچنین با توجه به دستور 
شهردار تهران مقرر شد گود برج میلاد که در دوره های گذشته 
به دلایل مختلفی بلاتکلیف مانده است، تعیین تکلیف شود. « 
علی نصیری ادامه می دهد: »عملیات اجرایی ایمن سازی گود 
پیش تر و از اوایل خردادماه آغاز شده، اما بحث هایی درخصوص 
تامین نقدینگی مطرح و همچنین تصمیماتی در مورد اعمال 
محدودیت آبیاری فضای سبز در مجاورت گود برج میلاد اتخاذ 
شد. کارگروهی به صورت مجزا تعیین تکلیف اساسی سازه  گود 
را پیگیری می کند، اما ما در مدیریت بحران ایمنی گود را مورد 

رصد و پیگیری قرار داده ایم.«

عمیق تر از 20طبقه
 گود های خطرناک در گوشــه و کنار شــهر یافت می شوند، 
اما خطر هریک از آنها با دیگری تفــاوت دارد. یکی از آخرین 
نمونه های گود های خطرناک در حصــارک کرج قرار دارد که 
72خانه کنار هم را تهدید می کند. ســاکنان حاضر به تخلیه 
خانه ها نیســتند و کمک هزینه و وعده تامین مسکن از سوی 
مســئولان هم تأثیری در تخلیه خانه ها نداشته است. ممکن 
اســت گود هیچ وقت ریزش نکند، اما درصورت وقوع حادثه 
خسارات شدیدی خواهد داشت. گود های درون تهران که از 
مدت ها پیش در بلوار کشــاورز، خیابان ماندلا، بلوار مرز داران 
وجود دارند، ریزش نکرده اند، اما همیشــه این احتمال برای 
آنها وجود دارد. از نظر مهندسی ساخت و ساز، گود ها را باید به 
۳دسته ۳طبقه و کمتر، بین ۳ تا 20طبقه و عمیق تر از 20طبقه 
تقسیم کرد که گودهای عمیق تر از 20طبقه پر خطر ترین گروه 
را تشــکیل می دهند. پر کردن این گود ها به سادگی ریختن 
نخاله های ساختمانی درون آن  نیست و باید لایه های متعدد 
خاک و بتن ریخته و کوبیده شود تا مقاومت زمین به شکل اولیه 
برگردد. این کار هزینه زیادی دارد و معمولا مالکان پروژه های 

رها شده حاضر به پرداخت آن نیستند.

رضا شنگی
شهردار منطقه۱۷  

مجموعــه ای به نــام »باغ ســبزی« ســال ها 
متروکــه رهــا شــده بــود کــه بــا پیگیری هــا 
مشــخص شــد ایــن ملــک در ادوار گذشــته 
توسط شهرداری تملک شده است. بنابراین 
عملیــات عمرانــی بــرای تبدیــل ایــن فضا به 
بوســتان یک هکتاری از 20روز پیش توســط 
ســازمان عمــران مناطق شــروع شــده که با 
بهره برداری از آن ســرانه فضای سبز منطقه 

افزایش می یابد.

حمید صاحب
مدیرکل سلامت شهرداری تهران

تهــران علاوه بــر توجــه   شــهرداری 
بــه مســائل کالبــدی شــهر بــه مســائل 
روح و روان شــهر و شــهروندان هــم 
توجــه دارد و در راســتای همیــن هــدف 
طــرح سه شــنبه های ســلامت اجــرا 
می شود؛طرحی که در آنها با محوریت 
مناطق کم برخوردار در مراکز فرهنگی و 
بوستان ها خدماتی چون تست فشار و 

قند خون رایگان ارائه می شود.

شــهردار منطقــه22 از توســعه ضلــع 
شــمالی بوســتان جوانمردان خبر داد 
و گفت کــه ایــن یــک پــروژه تفریحی و 
گردشــگری اســت که 8هزار مترمربع 
مســاحت دارد. آنطــور کــه وحیدرضــا 
محمدی عنوان کرد: »توسعه بوستان 
جوانمردان در 2فاز انجام می شــود که 
فاز اول آن بیش از 90درصد پیشرفت 

عمرانی دارد.«

شــهردار منطقــه۱9 از اجــرای برنامه های 
اوقــات فراغــت ویــژه بانــوان بــا عنــوان 
»روی خط زندگی« در شهربانو بوستان 
ولایــت خبــر داد. مهدی هدایــت گفت: 
»دانش آمــوزان، بانــوان شــاغل در 
شــهرداری و فرزنــدان آنهــا می تواننــد بــا 
تخفیف 20درصدی از گالری هنر شامل 
شمع سازی ، ویترای، چرم دوزی، طراحی 

و... استفاده کنند.«

8000
مترمربع

20
درصد

نقل قول 

عدد خبر

امنیتی ساختمان مطرح می شود به بند پ ماده گزارش2
10۸ قانون ششم توسعه کشــور برمی گردد. در 
ماده 6این بند قانونی آمده:  »شهرداری ها و سایر 
مراجع صــدور پروانه مکلفنــد در ترتیب صدور 
پروانه ساخت و بهره برداری از مجتمع های اداری، 
تجاری، مســکونی و صنعتــی و مراکز عمومی، 
پیوســت های حفاظتی- انتظامی را لحاظ کنند 
و ارائــه گواهی عدم خــلاف و پایــان کار، منوط 
به نظریه/تأییدیــه مهندســین ناظر درخصوص 
رعایت پیوست های مورد اشاره است.« این بند، 
در بهمن ماه ســال گذشته از ســوی معاون اول 
رئیس جمهور پس از تصویــب در هیأت وزیران 
اعلام عمومی شــد و حالا پلیس در همکاری با 
شــهرداری به دنبال تدوین الزامات آن اســت؛ 
بنابراین در آینده ای نزدیک اگر به پیوســت های 
لازم حفاظتی و امنیتی برای دریافت صدور پروانه 
بی توجهی شود، به متقاضی پروانه داده نخواهد 
شد. از سوی دیگر چنانچه پس از اتمام ساخت، 
مشخص شود که اصول کار رعایت نشده، پایا ن کار 

داده نمی شود.
مهدی معصوم بیگی، رئیس پلیس پیشگیری 
فراجا در این رابطــه می گوید: »آیین نامه نحوه 
اجرای بند پ ماده 10۸ قانون ششــم توسعه 
کشور توسط وزارت راه و شهرسازی با همکاری 
نیروی انتظامی و شــورای عالی استان ها تهیه 
شــده و به تصویب هیأت وزیران رسیده است. 
اکنون کارگروه ها تدوین الزامات آن در پلیس 
شــکل گرفته و مراحــل پایانی خــود را طی 
می کند. پس از نهایی شــدن ایــن الزامات هر 
مرجع صدور پروانه اعم از شهرداری ها، وزارت 
مســکن و شهرسازی، شــهرک های صنعتی، 
جهادکشاورزی و... باید پیوست های حفاظتی 
و انتظامی را رعایت کند و اگــر رعایت نکنند 
مراجع صدور پروانه حق ندارند به اینها پایان کار 
بدهند.« رئیس پلیس پیشگیری فراجا با بیان 
اینکه این الزامات در مرحله نهایی شدن است، 
درباره زمان اجرایی شدن آن نیز گفت:  ما برای 
اجرای این مقررات عجله داریم و امیدوارم که 

زودتر نهایی و اجرایی شود.
به گفته معصوم بیگی، با اجرایی شدن این الزامات 
هرگونه ساخت وساز باید با استانداردها و الزامات 
امنیتی که پلیــس اعلام می کند انجام شــود و 
قطعا این موارد در کاهش آمار سرقت و اقدامات 

مجرمانه دیگر مؤثر خواهد بود.

توسعه حمل ونقل پاک 
نیازمند فرهنگسازی

توسعه دوچرخه ســواری در تهران نیازمند فرهنگسازی 
است. رئیس شورای شهر تهران با بیان این مطلب گفت 
که حمل ونقل پاک و انســان محور مورد توجه مدیریت 
شــهری قرار دارد. به گزارش همشهری،  در دوره جدید، 
مدیریت شهری قصد دارد تا در میان مدت با تصویب سند 
دوچرخه سواری و پیاده روی، سهم استفاده از این وسیله 
را به ۵درصــد و در افق 1۴0۴هم بــه 1۵درصد افزایش 
دهد. همچنین قرار است در افق 1۴00مسیر دوچرخه 
در تهران به 900کیلومتر برسد. آنطور که مهدی چمران 
به همشهری گفته: »زیرساخت ها ازجمله مسیر ویژه و 
دسترسی به دوچرخه های اشتراکی در تهران فراهم شده 
و نیاز به توسعه ندارند اما آنچه اهمیت دارد، فرهنگسازی 
است.« او تأکید کرد: »امروز به جای دوچرخه، موتورسواران 
در مسیرهای ویژه تردد می کنند  بنابراین برای توسعه و 
ترویج دوچرخه در پایتخت، نیاز به مشارکت مردم است 
تا از این طریق شــهروندان به دوچرخه ســواری ترغیب 
شوند و همین موضوع سبب می شود تا مسیرهای ویژه به 

دوچرخه سواران بازگردانده شود.« 

 خبر

بدون صف، معاینه فنی بگیرید
  سرپرست ســتاد معاینه فنی خودروهای تهران از 

معاینه 
فنی

تغییر ســاعت خدمات رســانی مراکز معاینه فنی 
پایتخت از ابتدای فصل تابســتان خبر داد و گفت: 
»هم اکنون تمامی مراکز معاینه فنی فاقد صف هستند. همچنین با 
توجه به توازن، کاهش حجم مراجعات و تغییر ساعات اداری از ابتدای 
تیر1۴01 پایان فعالیت مراکز، به ساعت 16 تغییر یافته است.« به 
گزارش همشهری، سیدرضا مفیدی در توضیحات بیشتر این اقدام، 
گفت: »مراکز آبشناســان، ســراج، خاوران، امام رضا)ع(، شهدای 
زمان آباد، بعثت، فدائیان اســلام، چیتگر، ابوذر و تمامی واحدهای 
سیار از ساعت 7 لغایت 16 و مراکز بیهقی، نیایش، دماوند، الغدیر و 
ایران خودرو از ساعت 7 لغایت 1۵ و مراکز شقایق و چمران از ساعت 
7 لغایت 1۴ ارائه خدمات می کنند. ســاعت کاری مراکز براساس 
میزان مراجعات و تقاضای شهروندان در هر مرکز برنامه ریزی شده 

است.«

مفیدی از ارائه خدمات ویژه به رانندگان تاکسی در مراکز معاینه فنی 
منتخب نیز خبر داد: »هزینه مراجعه اول معاینه فنی تاکسی های 
شهر تهران در ۸مرکز معاینه فنی بیهقی، ســراج، الغدیر، شقایق، 
دماوند، چمران، نیایش و آبشناســان طی سال جاری رایگان است. 
خودروهای تاکسی درصورت داشتن پروانه تاکسیرانی معتبر که از 
طریق سامانه سیما تاکسی سازمان تاکسیرانی قابل استعلام و کنترل 
است، می توانند سالانه در هر نوبت مراجعه به مراکز معاینه فنی اعلام 
شده از طرح رایگان مراجعه اول استفاده کنند. طرح رایگانی که از 
سال1۴00 به اجرا در آمده با هدف کاهش آلودگی هوا، حمایت مالی 
از رانندگان عزیز تاکسی، ترویج فرهنگ استفاده از خودروهای سالم 

و حفظ سلامت شهروندان انجام شده است.«
سرپرست ســتاد معاینه فنی خودروهای تهران درباره خودروهای 
مشــمول معاینه فنی در ســال1۴01 هم گفت: »براساس قانون 
خودروهای شخصی از زمان تولید به مدت ۴ســال از انجام معاینه 

فنی معاف هستند؛ بنابراین از شهروندان تقاضا می شود برای توزیع 
مراجعات در طول سال و جلوگیری از ازدحام در مراکز معاینه فنی 
در ایام ابتدایی ســال تنها خودروهایی که براســاس ماه، ۴سال از 
تولید آن گذشته به مراکز مراجعه کنند؛ برای نمونه در تیر 1۴01 
خودروهای تولید تیر1۳97 و ماقبل مشمول معاینه فنی بوده و در 
آبان1۴01 خودروهای تولید آبان1۳97 و ماقبل مشــمول معاینه 

فنی می شوند.«
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  ماده 4قانون:
 وزارت راه و شهرســازی و ســایر مراجعــی کــه 
مســئولیت صــدور مجــوز یــا پروانه تأســیس و 
بهره برداری از شهرک های مسکونی، تولیدی، 
تخصصی و صنعتی را بر عهــده دارند، مکلف 
هستند پیوست های حفاظتی- انتظامی مرتبط 
با زمان احداث را حین فرایند صدور، لحاظ کرده 
و بــه متقاضیان مجــوز و پروانــه ابــلاغ نمایند. 
مســئولیت نظارت بــر رعایت این پیوســت ها 
در چارچوب قوانین و مقررات مربوط، بر عهده 

مراجع موضوع این ماده است.

  ماده 5قانون: 
فرمانداران با همکاری 
دســتگاه های ذیربــط 
مکلفنــد شــهرک های 
احداث شــده موضوع 
را  آیین نامــه  ایــن 
شناســایی و مدیریــت 
بــه  موظــف  را  آنهــا 
اجــرای پیوســت های 
انتظامــی  حفاظتــی- 

کنند.

  تبصره ماده 6قانون:
 وزارت راه و شهرســازی مکلــف 
نیــروی  همــکاری  بــا  اســت 
انتظامــی جمهــوری اســلامی 
ایران و ســازمان نظام مهندسی 
ســاختمان، ظــرف 3مــاه پس از 
تدویــن و ابــلاغ پیوســت های 
حفاظتــی- انتظامی، نحــوه اجرا 
و نظارت بر رعایت پیوست های 
بــه  را  آیین نامــه  موضــوع 

مهندسان ناظر آموزش دهد.

  ماده ۷ قانون:
 نیــروی انتظامــی جمهــوری 
می توانــد  ایــران  اســلامی 
به صورت موردی، نظارت لازم 
درخصوص رعایت پیوست ها 
را داشــته باشــد و درصــورت 
بــروز تخلــف، موضــوع را در 
اســرع وقت به مراجــع صدور 
گواهی پایــان کار گزارش کند 
تــا برابــر ضوابــط و مقــررات، 

اقدام لازم صورت پذیرد.

بند »پ «ماده  ۱۰۸  قانون برنامه 5  ساله ششم توسعه چه می گوید؟
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 تازه ترین گــزارش بانک مرکزی 

بانک
نشــان می دهد تعــداد چک های 
برگشــتی در اردیبهشت نسبت به 
فروردین امسال رشــدی 29.9درصدی داشته و از 
حیث مبلغ رشد چک های برگشــتی 65.3درصد 
برآورد شده است. تعداد چک های مبادله شده بین 
بانک ها در اردیبهشــت 1401نســبت به ماه قبل 
20.9درصد و از نظر ارزش ریالی 49.2درصد رشد 
داشته است. نکته مهم درخصوص وضعیت چک های 
رد و بدل شــده در بین بانک ها به عنوان شــاخص 
اعتماد بازار، اینکه تعداد چک های مبادله شــده در 
اردیبهشت امسال نسبت به اردیبهشت سال گذشته 
16.1درصد کاهش یافتــه؛ درحالی که از نظر مبلغ 
ریالی 41.2درصد رشد نشان می دهد. از سوی دیگر 
تعداد چک های برگشــتی در اردیبهشــت امسال 
نسبت به مدت مشابه پارسال 8.6درصد کمتر شده، 
اما مبلغ چک های برگشتی رشدی 47.2درصدی را 

نشان می دهد.
به گزارش همشــهری، بانک مرکــزی می گوید در 
دومین ماه از امسال در کل کشور حدود 6.3میلیون 
فقره چک به ارزش 274هزار و 200میلیارد تومان 
مبادله شــده که نســبت به فروردین از نظر تعداد 
20.9درصــد و از نظر ارزش 49.2درصد رشــد را 
نشــان می دهد. از کل چک های مبادله شده سهم 
استان تهران 2میلیون فقره بوده و 49.6درصد از کل 
تعداد چک های رد و بدل شــده به 3استان تهران با 
سهم 31.2درصد، اصفهان با 11.1درصد و خراسان 
رضوی با 7.3درصد اختصاص داشته است. همچنین 
62.5درصد از ارزش این چک ها مربوط به چک هایی 
بوده که شهروندان استان های یادشده صادر و برای 
پاس شدن به بانک ها برده اند که سهم استان تهران 
49.8درصد، اصفهان 7.3درصد و خراسان رضوی 
5.4درصد بوده است. این گزارش می افزاید: همچنان 

تهران به عنــوان پایتخت اصلی چک در کشــور به 
شمار می رود و ســهم این اوراق بهادار در مبادلات 
تجاری بین مردم و بنگاه های اقتصادی بالاســت؛ 
به گونه ای که از مجموع 5.7میلیون فقره چکی که 
در اردیبهشت امسال وصول و پاس شده، 1.8میلیون 

فقره مربوط به استان تهران بوده است.

گیلانیهاهمیشهخوشحساب
روند وضعیت صــدور و وصول چک در ســال های 
اخیر نشان می دهد که شهروندان گیلانی همچنان 
از نظر خوش حســابی و خوش قولی در پاس کردن 
چک، سرآمد سایر استان ها هستند و در اردیبهشت 
امسال بیشترین نسبت تعداد چک های وصول شده 
به کل چک های مبادله شــده در اســتان به ترتیب 
به اســتان های گیلان با 92.8درصد، خوزســتان 
با 91.4درصد و البــرز با 91.2درصــد اختصاص 
دارد و در مقابــل بدقول تریــن اســتان ها در پاس 
کردن بموقــع چک ها به کهگیلویــه و بویراحمد با 
84.4درصد، خراســان شــمالی با 84.8درصد و 

کردستان 87.1درصد اختصاص دارد. این گزارش 
می افزایش بیشترین نسبت ارزش چک های وصول 
شده به کل ارزش چک های مبادله شده در استان ها 
به ترتیب به اســتان های زنجان و گیــلان هرکدام 
90.8درصد، البرز 89.8درصد و مرکزی 87.6درصد 
مربوط می شده و استان های کهگیلویه و بویراحمد 
با 81.5درصد، کردســتان با 81.8درصــد و یزد با 
82.1درصد کمترین نسبت ارزش چک های وصول 

شده را به خود اختصاص داده اند.

سرآمدانچکهایبرگشتی
بانک مرکزی می گوید در ماه اردیبهشــت امسال 
در کل ایران 613هزار فقــره چک به ارزش بیش از 
34.1هزار میلیارد تومان برگشت خورده که نسبت 
به فروردین از نظر تعداد 29.9درصد و از نظر ارزش 
65.3درصد بیشتر شده است. به این ترتیب در ماه 
دوم امســال، از نظر تعداد 9.8درصد و از نظر ارزش 
ریالی 12.4درصد چک های رد و بدل شده بین مردم 
در شبکه بانکی پاس نشده و برگشت زده شده است.

این گزارش می افزاید: بانک های اســتان تهران در 
اردیبهشت امســال 176هزار فقره چک به ارزش 
14.7هزار میلیارد تومان را برگشــت زده اند که از 
نظر تعداد 9درصد و از نظــر ارزش 10.8درصد کل 

چک های مبادله شده در استان پاس نشده است.
بیشترین نسبت تعداد چک های برگشتی در ماه دوم 
سال  جاری به ترتیب به استان کهگیلویه و بویراحمد 
با 15.6درصد، خراســان شــمالی با 15.2درصد و 
کردســتان با 12.9درصد اختصاص داشته است؛ 
درحالی که بانک های استان گیلان فقط 7.2درصد، 
خوزستان 8.6درصد و البرز 8.8درصد از چک های 

مبادله شده را برگشت زده اند. 
از نظــر ارزش ریالــی هــم ســرآمدان چک های 
برگشتی شهروندان اســتان کهگیلویه و بویراحمد 
با 18.5درصد، کردســتان با 18.2درصــد و یزد با 
17.9درصد بوده اند. درحالی که کمترین نســبت 
ارزش چک های برگشتی در اســتان های زنجان و 
گیلان )9.2درصد(، البــرز )10.2درصد( و مرکزی 

)12.4درصد( ثبت شده است.

رشد 30درصدی تعداد چک های برگشتی
تهران همچنان به عنوان مرکز اصلی صدور چک در کشور به شمار می رود، از مجموع 5.7میلیون فقره چکی که در اردیبهشت امسال 

وصول و پاس شده، 1.8میلیون فقره مربوط به استان تهران بوده است

همشهری از وضعیت شاخص اعتماد بازار گزارش می دهد

ثبت رکورد جدید در ظرفیت تولید گاز ایران
ایران در تلاش اســت تا اجازه 

انرژی
ندهــد قطر در برداشــت گاز از 
میدان مشــترک پارس جنوبی 
پیش بیفتد. پس از خروج توتال از قرارداد با ایران 
برای توسعه فاز 11پارس جنوبی، دولت دوازدهم 
تلاش کرده تــا راهی برای جذب یک شــرکت 
بین المللی پیدا کند اما مذاکرات به نتیجه نرسید. 
حالا وزارت نفت تصمیم دارد تا با یک کنسرسیوم 

داخلی این روند متوقف شده را پیش ببرد.
به گزارش همشهری، در تازه ترین رخداد، وزارت 
نفت از ثبت رکورد جدید ظرفیت تولید گاز ایران 
خبر داد و اعلام کرد: ظرفیت تولید گاز خام کشور 
در سال 1400 برای نخســتین بار از مرز 1000 
میلیون مترمکعب در روز عبور کرده و برداشت 
گاز از میدان مشــترک پارس جنوبی هم نسبت 

به سال 99بیش از 4 درصد افزایش یافته است.
معاونت برنامه ریــزی وزارت نفت می گوید: این 
وزارتخانه در دولت سیزدهم با تمرکز بر توسعه 
میدان گازی پارس جنوبی، اتخاذ تمهیدات لازم 
و اســتفاده از تمامی ظرفیت های موجود برای 
افزایش تولید گاز غنی از این میدان مشــترک 
گازی را در دستور کار قرار داده و با بهره برداری از 
فازهای میدان گازی پارس جنوبی، میزان تولید 
گاز غنی ایران از قطر با وجود سهم 2برابری این 
کشور از این میدان گازی مشترک، سبقت گرفته 
اســت. در روزهای اخیر قطر به عنوان شــریک 
ایران در میــدان پارس جنوبی چند قرارداد مهم 
با شرکت های بین المللی برای افزایش ظرفیت 
گاز از ایــن میدان منعقد کرده اســت اما وزارت 
نفت می گوید: توســعه فازهــای 13 و 22-24 
پارس جنوبی به اتمام رسیده و پیشرفت فیزیکی 
فاز 14 در انتهای سال 1400 بیش از 91 درصد 
بوده اســت. به گفته وزارت نفت، توسعه فاز 11 
طرح توسعه میدان گازی پارس جنوبی در حال 
انجام است و تولید اولیه از این فاز طبق پیش بینی 
در ســال 1401 محقق می شــود. این گزارش 
می افزاید: پیشرفت فیزیکی طرح توسعه فاز 11 
پارس جنوبی در انتهای سال 1400 بیش از 34 

درصد اعلام شده است.

خیزقطربرایسبقتازایران
به تازگی قطر شــرکت توتال فرانسه را به عنوان 
نخستین شریک خارجی برای توسعه بزرگ ترین 
میــدان گازی جهــان در میــدان مشــترک 

پارس جنوبی با ایران انتخاب کــرد. هدف قطر 
از این طرح توســعه، افزایش ظرفیت تولید گاز 
طبیعی مایع شــده )ال ان جی( این کشــور از 
77میلیون تن سالانه فعلی به سالانه 126میلیون 
تن تــا ســال 2027اســت. این طرح توســعه 
شامل بخش شــرقی میدان گازی است و باعث 
افزایش 60درصدی برداشــت و تولید گاز قطر 
در ســال 2027می شود. براســاس گزارش ها، 
برخی غول های انرژی جهان شامل شرکت های 
اکسون موبیل، شل و کنکوفیلیپس کاندیداهای 
شــراکت با قطر برای این طرح توسعه هستند. 
اواخر خرداد امسال هم شــرکت انی ایتالیا یک 
قرارداد 2.5میلیارد دلاری با قطر برای توســعه 
میدان گازی مشترک با ایران امضا کرد. امضای 
قراردادهای بــزرگ گازی قطر با شــرکت های 
بین المللی پس از تنش بین اروپا و روسیه بر سر 
بحران اوکراین شدت گرفته که هدف آن کاهش 

وابستگی اروپا به منابع انرژی روسیه است.

پشتصحنهامضاییکقرارداد
اسفند سال گذشــته بود که قرارداد توسعه فاز 
دوم لایه نفتی میدان مشــترک پارس جنوبی با 
هدف جذب سرمایه گذاری خارجی با یک شرکت 
ایرانی و یک شرکت خارجی به امضا رسید اما نام 
این شرکت خارجی هرگز فاش نشد. به گزارش 
وزارت نفت، قرارداد توســعه این میدان به مدت 
20سال و در چارچوب قرارداد جدید بالادستی 
مذاکره و نهایی شده و طرف قرارداد موظف است 
تمامی منابع مالی لازم به منظــور اجرای طرح 
شامل هزینه های مستقیم سرمایه ای، هزینه های 
غیرمســتقیم و هزینه های بهره برداری را تأمین 
کند. جواد اوجی، وزیر نفت در اواخر سال گذشته 
از امضای50 قرارداد به ارزش 16میلیارد دلار در 
7ماه نخست عمر دولت سیزدهم خبر داد و گفته 
بود: بخشی از این قراردادها و تفاهمنامه ها، مربوط 
به توسعه میادین نفتی و گازی است و بخش دیگر 

مربوط به افزایش و نگهداشت تولید است.

وصولدلارهایگازی
علی صالح آبادی، رئیس کل بانک مرکزی دیروز 
همزمان با انتشار خبر رکوردشکنی ایران در تولید 
گاز اعلام کرد: همانگونه که وزیر نفت نیز پیش تر 
اعلام کرده مقدار قابل توجهی از وجوه حاصل از 

صادرات گاز وصول شده است.

روسیه خواستار فعال سازی کریدور ریلی شمال- جنوب شد

تغییرنقشهلجستیکمنطقه
باحضورایران

در جریان تحولات اقتصاد سیاسی پس از حمله نظامی روسیه 
به اوکراین، حالا این کشور به دنبال تغییر رویکرد در مسیرهای 
تجاری است و می خواهد با استفاده از ظرفیت های کریدور ریلی 
شــمال – جنوب ایران، به بازارهای پاکستان و هند دسترسی 
پیدا کند. به گزارش همشهری، پس از موافقت ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهور روسیه برای ساخت راه آهن رشت –آستارا به عنوان 
حلقه ارتباط ریلی ایران با جمهــوری آذربایجان، حالا رئیس 
شورای مشترک تجاری روسیه و ایران نیز از تمایل روسیه برای 
جایگزینی کریدور ریلی ایران به جای مسیرهای فعلی دسترسی 

به بازارهای پاکستان و هند خبر داده است.

تسریعتجارتروسیهازمسیرایران
استفاده از مســیر ریلی روســیه، آذربایجان، ایران و پاکستان 
برای تســریع در روند تجارت در منطقه پیشــنهادی است که 
دیروز رئیس شورای مشترک تجاری روسیه و ایران در دیدار با 
غلامحسین شافعی، رئیس اتاق ایران مطرح کرده است. با توجه 
به تحریم ها علیه روسیه، این کشور بازنگری در مسیرهای تجاری 
برای دسترسی آسان تر به بازار هند و پاکستان را در دستور کار 
قرار داده و برای تحقق خواسته خود، تقویت مسیر ریلی در ایران 
و پاکستان و تکمیل پروژه راه آهن رشت-آستارا را دنبال می کند. 
به همین منظور ولادیمیر عابدینوف، رئیس شــورای مشترک 
تجاری روسیه و ایران در دیدار رئیس اتاق ایران پیشنهاد تشکیل 
گروه کاری بین نمایندگان اتاق های بازرگانی 4کشور روسیه، 

جمهوری آذربایجان، ایران و پاکستان را مطرح کرده است. 
به گزارش همشــهری به نقل از اتاق ایــران آنلاین، عابدینوف 
می گوید: تحریم های غرب علیه روسیه موجب شده تا مسیرهای 
ترانزیتی و لجســتیکی در منطقه تغییر کند و از طرفی، روابط 
تجاری روســیه نیز تحت تأثیر تحریم ها دستخوش تحولاتی 
شده که نیازمند بازنگری است؛ ازاین رو فعال سازی مسیرهای 
جدید حمل ونقل در منطقه پیگیری می شــود. مســیر ریلی 
رشت-آستارا که چند روز پیش، اوورچوک، معاون نخست وزیر 
روســیه در دیدار با علیرضا پیمان پاک، رئیس سازمان توسعه 
تجارت ایران از موافقت پوتین برای ساخت و همکاری در احداث 
آن خبر داده بود، یکی از گلوگاه هــای حمل ونقلی در کریدور 
ریلی شمال - جنوب است که به گفته رئیس شورای مشترک 
تجاری روســیه و ایران، برای هدف تجاری روسیه نیز اهمیت 
بالایی دارد. او می گوید: با احداث این خط ریلی، دسترسی ریلی 
روسیه - پاکستان هموار شود. البته در آن سوی مسیر، خط ریلی 
پاکستان نیز قدیمی و نیازمند بازسازی است؛ اما روسیه برای 
بازسازی این خط در پاکستان نیز اعلام آمادگی کرده و ایران نیز 

باید خط ریلی خود برای اتصال با ریل پاکستان را تکمیل کند.

کارگروهمشترکبرایفعالسازیکریدورریلی
اظهارات رئیس شورای مشترک تجاری روسیه و ایران حاکی از 
این است که بازرگانان روس، به هر قیمتی حاضر به استفاده از 
مسیر ایران برای دسترسی به بازارهای پاکستان و هند نیستند 
و مسیر ارتباطی روســیه به بنادر شمالی ایران از طریق کشتی 
و ارســال محموله ها به بنادر جنوبی ایران برای انتقال به هند 
یا انتقال آنها از طریق کامیون به ســمت پاکســتان را مسیر 
پیچیده ای می دانند که استفاده از آن مزیتی نسبت به مسیرهای 
موجود ندارد ازاین رو روسیه به دنبال یک مسیر ریلی از طریق 
جمهوری آذربایجان به ایران، پاکستان و هند است. عابدینوف 
پیشنهاد تشکیل یک کارگروه مشترک میان 4کشور با موضوع 
این کریدور ریلی را به رئیس اتاق ایران پیشنهاد داده و می گوید: 
اتاق های بازرگانی 4کشور روسیه، آذربایجان، ایران و پاکستان 
می توانند یک گروه کاری تشــکیل داده و پس از بررســی ها و 
مطالعات کارشناســی، پیشــنهاد نهایی خود را برای تکمیل، 
نوسازی و تقویت مسیرهای ریلی در اختیار دولت های متبوع 

خود قرار دهند. 
در این نشســت، هادی تیزهوش تابان، رئیس اتاق مشــترک 
بازرگانی ایران و روســیه نیز ضمن ارائه جزئیاتی از مسیر ریلی 
پیشــنهادی طرف روس، از علاقه مندی بازرگانان ایرانی برای 

تکمیل مسیر ریلی رشت- آستارا خبر داده است.

اماواگرهایتوسعهریلیدرپاکستان
 فدراســیون روســیه به عنــوان یک طــرف کریــدور ریلی 
روسیه- جمهوری آذربایجان- ایران - پاکستان نه تنها مشکلی با 
فعال سازی این کریدور ریلی ندارد بلکه به شدت نسبت به تکمیل 
و بهره برداری از آن علاقه مند است و حتی برای همکاری و حضور 
در پروژه تکمیل راه آهن رشت - آستارا نیز اعلام آمادگی کرده 
است؛ اما در این میان 2مسئله وجود دارد. اول اینکه سرعت سیر 
قطار باری در ایران باید افزایش پیدا کند و دوم اینکه آن سوی 
کریدور، یعنی در پاکستان، مسیرهای ریلی نیازمند بازسازی 
است و اگر این کشور پای کار فعال سازی کریدور ریلی نباشد، 
عملًا کار سایر کشورها با بن بست مواجه خواهد شد. در نشست 
دیروز، سرعت حرکت ریلی در ایران نکته ای بود که مورد توجه 
رئیس اتاق ایران قرار گرفت. او در ایــن رابطه گفت: هم اکنون 
ســرعت حرکت ریلی در ایران بین 15 تا 20 کیلومتر بر ساعت 

است که به هیچ عنوان رکورد مناسبی نیست.
از طرفی با کمبود تعداد واگن در ایران مواجه هســتیم که این 
مشکل به کمک روسیه قابل حل است. رئیس اتاق ایران معتقد 
است: مشکلات ریلی در پاکستان با وجود پیگیری های ایران، 
به راحتی قابل حل نیســت. برای مثال یــک محموله از طریق 
راه آهن از ایران به لاهور پاکستان ارسال شد که 35 روز به طول 
انجامید. او از علاقه ایران برای پیگیری مسائل و پیشنهادهای 
ارائه شده به ویژه تشکیل کمیته بین 4کشور موردنظر خبر داد 
و افزود: اتاق مشترک و معاونت بین الملل اتاق ایران می توانند 
ظرف 2ماه آینده به دعوت روسیه و یا ایران، گروه کاری موردنظر 
را تشکیل دهند. به گفته شافعی، بودجه خوبی برای بازسازی و 
توسعه حمل ونقل ریلی از ســوی دولت ایران منظور شده که 

بسیار امیدوارکننده است.

راهفراربستهمیشود
احســان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و 
دارایی با بیان اینکــه برخی بانک ها، مفر 
و گریزگاه هایی برای اخذ ســود مازاد بر 
مصوبات شورای پول و اعتبار از تسهیلات 
گیرندگان یافته اند، از شناسایی و بسته شدن این روزنه ها تا یک 
ماه آینده در این شورا خبر داد.  او مي گوید: در ماه های گذشته، 
دولت و به ویژه وزارت اقتصــاد، چند محور مورد تأکید و دارای 
اولویت را برای شبکه بانکی مطرح کرد که یکی از مهم ترین آنها 
حرکت به سمت الکترونیکی شــدن قراردادهای بانکی بود که 
هم از طرف دولت مطرح و هم توسط مجلس شورای اسلامی به 

عنوان یکی از الزامات تصویب شد.
انتظار می رود با این وعده ســکاندار وزارت اقتصاد، راه فرار به 
روی بانک ها برای گرفتن سود اضافه از وام گیرندگان بسته شود. 
البته این اقدام باید به گونه ای صورت گیرد که وام گیرندگان هم 
در صورت بازپرداخت نکردن به موقع تســهیلات مورد جریمه 
و تنبیه قرار گیرند زیــرا در غیر این صورت، این ســهامداران 
و سپرده گذاران هســتند که زیان می بینند. البته تا زمانی که 
نرخ بهره بانکی پایین تر از نرخ تورم باشــد، هم سپرده گذاران 
زیان می بینند و هم اینکه یک رانت بزرگ نصیب وام گیرندگان 
می شود. بنابراین وزیر اقتصاد در هماهنگی با رئیس کل بانک 
مرکزی می تواند همه راه های فرار را ببندند و اجازه زیرآبی رفتن 
را ندهند. تا یک ماه دیگر منتظر می مانیم تا شورای پول و اعتبار 
مصوبه نهایی خود را منتشر ســازد تا بتوان درباره ارزیابی آثار 

مثبت و منفی آن قضاوت کرد. 

ادایدیندولت
خبر:وزارت جهادکشــاورزی اعلام کرد: ایران 
و پاکستان صورتجلسه همکاری تجاری، اقتصادی 
و قرنطینه ای امضا کردند تــا از این طریق به عنوان 
2کشور دوست و همسایه، ســطح تبادل کالاهای 
کشاورزی موردنیاز خود را در قالب تجارت و تهاتر 

ارتقا دهند.

نقد:تسهیل تجارت با همســایگان از 2زاویه 
قابل بحث است. یک سوی ماجرا این است که ایران 
آیا می تواند سهمی در بازار همسایگان داشته باشد و 
کالاهایی را به شکل تهاتر یا تجارت با آنها دادوستد 
کند یا نه؛ اما ســوی دیگر ماجرا، مهیا بودن شرایط 
و بســتر برای تجارت با همســایگان است که باید 
توسط دولت ها مهیا شــود و صورتجلسه همکاری 
ایران و پاکســتان برای افزایش مبادلات دوجانبه و 
تهاتر کالایی، گام بلندی در این جهت است. با هموار 
شدن این مسیر، بخش دولتی وظیفه خود را انجام 
داده و از آن به بعد، استفاده از ظرفیت ها در تجارت با 
همسایگان به بخش خصوصی مربوط می شود و این 
بخش در فضایی آزاد و رقابتی حضور موفقی در بازار 

خواهد داشت.
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 براساس مصوبه اخیر ستاد ملی مقابله 

گزارش
با کرونا، افراد در گروه ســنی بالای 
12ســال، برای تزریق نوبت یادآور 
واکسن کرونا اقدام کنند. روز گذشته 
عباس شیراوژن، سخنگوی این ستاد، با اعلام این خبر 
اعلام کرد:» در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا، بر تزریق 
نوبت یادآور واکسن سال1401 در تمام گروه های سنی 
بالاتر از 12ســال که 6ماه از آخرین نوبت تزریق شان 
گذشته اســت، توصیه اکید شــد. این واکسن مانند 
واکسن های آنفلوآنزا هر سال تا اواسط تابستان تزریق 
می شود تا ایمنی جامعه در آستانه سال تحصیلی، سفر 
اربعیــن و آغاز پاییز به ســطح خوبی برســد.« البته 
مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا، تنها به این موضوع 
محدود نشد و به گفته شــیراوژن، در همین جلسه، بر 
استفاده از ماسک و رعایت فاصله گذاری اجتماعی در 
مکان های مسقف شــلوغ، پرتردد وپرازدحام، وسایل 
نقلیه عمومی و بیمارســتان ها »توصیه موکد« کرده 

است. البته در ادامه به این موضوع هم اشاره شد که در 
شهرهای زرد و آبی)فعلا تمام شهرهای کشور( در سایر 
مکان ها )به خصوص فضاهای باز( الزامی به استفاده از 
ماسک نیست. حالا با فراخوان ستاد ملی مقابله با کرونا، 
پرســش های زیادی برای تزریق دوز یــادآور مطرح 
می شود. اینکه چه واکسنی باید تزریق کرد؟ چه کسانی 
در اولویت اند؟ شــرایط تزریق آن مشــابه واکســن 
آنفلوآنزاست؟ چه واکسن هایی در دسترس است؟ و... 
علیرضا ناجی، رئیس مرکز تحقیقات ویروس شناسی 
دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشــتی در گفت وگو با 
همشــهری به این پرســش ها پاســخ می دهــد. او 
می گوید:»باید پروتکل های دقیق از تزریق دوز یادآور 
واکسن کرونا منتشر شود. اما به طور کلی واکسن های 
آدونوویروس مانند آســترازنکا، بهتر است برای دوز 
یادآور تزریق نشود. کسانی که دوز اول و دوم شان از این 
واکسن اســتفاده کرده اند، حالا از واکسن های بر پایه 
پروتئین مانند اسپایکوژن یا پاستوکووک استفاده کنند. 

ســینوفارم هم می تواند اثربخش باشــد. به طور کلی 
واکســن های بر پایه آدونوویروس، ممکن است برای 
دوزهای یادآور به خوبی عمل نکنند.« به گفته او، افرادی 
که قبلا از واکســن های ســینوفارم، اســپایکوژن یا 
پاستوکووک اســتفاده کرده اند، محدودیتی ندارند و 
می توانند همین واکسن ها را برای دوز یادآور استفاده 
کنند. ناجی درباره موجودی واکســن ها هم توضیح 
می دهد و می گوید: »واکســن آســترازنکا به تعداد 
محــدودی در کشــور وجــود دارد، چرا کــه ایران 
مدت هاست واکسنی خریداری نکرده و هرچه هست، 
اهدایی است. اما همان واکسن هایی که در ایران تولید 
می شــود، کارایی دارد و می توان استفاده کرد. مانند 
اسپایکوژن، سینوفارم و پاستوکووک. کسانی هم که 
قبلا پاستوکووک زده اند می توانند برای یادآور از پلاس 
آن استفاده کنند.«  او درباره شباهت تزریق دوز یادآور 
واکسن کرونا با واکسن آنفلوآنزا هم توضیح می دهد: 
»واکسن آنفلوآنزا معمولا در اواسط شهریور و اوایل مهر 

 فراخوان عمومی برای 
تزریق دوز یادآور واکسن کرونا

ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام کرد افراد بالای 12سال برای تزریق دوز یادآور واکسن کرونا اقدام کنند

سهمیه ۳ درصدی استخدام معلولان
مســئول دبیرخانه کمیته هماهنگی و نظارت بر اجرای قانون 
حمایت از حقوق معلولان با تشریح ۵ چالش پیش روی سهمیه 
۳ درصد استخدام افراد دارای معلولیت از آنها خواست درصورت 
قبولی در آزمون ها، بــرای مصاحبه و معاینــه، حتما نماینده 
بهزیســتی را مطلع کنند که در این جلسات همراه شان باشد. 
منصور  الله وردی، عدم اشراف افراد دارای معلولیت به چگونگی 
اجرای قانون سهمیه ۳درصد استخدام و حقی که دارند، تفسیر 
به رأی و بهانه دستگاه ها برای احراز توانایی معلولان طبق ماده 42 
قانون مدیریت خدمات کشوری، رعایت نکردن سهمیه ۳ درصد 
استخدامی افراد دارای معلولیت از ســوی نهادهای عمومی و 
انقلابی که از بودجه دولتی استفاده می کنند، مشکلاتی درباره 
حدنصاب نمره قبولی آزمون و خالی ماندن صندلی استخدامی 
افراد دارای معلولیت در آزمون ها به دلایل مختلف را ۵ چالش 
مهم پیش روی سهمیه ۳ درصد استخدام افراد دارای معلولیت 
عنوان کرد. در قانون جامــع حمایت از حقوق معلولان مصوب 
سال 1۳۸۳، سهمیه استخدام ۳ درصد وجود داشت، اما عملا 
ضمانت اجرایی و پیگیری کننده متولی در قانون مشخص نشده 
بود، ولی در سال 1۳۹۵، سازمان اداری و استخدامی وارد موضوع 
شد و قانون حمایت از حقوق معلولان در اسفند ماه سال 1۳۹6 
تصویب شد که ماده 1۵ آن حداقل سهمیه ۳ درصد استخدامی 
را اختصاص داد.  الله وردی خاطرنشــان کرد: براساس ماده 1۵ 
قانون حمایت از حقوق معلولان، دولت مکلف اســت حداقل 
۳ درصد از مجوزهای استخدامی رســمی، پیمانی و کارگری 
دســتگاه های دولتی و عمومی اعم از وزارتخانه ها، مؤسسات، 
شرکت ها و نهادهای عمومی و انقلابی و دیگر دستگاه هایی را 
که از بودجه عمومی کشور اســتفاده می کنند، به افراد دارای 
معلولیت واجد شرایط اختصاص دهد.مسئول دبیرخانه کمیته 
هماهنگی و نظارت بر اجرای قانون حمایت از حقوق معلولان 
سازمان بهزیستی کشور گفت: ماده یک قانون حمایت از حقوق 
افراد دارای معلولیت، دســتگاه هایی را که این قانون شــامل 
آنها می شود، نام برده اســت که قوه قضاییه، قوه مقننه، مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، شورای نگهبان و سازمان ها و مؤسسات 
وابسته و تابعه آنها، شهرداری ها و تمام سازمان ها و شرکت هایی 
که به نحوی از بودجه عمومی دولت استفاده می کنند یا قسمتی 
از بودجه آنها توسط دولت تامین می شود، شامل این دستگاه ها 
هستند و موظفند سهمیه ۳ درصد استخدام افراد دارای معلولیت 
را رعایت کنند.  الله وردی افزود: دستگاه هایی که مجوز استخدام 
می گیرند و از طریق سازمان اداری و اســتخدامی کشور نیرو 
جذب می کنند، به طور کامل و دقیق سهمیه استخدام ۳ درصد 
افراد دارای معلولیت را رعایت می کنند و 2 بار در ســال آزمون 
استخدامی برگزار می کنند. نماینده سازمان استخدامی و اداری 
کشور، نماینده دستگاهی که مجوز استخدام می گیرد و نماینده 
بهزیستی همراه یکدیگر، سهمیه ۳ درصد استخدام افراد دارای 

معلولیت را احصا می کنند.

آرزوذکاییفر
مدیرکلدفترپیشگیریازآسیبهای

اجتماعیسازمانبهزیستی
لازماستطرحپیشگیریازخودکشی
درسراسرکشوراجراییشود.سازمان
بهزیســتیدرحوزهپیشگیریوکنترل
وکاهــشمــواردخودکشــیاقداماتــی
انجــامداده،ازجملــهمهمتریــنآن
ايــناســتكــه۱۰اســتانیکــهاولویت
مداخــاتقــرارداشــتند،مشــخص

شدهاند./ایلنا

مریممسعودیفر
رئیسادارهبیماریهایمنتقلهازآب

وغذایوزارتبهداشت
براساساعامسازمانبهداشتجهانی
ازاواخرسال۲۰۲۱وازابتدایسال۲۰۲۲
افزایــشمــواردوبــارادرتعــدادیاز
کشــورهایهمجــوارخــودداشــتهایم.
امســالنیــزتاکنــونکمتــراز۱۰مــورد
مشــکوکوبابهماگزارششدهاست.
تماماینافرادمشکوکسابقهسفربه

کشورهایهمجوارراداشتند./ایسنا

ویــژهدانشآمــوزاناســتثناییدر
حالســاختدرکشــوروجــودداردکه
شامل۱۰۰مدرســهوفضایتحصیلی،
۱۷فضــایتوانبخشــی،4مرکــزجامــع
تشخیصو5مرکزویژهیادگیریاست.

۱۵۵
مدرسه

متناســببــاشــرایطدانشآمــوزان
استثناییبایدایجادشود.اینمدارس
نیازمنــدفضاهــایمناســببــرایاین

دستهازدانشآموزانهستند.

۱2۱
فضای آموزشی

دانشآموزاســتثناییدرکشــوروجود
دارندکهباحدود3دههخدمترسانی
مخصوصبهایندانشآموزان،ایران
جایگاهخوبیدربینکشورهایجهان

بهدستآوردهاست.

۱42
هزار

مــدارسمــوردنیــازدانشآمــوزان
اســتثناییراخیــرانســاختهاند.ایــن
عــدددرســاختمــدارسعــادیبیــن

3۰تا5۰درصداست.

70
درصد

نقل قول 

عددخبر

تزریق می شود، چرا که زمان شروع فعالیت این ویروس خبر
هم در آن دوره است. حالا اما شواهدی وجود دارد که 
 BA2، نشان می دهد زیرســویه های اومیکرون یعنی
BA4، BA5، BA12 و BA13 در جهــان در حــال 
گردش اســت و حتما هــم وارد ایران می شــود. این 
واریانت ها ایمن گریزترند و میزان انتقال شان نسبت به 
زیرشاخه های دیگر اومیکرون، بیشتر است. در کنار آن 
هم احتمال ابتلا به بیماری های ریوی شدید هم زیادتر 
اســت. به همین دلیل لازم اســت پیش از ورود این 
واریانت ها، مصونیت ایجاد شــود. با بالا رفتن ایمنی، 
میزان ابتلا، بستری و مرگ هم بالا نمی رود.« او درباره 
اینکه آیا هم اکنون، ایمنی بدن پس از تزریق دوز سوم، 
به صفر رسیده؟ توضیح می دهد: » ایمنی صفر نشده 
است، اما تمام واکسن هایی که تاکنون تزریق شده علیه 
واریانت های اولیه کروناست، یعنی همان ووهان. از آن 
زمان تغییری در ترکیب واکسن ها ایجاد نشده است. 
واریانت های جدید، در درجه های مختلف، از سیستم 
ایمنی که با تزریق واکســن ایجاد شده فرار می کنند. 
برای جبران ایمنی کمرنگ شده، اصرار به تزریق دوز 
یادآور می شــود تا ایمنی بدن برای تولید آنتی بادی 
تحریک شود.« براســاس اعلام ناجی، موارد ابتلا به 
بیماری در کشورهای دیگر بالا رفته و در چندین استان 
هم نشــانه هایی از افزایش موارد ابتلا دیده می شود، 
بنابراین لازم است پیشگیری شود: »هم اکنون باید دو 
اقدام فوری صورت گیرد، یکی افزایش پوشش دوزهای 
یادآور در کشور است. در کشور نزدیک به 70درصد، 
یعنی کمی بیش از 6۸درصد، 2دوز را تزریق کرده اند و 
حدود ۳0درصد هم دوز سوم را زده اند که آمار پایینی 
است و باید به بالای 70درصد برسد. اقدام دوم، درس 
گرفتن از کشورهایی است که حالا با افزایش موارد ابتلا 
مواجه شده اند. مثل امارات که به دلیل کنارگذاشتن 
پروتکل ها، حالا موارد ابتلایش به بالای هزار مورد در 
روز رسیده است.«  براساس اعلام این ویروس شناس، 
در آینده، احتمال اینکــه در فاصله های کمتری دوز 

یادآور تزریق شود، وجود دارد.  

ماجرای تزریق همگانی دوز یادآور بررسی می شود
مسعود یونســیان، رئیس کمیته راهبردی مطالعات 
واکسیناســیون وزارت بهداشــت، اما به همشهری 
می گوید که قبلا ستاد ملی مقابله با کرونا، از آنها درباره 
تزریق دوز یادآور نظرخواهی کرده بود و اعضای کمیته 
هم اعلام کرده بودند که نیازی بــه تزریق دوز یادآور 
برای تمام افراد نیســت. تنها سالمندان یا افرادی که 
دچار بیماری های نقص ایمنی هستند، باید دوز یادآور 
را تزریق کنند. این موضوع به ســتاد ملی کرونا هم 
اعلام شد اما آنها تصمیم گرفتند که تمام افراد بالای 
12سال این دوز را تزریق کنند. او می گوید: »ماجرای 
این تصمیم ستاد، در جلسه امروز کمیته علمی مقابله 

با کرونای وزارت بهداشت مطرح خواهد شد.«
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همدستی مادر و پسر در قتل پدر

دستگیری قاچاقچی بزرگ شیشه با گردش مالی 884میلیاردی

طرح عقب نشینی از حریم خیابان ها با جدیت دنبال شود
اگر در کوچه یا خیابانی 90درصد املاک عقب نشینی کرده اند، 
بهتر است شهرداری بقیه را مجبور به عقب نشینی کند تا زودتر 

خیابان یکپارچه و حداقل به لحاظ بصری زیبا شود.
محمدرضا خانقاهی از رشت

کمبود آب شهری در بوشهر جدی است
شهر بوشهر به شدت با کمبود آب شهری مواجه شده و اکنون 
2 هفته اســت که مجبوریم به خاطر نبود آب هر تانکر آن را 
180هزار تومان ســفارش بدهیــم؛ درحالی که جای کافی 
برای نگهداری آب سفارش داده شده نداریم و کمتر از میزان 
مشخصی هم نمی توانیم سفارش بدهیم. برخی از خانواده ها 
نیز بودجه شــان به سفارش آب نمی رســد و بسیار شرایط 

سختی دارند. مردم گرمازده بوشهر را دریابید.
همایونی از بوشهر 

کاهش فشارهای اقتصادی خدمت رسانی مسئولان را بهتر می کند
هر چقدر فشار اقتصادی ناشی از عدم  گرانفروشی و تورم کاهش 
یابد به همان انــدازه از تحمیل فشــارها و هجمه ها به مردم و 
مسئولان خدوم کاسته می شود و این امر در موفقیت مسئولان 
در مراحل و تصمیمات بعدی هم تأثیر سازنده ای خواهد داشت 

و این بهترین مصداق یاری دین و حکومت تلقی می شود.
اسلامی از تهران 

بانک ها به متقاضیان وام مسکن ظلم می کنند
بعد از 2 سال با 400میلیون وام مسکن ما موافقت شد. حساب و 
کتاب های ما روی 400میلیون تومان بود که متوجه شدیم فقط 
298میلیون دست ما را می گیرد؛ زیرا 102میلیون تومان از  این 
مبلغ باید صرف خرید اوراق شود. حالا شما حساب کنید بابت 
رقم 298میلیون خالصی که قرار بوده 400میلیون باشد، ما باید 
طی 12سال 900میلیون بازپرداخت داشته باشیم؛ چرا که سود 
این وام 18درصد بوده که قرار است با این رقم خانه دار شویم! آیا 

این کار به عدالت و انصاف و مددرسانی نزدیک است؟
پیردلخوش از کرج

اندیشــه برخی از پیشــگامان انقلاب نیازمند تبیین و 
شفاف سازی  است

هر چه از روزهای شــکوهمند پیروزی انقلاب اسلامی فاصله 
می گیریم، بیشتر نیازمند شفاف ســازی  و تبیین افکار و آرای 
برخی بزرگان و پیشــگامان از جمله شــهید بهشتی، شهید 
مطهری، دکتر شریعتی،  نظامیان ارشد شهید و... به صورت کامل 
برای جوانان هستیم تا با فضای آن روزها و اهداف و آرمان های 

انقلاب بیشتر آشنا شوند.
راهی از تهران 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

مادر و مادربزرگ دختر 9ساله به اتهام قتل دستگیر شدند

قتل دختر بی گناه با حمله شپش ها 
به دنبال مرگ دردناک دختربچه 9ســاله اي در آریزونای آمریکا 
بر اثر حمله شپش ها، مادر و مادربزرگ او به اتهام قتل بازداشت 

شدند.
به گزارش همشهری به نقل از ایندیپندنت، بامداد 22مارس)دوم 
فروردین امســال( مأموران آتش نشانی شهر توســان در ایالت 
آریزونای آمریکا تماســی دریافت کردند که از آســیب دیدگی 
دختربچه ای 9ساله در خانه ای در این شهر حکایت داشت. آنها 
وقتی به این خانه رسیدند، متوجه شــدند که این دختربچه که 
کلسی نام داشت جانش را از دســت داده و روی صورتش تعداد 
زیادی حشــرات ریز به چشــم می خورد. ماجرا مشکوک بود و 
آتش نشــانان بلافاصله پلیس و اورژانس را خبر کردند. نیروهای 
اورژانس پس از حضور در محل حادثه تأیید کردند حشراتی که 
روی صورت دختربچه به چشم می خورند شپش هستند و دختر 
خردسال احتمالا بر اثر حمله شپش ها جان باخته است. این اما 
همه ماجرا نبود، مأموران اورژانس گــزارش کردند که وضعیت 
محل زندگی این دختربچه بسیار کثیف و آلوده است. او به همراه 
مادر و مادربزرگش و همچنین خواهر و برادر خردسالش در این 
خانه زندگی می کرد و مأموران اورژانس تأیید کردند که روی سر 
خواهر و برادر او نیز تعداد زیادی شپش به چشم می خورد. به دنبال 
مرگ دختربچه 9ساله، مادر و مادربزرگ او به اتهام کودک آزاری 
بازداشت شدند اما هنوز مشــخص نبود که آنها تا چه اندازه در 
مرگ ساندار مقصر بوده  اند. در این شــرایط جسد کلسی برای 
کالبد شکافی به پزشکی قانونی منتقل شد و مأموران پلیس نیز 
تحقیقات گسترده ای را درباره مرگ دردناک این دختربچه آغاز 
کردند. با گذشت چند ماه از این حادثه، نتیجه گزارش مأموران 
پلیس و همچنین پزشکی قانونی باعث شد تا مادر و مادربزرگ 
کلسی به اتهام قتل او بازداشت شوند. ماموران در جریان تحقیقات 
خود متوجه شدند که مادر و مادربزرگ کلسی از حمله شپش ها 
به دختر خردسال و خواهر و برادرش باخبر بوده  اند. پیام هایی که 
آنها تلفنی با هم رد و بدل کرده بودند از این حکایت داشــت که 
مادر کلسی از اینکه دخترش را به بیمارستان ببرد ترسیده و در 
عوض تصمیم گرفته بود خودش او را در خانه درمان کند. او برای 
اینکه از داروهای مختلف و همچنین محلول دهان شــویه برای 
شست وشوی کلسی و از بین بردن شپش ها استفاده کرده بود که 
هرگز مؤثر نبودند. همچنین معلوم شد که مادر کلسی در پیامی به 
مادرش نوشته بود: »کلسی نمی تواند بدون افتادن روی زمین راه 
برود. به سؤال هایم جواب نمی دهد و نمی تواند خوب نفس بکشد.« 
اما مادرش جواب داده بود:»تو می خواهی برای خوشــگذرانی از 
خانه بیرون بروی و اینها را می گویی که من مجبور شوم به جای تو 
از دخترت نگهداری کنم.«  از سوی دیگر پزشکی قانونی نیز پس از 
بررسی های تخصصی اعلام کرد که علت مرگ کلسی، بی توجهی 
مادر و مادربزرگش بوده است. در گزارش آنها آمده است: کلسی 
به دلیل کم خونی ناشی از حمله شــپش و همچنین سوء تغذیه 
ناشــی از بی توجهی والدین و درمان به موقع جان باخته است. با 
این گزارش بود که مادر 38ساله و مادربزرگ 64ساله دختربچه 
بی گناه به اتهام قتل درجه دوم بازداشت شدند و قرار است به زودی 

در دادگاه محاکمه شوند.

کوتاه از حادثه اسرار ناپدید شدن مرد میانسال فاش شد

2هفتــه پــس از گــم 
شــدن مرد میانســال 
وقتی پســرش اعضای 
خانواده اش را درست به همان محلی برد که 
جسد مرد گمشده رها شده بود، شکی باقی 
نماند که وی در قتل او نقش دارد. به این 

ترتیب اسرار جنایتی هولناک فاش شد.
به گزارش همشهری، مدتی قبل خانواده 
مردی میانسال به نام حجت، راهی اداره 
پلیس شدند و خبر از ناپدید شدن او دادند. 
آنها می گفتند که حجــت که در اطراف 
تهران زندگی می کــرد، آخرین بار برای 
انجام کاری از خانه خارج شده و قرار بوده 
تا شب برگردد، اما دیگر از او خبری نشده 
است. با این گزارش، تحقیقات مأموران 
برای یافتن ردی از مرد 52ســاله شروع 
شد. اما روزها گذشت و ردی از او به دست 
نیامد. این درحالی بود کــه پدر حجت 
به شدت بی تابی می کرد و هر روز به اداره 
پلیس می رفت تا ببیند آیا ردی از پسرش 

به دست آمده یا نه.

کشف جسد
پدر حجت، دست از تلاش بر نمی داشت 
و هر روز با نوه 22ساله اش )پسر حجت( 
به نام پیمان، راهی خیابان ها می شــد به 
این امید که شاید ردی از پسر گمشده اش 
به دســت آورد. او حتی عکس پسرش را 
روی در و دیوار شهر چسبانده بود تا شاید 
خبــری از او به دســت آورد. نگرانی های 
پیرمرد ادامه داشت تا اینکه 2هفته بعد، 
نــوه اش پیمان به او گفت: »شــاید پدرم 
تصادف کرده و جسدش در بیابان  افتاده 
باشد«. او ادامه داد: پدرم قصد داشت برای 

انجام یک معامله به تهران برود و احتمال 
دارد که از جاده حسن آباد به تهران رفته و 
در همان جاده تصادف کرده باشد. به این 
ترتیب پیمان و پدربزرگ به همراه چند نفر 
از بستگانشان راهی بیابان های حسن آباد 
شدند و پس از جســت و جو در آن منطقه 
پیکر بی جان مرد گمشده را یافتند. بخشی 
از جسد این مرد طعمه حیوانات شده بود. 
پدر حجت با دیدن جسد پسرش از حال 

رفت و روی زمین افتاد.

تیم جنایی وارد می شود 
با گــزارش ماجرا به بازپــرس ویژه قتل 
تهران، تیم جنایی راهی محل حادثه شد 
و در ادامه جسد مرد گمشده به پزشکی 
قانونی انتقال یافت و معلوم شد که وی بر 

اثر خفگی به قتل رسیده است.
در همان بررسی های اولیه بود که انگشت 
اتهام به سمت پســر حجت یعنی پیمان 
نشانه رفت. اول اینکه او به صورت ناگهانی 
اعضای خانواده اش را دقیقا به همان محلی 
برده بود که جســد مقتول در آنجا بود و 
بی شک خبر داشــته که جسد وی کجا 
رها شده است. دوم اینکه مأموران با انجام 
تحقیقات بیشتر متوجه شدند که پیمان و 
پدرش از مدت ها قبل بر سر مسائل مالی 
با یکدیگر دچار اختلاف شده بودند و حتی 

همسایه ها شاهد دعوای آنها بوده اند.
در نهایت نیز معلوم شد که پیش از به قتل 
رسیدن حجت، پسرش پیمان 10میلیون 
تومان از حســاب او به حســاب خودش 
منتقل کرده بود. همه این دلایل فرضیه 
قتل از سوی پیمان را قوت می بخشید و به 

این ترتیب او بازداشت شد.

دومین متهم 
پیمان در ابتدا اظهار بی گناهی می کرد 
اما در نهایت اعتراف کرد که با همدستی 

مادرش، جان پدرش را گرفته است.
او گفت: من و پدرم همیشــه اختلاف و 
درگیری داشــتیم. دلم می خواست مثل 
دوستانم موتور یا ماشین داشته باشم اما 
پدرم به زور به من پول تو جیبی می داد. 
حتی پول نمی داد که گوشی دلخواهم را 
بخرم. قبل از قتل  می خواستم برای خودم 
وســیله ای بخرم اما پدرم طبق معمول 
همیشــه حاضر نشــد به من پول بدهد. 
تصمیم گرفتم کارت او را پنهانی بردارم و 
10میلیون تومان به حساب خودم منتقل 
کنم. اما پدرم متوجه شــد و جنجال به پا 
کرد. بعد از این دعوا نســبت به او نفرت 
پیدا کــردم. پدرم با مــادرم هم اختلاف 
داشــت. پس از درگیری با پدرم با مادرم 
درددل می کردم کــه در نهایت تصمیم 
گرفتیم جان پدرم را بگیریم و جسد او را 
در بیابان های حوالی حسن آباد رها کنیم. 
اما پس از جنایت دچار عذاب وجدان شدم. 
بی تابی های پدربزرگــم ناراحتم می کرد 
و اینکه می دیدم پیرمــرد چطور انتظار 
بازگشت پسرش را می کشد عذابم می داد. 
تا اینکه دیگر نتوانستم بی تابی و گریه های 
پدربزرگم را تحمل کنم و تصمیم گرفتم او 
را به همان محلی ببرم که جسد پدرم آنجا 

بود. اما همین کار باعث شد که لو بروم.

اقرار مادر
اعترافات پســر جوان به قتل پدرش 
کافی بود تا مادر او نیز بازداشت شود. 
زن 48ســاله وقتی متوجه شــد که 

پسرش کلید اســرار جنایت شوهرش 
را در اختیار پلیس قرار داده و جزئیات 
قتل را بازگو کرده اســت چاره ای جز 
کتمان حقیقت ندیــد. او گفت: من به 
تنهایی مرتکب قتل شــوهرم شده ام 
وپسرم  نقشــی در جنایت ندارد. وی 
ادامه داد: ســال ها بود که با همســرم 
اختلاف داشتم. بر ســر کوچک ترین 
مسائل با هم درگیر می شدیم و جنجال 
بزرگی به پا می شــد. ما هیــچ وقت با 
یکدیگر سازش نداشــتیم و از طرفی 
همسرم، پســرم را نیز اذیت می کرد. 
پســرم آرزویش ایــن بود کــه مانند 
هم سن و سال های خودش، زندگی کند، 
اما پدرش به او اهمیت نمی داد و همین 
باعث شده بود تا پسرم دچار عقده های 
فراوان شود. او از پدرش متنفر شده بود 
و همین باعث شــد تا با یکدیگر نقشه 

قتل او را بکشــیم. البته قتل پیشنهاد 
من بود و پســرم نیز پذیرفت تا به من 
کمک کند.این زن ادامه داد: شب حادثه 
وقتی شوهرم در خواب بود بالای سرش 
رفتیم، پسرم پاهایش را گرفت ومن او 
را خفه کردم. پس از قتل، جسد را لای 
پتویی پیچیدیم و داخل صندوق عقب 
ماشین خودش قرار دادیم و به سمت 
بیابان های حسن آباد رفتیم. در آنجا با 
کمک هم جسد را از ماشین خارج و در 
بیابان رهاکردیم وبه خانه بازگشتیم. 
در این مدت هم سعی می کردیم نقش 
بازی کنیم تا کسی به ما مشکوک نشود 
اما رفتار پسرم که دچار عذاب وجدان 
شده بود کار دســتمان داد. براساس 
این گزارش، مادر و پسر پس از اقرار به 
جنایت با قرار قانونی بازداشت شدند و 

تحقیقات از آنها ادامه دارد.

قاچاقچی ســابقه دار مواد مخدر 
معروف به سلطان کویر، شبکه ای 
گســترده برای قاچاق و توزیع 
عمده شیشه در کشور تشکیل داده بود. او و اعضای 
باند مخوفش با وارد کردن محموله های سنگین 
از افغانســتان، مواد مخدر را در شهرهای مختلف 
و کشــورهای اطراف توزیع می کردند و از این راه 
به درآمد سرشاری دســت یافته بودند و گردش 
مالی شان در مدت کوتاهی به 884میلیارد تومان 

رسیده بود اما سرانجام دستگیر شدند.
به گزارش همشــهری، فعالیت اعضــای این باند 
حرفه ای قاچاق مواد مخدر از مدتی قبل در مناطقی 
از جنوب و جنوب شرق کشــور آغاز شد. سرکرده 
این باند مردی به نام حمید بــود که در منطقه به 
سلطان کویر معروف شده بود. او با کمک اعضای 
باندی که تشــکیل داده بود محموله های سنگین 
مواد روانگردان و صنعتی شیشه را از افغانستان وارد 
کشور کرده و علاوه بر توزیع آن در برخی شهرها، 
محموله ها را به کشــورهای حوزه خلیج فارس نیز 
قاچاق می کرد. با وجود فعالیت گسترده اعضای این 
باند اما آنها هیچ ردی از خود به جا نمی گذاشتند 
وطبق همین موضوع اطلاعــات دقیقی از تعداد 
نفرات باند و مخفیگاه آنها وجود نداشت. با این حال 
از چندی قبل تحقیقات گسترده ای برای شناسایی 
و دستگیری آنها آغاز شــد. قاچاق شیشه از خاک 
ایران به کشورهای حوزه خلیج فارس تأثیر بدي بر 
روابط اقتصادی ایران با این کشورها داشت و باعث 
متضرر شدن تجار ایرانی در این منطقه می شد. به 
همین دلیل بود که تیم های ویژه ای از پلیس برای 
شناسایی نفرات این باند بسیج شدند. هرچند ابتدا 
اطلاعات چندانی از اعضای این باند وجود نداشت، 
اما هرچه تحقیقات در این باره ادامه پیدا کرد پلیس 
به اطلاعات تازه تري در این باره دست یافت. مأموران 
به طور نامحسوس رفت وآمدهای سرکرده باند در 
مناطق شرقی کشور را تحت نظر گرفتند تا اینکه 
سرانجام به اطلاعاتی دست پیدا کردند که نشان 
می داد چند نفر از اعضای باند مقدار زیادی شیشه 

از استان های شرقی به اســتان هرمزگان منتقل 
کرده و قصد انتقال آن به یکی از کشورهای عربی را 
دارند. در این شرایط بود که تکاوران پلیس مبارزه با 
مواد مخدر استان هرمزگان با هدایت پلیس مبارزه 
با مواد مخدر فراجا وارد عمل شدند. در جریان این 
عملیات که در بندرعباس انجام شد مأموران موفق 
شدند 3نفر دیگر از اعضای باند را دستگیر کرده و 
بیش از 60 کیلوگرم مخدر صنعتی شیشه که قرار 
بود به خارج از کشــور قاچاق شود را کشف کنند. 
همزمان با این عملیات، مأموران که سایه به سایه 
در تعقیب سلطان کویر بودند به اطلاعاتی درباره 
مخفیگاه او در یکی از شهرهای شمالی کشور دست 
پیدا کردند. اطلاعات به دســت آمده نشان می داد 
که او از آنجا اعضای باند را هدایت می کند. به این 
ترتیب مأموران موفق شدند در عملیاتی غافلگیرانه 
سرکرده باند را که گمان نمی کرد پلیس در تعقیبش 

باشد را دستگیر و به بندرعباس منتقل کنند.

گردش مالی 884میلیاردی
دســتگیری اعضای این باند مخوف شروع ماجرا 
بود؛ چرا کــه در ادامه و با بازرســی مخفیگاه آنها 
ابعاد گسترده فعالیت این باند برملا شد. مأموران 
یگان تــکاوری در بازرســی از مخفیگاه متهمان 
موفق شدند 1۷دستگاه خودروی لوکس، 35ملک 
شامل آپارتمان، واحد تجاری و شرکت تولیدی و 
زمین کشاورزی به ارزش مالی بالغ بر 300میلیارد 
تومان که از راه معاملات مواد مخدر به دست آمده 
بود را کشف و توقیف کنند. همچنین در بازرسی از 
مخفیگاه سرشبکه تعدادی مُهرهای جعلی مربوط 
به ارگان های دولتی و شرکت های تجاری کشف 
شد و برآوردها نشــان می دهد که تراکنش مالی 
سرشبکه اصلی این شبکه 884 میلیارد تومان است. 
سرهنگ مهرداد مشوق، جانشین فرمانده انتظامی 
استان هرمزگان با اعلام جزئیات این پرونده گفت: 
هم اکنون متهمان در بازداشــت به سرمی برند و 
تلاش برای شناسایی و دستگیری دیگر متهمان 

این پرونده ادامه دارد.

سلطان کویر در دام پلیس دستگیری یکی از عاملان
 شهادت شهید سالاری

5ماه پس از شهادت شــهید وحید ســالاری، رئیس پلیس مبارزه با 
مواد مخدر شهرستان سیب و سوران در درگیری با قاچاقچیان مسلح 

مواد مخدر، یکی از عاملان این جنایت دستگیر شد.
به گزارش همشهری، روز پنجم بهمن ماه سال1400 مأموران پلیس 
مبارزه با مواد مخدر استان سیستان و بلوچستان به سرنخ هایی دست 
یافتند که نشــان می داد اعضای یک باند مسلح، قصد انتقال محموله 
موادمخدر را از سیب و ســوران به نقاط مرکزی کشور دارند. در این 
شــرایط مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر این شهرستان وارد عمل 
شدند. مأموران با شناسایی خودروی قاچاقچیان که یک وانت نیسان 
بود در حوالی روستای کهنمیر سوران به کمین آنها نشستند و به آنها 
دستور ایست دادند اما قاچاقچیان به سمت مأموران تیراندازی کردند. 
در جریان این درگیری مسلحانه سرگرد وحید سالاری رئیس پلیس 
مبارزه با مواد مخدر شهرستان سیب و سوران به شهادت رسید. از آن 
روز تحقیقات برای دســتگیری عاملان این جنایت آغاز شد تا اینکه 

سرانجام یکی از متهمان در عملیاتی ضربتی در زاهدان دستگیر شد.
سردار مجید کریمی، رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا در این باره 
گفت: فرد دستگیر شده که از بهمن گذشته متواری بود با پیگیری های 
اطلاعاتی مرکز عملیات ویژه پلیس مبارزه با مواد مخدر فراجا دستگیر 
و تحویل مراجع قضایی شد. به گفته وی تحقیقات در این باره ادامه دارد.

معمای جنایت در پاتوق موادفروشان
تحقیقات برای کشف راز قتل مردی جوان که سحرگاه 
جمعه در پاتوق موادفروشان به قتل رسید، توسط تیم 
جنایی پایتخت آغاز شده است. به گزارش همشهری، 
ساعت 5صبح جمعه به قاضی ساسان غلامی بازپرس 

ویژه قتل پایتخت خبر رســید که مــردی جوان در 
جریان یک درگیری به قتل رسیده است. تیم جنایی 
پس از حضور در محل حادثه  با جســد مردی حدودا 
30ساله مواجه شــد. مقتول با دو ضربه چاقو به قتل 

رسیده که یکی از شاهدان می گفت: من کارتن خواب 
هســتم و روی زمین خوابیده بودم که ناگهان صدای 
درگیری و جروبحث شــنیدم و با این صدا از خواب 
پریدم. به نظر می رسید در آن محدوده 2 نفر در حال 
دعوا با یکدیگر بودند. ابتدا تصور کردم خواب می بینم 
اما وقتی دیدم صدا از همان اطراف است از جایم بلند 
شــدم و به جســت وجو در اطراف پرداختم. ناگهان 

چشمم به جسد خونین مردي جوان افتاد و به پلیس 
زنگ زدم اما قاتل را ندیدم. بــا توجه به اینکه قتل در 
پاتوق معتادان، موادفروشان و کارتن خواب ها رخ داده 
این فرضیه مطرح شده که احتمالا مقتول با  قاتلش 
بر سر معامله مواد مخدر درگیر شده و به قتل رسیده 
اســت. هم اکنون تحقیقات برای کشــف اسرار این 

جنایت آغاز شده است.

نجات معجزه آسای کودک و زن 
سالخورده از آوار ساختمان قدیمی

ساختمانی قدیمی در شرق تهران در یک چشم به  هم زدن به تلی 
از خاک تبدیل شد اما آتش نشانان با حضور به موقع موفق شدند 
زنی سالخورده و کودکی را که زیر آوار گرفتار شده بودند به طرز 

معجزه آسایی از مرگ نجات دهند.
به گزارش همشــهری، ســاعت6:11 دیروز )شــنبه( به مرکز 
فرماندهی آتش نشانی تهران خبر رسید که ساختمانی قدیمی 
در حوالی خیابان 1۷شهریور فرو ریخته است. دقایق کوتاهی از 
این حادثه می گذشت که آتش نشانان 2ایستگاه خود را به محل 

حادثه رساندند.
سیدجلال ملکی، سخنگوی آتش نشانی تهران در این باره گفت: 
محل حادثه ســاختمانی 2طبقه و قدیمی به مســاحت حدود 
60مترمربع بود که در مجــاورت آنجا زمینی به عمق حدود یک 
متر گودبرداری شده بود. در جریان ریزش ساختمان قدیمی آنجا 

به طور کامل تخریب و به تلی از خاک تبدیل شده بود.
ملکی ادامه داد: بررسی های اولیه نشان می داد که در محل حادثه 
که بنای آن خشــتی و گلی بود 13نفر   از اتباع کشور افغانستان 
زندگی می کردند. اما در زمان وقوع حادثه فقط 2نفر شامل پسری 
8ساله و زنی حدود ۷0ساله در آنجا حضور داشتند که هر دو زیر 
آوار گرفتار شده بودند. در این شرایط بود که عملیات آواربرداری 

و نجات حادثه دیدگان آغاز شد.
وی ادامه داد: با شــروع عملیات نجات و درحالی که  بدن پیرزن 
و نیمی از بدن کودک زیر آوار بود با تلاش آتش نشانان به شکل 

معجزه آسایی زنده اما مصدوم نجات یافتند.
سخنگوی سازمان آتش نشانی شهر تهران خاطرنشان کرد: با توجه 
به اینکه محل حادثه در یک کوچه باریک بود، عملیات آتش نشانان 
با دشواری هایی همراه بود اما با حضور به موقع و تلاش آتش نشانان 

حادثه  ریزش این ساختمان خشتی و گلی تلفات جانی نداشت.

جنایی

انتظامی
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روزنامه واشنگتن پست ]آمريكا[

رای دیوان عالي آمریکا عليه سقط جنين
در پی لغو حکمی ۵۰ ساله از سوی دیوان عالی در آمریکا، 
ميليون ها زن در این کشــور حق قانونی سقط جنين را از 
دست خواهند داد. اکنون ایالت ها هر یک جداگانه می توانند 
سقط جنين را ممنوع کنند. این تصميم پيروزی بزرگ برای 
فعالان جناح راست و مذهبی است که از سال۱۹۷۳ یعنی 
از زمان قانونی شدن حق ســقط جنين عليه این تصميم 

مبارزه کرده اند.

ایستگاه قطاری دورافتاده و بدون 
مسافر که شاید در هفته تنها چند 
قطار در آن توقف کند، در بحبوحه 
جنگ میان روســیه و اوکراین به 
کانون رویارویی جدیدی میان غرب و شرق تبدیل 
شده است. این ایستگاه قطار در مرز میان لیتوانی، 
یکی از کشــورهای عضو ناتو و از حامیان قدرتمند 
اوکراین و منطقه کالینینگراد، بخشی جداافتاده از 
خاک روسیه در حاشــیه دریای بالتیک قرار گرفته 
اســت. روســیه بخش قابل توجهی از موشک های 
هسته ای خود را در این منطقه نگهداری می کند. خط 
راه آهن کالینینگراد به دلیل موقعیت جغرافیایی اش 
شبیه به گسلی استراتژیک در لبه اروپا واقع شده و 
این نگرانی وجود دارد که تنش های هفته اخیر در این 

گسل، زلزله ای مرگبار به راه بیندازد.
تنش های قدیمی و نهفته بر ســر کالینینگراد، طی 
هفته گذشــته در پی اعتراض روســیه به مسدود 
شدن مسیرهای حمل ونقل ریلی و جاده  ای در خاک 
لیتوانی و قطع دسترسی زمینی به کالینینگراد دوباره 
احیا شده اند. مسکو لیتوانی را متهم کرده که مسیر 
حمل ونقل کالا به کالینینگراد را مسدود و این منطقه 
را محاصره کرده است. لیتوانی این ادعا را رد کرده و 
ممنوعیت ها را تحت دستورالعمل های کمیسیون 
اروپا قانونی می داند. به این ترتیب منطقه کالینینگراد 
در شرایطی که روابط میان روسیه و ناتو ماه هاست 
پرتنش باقی مانده، به بن بســتی جدید برای غرب 
تبدیل شده که می تواند اختلافات میان غرب و مسکو 
را تشــدید کرده و احتمال اقدامات تلافی جویانه از 

سمت روسیه را افزایش دهد.

مشکل از کجا آغاز شد؟
پس از حمله روســیه به اوکراین، اروپا تحریم های 
شدیدی علیه اقتصاد روســیه وضع کرد. در نتیجه، 
کمتر از نیمــی از تمامی کالاهایی که از روســیه با 
عبور از خاک لیتوانی وارد کالینینگراد می شــوند، 
ازجمله زغال ســنگ، فلزات، مصالح ساختمانی و 
فناوری های پیشرفته، مشمول ممنوعیت صادرات 
روسیه به خاک اتحادیه اروپا شدند. راه آهن دولتی 
لیتوانی هم براســاس تحریم های وضع شده اعلام 
کرد اجازه حمل این اقــلام را از روی ریل های خود 
نخواهد داد و ممنوعیت عبــور کالاهای مختلف از 
روی مسیرهای ریلی خود را به اجرا گذاشت. همزمان 
آنتون علیخانوف، فرماندار کالینینگراد در واکنش به 
این اقدام اعلام کرد کشتی هایی که از طریق دریای 
بالتیک میان ســن پترزبورگ روسیه و کالینینگراد 
در تردد هســتند، بعد از این، وظیفه جابه جایی این 
کالاها را بر عهده خواهند داشــت و مشکلی ایجاد 

نخواهد شد.
بــا این همــه، ســاکنان کالینینگــراد در نتیجه 
محدودیت های ایجاد شده وحشت زده به فروشگاه ها 
حمله ور شــدند تا مایحتاج خود را خریداری کنند. 
وزارت خارجه روســیه، لیتوانی را به نقض قوانین 
بین المللی و زیرپا گذاشتن مجموعه ای از توافقنامه ها 

در مورد تسهیل ترانزیت از روسیه به کالینینگراد که 
در سال 2004به امضای دوطرف رسیده بود، متهم 
کرد. همزمان کرملین لیتوانــی را تهدید به تلافی 
کرد. در میان این تنش هــا، لیتوانی تصمیم گرفته 
تا امنیت قطارهای خــود را افزایش دهد؛ به همین 
منظور قصد دارد هلی کوپترهایی به صورت دائم بر 
فراز خطوط راه آهن این کشور در پرواز باشند. مسکو 
لیتوانی را متهم کرده که شــهروندان روسیه را در 
محاصره خود درآورده است. لیتوانی در پاسخ اعلام 
کرده که تنها براساس دستورالعمل های کمیسیون 
اروپا عمل کرده اســت. وزیر امــور خارجه لیتوانی 
روز دوشــنبه کرملین را به ارائه تصویری نادرست 
از وضعیت موجود متهم کرد. جوزپ بورل، نماینده 
عالی سیاست خارجی اتحادیه اروپا هم با »بی گناه« 
نامیدن لیتوانی اعلام کرد مقامــات توافقنامه های 

مربوطه را بازبینی خواهند کرد.
قطع دسترسی زمینی روسیه به کالینینگراد، خشم 
مسکو را به دنبال داشته است. روز سه شنبه گذشته، 
وزارت خارجه روسیه سفیر اتحادیه اروپا در مسکو را 
فراخواند. همزمان، زبان انتقام جویانه کرملین این 
روزها تندتر و این موضوع موجب نگرانی اروپا شده 
است. نیکلای پاتروشف، رئیس شورای امنیت ملی 
روسیه، طی سفر به کالینینگراد اعلام کرده روسیه 
به اقدام خصمانــه  لیتوانی واکنش نشــان خواهد 
داد و در آینده ای نزدیک اقداماتــی انجام می دهد 
که برای لیتوانی و شــهروندانش عواقب دردناکی را 
در پی خواهد داشــت. این تهدید در میان رهبران 
اروپایی و واشنگتن که از آغاز جنگ اوکراین به دنبال 
خودداری از رویارویی مستقیم میان ناتو و روسیه و 
آغاز احتمالی جنگی  جهانی بودند، موجی از نگرانی 

ایجاد کرده است.
یکی از نگرانی های اصلی و همیشــگی اروپا، حمله 
روســیه به نوار مرزی میــان لهســتان و لیتوانی 
بوده اســت. این نوار مرزی به طول 80کیلومتر، به 
»محدوده سؤالکی« معروف است. محدوده سؤالکی 

پل ارتباطی میان کالینینگراد در غرب و بلاروس در 
شرق اســت. این نوار مرزی برای امنیت کشورهای 
حوزه بالتیــک از اهمیت حیاتی برخوردار اســت و 
استقرار نیروهای روسیه در آن می تواند ارتباط میان 
لیتوانی و لتونی که در شمال این شکاف قرار دارند را 

با لهستان و مابقی اروپا قطع کند.
کالینینگــراد درواقع یک پایــگاه نظامی متعلق به 
روسیه اســت که از بدنه اصلی این ســرزمین جدا 
افتاده است. این منطقه، مقر ناوگان روسیه در دریای 
بالتیک محسوب می شود. بخشی از قدرتمندترین 
تسلیحات این کشور ازجمله موشک های فراصورت 
با قابلیت حمل کلاهک هسته ای و همچنین سامانه 
موشکی »اسکندر« نیز در این منطقه مستقر هستند. 
این سامانه موشــکی در سال 2016در کالینینگراد 
مستقر و در سال 2018بهبود هایی در آن ایجاد شد؛ 
اقدامی که بخشی از استراتژی روسیه برای مقابله با 
استقرار سپر موشکی ضدبالســتیک ناتو در اروپا به 
شــمار می رفت. تعداد دقیق نیروهای نظامی روس 
مستقر در کالینینگراد مشخص نیست، اما الجزیره 
به نقل از برخی منابع غربی نوشته که برآوردها بسیار 
متغیر و از حدود 9هزار تا 200هزار را شامل می شود.

تنش های اخیــر درحالی میان روســیه و لیتوانی 
درگرفته اند که روسیه، به جز گزینه تقابل مستقیم 
با ناتو و آغــاز احتمالی یک جنــگ جهانی دیگر، 
گزینه  چنــدان قدرتمند دیگری برای تحت فشــار 
قرار دادن لیتوانــی در اختیار نــدارد؛ زیرا لیتوانی 
درحال حاضر و از آغاز جنگ اوکراین واردات انرژی 
ازجمله نفــت، گاز و برق خود را از روســیه کاهش 
داده اســت و تحریم های متقابل از ســوی روسیه 
نمی تواند این کشــور را تحت تأثیر قرار دهد. با این 
همه مقامات دولت لیتوانی در واکنش به تهدیدهای 
کلامی مقامات روس در نشستی که با هدف بررسی 
واکنش های احتمالی روسیه برگزار شده اعلام کردند 
کسی انتظار وقوع چنین شرایطی را نداشته است و 
همه نسبت به حساسیت بالای روسیه به کالینینگراد 

به خوبی آگاه بوده اند.

چرا کالينينگراد تکه ای از روسيه است؟
کالینینگراد، قلمروی برون مرزی روسیه به وسعت 
بیش از 15هزار کیلومترمربع اســت که در حاشیه 
دریای بالتیک قرار دارد. این منطقه از شمال و شرق با 
لیتوانی و از جنوب با لهستان هم مرز است. فاصله این 
منطقه تا مسکو هزار و 300کیلومتر است. این منطقه 
تقریبا یک میلیون نفر جمعیت دارد که اکثریت آنها 
روس هستند، اما بخش کوچکی از این جمعیت را هم 
اوکراینی ها و لهستانی ها تشکیل می دهند. پیش از 
آغاز جنگ جهانی دوم، کالینینگراد بزرگ ترین شهر 
شرقی آلمان و شــهر تاجگذاری خاندان سلطنتی 
پروس محسوب می شد و به »کونیگزبرگ« شهرت 
داشت. در دنیای بعد از جنگ جهانی دوم، در اواسط 
سال 1945جوزف استالین، رهبر شوروی، وینستون 
چرچیــل، نخســت وزیر انگلیس و هــری ترومن، 
رئیس جمهور آمریــکا در »کنفرانس پوتســدام« 
مرزهای جدیدی بــرای اروپا تعریــف کردند. طی 
این بازتعریف، کونیگزبرگ به شــوروی واگذار شد 
و به احترام یک انقلابی بولشویک به نام »میخائیل 
کالینین« بــه کالینینگراد تغییر نــام یافت. پس از 
آن، شهروندان آلمانی از این منطقه اخراج شدند و 

شهروندان شوروی در آن سکونت یافتند.
رویداد های تاریخی باعث شد تا این منطقه از روسیه 
دور نگه داشته شــود. فروپاشی شــوروی در سال 
1991به آن معنا بود که کالینینگراد برای همیشه 
بین 2عضو اتحادیــه اروپا و ناتو، یعنــی لیتوانی و 
لهســتان محصور خواهد ماند. این منطقه بیشــتر 
موادغذایی موردنیاز خود را از همسایگان اروپایی اش 
تامین می کند، اما برای تامین دیگر کالاهای اساسی، 

وابستگی زیادی به روسیه دارد.
هرســاله میلیون ها تن روغن، کک و زغال سنگ از 
مسیر خط  آهنی که از خاک لیتوانی عبور می کند، 
وارد کالینینگراد می شود. هرماه بیش از 100قطار 
باری از روسیه به سمت کالینینگراد حرکت می کنند 
و پس از عبور از بلاروس، وارد خاک لیتوانی می شوند 

تا در نهایت در ایستگاه کالینینگراد متوقف  شوند.
تنش بر ســر حرکت این قطارها در خاک لیتوانی 
در گذشته سابقه داشته اســت. برای مثال، در سال 
2017و همزمان با برگزاری مانور نظامی مشترک 
روســیه و بلاروس در خاک بلاروس و کالینینگراد، 
لیتوانی حصار مرزی جدیدی را بــرای خود ایجاد 
کرد و هلی کوپتر های ارتــش را بر فراز خط راه آهن 
کالینینگراد به پــرواز درآورد؛ آن هم در زمانی که 
سربازان روس سوار بر قطار درحال عبور از این مسیر 
بودند. اکنون با تصمیم لیتوانی برای ممنوعیت عبور 
کالاهای روســی از خط راه آهنی که به کالینینگراد 
ختم می شود، تنشی جدید به فهرست دلخوری های 
میان 2کشور افزوده شده و نام کالینینگراد، به عنوان 
کانون تنشی که ممکن اســت به نقطه آغاز جنگ 
جهانی سوم تبدیل شود، دوباره در جوامع بین المللی 

بر سر زبان ها افتاده است.

کالینینگراد، کانون جدید تنش روسیه و غرب
قطع دسترسی ریلی و جاده ای روسیه به کالینینگراد، احتمال تقابل نظامی میان روسیه و ناتو بر سر این منطقه را افزایش داده است

نیروهای روسیه برای نخستین بار، از خاک بلاروس اوکراین را هدف حملات موشکی قرار دادند

موشک  باران اوکراین از خاک بلاروس

دولت اوکراین اعلام کرد که نیروهای روسیه 
مســتقر در خاک بــلاروس منطقــه مرزی 
چرنیهیف واقع در شــمال شــرق اوکراین را 
موشــک باران کرده اند. به گزارش یورونیوز، ارتش با انتشــار 
بیانیه ای زمان انجام این حملات موشکی را ساعت 5بامداد روز 
شــنبه به وقت محلی اعلام کرد. در بیانیه ارتش اوکراین آمده 
است: دست کم 20موشک که از قلمرو بلاروس شلیک شده بودند 
به بخش های مختلفی از روستای دِسنا واقع در استان چرنیهیف 
اصابت کردند. این نخستین بار است که نیروهای روسیه از خاک 
بلاروس، خاک اوکراین را هدف حملات موشکی قرار می دهند 
و دولت بلاروس در جنگ اوکراین در کنار روسیه ایستاده است 
و در گذشــته نیز یگان های رزمی روســیه از طریق این کشور 
وارد منطقه شمال اوکراین شده بودند اما چنین حمله ای طی 

4ماهی که از آغاز جنگ می گذرد سابقه نداشته است. فرماندهی 
نیروهای اوکراینی در منطقه شــمال در ادامــه اعلام کرد که 
حملات یادشده براساس اطلاعاتی که تا این لحظه دریافت شده 
تلفاتی به همراه نداشته است. کی یف ساعاتی پس از موشک باران 
مناطق مرزی شمال شرق اوکراین از ســوی نیروهای روسیه 

ضمن محکوم کردن اقدام مسکو در استفاده از قلمرو بلاروس 
برای انجام چنین حملاتی مدعی شد که کرملین درپی کشاندن 
پای مینسک به جنگ و درگیر کردن نیروهای نظامی این کشور 
به نفع روسیه است. اداره کل اطلاعات اوکراین وابسته به وزارت 
دفاع این کشــور در پیامی تلگرامی اعلام کــرد: »حمله امروز 
مستقیما با تلاش های کرملین برای کشاندن بلاروس به جنگ 
اوکراین به عنوان شریک مسکو در این مناقشه مرتبط است.« 
این تحول تازه در جنگ اوکراین در حالی روی می دهد که ارتش 
اوکراین چندماهی است که تمام تلاش خود را روی جبهه شرق 
و عملات برای تصرف شهرهای کلیدی منطقه دونباس ازجمله 
سورودونتسک و لیزیچانسک متمرکز کرده است. تحلیلگران 
نظامی معتقدند روسیه ممکن است بار دیگر قصد داشته باشد 

جبهه ای در شمال علیه نیروهای اوکراینی باز کند.

اروپا

گزارش

بار کج ناتوی عربی
تشکیل ائتلاف های نظامی در منطقه غرب آسیا، از حد 

شعار بر زبان رهبران سیاسی فراتر نرفته است

در آستانه ســفر جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا، به منطقه 
غرب آســیا، تحرکات رهبران سیاســی منطقه نیز شدت 
گرفته است. کمتر از 10روز پس از آنکه خبرگزاری دولتی 
عربستان »واس« به نقل از دیوان پادشاهی این کشور اعلام 
کرد که رئیس جمهور آمریکا در نیمه جولای )24تیرماه( به 
ریاض سفر می کند، عبدالله دوم، پادشاه اردن، در گفت وگو با 
شبکه تلویزیونی CNBC  آمریکا، از علاقه کشورش به ایجاد 
اتحادی نظامی مشابه پیمان نظامی آتلانتیک شمالی )ناتو( 
خبر داد و گفت: »از شکل گیری پیمان نظامی در خاورمیانه 

حمایت می کند.«
اولین بار نیست که موضوع شکل گیری یک سازوکار نظامی 
مشابه ناتو میان کشورهای عربی مطرح می شود، اما مطرح 
شدن این پیشنهاد در آســتانه سفر رئیس جمهور آمریکا به 
منطقه، نشان از آن اســت که رهبران عربی حساب زیادی 
روی این ســفر باز کرده اند. حتی از چند هفته قبل و پیش 
از اظهارات پادشاه اردن، منابع رسمی و غیررسمی دیگری 
نیز بحث تشکیل یک ائتلاف نظامی مشترک در غرب آسیا 
را پیش کشــیده بودند. در تل آویو، بنی گانتز، وزیر جنگ 
رژیم صهیونیســتی، درخواست مشــابهی را برای تشکیل 
ائتلاف نظامی مشــترک منطقه ای مطرح کــرده بود. البته 
صهیونیست ها چاشنی تقابل با تهران را نیز به ائتلاف نظامی 
موردنظر خود افزوده و از آمریکا خواسته بودند تا رهبری این 

ائتلاف را برعهده گیرد.

طرحی در حد شعار
درخواست برای تشکیل ائتلاف نظامی مشترک در منطقه 
پیشینه دیرینه دارد. در دهه های گذشته کشورهای جنوب 
غرب آسیا بارها تلاش کردند تا در قالب ائتلاف های فراگیر 
زمینه های همکاری و تعامل منطقه ای را فراهم و از این طریق 
با تهدیدهای مشترک مقابله کنند؛ ائتلاف هایی مثل ناتوی 
اسلامی که با هدف مقابله با نفوذ اندیشه های مارکسیسم در 
منطقه از دهه1970 به بعد بارها عنوان شد، اما هیچ گاه شکل 
نگرفت و یا شورای همکاری خلیج فارس که با هدف تأمین 
دســته جمعی امنیت خلیج فارس با حضور 6کشــور عربی 
تاسیس شد اما تا همین 2ســال پیش برخی از اعضای آن 
برخی دیگر را به دلیل اختلاف، تحریم سیاسی و اقتصادی 
می کردند. در واقع تا کنــون هیچ کدام از ائتلاف های نظامی 
پیشنهادی در منطقه نتوانسته آنگونه که باید در مسیر اهداف 
از پیش تعیین شده خود حرکت کند و در بهترین حالت، در 

قالب یک منشور روی کاغذ مانده اند.

از حدود یک دهه پیش نیز تشــکیل ناتوی عربی به صورت 
جدی تری از ســوی عربســتان پیشنهاد شــد و حتی در 
سال2015 وقتی عربســتان تصمیم حمله به یمن گرفت، 
تلاش کرد تا ائتلاف نظامی مورد نظر خــود در تجاوز علیه 
یمن را مقدمه ای برای شکل گیری یک ائتلاف نظامی دائمی 
و مقدمه ای برای یک نیروی نظامی منطقه ای نشــان دهد. 
اما این ائتلاف نظامی هم در همان ابتدای کار با پاسخ منفی 
برخی کشورهای عربی همچون کویت و عمان روبه رو شد و 
حتی در ادامه کار، میان نیروهای سعودی و اماراتی در یمن 
آنچنان اختلافات اوج گرفت که در مقاطع متعددی شــبه 
نظامیان مورد حمایت 2 کشور وارد درگیری نظامی شدند و 

البته این درگیری ها همچنان ادامه دارد.

عوامل بن بست در ائتلاف های نظامی غرب آسيا
بن بست در تشــکیل ائتلاف های نظامی منطقه ای در غرب 
آسیا تحت تأثیر عوامل متعددی بوده است که همین عوامل 
احتمالا بزرگ ترین مانع به نتیجه رسیدن پیشنهاد کنونی 

پادشاه اردن درباره تشکیل یک ائتلاف شبیه ناتو است.
غرب و جنوب غرب آســیا پس از 74ســال هنوز با بحران 
پیچیده و وضعیت نامعلوم فلسطین روبه روست و هنوز هیچ 
رویه هماهنگ و حتی مشــابهی درباره وضعیت فلسطین 
در میان نزدیک ترین کشورهای عربی منطقه وجود ندارد. 
عربستان و بحرین به عنوان دو کشــور متحد بر سر تعیین 
 وضعیت فلســطین و به رســمیت شــناختن یا نشناختن
تل آویو دارای اختلاف نظر هستند. سعودی ها با اماراتی ها 
بر سر نتیجه جنگ در یمن نیز تا سر حد تقابل نظامی با هم 
پیش رفته و ریاض به شدت نسبت به گسترش نفوذ ابوظبی 
در جنوب یمن نگران است. در موضوع سوریه، هرکسی راه 
خود را می رود و امارات در دمشق سفارتخانه گشوده اما ریاض 
هنوز برنامه دیگری در قبال دولت بشار اسد دارد. در موضوع 
ایران، برخی کشــورهای عربی مانند قطــر و عمان از ایران 
به عنوان کشور دوست و نزدیک یاد می کنند و برخی دیگر 
همچون بحرین و عربستان مواضع خصمانه ای علیه تهران در 
پیش گرفته اند. براین اساس در منطقه غرب آسیا هیچ رویه 
واحد و هماهنگی و حداقل مشابهی در موضوعات سیاسی 
منطقه میان کشــورهای عربی دیده نمی شود و هرکدام از 
کشورها  ســاز خود را می زنند. اگر مهم ترین عامل تشکیل 
یک ائتلاف نظامی را وجود یک تهدید مشترک بدانیم، درک 
بسیار متفاوتی از نوع تهدید میان کشورهای عربی و غیرعربی 
منطقه وجود دارد و همیــن عامل باعث شــده تا هیچ گاه 
کشورهای منطقه نتوانند بر سر تشکیل یک ائتلاف نظامی 

مشترک به نتیجه دست یابند.
عوامــل دیگری نیز همچــون اختلاف ســطح درآمدهای 
اقتصــادی و منابع پایدار کشــورهای منطقــه، پرونده باز 
اختلافات مرزی و نوع متفاوت حاکمیت های سیاسی شرایط 
بسیار متفاوتی میان کشورهای منطقه ایجاد کرده و سطح 
پرشــکاف این نوع اختلافات مهم ترین عواملی اســت که 
شکل گیری یک ائتلاف نظامی مشترک در منطقه را پس از 

چند دهه تنها تا سرحد شعار پیش برده نه بیشتر.

سرگئی لاوروف 
وزیر خارجه روسیه

وقتــی جنــگ جهانــی دوم آغــاز شــد، 
هیتلــر یکســری از کشــورهای خــاص 
اروپایــی را تحــت  عنــوان جنــگ علیــه 
شــوروی بســیج کــرد. امــروز هــم ناتو و 
اتحادیه اروپا دارند بــه همان روش کار 
می کننــد و در حــال ایجــاد یــک ائتلاف 
جدید برای جنگ علیه روسیه هستند.

)خبرگزاری تاس(

آلبرتو فرناندز
رئیس جمهور آرژانتین 

می خواهم کل جهان بشنود که اگرچه 
ایــن جنــگ در اروپــا در جریــان اســت 
اما پیامدهــای فجیــع و غم انگیزش در 
آمریکای لاتیــن، منطقــه کارائیب، در 
آفریقــا و در کل نیمکره جنوبــی حــس 
شده اســت. ما آن حاشــیه ای هستیم 
که رنــج می برد. صلــح باید فــورا تحقق 
یابــد چــرا کــه برقــراری تعــادل و برابری 
بیشــتر در جهان امــری حیاتــی و فوری 
اســت. آرژانتیــن می خواهــد در رونــد 
دستیابی به راه حلی که می تواند تمام 
طرفین درگیــر را گردهم آورد، شــرکت 

کند.)رویترز(

شهادت نوجوان ۱6ساله  
فلسطيني در اسارت 

صهيونيست ها 
»محمد عبدالله حامــد«، نوجوان فلســطیني 
16 ســاله فلســطیني در حالي که در بازداشت 
صهیونیست ها قرار داشــت، به شهادت رسید. 
خبرگزاري الجزیره در این ارتباط گزارش داده که 
این نوجوان فلسطیني پس از آن که بر اثر اصابت 
گلوله صهیونیســت ها زخمي شــد و به اسارت 
درآمد، از شدت جراحات جان خود را از دست داد. 
همچنین شهردار شهر ســیلواد که در آن محمد 
عبدالله حامد به شهادت رسید، در واکنش به این 
موضوع اعلام کرد: اعتصاب عمومی در این منطقه 
آغاز شده است. به گفته وزارت بهداشت فلسطین، 
بیش از 60 فلســطینی در ســال جاری توسط 
نیروهای اسرائیلی به شهادت رسیده اند. گزارش 
سالانه انجمن ملی خانواده های شهدای فلسطین 
نشان می دهد که در سال گذشته میلادی، 357 
فلســطینی به ضرب گلوله نظامیان ارتش رژیم 

صهیونیستی به شهادت رسیده اند.

نقل قول جهان نما
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گرینویچ

کشف بزرگ ترين باکتری جهان

 

کارائیب: دانشــمندان در یک باتلاق  حــرا ]نوعی 
باتلاق آب شور با درختان حرا[ کارائیبی، بزرگ ترین 
باکتری دنیا را کشف کردند. با اینکه بیشتر باکتری ها 
میکروســکوپی اند، تیومارگاریتا مگنیفیکا اندازه مژه 
انسان است و با چشم غیرمســلح دیده می شود. این 
موجود در واقع برای انســان خطرناک نیســت، اما 
اندازه اش دانشمندان را حیرت زده کرده است. شون 
ماری ولاند، از مؤسسه ژنوم مشترک در آزمایشگاه ملی 
لارنس برکلی در ایالات متحده، گفت: »این باکتری ها 
حدود پنج هزار بار از بیشــتر باکتری ها بزرگ ترند. با 
درنظر گرفتن همه جوانب برای ما انسان ها، مثل این 
می ماند که با انسان دیگری روبه رو شویم که به بلندی 
کوه اورست باشد.« این باکتری که یک سانتیمتر طول 
دارد، در حال زندگی روی برگ های در حال پوسیدن 

یک درخت حرا در کارائیب کشف شد.

جشنواره فوتبال دستی و رفقای رومیزی

خونسرد ها ديرتر پیر می شوند
 

ايلنوی: یک مطالعه جدید نشان می دهد که خزندگان و 
دوزیستان و به طور کلی جانوران خونسرد عمر طولانی تری 
نسبت به باقی جانوران دارند و این موضوع با اندازه جثه شان 
ارتباط مســتقیمی دارد. یک گــروه تحقیقات بین المللی 
متشــکل از 114 محقق، طول عمر و روند پیری 77گونه 
از خزندگان و دوزیســتان را در حیات وحش به طورعمیق 
 مــورد مطالعــه قــرار داده اند. ایــن نتایج کــه در مجله

 Science منتشــر شده نشــان می دهد که برخی از این 
حیوانات آهسته تر پیر می شــوند یا حتی به نوعی می توان 
گفت اصلا پیر نمی شــوند. از 30گونه مهره دار شــناخته 
شده ای که می توانند پس از 100سال زنده بمانند، 26مورد 
از آنها حیوانات اکتوترمی هستند که معمولا به عنوان یک 
جانور »خون ســرد« شناخته می شــوند. بدین معنی که 
نمی توانند حرارت بدن خود را تنظیم کنند بنابراین دمای 
بدن آنها طبق محیط اطرافش تغییر می کند. از سوی دیگر، 
محققان دریافتند حیواناتی که دارای محافظ هستند؛ مانند 
خار، کاراپاس و پوسته سخت یا زهر، پیری کندتر و طول 
عمر بیشتری دارند. چرا که آنها به راحتی شکار نمی شوند 
و بنابراین یکی دیگر از دلایل عمر طولانی شــان به دلیل 

همین ویژگی آنهاست.

دور تازه اخراج ها از نتفلیکس
 

نیويورك: نتفلیکس پلتفرم و شــرکت  تولید کننده  محتوای 
سریالی و سینمایی با از دست دادن مخاطبان خود موج دیگری 
از اخــراج کارمندهای خــود را آغاز کرد. به گفتــه مدیران این 
شرکت فقط طی ســه ماهه نخست ســال جاری میلادی این 
غول عرصه اســتریم )منتشــر کننده محتوای اینترنتی( بیش 
از 200هزار مشــترک خود را از دســت داد و اکنون هم حدود 
300کارمند خود را اخراج کرده است؛ رقمی که 3درصد از کل 
کارمندان این شرکت را تشکیل می دهد. نتفلیکس در ماه آوریل به 
سرمایه گذاران هشدار داده بود که در دو سال آینده بخشی از رشد 
هزینه های خود را کاهش خواهد داد. البته این شرکت قصد دارد 
سرمایه گذاری سنگینی ازجمله حدود 17میلیارد دلار روی محتوا 
داشته باشد. به گزارش دیلی میل، نتفلیکس در تلاش است تا به 
اشتراک گذاری گسترده امکان رمز عبور مشترک را نیز متوقف 
کند. علاوه بر 222میلیون خانوار مشترک این شرکت، بیش از 
100میلیون خانوار از خدمات آن از طریق اشتراک گذاری حساب 

استفاده می کنند که این رقم اخیر ممکن است حذف شود.

 باشگاه
نویسندگان

یکشنبه

   درباره مناظره های اخیر
 در کلاب هاوس

این روزهــا با داغ شــدن بحث های 
مربوط به احیای برجام از یک ســو و 
تهدیدات و اقدامات طرف مقابل برای 
ایجاد اجماع علیه ایران و اعمال فشارهای بین المللی بیشتر علیه 
کشورمان از سوی دیگر، مناظرات و گفت وگوها در پلتفرم نسبتا 
جدید کلاب هاوس نیز رونق تازه ای گرفته است. کلاب هاوس سال 
گذشته و در روزهای پیش از انتخابات ریاست جمهوری تبدیل به 
یکی از رسانه های مهم و اثرگذار بر فضای عمومی کشور شد. یک 
دلیلش قاعدتا جذابیت رسانه ای جدید و هنوز تجربه نشده بود که 
داشــت امکان های جدیدی را به عنوان یک شبکه اجتماعی ارائه 
می داد. از طرفی دسترسی به اتاق ها و گفت وگوهای در جریان روی 
این پلتفرم کار آسانی بود و تخصص ویژه ای نمی طلبید. همین طور 
توانسته بود جایی میان فضای رسانه های رسمی و فضای پرآشوب 
و خشونت کلامی توییتر )و دیگر رسانه های اجتماعی( بایستد و 
تبدیل به امکان تازه ای برای جامعه دور شده از گفت وگوی ما شود. 
بعد از گذشت روزهای داغ مربوط به انتخابات، کم کم کلاب هاوس 
نیز آن اقبال اولیه را از دست داد و امروز دیگر به ندرت اتاق هایی با 
بیش از 10هزار نفر مخاطب در آن می بینیم. اما در عوض این رسانه 
توانست جایگاه خود را به عنوان بستری برای برپا کردن گفت وگو 
میان ایده ها و نظرات مختلف تثبیت کند و بر همین اســاس هم 
هر بار و با بــروز رخدادهای تازه، کلاب هاوس نیــز در کنار دیگر 
شبکه های اجتماعی فضایی جدی برای تبادل نظر ایجاد می کند 

که نمی توان هرگز آن را نادیده گرفت.
این روزها بحث های مربوط به سرنوشت برجام، مسئله تحریم ها، 
فشارهای بین المللی، ترس از تکرار مسیرهایی که قبلا طی کرده ایم 
و حساسیت فضای سیاسی دوباره کلاب هاوس را به کانون توجه 
عمومی آورده است و مناظراتی که در آن اجرا می شود، مخاطبان 
زیادی را با خود همراه می کند. اما یک موضوع مهم را در نسبت با 
کلاب هاوس باید همیشه درنظر بگیریم. اگرچه این پلتفرم قرار است 
بستری برای گفت وگو باشد، اما باید دانست که به عنوان مخاطب 
مناظرات و مباحث، ما گفت وگو را در 2سطح مختلف دنبال می کنیم 
و خودآگاهی نسبت به این موضوع اهمیت کلیدی دارد. سطح اول 
گفت وگو همانی اســت که در بیرون از شــنونده و میان دو سوی 
مناظره یا بحث در جریان است. این سطح محل طرح شدن بحث ها 
از سوی دو طرفی است که مواضع مخالف با هم دارند. از این منظر، 
کل گفت  وگوی در حال انجام، نوعی ویژگی نمایشی دارد که در آن 
هر طرف با استفاده از استدلال ها، اســتعاره ها و خطابه های خود 
می کوشد از موضع خود دفاع و به موضع مقابل حمله کند. ذات این 
بازی یا نمایش، همان نقدها و خطابه ها و دفاع هاست. کمتر پیش 
می  آید یکی از طرفین اعلام کند که کوتاه آمده  یا قانع شده است. 
قاعده بازی حمله و دفاع مداوم است. اما در سطحی دیگر و درونی تر 
این گفت وگو در ذهن مخاطب فهمیده می شود و مخاطب اغلب 
بخش هایی از مواضع هر دو طرف را برای خودش منطقی و قابل دفاع 
می بیند. به این ترتیب گفت وگویی درونی آغاز می شود برای اینکه 
بتوانیم بفهمیم کدام سخنان برای ما منطقی تر و قابل پذیرش  تر 
است. از آن مهم تر فهم اینکه چگونه در این رفت و برگشت داده ها، 
استدلال ها و بیان ها، عمق مسئله به تدریج خودش را نمایان می کند 
و پیچیده بودن »واقعیــت« خودش را به ما نشــان می دهد. این 
گفت  وگوی درونی یا فرایند فکر کردن شخصی می تواند به سادگی 
تحت تأثیر نمایش بیرونی و خطابه های احساسی طرفین مناظره 
قرار بگیرد؛ یعنی به جای اینکه تلاش کنیم از گفت وگوی بیرونی به 
حقیقتی برسیم، خودمان را به جریان مسابقه ای بسپاریم که در آن 
طرفدار یکی از طرفین مناظره شده ایم و می خواهیم که برنده باشد. 
این دامی اســت که در دنبال کردن هر گفت وگویی به خصوص در 
کلاب هاوس ممکن است در آن گرفتار شویم و لازم است که نسبت 
به آن خودآگاه باشیم. گفت وگوی درونی ما در موضوع مناظره اگر 
از گفت وگوی بیرونی پراهمیت تر نباشد، به همان اندازه مهم است.

»وارد اتــاق که شــدی 
سلام می کنی، میری 

می شینی روی صندلی، جلوی پاتو نگاه 
می کنی زمین نخوری، به میوه ها هم 
دست نمی زنی، اگر تعارفت کردن 
یکی برمی داری، اگر مهمونا دست 
دراز کردن تو هم دست میدی. ازت 

سؤال پرسیدن جواب میدی، لیز شولر 
هم اونیه که تصویرش میاد روی تلویزیون«. 

نه اشتباه نکنید! این تذکر های کلیشه ای پدر یا 
مادری عصبانی به بچه خردسالی که وارد میهمانی 
می شــود نیســت. با کمی پیاز داغ اضافه، برگه 
دستورالعمل یا به قول فرنگی ها چک لیستی است 
که مسئولان کاخ ســفید آن را به رئیس جمهور 
آمریکا داده اند تا در یک نشست 2دقیقه ای آنها را 
مو به مو به کار گیرد تا خدای ناکرده گاف جدیدی 
ندهد. به گزارش نیوزویک، ماجرا زمانی رسانه ای 
شد که جو بایدن برگه چک لیست کوچکی را که 
به دستش داده بودند ناگهان برگرداند و یکی از 
عکاس ها هم با دوربین محتویــات این برگه را 
شکار کرد. اگر بخواهیم نقل به مضمون کنیم در 

این برگه عینا نوشته اند.
- وارد اتاق روزولت  می شوید، به شرکت کنندگان 
 ســلام می کنید، روی صندلی خود بنشــینید، 

اعضای مطبوعات وارد می شوند، یک بیانیه 
کوتاه )2 دقیقــه( می خوانید، اعضای مطبوعات 
محل را ترک می کنند، شما یک سؤال از لیز شولر، 
 رئیس فدراسیون کار آمریکا-CIO می پرسید، 
توجــه: لیز شــولر از طریــق لینــک ویدئویی 
در این رویــداد شــرکت می کنــد، در پایان از 

شرکت کنندگان تشکر می کنید.
رسانه های آمریکا از این برگه به عنوان برگه تقلبی 
)cheat sheet(یــاد کرده اند که دوربین ها آن 
را شــکار کرده اند. در این میان دونالد ترامپ و 
رسانه های طرفدار او هم حسابی از خجالت بایدن 

در آمده اند.

سامان رضایی

داستان های بی پايان پیرمرد

حافظ

يا رب کجاست محرمِ رازی که يک زمان

دل شرحِ آن دهد که چه گفت و چه ها شنید

»روپولی«، »فکر بکر«، »فتح پرچم« و... این بازی ها دهه  شصتی ها 
را پرت می کند وسط یک دنیا خاطره  شیرین کودکی. بازی هایی که 
قبل از انقلاب بازی های دیجیتال، حرف اول و آخر دنیای بازی را 
می زدند. حالا خیلی ها فکر می کنند که با وجود پیشرفت هر روزه  
بازی های کامپیوتری دیگر فرصتی برای قد علم کردن بازی های 
رومیزی نیست و کسی حاضر نیست دو ساعت پای صفحه  بازی 
بنشــیند و با کارت و مهره بازی کند. اما این تصور اشتباه است و 
آمارها نشان می دهند که مردم دنیا روزبه روز بیشتر به بازی های 
رومیزی گرایش پیدا می کنند و هر سال در جهان نزدیک به 1500 
بازی جدید رومیزی تولید می شود و 90 هزار بازی ثبت شده هم در 
سایت های معتبر بازی های رومیزی موجود است. خوبی بازی های 
رومیزی نســبت به بازی های کامپیوتری این است که چند نفره 
و دورهمی می تــوان آن را انجام داد. دوســتان و اعضای خانواده 
می توانند در کنار یکدیگر، فارغ از تفاوت نسل ها، دور یک میز جمع 

شده و از بازی و سرگرمی و معاشرت با یکدیگر لذت ببرند.

  
مســئولان کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان با همکاری 
انجمن بازی های رومیزی فدراســیون بازی های همگانی وزارت 
ورزش و جوانان و همچنین فعالان تولید و عرضه بازی های رومیزی 
تصمیم گرفته اند بوردگِیم یا به قول خودشان بازی های رومیزی را 
دوباره در ایران احیا کنند. به همین دلیل رویدادی را با عنوان »صد 
میز، صد بازی« پیش بینی کرده اند و بیش از صد بازی رومیزی از 
سراسر کشور جمع کرده اند تا دیگر کسی مدام سرش در گوشی  
موبایلش نباشد. رویداد بزرگ بازی های رومیزی قرار است با هدف 
معرفی فهرستی از بازی های رومیزی مناســب برای خانواده ها، 
روزهای 23، 26 و 27 تیرماه برگزار  شود و آنهایی که علاقه دارند 
در این رویداد شرکت کنند، امروز و فردا )پنجم و ششم تیرماه( را 

فرصت دارند تا برای حضور در این رویداد ثبت نام کنند.

  
رویداد بزرگ بازی هــای رومیزی در دو بخش برگزار می شــود؛ 
روزهای 23 تا 26 مختص فضای بازی و فروش بازی های رومیزی 
منتخب است و روز 27 تیر هم روز مسابقه خواهد بود. همچنین 
بخش »صد میز« در این رویداد به عرضه و معرفی صد بازی برتر 
تولیدشده در داخل کشور اختصاص خواهد داشت. این صد بازی 

از میان بازی های ثبت نام شــده از سوی هیأت انتخاب متشکل از 
کارشناسان شورای نظارت بر اسباب بازی، اداره کل سرگرمی های 
ســازنده، انجمن بازی های رومیزی و فعالان و صاحب نظران این 
حوزه انتخاب و بــه خانواده ها ارائه خواهد شــد. بازی ها در چهار 
دسته بازی های مخصوص کودکان، بازی های سبک )زمان بازی تا 
20دقیقه(، بازی های متوسط )زمان بازی تا 40دقیقه( و بازی های 
سنگین )زمان بازی بیش از 40دقیقه( و در چهار بخش جداگانه 
ارائه می شوند. همزمان هم فضای فروشگاهی برای عرضه و فروش 

این بازی ها به خانواده ها تدارک دیده شده است.

  
بعضی از بچه هــا و حتی پــدر و مادر ها تصــور می کنند که 
بازی هــای رومیزی حوصله ســربر، بی  فایــده و از مد    افتاده 
هستند. دلیل این مسئله هم شاید به این برمی گردد که بیشتر 
 افراد تعداد محدودی بازی رومیزی می شناســند و از دنیای 

هیجان انگیز این بازی ها بی اطلاع اند.
 پیشنهاد می کنیم تا فرصت هست در رویداد بزرگ بازی های 
رومیزی ثبت نام کنید و تجربه آشنایی با بازی های متنوع را 

از دست ندهید.

دوچرخه حاصل تخیل و خلاقیت انسانی بود که ديگر نمی خواست 
روی پای خودش بايستد؛ انسانی که حوصله کشیدن افسار چارپايان 
را نداشت و دلش می خواست همینطور که نشسته است، راه برود و 
هر وقت هم خواست يا ترسید يا دلش تنگ شد پايش به زمین سفت 
برسد و از اين خیال ها. چنین انسانی هم با اين درجه از راحت طلبی و 
خیال پردازی، در اوايل قرن نوزدهم در بعضی نقاط اروپا پیدا می شد. 
نمونه اش همین بارون کارل فون دريس که 26ژوئن ســال1817 دو 
عدد چرخ چوبی را با يک میله چوبی به هم چسباند و يک عدد فرمان 
چوبی به چرخ جلويی وصل کرد و نشســت روی میله و درحالی که 
فرمان را گرفته بود و زمین را با پاهايش به عقب هل می داد و لبخند 
می زد، وانمود کرد به آرزوی بشر جامه عمل پوشانده است. اين البته 
دقیقا همان وسیله ای نبود که در خیال بشر ويراژ می داد اما انسان آن 
زمان خوشبخت بود و به اندازه کافی وقت داشت که هی زمین بخورد 
و هی بلند شــود، لبخند بزند و با اعتماد به نفس به تکنولوژی ساده 
زير پايش نگاه کند و به خودش حق بدهد که هی بپرسد »چرا« و به 
مرور زمان دوچرخه اش را بهتر کند. اين دقیقا همان اتفاقی بود که 
در ادامه قرن نوزدهم افتاد. 20ســال بعد از فون دريس، يک آهنگر 
اسکاتلندی، 2پدال رفت و برگشتی به اين مجموعه اضافه کرد. بعد 
2فرانسوی پدال ها را جلو آوردند و چیزی ساختند که می شد از چرخ 
عقبش در مقابل هیبت چرخ جلو صرف نظر کرد و سوار شدنش دل و 
جرأت می خواست. باقی سال های قرن به تلاش برای بهتر کردن همین 
وسیله گذشت و نتیجه اش ايده ها و اختراعاتی بود که راه قرن بعد را 
برای اتومبیل و هواپیما هموار کرد. لاســتیک های بادی، بلبرينگ، 
ترمز ديسکی، ترمز کابلی، اسپوك و حتی دنده، همگی محصول همین 
دوران طلايی اند. در سال1885، استارلی انگلیسی به اين مجموعه 
زنجیر و چرخ دنده را هم اضافه کرد و از چرخ ها میانگین گرفت و چیزی 

ساخت که فرق زيادی با دوچرخه های الان ندارد.
دوچرخه امروزی، نتیجه کارگروهی آدم هايی است که نه نابغه بودند، 
نه دانشمند؛ فقط می خواستند اين وسیله که بالاخره از ذهن يک بارون 
آلمانی بیرون پريده بود، بهتر کار کند و مثل مرکب خیالشان ويراژ 

بدهد و احساس می کردند که از پس اين کار برمی آيند.

تقویم / رویداد

سیدجواد رسولی
کارشناس رسانه

فاطمه عباسینگاه
روزنامه نگار

فراغت نامه 

تجربه کن

در روزهــای گذشــته بعضی از 
مزایا و پیامدهای مثبت شــرکت 
در انــواع فعالیت هــای گروهی و 
اجتماعی را شمردیم. گفتیم این 
فعالیت ها لزومــاً ثبت نام در فلان 
کلاس نیســت. دورهمی هــای 
فامیل هم می تواند محل مناسبی 
برای کسب تجربه های اجتماعی 
باشد. فکر کنید قرار گذاشتن های 
مادر-کودکــی در پــارک محله، 
پیاده روی هــای دســته جمعی، 
ایجــاد فضــای امــن در حیاط 
مجتمع و بازی هــای گروهی، هر 
کدام مدرســه و محلی است برای 
کسب مهارت هایی که فرزندمان 
در بزرگســالی و برای یک زندگی 
باکیفیت به آنها نیاز پیدا می کنند.

حــالا خــوب اســت پیامدهای 
منفی مشــارکت نکردن در امور 
اجتماعی را هم بشماریم تا انگیزه 
بیشتری برای ایجاد بستر مناسب 
ایــن فعالیت ها برای کــودکان و 

نوجوانان مان پیدا کنیم.
عمومی ترین مشــکل تنها ماندن 
به مدت طولانــی در خانه و بدون 
فعالیت ماندن همه، چه بزرگسال، 
چه نوجوان و چه کودک، کسالت 
است. این کســالت به دنبال خود 
بی حوصلگی، بی انگیزگی، تنبلی، 
وقت کشی، کج خلقی و بدخلقی، به 
هم خوردن آهنگ خواب و بیداری 
و خورد و خوراک، انزوای اجتماعی، 
روحیه واگرا و درون گرایی منفی و 
آثار دیگری در پــی دارد. هر کدام 

از اینها که شــمردیم نیز تبعات و 
پیامدهایی دارند.

گاهی بچه ها دچار اضطراب هایی 
می شوند که به راحتی نمی توانیم 
به منشأ و دلیل به وجود آمدن شان 
پی ببریم. ولی می توان با اطمینان 
گفت عدم مشارکت های اجتماعی 
موجب تثبیت ایــن اضطراب ها و 
انتقال شان به مقاطع سنی بعدی 

کودک می شوند.
بی تحرکی هم یکی از آسیب های 
مهمی اســت کــه خود منشــأ 
مشکلات دیگر می شــود؛ اضافه 
وزن، مختــل شــدن سیســتم 

گوارشی، ضعف عضلانی و....
پیامــد نهایی کــه به آن اشــاره 
می کنیم، شکوفا نشدن استعدادها 
و معلوم نشدن علاقه های بچه ها 

است.
هیچ فردی نمی توانــد در انزوا و 
تنها با نشســتن و فکــر کردن به 
علاقه و اســتعدادهای نهفته در 

خود پی ببرد.
اگــر بخواهیــم فرزندان مــان به 
بالاتریــن نقطه خودشــکوفایی 
برســند، باید زمینه هایی فراهم 
کنیم که او در معرض تجربه های 
مختلف قرار گیرد. این تجربه های 
فــردی و گروهــی می تواننــد 
موفقیت ها و پیروزی ها و ناکامی ها 
و شکســت هایی داشته باشند که 
هر کدام گوشــه ای از پازل رشد 
شخصیت ســالم کودک ما را پر 

می کنند.

فرشته شیخ الاسلام

جهان نما

لوبونکایی که از همه جا رانده می شد، به کجا می توانست بگریزد؟ شاید اگر مرد 
بود به ارتش می گریخت، یا چه می دانم، به جایی دیگر؛ ولی از آنجا که دختر 
بود به درون خویش گریخت. او سال ها اندوه خود را تحمل کرد، آزردگی های خود را، بطالتش را، افکارش 
را. هنگامی که پریشانی ها و سرگشتگی های وجودش کم کم سنگین می شدند، هنگامی که نیاز طبیعی 
و نیرومند درددل کردن با کسی رفع نمی شد، آنگاه دست به قلم برد، مشغول نوشتن شد؛ یعنی می توان 

گفت درباره  آنچه او را دربر گرفته بود با خود درددل می کرد و بدین شکل روحش را سبک می ساخت.

گیل: ممکنه رمانم رو بخونید و نظرتون رو بگید؟
ارنست همینگوی: نظرم اینه که ازش متنفرم.

گیل: ولی شما که هنوز نخوندینش. ارنست همینگوی: اگه بد باشه ازش متنفرم، چون از نوشته های بد 
متنفرم. اگر هم خوب باشه بیشتر ازش متنفرم، چون حسودم!

آلکساندر هرتسن

وودی آلن

مقصر کیست؟

نیمه شب در پاريس

بوک  مارک

دیالوگ

  تاریخ رکاب



حمل بسته هایی که نمی دانیم چیست

کشــف محموله های مواد مخدر در میان بار مسافران فرودگاهی یکی از 
رایج ترین راه های کشف مواد مخدر قاچاق است. این محموله ها اغلب در 
فرودگاه ها، از سوی افراد ناشناس به مسافران تحویل داده می شود تا آن را 
برای اصطلاحا قوم و خویش یا بستگان این فرد در کشور مقصد ارسال کنند؛ 
بی آنکه بدانند چه خطری آنها را تهدید می کند. محموله هایی که فرستنده 
و گیرنده رسمی آن مشخص نیست، اغلب مســافران بی خبر از هرجا را 
گرفتار خود می کند و آنها را به عنوان مقصران و مجرمان درجه یک پای میز 

محاکمه می کشاند. یکی دیگر از روش های سوءاستفاده از شهروندان عادی 
برای قاچاق و حمل مواد مخدر، سرقت خودروها و حمل مواد به وسیله این 
خودروهای سرقتی است. برای همین پلیس پیشگیری و پلیس مواد مخدر 
همواره تأکید می کنند شهروندان بلافاصله بعد از سرقت خودرو، موضوع 
را به پلیس گزارش کنند. خودروهایی که برای مدت چند ساعت از آن برای 
قاچاق مواد مخدر استفاده شده است معمولا بعد از پایان ماموریت توسط 
قاچاقچیان به حال خود رها می شوند؛ البته اگر صاحب خودرو این شانس 
را داشته باشد که قبل از رها شدن ماشین، لوازم جانبی و وسایل شخصی 

داخل آن به سرقت نرفته باشد.

مکث

نکتهها
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حلقهای
ازحلقههایزنجیر

»پزشکان داوطلب«، »پزشکان بدون مرز« و هر اسم 
دیگری، نام فعالیتی است که سال هاست گروه های 
پزشکی به صورت داوطلبانه انجام می دهند ؛ حضور 
در مناطق محــروم و صعب العبور کــه از امکانات 
اولیه بهداشــتی و درمانــی محروم اند، مهم ترین 
هدفی اســت که آنها در این کاروان های پزشکی 
دنبال می  کننــد؛ از محله های محــروم تهران و 
روستاهای حاشیه ای پایتخت گرفته تا شهرستان ها 
و روســتاهایی که حتی از داشتن مراکز بهداشت 
هم محروم اند. حضور این تیم های پزشــکی تنها 
به ویزیت رایگان یک هفتــه ای در مناطق محروم 
خلاصه نمی شــود؛ پیگیری رونــد درمان برخی 
بیماران تازه بعد از برگشــتن تیم های پزشــکی 
از روســتا آغاز می شود. سال هاســت خیران هم 
 دست به دســت این پزشــکان داده اند و بخشی از 
هزینه های درمان بیماران نیازمند را تقبل می کنند.

به گزارش همشــهری، فعالیت پزشــکان بدون 
مرز، انجمن هــا و گروه های داوطلبــی که برای 
محرومیت زدایی ســر به روســتاهای دورافتاده 
می زنند، گسترده تر از هر وقت دیگری شده است. 
تســهیلگری نهادهــای کار داوطلبانه مثل هلال 
احمر یا کمیته امداد در این میان به شناسایی بهتر 
مناطق محروم و نیازسنجی ها کمک زیادی می کند. 
»شاهین فتحی« مدیرعامل جمعیت هلال احمر 
استان تهران می گوید: »ارتباط مویرگی ای که هلال 
احمر در دورافتاده ترین روستاها دارد، باعث شده تا 
ابزارها و امکان خوبی برای ارزیابی نیازهای مختلف 
این مناطق داشــته باشــد. از طرفی ما شبکه ای 
از پزشــکان داوطلب را داریم که با تخصص های 
مختلف، حاضر هستند به صورت رایگان به ویزیت 
بیماران نیازمند بپردازند. ما با شناسایی این مناطق 
و بیماری های رایج در آن، امکان ارائه این خدمات را 

برای تیم های پزشکی فراهم می کنیم.«
قبل از اعــزام تیم هــای پزشــکی، بیماری های 
مخصوص هر منطقه شناسایی می شوند. با توجه به 
این بیماری های شناسایی شده، تیم های تخصصی 
به مناطق محروم اعزام می شــوند. »بهزاد نقوی 
چالشتری« عضو شبکه پزشکان بدون مرز است و 
به صورت داوطلبانه به مناطق محروم سفر می کند. 
او می گوید: »وقتــی از محرومیت حرف می زنیم، 
باید باشــید و ببینید که منظورمان چیســت! ما 
به روســتاها و مناطق صعب العبور عشایر نشینی 
می رویم که هیچ دسترســی جاده ای به آن فراهم 
نیست. بیماران و مراجعانی را ویزیت می کنیم که 
تا پیش از این هرگز مواجهه ای با پزشک متخصص 
نداشته اند، نه به خاطر سلامت! به خاطر اینکه هیچ 
پزشک متخصصی در نزدیکی محل سکونت آنها 

وجود ندارد.«
و از زنان و مردان عشایری می گوید که وقتی خبر 
استقرار تیم های پزشکی در منطقه ای را می شنوند، 
هرطور شده خودشــان را می رســانند: »یکی از 
دفعاتی که به منطقه ای عشایری در کوهرنگ رفته 
بودیم، زنی خودش را به محل ویزیت رســاند که 
می گفت یک روز و نیم در کوهســتان با پای پیاده 
مشغول کوه پیمایی بوده تا بتواند توسط پزشکان 

ویزیت شود.«
اغلب بیماری هایی که نیاز به پزشــک متخصص 
دارند، با یکی دو ویزیت درمان نمی شــوند و نیاز 
به طــی دوره چند ماهه برای درمــان دارند. برای 
همین است که پزشــکان معمولا به محل ویزیت 
قبلی برمی گردند  یا از طریق همین شــبکه های 
داوطلبی ای که اطراف خــود دارند، روند درمان را 
به دیگر تیم های پزشکی می ســپارند. نمونه اش 
چشــمان نوجوانی به نام یوســف که همین چند 
ماه پیش جراحی شد. یوســف، فرزند خانواده ای 
در روســتای »ده کهنه« شهرستان لردگان است. 
10ســال دارد و 9ســال از عمرش، به نگرانی از 
کم شدن تدریجی بینایی اش گذشته. نخستین بار 
معلم مدرسه روستا متوجه مشکل بینایی یوسف 
شد و آن را با پدرش در میان گذاشت. با این حال، 
دور بــودن از مرکز شهرســتان و نیازمند  بودن به 
وسیله نقلیه برای رفت وآمد و مهم تر از آن، نیاز به 
پرداخت هزینه، خانواده یوسف را از پیگیری مشکل 
بینایی او منصرف کرده بود. تا اینکه پای پزشکان 
داوطلب استان تهران به روستای ده کهنه باز شد. 
یک روز معلم روســتا به محل اســتقرار پزشکان 
داوطلب رفــت و ماجرای کم بینایی یوســف را به 
پزشکان اطلاع داد. معاینه های اولیه از بیماری ای 
خبر دادند که یوســف از بدو تولد با آن درگیر بود 
اما می شد با درمان، جلوی پیشــرفت بیماری را 
گرفت. همه اینها مقدمه ای شد برای اینکه پزشکان 
داوطلب با قول تامین هزینه ها و حتی تامین اقامت 
چند روزه خانواده یوســف، او و پدرش را به تهران 
دعوت کنند. شــاهین فتحی می گوید: »با کمک 
و همکاری پزشکان و همچنین خیری که هزینه 
جراحی را تقبل کرد، یوسف و پدرش یک هفته در 
تهران مهمان ما بودند. بینایی این کودک نزدیک 
به صفر بود اما با جراحی، یوســف توانست دوباره 
دنیا را ببیند. این تنهــا یکی از نمونه های پیگیری 
پزشکان داوطلب برای کمک به روند درمان بیماران 
نیازمند و محروم در گوشه و کنار کشور است.« او 
از پزشکانی می گوید که کفش های طبی مخصوص 
کودکان را به روستاها می فرستند یا با کمک خیران، 
هزینه های جراحی های ســنگین و فوق تخصصی 
بیماران نیازمند در سراسر کشور را تامین می کنند: 
»پزشکان داوطلب با اینکه شــرایط سختی را در 
برنامه های محرومیت زدایی از سر می گذرانند، اما 
روحیه ای ستودنی در این برنامه ها دارند.« همچنین 
از پزشــکانی می گوید که با کنسل شدن پروازها 
به دلیل شرایط جوی و اتفاق های دیگر، خودشان را 
از راه زمینی و حتی با وسیله شخصی به روستاهای 
هدف رسانده اند؛ چون می دانستند که خانواده های 
بیماران، در این روستاهای دور از دسترس و محروم 

منتظر آنها هستند. 

سلامت

فریبسگهایموادیابباترشیشیشه

»جایی که عقل جن هم به آن نمی رسد.« این 
پاســخ اغلب پلیس های مبارزه با مواد مخدر 
درباره جاســازهای عجیب و غریبی است که 
تا به حال به چشــم دیده اند؛ »خلاقیتی که 
قاچاقچیان برای پنهــان کردن مواد مخدر به 
خرج می دهند، واقعا زیاد است.« وقتی صحبت 
از جزئیات می شود، مثال های عجیب و غریبی 
را به میان می کشــند؛ از جاسازی مواد مخدر 
لای گردو گرفته تا کنــج و کنارهای خودرو و 
کامیون و... . چگونگی پیدا کردن این جاسازها، 
آن روی سکه است که این روزها کمتر درباره 
آن ســخن به میان می آید؛ ترکیبی از تجربه، 
خلاقیت و آموزش که باعث می شــود پلیس 
مواد مخدر کریستال های شیشــه را از میان 
کیســه های برنج و روی فــرش صادراتی و... 

پیدا کند.
جاســازی که یک بار لو برود، دیگر قابل اتکا 
نیست ؛ مثل ویروس و آنتی ویروسی که موش 
و گربه وار در پــی هم هســتند. قاچاقچیان 
مواد مخدر و پلیس مبارزه بــا مواد مخدر هم 
مدام خودشــان را برای پیدا کــردن راه های 
تازه و خلاقانه به روز می کننــد. برای همین 
است که جاســازها هر روز شــکل و شمایل 
عجیب تری به  خود می گیرند. این روزها دیگر 
قورت دادن بسته های مواد مخدر و حمل آن 
در معده یا کپســول های دارویی که با تریاک 
و... پر می شــوند، راهی قدیمی و نخ نما به نظر 
می رســد. البته همچنان کم نیســتند تعداد 
قاچاق هایی که از ایــن طریق حمل، احتمالا 
در مرزهای هوایی یا زمینی کشف می شوند. 
ســرهنگ علی صباحی، رئیس اطلاع رسانی 
فرماندهی انتظامی تهران بزرگ که ســال ها 
در زمینه کشــف و شناســایی محموله های 
قاچاق تجربه دارد، می گوید: »هر بار جاســاز 
عجیبی می بینیم با خودمــان فکر می کنیم 
این عجیب ترین مورد جاساز است، اما همیشه 
وقتی با جاســازهای تازه روبه رو می شــویم، 

شگفت زده می شویم.«
کفی کفش، زیر کفی خودرو، معده انســان، 
داخل بــار هندوانه، روی قالــی صادراتی و... 
ازجمله عجیــب و غریب ترین جاســازهایی 
است که تا به حال به پستش خورده است. او 
می گوید: »پلیس مواد مخــدر به اندازه کافی 
باهوش هست و البته از تمام تجهیزات و تجربه  
خود برای شناســایی این محموله ها استفاده 

می کند.«

رنگ رخسار خبر می دهد از سر درون
می گوید معمولا فشار روانی و استرس حمل 
مواد مخــدر روی قاچاقچی هــا تأثیر زیادی 
می گذارد. دانه های درشــت عرق که از سر و 
رویشــان چکه می کند، لرزش دست و صدا، 

نگاه های نگــران و... را نمی توان به ســادگی 
ساکت و خاموش کرد و یک جا نشاند تا خطر 
دستگیری رفع شود. صباحی می گوید: »بین 
مأموران باتجربه مــا در بخش های مختلف، 
افرادی هســتند که با طرز رفتــار و حرکات 
قاچاقچی می توانند او را شناســایی کنند یا 
حتی نوع حرکت وســیله نقلیه و... ؛ همانطور 
که پلیس هایی داریم که از مدل پارک شدن 

خودروها، ســرقتی بودنشــان را تشــخیص 
می دهند. اینها ترکیبــی از تجربه و خلاقیت 
اســت که باعث شناســایی چنیــن مواردی 
می شــود. تجهیزات به روز هم باعث می شود 
این تجربه ها و توانایی ها به موقع و درست مورد 

استفاده قرار بگیرد.«
تجارت پرسود مواد مخدر پای مافیای بزرگی 
را در سراسر جهان به این میدان کشانده است؛ 

مافیایی که به دنبال توســعه مشتریان خرد 
و کلان خود اســت و ابایی از هدف قرار دادن 
زندگی افراد ندارد. صباحی می گوید: »به نظرم 
مواد مخدر می تواند یک جامعه را به سادگی به 
ویرانی بکشاند ؛ نه صرفا خانمان براندازی کند. 
ســال ها تجربه کار در پلیس، باعث شده تا به 
چشم خود ببینم که چگونه به سادگی زندگی 
افراد مختلف به خاطر مصرف مواد به نابودی 

کشیده شده است.«
و یکی از تلخ تریــن خاطراتــش را روزهایی 
می دانــد که برای تهیه مســتند بــه یکی از 
محلات آسیبی شهر تهران رفته و با خانواده ای 
مواجه شده بود که به دلیل اعتیاد، حتی سرپناه 
خود را هم از دســت داده بودند: »مشــغول 
مســتندنگاری بودیم که در خرابه های یکی 
از خانه ها، با زن و مرد جوانی مواجه شدیم که 
فرزند کوچکی در کنارشان در بیغوله زندگی 
می کرد. نگاه این کــودک معصوم که کمتر از 
2سال از سنش می گذشــت هرگز از یاد من 
نمی رود! مرد خانواده برای اینکه بتواند زنش 
را حفظ کنــد، او را هم معتاد کــرده بود. این 
ماجرا، موضوعی بسیار تکراری شده در حوزه 
مواد مخدر است و بارها شاهدش بودیم.« و از 
روند از بین رفتن زندگی و دود شــدن آن در 
فاصله زمانی کوتاهی می گویــد که در تمام 
دنیا الگویی شبیه به هم پیدا کرده است: »فرد 
معتاد اول از خودش و دارایی های شخصی اش 
اســتفاده می کند. بعد که این منبع تمام شد 
سراغ وسایل خانه می رود یا از همسایه و آشنا 
دزدی می کند؛ چون به هر حال به هر قیمتی 
شده باید مصرف روزانه خود را تهیه کند. این 
قصه تلخ معمولا به جاهای تاریک و ســیاهی 
کشیده می شــود و فرجام بســیار بدی دارد؛ 
به طوری که نه فقط خود فرد و خانواده، بلکه 
اطرافیان و همسایه ها و به دنبال آن جامعه را 

هم تحت تأثیر خود قرار می دهد.«

زبان بدن
او معتقد اســت با پایین آمدن سن اعتیاد در 
جامعه و در دســترس بودن انواع مخدرهای 
صنعتی و ســنتی، باید برای آگاهی و آموزش 
جامعه اقدامی جدی انجام داد: »حالا که بچه ها 
مخدر را از سنین پایین می شناسند، بهتر است 
آنها را در همان سنین نوجوانی با تبعات مصرف 
مواد مخدر آشنا کرد. حتی به نظرم باید آنها را 
مســتقیما با جامعه معتادان متجاهر روبه رو 
کرد تا معنای درســت اعتیاد را درک کنند. 
شاید این راهی اثرگذار برای درک عمق مهلکه 

باشد و از آن دوری کنند.«
صباحی درباره شناســایی جاساز مواد مخدر 
خرده فروش ها هم تجربه هــای زیادی دارد. 
او می گوید: »اغلــب خرده فروش ها از ترس 
گیر افتادن بــا مواد، معمــولا آن را در جایی 
قایم می کنند و تا جای ممکــن آن را با خود 
حمل نمی کنند. بعد از پیدا کردن مشــتری 
سراغ جاســاز می روند و مقدار لازم را از آنجا 
برمی دارنــد. در پارک هایی که پاتوق اســت 
یا محــلات آســیبی، جاهای زیــادی برای 
پنهان کــردن مواد پیدا می کننــد که باز هم 
می توان گفت عقل جن هم به آنها نمی رسد! 
با این حال این خرده فروشــان هــم با دیدن 

گشــت های  و  پلیس هــا 
انتظامــی، بــا زبــان بــدن 
خودشــان را لو می دهند.«
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مرضیه موسویگزارش
روزنامه نگار

چند روایت از حضور داوطلبانه 
پزشکان در روستاهای محروم

قاچاقچیان چه ترفندهای جدیدی برای جابه جایی مواد مخدر دارند؟

»خلاقیتیکه
قاچاقچیانبرایپنهان

کردنموادمخدربهخرج
میدهندواقعازیاد

است.«ووقتیصحبت
ازجزئیاتمیشود،
مثالهایعجیب
وغریبیرابهمیان

میکشند؛ازجاسازی
موادمخدرلایگردو

گرفتهتاکنجوکنارههای
خودرووکامیونو....

معمولافشارروانی
واسترسحمل
موادمخدرروی

قاچاقچیهاتأثیر
زیادیمیگذارد.

دانههایدرشتعرق
کهازسرورویشان
چکهمیکند،لرزش

دستوصدا،نگاههای
نگرانو...رانمیتوان

بهسادگیساکتو
خاموشکردویکجا

نشاندتاخطردستگیری
رفعشود

حالاکهبچههامخدر
راازسنینپایین

میشناسند،بهتراست
آنهارادرهمانسنین

نوجوانیباتبعات
مصرفموادمخدر

آشناکرد.حتیبهنظرم
بایدآنهارامستقیمابا

جامعهمعتادانمتجاهر
روبهروکردتامعنی

درستاعتیادرادرک
کنند.شایداینراهی

اثرگذاربرایدرکعمق
مهلکهباشدوازآن

دوریکنند

اغلبخردهفروشها
ازترسگیرافتادنبا
مواد،معمولاآنرادر
جاییقایممیکنندوتا
جایممکنآنراباخود
حملنمیکنند.بعداز
پیداکردنمشتریبه
سراغجاسازمیروند
ومقدارلازمراازآنجا
برمیدارند.پارکهایی

کهپاتوقاست،یا
محلاتآسیبی،جاهای
زیادیبرایپنهانکردن

موادپیدامیکنند

یکیدیگرازروشهای
سوءاستفادهاز

شهروندانعادی
برایقاچاقوحمل
موادمخدر،سرقت
خودروهاوحمل

موادبهوسیلهاین
خودروهایسرقتی
است.برایهمین
پلیسپیشگیریو

پلیسفتاهموارهتأکید
میکنندشهروندان

بلافاصلهبعدازسرقت
خودرو،موضوعرابه
پلیسگزارشکنند

شیشه روی فرش
یکی از عجیب ترین روش های حمل مواد مخدر 
که توسط پلیس مواد مخدر کشف شده، حمل 
شیشه روی قالیچه دستباف است. بلور شیشه 
که در آب حل شــده و بعــد روی فرش ریخته 
شده و با سرد شدن، دوباره بلور شده است، 
روندی شبیه به روند ساخت نبات را طی کرده 
است. این محموله قاچاق قرار بود با پوشش 
فرش صادراتی سر از مرزهای خارج از کشور 
دربیاورد. با این حال توسط پلیس مواد مخدر 
شناسایی و متوقف شد. روفرشی ها، پارچه ها 
و پادری هایی که آغشته به مواد مخدر هستند 
این روزها به سادگی در مرزهای کشور کشف 

و ضبط می شوند.

ترشی شیشه
کشــف مواد مخدر در شیشــه های ترشــی و 
ظرف های رب، از آن دست کشف هایی است 
که هر بار رخ دادن آن بــرای مخاطبان تازگی 
دارد. یکی از دلایل استفاده از این روش ها، 
گم کردن رد بوی مواد مخدر در لابه لای رد بوی 
ادویه ها و سرکه هاست؛ به طوری که شناسایی 

آن برای سگ ها هم کار ساده ای نباشد.

مغز خشکبار
بادام و پسته و گردوهایی که مغز آنها با تریاک 
و دیگر مواد مخدر پر می شــود، یکی دیگر از 
عجایب دنیای جاســاز مخدر در کشور است. 
همچنین این مواد را در بدنه میوه هایی مثل 
نارگیل و حتی هندوانه هم جاســاز می کنند. 
اغلب محموله های این چنینی توسط سگ های 

آموزش دیده شناسایی می شوند.

دور کمر
بســته های مواد مخــدر کــه با چســب دور 
تا دور کمــر کودکان یا دور ســاق پــا و دور 
کمر بســته می شــود، از رایج تریــن انواع 
قاچــاق مواد مخدر توســط مســافرت های 
زمینی اســت. این نــوع از قاچــاق معمولا 
توســط ســگ های آموزش دیده و همچنین 

بازرسی های پلیس کشف می شود.

پیکره خودرو
تراشــیدن کــف خــودرو یــا جاگــذاری 
بســته های مــواد داخل شــیارهای کفی 
خودرو هم از جاسازهای رایج است. آنچه 
این ماجرا را به موضوعــی عجیب تبدیل 
می کنــد، وزن ســنگینی از مخدر اســت 
که در گوشه و کنار زه خودروها و جاهای 
دیگر قرار داده می شود و گاهی وزن آن 

به چند ده کیلوگرم می رسد.

صنایع دستی صنعتی و سنتی
درزهــا و گوشــه و کنــار تابلوهــا و دیگــر 
صنایع دســتی هم گاهی به محلی برای حمل 
و انتقال مواد مخدر توسط قاچاقچی ها تبدیل 
می شوند. این مواد در مرزهای هوایی توسط 
دســتگاه های بــه روز، اســکن و شناســایی 
می شوند. وسایل آشپزخانه و همچنین لوازم 
صنعتی پخت وپز هم گاهی این نقش را برای 
قاچاق مخدر به سایر کشورها بازی می کنند.

عجیب، اما واقعی
جاســازها تنها برای حمل مواد مخدر مورد استفاده 
قــرار نمی گیرنــد . کم نیســت تعــداد محموله های 
قاچاقی که شامل اسلحه، طلا، پول، سوخت و... است 
و به صورت روزانه کشــف و ضبط می شــود. مبادی 

ورودی شــهرها، اســتان ها و مرزهای هوایی، زمینی و دریایی کشورهای مختلف، 
مهم ترین مراکز کشف مواد مخدر و قاچاق است. نمونه هایی از این جاسازهای عجیب 

و غریب که توسط پلیس شناسایی شده پیش روی شماست.

خدمترسانیبیشترو
پاسخگوییباسندتحولقضایی

فروشاینترنتیگیوهمریوان
درنیویورکوپاریس

ایجاد5مرکز
برایمعتادانخاص

قوه قضاییه هم خود پاسخگوست و هم بر پاسخگویی 
دیگر نهادها نظارت می کند

استارت آپ ها در شرایط تحریم هم توانسته اند 
محصولات روستاییان را   صادر کنند

مدیرعامل سازمان رفاه، شهرداری تهران از ایجاد 2هزار 
ظرفیت جدید برای پذیرش معتادان متجاهر خبر داد
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مستقیم مولفه های حکمرانی خوب و تحقق حقوق 
شهروندی را پوشش می دهد. حسین کنعانی مقدم، 
کارشناس مسائل سیاسی بر این نکته صحه می گذارد 
که اتفاقا عنصر دستگاه قضا عدالت است؛ از این رو عزم 
در این نهاد قطعا تحقق عدالت اجتماعی است. وی در 
گفت وگو با همشهری دامنه تعریف عدالت گستری 
دســتگاه قضا را تا جایی می داند که حکمرانان دیگر 
نهادها نیز در مقابل این نهاد پاسخگو باشند؛ از این رو 
نه تنها این نهــاد می تواند خود مولد پاســخگویی و 
ایجاد شــفافیت و برآورده کــردن مطالبات عمومی 
باشــد، بلکه می تواند به عنوان نهاد ارزیاب و نظارتی 
چتر عدالت گستری بیشتری را در جامعه بگستراند. 
بنابراین دســتگاه قضا از آنجا که در مسیر عدالت و 
عدالت گستری ماموریت مضاعفی دارد، نقش مهمی 
را در تحقق رویکرد حکمرانی مطلوب که خواســته 

بسیاری از مسئولان است، ایفا می کند.
کنعانی مقدم اما معتقد است که تحقق عدالت، نسبی 
اســت. نمی توان گفت که در زمانی همواره عدالت 
به درســتی تحقق یافته یا حقوق عامه محقق شده 
است. در تمامی سرزمین ها هم این قاعده وجود دارد؛ 
از این رو از نگاه دینی نیز برای اینکه حکمرانی صحیح 
پدیدار شود، لازم اســت که 2عنصر میثاق حاکم و 
میثاق نصرت لحاظ شــود. میثاق حاکم یعنی همان 
اصل ولایت حاکم و میثاق نصرت به معنای یاری دادن 
و همراهی حاکم است تا آنچه مدنظر است محقق شود. 
به این معنا که مردم نیز باید در امر عدالت محوری و 

دادخواهی مشارکت داشته باشند.

احساس برابری در جامعه
کنعانی مقدم با اشاره به ســند تحول قوه قضاییه که 
از زمان ابراهیم رئیسی آغاز و در دوره محسنی اژه ای 
پی گرفته شد، گفت: روند مطلوبی در طرح و اجرای 
این سند دیده می شود؛ به ویژه که مردم در این قالب 
احســاس خواهند کرد که به دادخواهی آنان پاسخ 
مثبت داده می شود؛ خصوصا که راهبردهایی همچون 
کاهش روند دادرسی، توسعه روش های جایگزین حل 
اختلافات به جای رسیدگی قضایی، هوشمندسازی 
فرایند نظارت بر دادســراها و دادگاه ها، بهره گیری 

از فناوری های نوین در فرایند کشــف جرم، مؤثر و 
متنوع کردن مجازات ها متناسب با نوع جرائم، توسعه 
سازوکارهای مکمل برای ترغیب زندانیان به سبک 
زندگی متعالی، حمایت از نقدهای منصفانه و سازنده، 
ایجاد شفافیت در فرایند صدور آرا و تصمیمات قضایی 
و... در این سند نشانه گذاری شده و از طرف دستگاه 

قضا پیگیری می شود.

چالش هایی بر سر حکمرانی مطلوب
وی معتقد است این سند و راهبردها و تاکتیک هایی 
که پی گرفته می شود، می تواند شاکله حکمرانی مؤثر 
و مطلوب را در زمینه عدالت گستری و حفظ حقوق 
مردم و شهروندان جامعه ترسیم کند. با این حال بر 
این نکته نیز تأکید می کند که قطعا در راستای تحقق 
این حکمرانی خوب چالش هایی وجود دارد؛ مثل نفوذ 
لابی قدرت سیاسی در قوه قضاییه، اتکا به روش های 
سنتی از جانب قضات و کارکنان یا ضعف در دسترسی 
عمومی به خدمات حقوقی؛ از این رو باید اجرای احکام 
از قاطعیت برخوردار باشد و همچنین آموزش کارکنان 
نهاد قضا نیز همــواره پی گرفته شــود. این آموزش 
می تواند در به روزرسانی دقیق و به موقع در راستای 

تسریع اجرای سند تحول مؤثر باشد.
لازم به ذکر است که محسنی اژه ای، رئیس دستگاه 
قضا در سخنان اخیر خود سند تحول قضایی را سندی 
بســیار کارآمد و مثبت دانسته اســت و تأکید کرده 
که ســند تحول قضایی حتماً نیازمند ارتقاســت و 
باید هر یک سال یا 2ســال، متناسب با مقتضیات و 
شرایط زمان، ارتقا پیدا کند. همچنین اجرای برخی 
از برنامه های پیش بینی  شده در سند تحول قضایی، 

نیازمند همراهی قوای مجریه و مقننه اســت. برخی 
از مفاد سند تحول قضایی نیازمند تصویب یا اصلاح 
قانون هســتند. وی گفته اســت بیش از 90درصد 
برنامه هایی که در ذیل اهداف کوتاه مدت سند تحول 
قضایی پیش بینی شــده بود، انجام شده است. البته 
این نکته را نیز مورد تأکید قــرار داده که قوه قضاییه 
در راستای توســعه، تأمین و استفاده از فناوری های 
نوین، از برنامه های پیش بینی شــده در سند تحول 

قضایی جلوتر است.

نقش قوه قضاییه در تولید سرمایه اجتماعی 
اســتفاده از ظرفیت های مردمی نکته ای اســت که 
هم رئیس دســتگاه قضا بــر آن تأکید کــرده و هم 
دیگر نهادها و قوای مســئول معتقدنــد که مردمی 
کردن امور می تواند چاره ســاز باشــد؛ ضمن اینکه 
در راســتای مردمی ســازی  می توان اهداف مهمی 
همچون پاسخگویی، کاهش فاصله مردم با مسئولان 
و شفافیت زایی و در نهایت حکمرانی مطلوب که منتج 
به توسعه و تعالی انسانی می شــود را محقق کرد؛ از 
این رو آنجایی که مسئولان از تغییر ساختارها به نفع 
تحقق حکمرانی سخن می گویند همانجایی است که 
اتفاقا رویکرد مردم گرایی وجود دارد. کنعانی مقدم در 
این زمینه نیز گفت: قوه قضاییه با توجه به رویکردی 
که در ســند تحول قضایی دارد، نقــش مهمی را در 
تولید و بازتولید سرمایه اجتماعی ایفا می کند؛ ضمن 
اینکه این نهاد دقیقا می تواند هدف قوه مجریه را در 
این زمینه تحقق بخشــد.  در ادامه طرح دیدگاه این 
تحلیلگر سیاســی می توان چند نکتــه را نیز مطرح 
کرد؛ نخســت اینکه، نهاد قضا را می تــوان نهادهای 
دوسویه نگر در امر پاسخگویی نامگذاری کرد؛ چراکه 
هم خود پاسخگوست و هم بر میزان پاسخگویی برای 
دیگر نهادهای مسئول نظارت می کند؛ ازاین رو نقش 
مضاعف در مسیر حکمرانی دارد. نکته دیگر اینکه اصل 
مهم برای بالا بردن میزان پاســخگویی در نهاد قضا، 
به روزرسانی ساختاری همزمان با تحولات جدید است؛ 
ضمن اینکه نهاد قضا باید بتواند در بطن خود سازمانی 
آینده نگر و اتاق فکرهای راهبردی را تعبیه کند تا در 
تقویت مدیریت و پیشگیری از جرم مؤثرتر عمل کند.

خدمت رسانی بیشتر و پاسخگویی با  سند تحول قضایی
قوه قضاییه هم خود پاسخگوست و هم بر پاسخگویی دیگر نهادها نظارت می کند؛ ازاین رو نقش مضاعف در مسیر حکمرانی دارد

دســتگاه قضــا در مســیر عدالــت و 
عدالت گســتری ماموریــت مضاعفــی 
دارد، بنابرایــن در تحقــق رویکــرد 

حکمرانی مطلوب نقشی مهم دارد

صفیه رضاییگزارش
روزنامه نگار

سؤال های نقادانه  اژه ای از کارآفرینان
رئیس قوه قضاییه با اشاره به تأثیر امر تقویت اقتصاد و تولید ملی بر 
کاهش و زدودن آسیب های اجتماعی گفت: با قوی شدن اقتصاد و 
تولید ملی و به تبع آن افزایش ثروت ملی و توزیع درست و صحیح 
آن، بسیاری از آسیب های اجتماعی مرتفع خواهد شد. به گزارش 
همشهری، غلامحسین محسني اژه اي در نشست با تولیدکنندگان، 
کارآفرینان و فعالان شرکت های دانش بنیان ضمن گرامیداشت 
هفته قوه قضاییه، به تبیین و تشریح اقتضائات و ضروریات تقویت 
بنیه اقتصادی و تولید ملی پرداخت و خاطرنشان کرد: باور دارم 
که دولت نباید متولی باشــد، بلکه باید هدایتگــر، ناظر و حامی 
باشــد؛ باور دارم که نه امروز بلکه در همه زمان ها، مســئله کار، 
کارآفرینی، خلاقیت و افزایش بهره وری به اشکال مختلف، یک 

ارزش فوق العاده دارد.
رئیس قوه قضاییه در ادامه به موضوع اهمیت حمایت فعالان بخش 
خصوصی از افراد خلاق و متخصص در امور دانش بنیان اشاره کرد 
و گفت: تولیدکنندگان و صنعتگران و به طور کلی فعالان بخش 
خصوصی می توانند در میدان عمل دادن به افراد خلاق و مبتکر، 
پیشقدم و پیشتاز شوند و آنها را زیر چتر حمایتی خود قرار دهند؛ 
قطعا تحقق تمام و کمال این مهم، ثمرات بسیاری در وهله نخست 

برای خود فعالان بخش خصوصی دارد.
محسني اژه اي به طرح چند سؤال پرداخت و گفت: شما فعالان 
اقتصادی و تولیدکننــدگان آیا تاکنون محاســبه کرده اید که 
زیرمجموعه خودتان و مردمی که مصرف کننده محصولات شما 
هستند، چه میزان از فعالیت شــما رضایت دارند؟ آیا محاسبه 
کرده اید که چه میزان از نارضایتی ها و ضعف ها به نحوه مدیریت 
خود شما بازمی گردد؟ شما فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان برای 

رفع کاستی های مدیریتی خود چه اقداماتی را ترتیب داده اید؟
»از نگاه شــما فعالان بخش خصوصی و کارآفرینان، مســائل و 
مشکلات اولویت دار کدام است؟« این سؤال دومی بود که رئیس 
دستگاه قضا از فعالان اقتصادی و تولیدی حاضر در جلسه پرسید و 
خطاب به آنها بر ضرورت اولویت بندی مسائل در راستای رفع آنها 
تأکید کرد و گفت: من به دنبال این هستم تا در این قبیل جلسات، 
چند مشکل و مسئله اولویت دار را شناسایی کنم و در جهت رفع 
آنها اقدامات مقتضی را انجام دهم. رئیس قوه قضاییه در ادامه از 
فعالان اقتصادی و تولیدی حاضر در جلسه پرسید که چه میزان 
از ضعف ها و ایرادات صنف خود مطلع هستید؟ رئیس عدلیه در 
همین راستا گفت: باور من این است که اطلاعات و اشراف رؤسا 
و اعضای اصلی صنوف نسبت به مسائل و مشکلات و ضعف های 
صنف مربوط به خود، در بســیاری اوقات، بیشتر از دستگاه های 
نظارتی و اطلاعاتی اســت. رئیس قوه قضاییه با اشاره به موضوع 
فوق الذکر به طرح سؤالاتی مهم پرداخت و گفت: رؤسا و اعضای 
اصلی صنوف چه میزان برای پیشگیری و جلوگیری از وقوع فساد 
و تقلب و تبانی در صنف خود تلاش کرده اند؟ آیا به فردی که در 
صنف شما مسیر خطا و فساد را پیش گرفته است، در وهله نخست 
تذکر داده اید؟ آیا برای مقابله با این هم صنف احیانا خطاکار و فاسد 
با بخش های ذیربط حکومتی همکاری و مساعدت داشته اید؟ آیا 
شما به عنوان فعالان بخش خصوصی حاضرید برای اصلاح صنف 
خود هزینه کنید و در مقابل فردی خطاکار و خواهان رشــوه در 
یک بخش حکومتی بایستید؟ شما تولیدکنندگان چه میزان این 
آمادگی را دارید که برای دفاع از اعتبار و حیثیت هم صنف خود 
در محکمه حاضر شوید یا به جبران خسارت او بپردازید؟  رئیس 
قوه قضاییه در ادامه با اشاره به آمادگی دستگاه قضا برای ارائه هر 
نوع کمک و مســاعدت به تولیدکنندگان، کارآفرینان و فعالان 
شــرکت های دانش بنیان گفت: شما رؤســا و اعضای هر صنف 
می توانید افراد امین و دارای حسن شهرت صنف خود را به ما در 
دستگاه قضایی معرفی کنید تا آنها با همکاری و مساعدت همکاران 
ما، به بررسی و رفع مســائل اولویت دار صنف مربوطه بپردازند. 
رئیس دستگاه قضا به تولیدکنندگان و فعالان بخش خصوصی 
توصیه کرد که مسائل درونی خود را با تشکیل شوراهایی با عنوان 
شوراهای حل اختلاف یا تحت هر عنوان دیگری به صورت درون 
صنفی حل و فصل کنید و چنانچه مسائل و پرونده هایی از صنف 
شما به دستگاه قضایی ارجاع شده است می توانید با معرفی افراد 
متدین و امین و دارای حسن شــهرت به قوه قضاییه، در جهت 

پیگیری تخصصی و دقیق پرونده های مزبور به ما کمک کنید.

علیرضا افشار
رئیس اندیشکده جنگ نرم

اوایل انقلاب عده ای با گرایش های لیبرالی 
و مشــی تکنوکراتیــک مانــع ادامــه کار 
نهادهای انقلابی مردم پایــه بودند یا آنها را 
منحل کردند یا وابسته به دولت کردند. این 
موضوع در دوران نخست وزیری میرحسین 
موســوی و ریاســت جمهوری خاتمی شکل 

جدی تری به خود گرفت./فارس 

سیدمحمد حسینی
معاون پارلمانی رئیس جمهور

در 4دهه گذشته بخشــی از قوانین اجرا 
نشده است. علت این موضوع آن است 
که پیش از تصویب قوانین کار پژوهشی 
کافــی دربــاره آنهــا انجام نشــده اســت. 
امــروز لازم اســت از تجربیــات 4دهــه 
گذشــته اســتفاده کنیم تا اشــتباهات و 
کاستی های گذشته تکرار نشود./ایسنا 

کاظم غریب آبادی
دبیرستاد حقوق بشر 

گروهــک تروریســتی منافقیــن چندی 
است تظاهر به ترک ماهیت تروریستی 
و نظامی خــود می کنــد درحالی که این 
دروغی بیش نیست. مستندات نشان 
می دهد این گروهک همچنان در حال 
فعالیت های تروریستی است، بنابراین 
ضروری است که ماهیت این گروهک 

تروریستی افشا شود./ایسنا 

ابعاد جدید از  فعالیت 
جاسوسان فرانسوی

بازداشت 2جاسوس فرانسوی در ایران، دولت فرانسه 
را با چالشی  بین المللی مواجه کرده است. جاسوسانی 
که در پوشش گردشگر بامداد 8 اردیبهشت وارد تهران 
شــده بودند ماموریتی ورای یک گردشگری ساده 
داشتند. به گزارش همشهری، سیسیل کوهلر37ساله 
و چک پاریس 69ســاله 2فرانسوی هستند. گرچه 
فرانســویان مدعی بودند که این دو گردشــگرانی 
ساده بودند که به ایران آمده اند، اما براساس گزارش 
یک منبع موثق در وزارت اطلاعات اعترافات این دو 
نه تنها دولت ایران را در موضع بازخواســت از دولت 
مکرون قرار داده است بلکه، این دو جاسوس به انجام 
ماموریت های مشابه در چند کشور دیگر اقدام کرده 
و از این رو، فرانسه را با چالش بزرگی درباره احتمال 
افشای نام این کشورها روبه رو کرده است. یک منبع 
مطلع به شرط افشا نشدن نامش گفت: جاسوس های 
مورد بحث علاوه بر سابقه  حضور چندباره و هدفمند 
در ایران، در چندین کشور دیگر نیز حضور داشته و 
مأموریت آموزش مخالفــان دولت ها و تحریک آنها 
به اغتشــاش، اعتصاب و ایجاد پیوند بین طیف های 
مختلف اپوزیسیون را به انجام رســانده اند. یکی از 
همسایگان غربی ایران هم جزو آن کشورها بوده است. 
این منبع مطلع افزود: اظهارات نامتعارف و سخیف 
سفیر فرانســه در تهران علیه ایران، عملا  واکنشی 
عصبی و ناشیانه نسبت به این دستگیری تاریخی بود. 

نقل قول خبر

 خبر

گزارش 2

مولفه های حکمرانی خوب امروزه به مثابه یک دستگاه 
سنجش وضعیت در کشــورهای مختلف دنیا به کار 
می رود. زمانی نیز که از مولفه های حکمرانی مطلوب 
همچون قانونمندی، مشــارکت، مسئولیت پذیری، 
پاسخگویی و شفافیت سخن گفته می شود نیازهای 
بشری معنا می شود که همه در قالب حقوق شهروندی 
قابل تعمیم هستند. در این راستا حقوق شهروندی و 
حکمرانی خوب رابطه مستقیمی دارند؛ به این معنا 
که بدون شاخص های حقوق شهروندی، حکمرانی 
مطلوب به سرانجام نخواهد نرسید. حقوق شهروندی 
نیز از مفاهیم نوپدیدی است که به طور ویژه به برابری 
و عدالت توجه دارد. معتقدان به نهادگرایی، نهادهای 
کارآمد را عنصری برای تحقــق حکمرانی مطلوب، 
برابری و عدالــت می دانند. با ایــن توضیح می توان 
از نهادها و قوای ســه گانه مرجع در کشور به عنوان 
مولد کارآمدی و تحقق حکمرانی خوب و در نهایت 
حفظ حقوق شهروندی نام برد. در این میان نقش قوه 
قضاییه به عنوان نهاد نظارتی و ارزیاب در بسترسازی 
برای حفظ حقوق شهروندی در راستای تحقق ابعاد 
حکمرانی مطلوب بیشتر به چشم می آید؛ آن هم در 
زمانی که تمامی مســئولان و نخبگان بر این اعتقاد 
هســتند که باید ســاختار ها کارآمدتر و در جهت 
مطلوبیت حکمرانی باشند. مسئله مهمی که به گفته 
رئیس دستگاه قضا، قانون خوب، بودجه ریزی دقیق 

و نظارت مکفی 3ضلع حکمرانی مطلوب هستند.

سند تحول؛ بستر به روزرسانی 
 به نظر می رسد نگاه تحولی قوه قضاییه در قالب سند 
تحول در این دســتگاه بستر مناســبی برای تحقق 
حکمرانی مطلوب و حفظ حقوق شــهروندی مردم 
باشــد. با نگاهی به اقدامات انجام شــده، نگاه های 
کارشناسی و نخبگانی و سخنان مسئولان این دستگاه 
به خوبی رویکرد مردم محوری و افزایش شــفافیت و 
پاسخگویی را می توان برداشت کرد؛ ضمن اینکه یکی 
از راهبردهای تحولی اجرای ماموریت های قوه قضاییه 
توسعه مشارکت های مردمی است. همچنین تمامی 
بندهای ماموریتی و سیاستی این تحول در راستای 
خدمت رسانی بیشتر، شفافیت و پاسخگویی مضاعف 
است؛ از این رو می توان گفت که قوه قضاییه در مسیر 
تحقق حکمرانی مطلوب از پایه های نهادی بسیار مهم 
به حساب می آید که تاکنون نیز به خوبی پیش رفته 
است؛ هر چند شاهین صادقی نسب، تحلیلگر مسائل 
سیاسی و استاد دانشگاه معتقد است که با وجود اینکه 
رویکرد اصولی و اساسی محسنی اژه ای که بر فرایند 
قضا و برقراری عدالت تاکید دارند، ستودنی است، اما 
قوه قضاییه نیازمند تغییرات ساختاری بیشتری است. 
به اعتقاد وی ایجاد بسترهای بازدارنده از جرم می تواند 
میزان کارآمدی را بالا ببــرد؛ ضمن اینکه مأموریت 
دستگاه قضا و آنچه اهمیت اساسی برای این دستگاه 
دارد، مطابق نیازهای روز و ظرفیت های حکمرانی باید 

تغییراتی پیدا کند.

نسبیت در عدالت و برابری
براساس دیدگاه های این تحلیلگر سیاسی به روزرسانی 
نهادی می تواند مســیر مهمی در راســتای تحقق 
حکمرانی مطلوب به حســاب  آید. البته این سخنان 
به این معنا نیز هست که دستگاه قضا نقش مهمی در 
میزان پاسخگویی و خدمات رسانی به مردم دارد که 

زان
 می

ری
گزا

خبر
س: 
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»روستاها محور توســعه پایدار هســتند.« اگر 
15سال پیش فردی این جمله را به زبان می آورد، 
تصور گوینده و شنونده بر کشــاورزی، باغداری، 
دامداری، مجتمع های عظیم کشــت و صنعت و 
شاید گردشگری روستایی متمرکز بود. اما امروز، 
با ظهور ایده های نــو و فناوری های نوین، وجهی 
دیگر از توسعه روســتایی را می توان متصور بود. 
امروز استارت آپ هایی شــکل گرفته اند که انواع 
محصولات روســتایی را به سراســر جهان صادر 
می کنند. این موضوع از آن جهــت اهمیت پیدا 
می کند که استارت آپ ها به عنوان موتور محرکه 
دانش بنیان ها، می توانند از روستاهای کوچک و 
نه لزوما از شــهرهای بزرگ آغاز شوند. دیر و دور 
نخواهد بود که روزی یک روســتای ناشناخته با 
مردمانی خوشفکر و ایده های نو به عنوان خاستگاه 
و نقطه آغاز »داســتان موفقیت« یک شــرکت 
دانش بنیان بزرگ معرفی شــود. ایــن  رؤیا البته 
زمانی محقق می شــود که شاهد تسریع در پروژه 
توســعه اینترنت روســتایی وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات و پوشش دهی اینترنت پرسرعت 
و پایدار در روســتاهای بالای 20خانوار باشــیم. 
اکنون بعضی از پلتفرم ها و استارت آپ ها کار خود 
را در حوزه محصولات روستایی آغاز کرده اند. در 
این میان حتی خارجی ها هم وارد میدان شده اند 
و محصولات روســتایی ایران را بــا اندکی تغییر 
در شــکل و مواداولیه، با قیمت هــای بالا عرضه 

می کنند.

مزرعه ای در اینترنت
»اگر تاکســی های اینترنتی، راننــدگان را به هم 
وصل می کنند، پس چرا ما نتوانیم کشــاورزان را 
به مصرف کننده نهایی وصل کنیم.« شــاید این 
جمله، »ایده« و سرآغاز »داستان موفقیت« یک 
اســتارت آپ فعال در حوزه محصولات روستایی 
بوده باشد. این اســتارت آپ با تلاش چند جوان 
اهل شهر قائن خراســان جنوبی با عرضه زعفران 
شروع شد و اکنون آنها با آشنا کردن کشاورزان و 

زنبورداران با مردم، محصولات تولیدی را با کیفیت 
کنترل شده و با استفاده از بستر اینترنت و فناوری 
اطلاعات به دست مصرف کننده نهایی می رسانند.

آنها برای رساندن محصول به دست مصرف کننده، 
در ابتدا به صورت میدانی به روستاها می روند و با 
کشاورزان آشنا می شوند. آنها هیچ محصولی را از 
روستاییان نمی خرند و فقط به آنها کمک می کنند 
که محصولات خود را در یک پلتفرم عرضه کنند. 
محصولات تولیدشده، توسط گروه کنترل کیفیت 
استارت آپ بررسی می شود و حتی اگر لازم باشد 
برای بررسی خلوص و ویژگی های کیفی محصول، 
به آزمایشــگاه های تأیید شــده از سوی سازمان 

استاندارد فرستاده می شود.
این استارت آپ اکنون محصولاتی چون زعفران، 
عسل، زرشک، خرما، چای ایرانی، روغن زیتون، 
گل محمدی، گلاب، آویشــن، حبوبــات و گل 
گاوزبان را به طور مســتقیم از مزرعه به دســت 
مصرف کننــده نهایــی می رســاند؛ البتــه در 

بسته بندی های با کیفیت و قابل بازیافت.
این اســتارت آپ با ثبت یک شــرکت، اکنون در 
پارک علم و فنــاوری قائن در خراســان جنوبی 
مستقر است. آنها مدتی است که فروش و ارسال 
محصولات خود را به کشورهای اروپایی هم آغاز 

کرده اند.

گیوه در قلب پاریس
اگرچه در ابتدا، عده ای ایده او را جدی نگرفتند، 

اما »اوســه آن کاســتانه« 
دختر جوان فرانســوی، 
سفر توریستی به ایران 
و به ویــژه اصفهــان را 
نقطــه عطــف زندگی 
خود می داند. با مشاهده 
گیوه هــای دســت دوز 
اصفهان و کردستان ایده 
یک پروژه ســودآور در 

ذهن اوسه آن جرقه زد.
او کــه هرگــز تصــور 
نمی کــرد در نقطه ای از 
جهان، مردم کفش هایی 
به پا می کنند کــه بافته 

می شوند، با تغییراتی در مواداولیه و طراحی های 
هنرمندانه، گیــوه ایــران را با راه انــدازی یک 
استارت آپ و با استفاده از بستر اینترنت، جهانی 
کرد. او با ارائه ایده خود در پلتفرم کیک استارتر، 
شروع به جذب ســرمایه کرد و اگرچه در ابتدا با 
مشــکلاتی روبه رو بود، اما این ایده توانست زنان 
روستایی در کردستان، اصفهان، زنجان، زاهدان 
و... را به درآمدزایی برساند. با این حال، این ایده 
قطعا بیشــترین ســود را برای خود او به همراه 
آورده اســت. اوســه آن اکنون گیوه های بهینه 
شده ایرانی را با قیمت هایی 100 تا 200یورو در 
سایت این اســتارت آپ عرضه می کند. اوسه آن 
مواداولیه را برای دوزندگان گیوه فراهم می کند. 
ســپس برای تبدیل آنها به محصول نهایی، کارِ 
دســتِ زنان زحمتکش ایرانی را بــه پرتغال که 
صنعت کفش دوزی بهتری دارد و قیمت تمام شده 

کمتری خواهد داشت، می برد.
او در گفت وگو با همشهری می گوید: »اگر در ایران 
چنین سیســتمی وجود داشت، هزینه تمام شده 
کمتر می شد و سرعت بیشتری داشتیم، اما هنوز 
نتوانسته ام چنین کارگاه یا کارخانه ای پیدا کنم. 
بین خود گیوه دوزها از تخته کفش  های سنتی و 
سفتی استفاده می شود که در خارج استفاده از آن 
مرسوم نیســت. دوختن کناره و تخته کفش هم 

دقیق تر است.«

تزیین اکوسیســتم استارت آپی با 
فرش ایرانی

با وجود توســعه انــواع فناوری ها، 
راه انــدازی کارخانه های مختلف 
و همچنیــن طرح هــای متنوع، 
فــرش ایرانــی همچنــان بر 
تــارک هنــر فــرش  جهان 
می درخشــد. هموطنــان 
زحمتکش و خوش ذوق 
طراحــی می کننــد و 
می بافند و در این میان 
برای تکمیــل چرخه 
اقتصــادی، گروهی در 
حوزه فــروش فعالیت 
می کنند. استارت آپ ها 

و پلتفرم هایــی برای عرضه این هنــر کم نظیر به 
جهانیان، طراحی و پیاده سازی شده اند تا به صورت 
آنلاین انواع دستبافته های ایرانی مانند فرش، گبه، 
گلیم، گلیم فرش، خورجیــن، کلاژ و فرش رنگ 

شده و تابلوفرش را عرضه کنند.
پیش از این، مرســوم بود که عده ای در روستاها 
راه می افتادند و دســتبافته های روستاییان را به 
ثمن بخس می خریدند. این در حالی بود که چند 
روز بعد، همان دستبافته به چند برابر قیمت یا در 
فرش فروشی ها عرضه می شد یا راهی فرنگ می شد 
تا جلوه ای از هنر مردمان ایران را به رخ بکشد. این 
استارت آپ با همکاری و تجربه 2هم بنیانگذار خود 
که یکی متخصص تولید فرش و دیگری متخصص 
فناوری اطلاعات اســت، کار خود را از چند سال 

پیش آغاز کرده است.
یکی از ویژگی های این پلتفرم، عرضه فرش های 
روستایی و عشایری اســت. بنابراین روستاییان 
و عشــایر کشــور می توانند با نگاه بازتری نسبت 
به طراحی، بافــت و فروش محصــولات خود به 
قیمت واقعی اقــدام کنند. یکــی از ویژگی های 
فناورانه این پلتفرم استفاده از تکنولوژی واقعیت 
افزوده )Augmented Reality( است. درواقع، 
مشــتریان می توانند محصولات این پلتفرم را از 
هر نقطه دنیا، با استفاده از موبایل یا تبلت، بدون 
نیاز به نصب اپلیکیشن، به صورت مجازی در کنار 
وسایل منزل یا محل کار خود ببینند تا هماهنگی 
طرح و رنگ آن را با دکوراسیون خود بررسی کنند.
یکــی از ایده هــای ایــن پلتفــرم اســتفاده از 
خط کش های نوآورانه اســت. ایــن خط کش ها 
اطلاعات دقیقی از میزان تراکم بافت و ارتفاع فرش 

را در اختیار مشتریان قرار می دهد.
پذیرش ارزهــای دیجیتال از ســوی این پلتفرم 
هــم یکــی دیگــر از ویژگی هــای فناورانه این 
استارت آپ محسوب می شــود که خرید فرش با 
رمزارزهایی چون بیت کویــن و لایت کوین را در 
شــرایط امکان پذیر می کند. چندزبانه بودن این 
پلتفرم هــم در معرفی و عرضه ایــن هنر ایرانی 
سهیم اســت. اکنون علاوه بر فارسی، زبان های 
انگلیسی، اسپانیایی، آلمانی، عربی، چینی، ترکی 
استانبولی، فرانسوی، روسی، ایتالیایی و ژاپنی، هم 
در وب سایت و هم در اپلیکیشن موبایل فعال است.

فروش اینترنتی گیوه مریوان در نیویورک و پاریس
استارت آپ ها در شرایط تحریم هم توانسته اند محصولات روستاییان را به کشورهای مختلف جهان صادر کنند

شرکت متا به عنوان شرکت مادر اینستاگرام 3روش جدید برای تأیید سن واقعی افراد در زمان ایجاد حساب کاربری معرفی کرده است
برنامهاینستاگرامبرایفیلترینگزیر13سالهها

 اینستاگرام در حال بررسی راه های جدیدی برای تأیید 

اینترنت
سن نوجوانان است تا به این ترتیب قوانین این پلتفرم 
شبکه های اجتماعی بهتر از قبل رعایت شود. به گزارش 
بی بی سی، اپلیکیشن متعلق به شــرکت متا به عنوان یکی ازغول های 
دنیای فناوری در حال آزمایش سلفی های ویدئویی با نرم افزار تحلیل 
چهره به عنوان یک روش جدید برای تأیید سن است. براساس قوانین 
اینســتاگرام تنها عضویت افراد بالای 13 سال در این شبکه اجتماعی 
قانونی است. طی هفته های اخیر هم حساب های کاربری بسیاری که 
مشکوک به زیر 13 ســال بوده اند از طرف اینســتاگرام بسته شده اند. 
گروهی از افراد تلاش کرده اند با ویرایش تاریخ تولد این ماجرا را دور بزنند 
اما نوجوانانی حالا سه راه برای تأیید سن دارند: بارگذاری مدارک هویتی، 
تأیید سه کاربر بزرگسال و یا یک سلفی ویدئویی. متا می  گوید امیدوار 
است این روش های جدید تضمین کند که نوجوانان تجربه  ای متناسب 

با سن خود در اینستاگرام داشته باشند.

نگرش جدید در استفاده کودکان از اینترنت
پیش از این اینستاگرام در مورد ایمنی نوجوانان و کودکان در پلتفرم های 
خود با انتقاداتی روبه رو شده بود. ویل گاردنر، مدیر اجرایی چایلدنت و 
مدیر مرکز اینترنت امن بریتانیا، گفت که این، آزمایش دلگرم کننده ای 
است: به طور بالقوه ما باید سعی کنیم کودکان را در برابر محتوایی که 
برای آنها مناسب نیســت محافظت کنیم و به این ترتیب اجازه دهیم 

تجربه آنها در استفاده بهینه از اینترنت بیشتر شود.
مؤسسه 5Rights Foundation، یک سازمان بریتانیایی است که برای 

ایمنی کودکان در محیط دیجیتال کمپین درست می کند. این مؤسسه 
البته معتقد است چنین تلاش هایی باید مدت ها پیش آغاز می شد. به 
اعتقاد مقامات این مؤسسه پلتفرم  ها باید نگرشی را که منجر به در معرض 
خطر قرار گرفتن میلیون ها کودک می شود کنار بگذارند و در این مسیر 

فقط نکته ساده ای مانند سن کاربران، کافی نیست.
اوایل این مــاه قابلیتی برای والدین و سرپرســتان کاربــران نوجوان 
اینستاگرام فعال شد که از طریق آن می توانند بر تجربه فرزندشان در 
اینستاگرام نظارت بهتر و بیشتری داشته باشند. به این ترتیب، والدین 
می توانند برای استفاده از اینستاگرام محدودیت های زمانی تعیین کنند 
و جزئیات تمام آنچه فرزندشــان در پلتفرم انجام داده است را مشاهده 
کنند. همچنین درصورت مشــاهده مکرر موضوعات مشابه در صفحه 
اکسپلور اینســتاگرام، نوجوانان را وادار می کنند تا به محتوای دیگری 

نگاه کنند و درصورت نگاه کردن مدام به ریلزها، آنها را تشویق می کنند 
تا کمی استراحت کنند.

سلفی برای تأیید هویت
سلفی های ویدئویی به روشی محبوب برای تأیید سن و هویت کاربران 
- مانند برنامه های بانکداری آنلاین – در شــبکه های اجتماعی تبدیل 
شده است. اینستاگرام هم اکنون از این مدل تأیید هویت برای کاربرانی 
که حساب کاربری شان قفل شده است، اســتفاده می کند. متا به طور 
مشترک با شرکت شناسایی دیجیتال بریتانیایی یوتی که فناوری آن 
سن را با تجزیه و تحلیل چهره و ویژگی های صورت انسان حدس می زند، 

همکاری کرده است.
البته یوتی می گوید الگوریتم آنها برای تصاویر چهره افراد ناشــناس 
و تاریخ تولد آنها آموزش دیده اســت و چیزی به جز ســن کاربران را 
شناسایی نمی کند. آخرین مقاله آنها که در ماه می منتشر شد، نشان 
داده است که این فناوری برای کودکان شــش تا 12ساله با محدوده 
خطای 1.36سال و محدوده خطای 1.52سال برای افراد 13تا 19ساله 

دقیق است.
به گفته شــرکت متا هر دو شــرکت پس از تأیید ســن کاربر، تصاویر 
ویدئویی را حذف خواهند کرد. در همین حــال، یکی دیگر از راه های 
ضمانت هویت افراد در این شبکه اجتماعی تأیید سن از سوی 3فالوئر 
است. کسانی که از آنها خواســته می شود ســن کاربر را تأیید کنند 
خودشان باید بالای 18سال داشته باشند و در همان زمان نمی توانند 

هیچ کاربر دیگری را ضمانت کنند.

عمادالدین قاسمی پناهدانش بنیان
روزنامه نگار

نجات جان ۲۰میلیون نفر در سال 
اول واکسیناسیون کرونا 

طبق پژوهش انجام شده براساس تخمین های مدل سازی  
ریاضی کــه در مجله بیماری های عفونی لنســت به تازگی 
منتشر شده، واکسن های کووید-19 تعداد مرگ  ومیرهای 
بالقوه جهانی در طول همه  گیری را یک سال پس از اجرای 
واکسیناســیون عمومی بــه نصف کاهش داده اســت. به 
گزارش سایتک دیلی، براساس برآوردها در نخستین سال 
از برنامه جهانی واکسیناسیون کووید-19، 19.8میلیون از 
31.4میلیون مرگ احتمالی در اثر کووید-19، پیشگیری 
شده است. محققان تخمین می زنند که اگر هدف سازمان 
جهانی بهداشت برای واکسینه کردن 40درصد از جمعیت 
هر کشور با 2دوز یا بیشتر تا پایان سال2021 محقق می شد، 

جان 599 هزار و 300 نفر دیگر نجات می یافت.
دکتر الیور واتسون، نویســنده اصلی این مطالعه از امپریال 
کالج لندن، گفت: یافته های مــا کامل ترین ارزیابی را تا به 
امروز از تأثیر جهانــی قابل  توجهی که واکسیناســیون بر 
همه گیری کووید-19 داشته است، ارائه می کند. از تقریبا 
20میلیون مرگی که تخمین زده می شود در سال اول پس 
از معرفی واکسن ها از آن جلوگیری شد، تقریبا 7.5میلیون 
مرگ رخ نداده به کشورهای تحت پوشش طرح دسترسی 
به واکســن کووید-19 با نام کوواکس، مربوط می شــود. 
یافته های ما نشــان می  دهد که احتمالا با در دسترس قرار 
دادن واکسن  ها برای مردم در همه جای دنیا، صرف نظر از 
میزان ثروت کشورها، جان میلیون ها نفر نجات یافته است. 
با این حال، می شــد کارهای بیشتری انجام داد. اگر اهداف 
توسط سازمان بهداشــت جهانی محقق می  شد، تقریبا از 
هر 5نفر از جان باختگان تقریبی کووید-19 در کشورهای 

کم  درآمد می شد از یک مرگ جلوگیری کرد.
از زمانی که نخستین واکســن کووید-19 خارج از محیط 
کارآزمایی بالینی در 8دســامبر2020 تجویز شد، تقریبا 
دوسوم جمعیت جهان)66درصد( حداقل یک دوز از واکسن 
کووید-19 را دریافت کرده اند. سازوکار دسترسی به واکسن 
کووید با نام کوواکس، واکســن های مقرون به صرفه را برای 
کشــورهای کم درآمد تسهیل کرده اســت تا نابرابری ها را 

کاهش دهند.

سازمان بهداشت جهانی این هدف را با تعیین یک استراتژی 
جهانی برای واکسیناسیون کامل 70درصد از جمعیت جهان 
تا اواسط سال2022 و هدف موقت واکسینه کردن 40درصد 

از جمعیت همه کشورها تا پایان سال2021 گسترش داد.

تخمین میزان اثرگذاری واکسن
با وجود سرعت باورنکردنی توزیع و واکسیناسیون جهانی، 
از زمان تزریق نخستین واکسن در دسامبر2020، بیش از 
3.5میلیون مورد مرگ ناشــی از کووید-19 گزارش شده 
است. مطالعات متعددی به دنبال میزان تأثیر واکسیناسیون 
بر روند بیماری همه گیر بوده اند. ایــن مطالعات بر مناطق 
خاصی مانند کشــورها، ایالت ها یا شــهرها متمرکز شده 
است. آخرین مطالعه نخســتین مطالعه ای است که تأثیر 
واکسیناســیون کووید-19 را در مقیــاس جهانی تخمین 
می زند و اولین مطالعه ای اســت که تعداد مرگ ومیرهایی 
را که به طور مستقیم و غیرمســتقیم از آن جلوگیری شده 

است، ارزیابی می کند.
گرگوری بارنزلی، نویسنده ارشد این مطالعه، گفت: تعیین 
کمیت تأثیر واکسیناسیون در سطح جهانی چالش برانگیز 
است، زیرا دسترسی به واکسن بین کشورها متفاوت است، 
همانطور که درک مــا از انواع کووید-19 کــه با داده های 
توالی ژنتیک بسیار محدودی که برای بسیاری از کشورها 
در دســترس اســت، در سراســر جهان در حال گردش 
اســت. همچنین اندازه گیری دقیق تعداد مرگ ومیر افراد 
غیرواکسینه اصلا ممکن نیست. مدل ســازی ریاضی ابزار 
مفیدی برای ارزیابی ســناریوهای جایگزین ارائه می  دهد 
که ما نمی توانیم به طور مســتقیم در زندگی واقعی آنها را 

مشاهده کنیم.
برای تخمین تأثیر برنامه واکسیناســیون جهانی، محققان 
از یک مــدل تثبیت  شــده انتقال کووید-19 با اســتفاده 
از داده های ســطح کشــوری برای مرگ های رسمی ثبت  
شده بین 8دســامبر2020 تا 8دســامبر2021، استفاده 
کردند. برای توضیح گزارش مرگ ومیرها در کشــورهایی 
با سیســتم های نظارتــی ضعیف تر، آنها تجزیــه و تحلیل 
جداگانه ای را براساس تعداد مرگ ومیرهای بیش از حدی 

که در همان دوره زمانی مورد انتظار بود، انجام دادند.
در نهایت آنها دریافتند که براساس مرگ ومیرهای ثبت شده 
رسمی کووید-19، اگر واکسیناسیون انجام نمی شد، به طور 
تقریبی 18.1میلیون مرگ در طــول دوره این مطالعه رخ 
می داد. این مدل تخمین می زند که واکسیناسیون از مرگ 
14.4میلیون نفر جلوگیری کرده اســت که نشــان دهنده 

کاهش جهانی 79درصدی است.
این تیــم تجزیــه و تحلیــل بیشــتری را براســاس کل 
مرگ ومیرهای بیش از حــد در همــان دوره زمانی انجام 
داد تا این موضوع راحت تر درک شــود. آنهــا دریافتند که 
واکسیناســیون کوویــد-19 از 19.8میلیــون مرگ ومیر 
از مجمــوع 31.4میلیــون مــرگ احتمالــی کــه بدون 
واکسیناسیون اتفاق می افتادند، جلوگیری کرد که کاهش 

63درصدی را نشان می  دهد.
پروفسور آلیســون گالوانی از دانشــکده بهداشت عمومی 
دانشگاه یل آمریکا که نقشی در این مطالعه نداشته است، 
گفت: نجات جان بیش از 19میلیون نفر با سرعت بی  سابقه 
توسعه و گســترش واکســن های کووید-19 یک شاهکار 
بهداشــتی جهانی فوق العاده اســت. با وجود این، می توان 
با توزیع عادلانه تر واکســن  ها جان میلیون  هــا نفر دیگر را 

نجات داد.

 برچسب الکترونیکی
برای اندازه گیری فشار خون

پژوهشگران با استفاده از گرافن، یک برچسب الکترونیکی 
ساختند که می تواند روی پوست قرار بگیرد و اطلاعات لازم 

درباره فشار خون بیمار را ارائه کند.
به گزارش پایگاه خبری فناوری نانو، پژوهشــگران دانشگاه 
تگزاس یک برچســب الکترونیکی ســاخته اند که می تواند 
ســاعت ها روی مچ دســت بســته شــود و به طور مداوم، 
اندازه گیری فشــار خون را بــا دقتی بیــش از تقریبا همه 
ابزارهای موجود در بازار انجام دهد. روزبه جعفری، اســتاد 
مهندسی پزشکی، علوم کامپیوتر و مهندسی برق در تگزاس 
و یکی از پژوهشــگران این پروژه می گویــد: »اندازه گیری 
مکرر فشــار خون محدودیت های زیــادی دارد و اطلاعات 
کاملی در مورد نحوه عملکرد بدن ما ارائــه نمی کند.« او با 
اشاره به اینکه این حســگر برچسبی، کم وزن و دور از چشم 
دیگران روی دســت قرار می گیرد، ادامه می دهد: »حسگر 
باید در همان نقطه ای که چسبانده شــده، باقی بماند، زیرا 
اگر آن را جابه جا کنید، اندازه گیری ها متفاوت خواهد بود.« 
این دســتگاه اندازه گیری های خود را با شلیک یک جریان 
الکتریکی به داخل پوست و ســپس تجزیه و تحلیل پاسخ 

بدن انجام می دهد.

یــک هکــر 100میلیــون دلار رمــزارز از 
پلتفرم Horizon Bridge استارت آپ 
هارمونی دزدیده است. این پلتفرم به 
کاربران اجازه می دهد کــه دارایی های 
دیجیتــال را از یــک بســتر بلاکچین به 
بلاکچین دیگر منتقل کنند. هارمونی 
در توییتر نوشــته کــه بلافاصله پس از 
این حمله، از چند شرکت حوزه امنیت 
سایبری و FBI درخواست کمک کرده 

است.

100 
 میلیون دلار

قیمــت  تاریخــی  ســقوط  از  پــس 
بیت کویــن طــی هفته هــای گذشــته، 
مصرف برق پلتفرم هــای بلاکچین نیز 
به طــور مشــابهی کاهــش پیــدا کــرده 
اســت. طبــق برآوردهای انجام شــده، 
مصرف انرژی بیت کویــن بیش از یک 
ســوم و حدود 50درصــد کاهش یافته 
است. مصرف انرژی سالانه بیت کوین 
از حدود 204تراوات ساعت )TWh( در 
21خرداد به حدود 132تراوات ساعت 

در روز 2تیر رسیده است.

50 
 درصد

مارک زاکربــرگ، مدیرعامــل متا معتقد 
اســت تا ســال2030 حدود یــک میلیارد 
نفر در متاورس حضور خواهند داشت. 
او می گوید: »ما امیدواریم به حدود یک 
میلیــارد کاربــر در متــاورس دســت پیدا 
کنیم که خریدهای صدهــا دلاری انجام 
دهنــد. ایــن خریدهــا می توانــد شــامل 
کالاهــا و محتــوای دیجیتــال مــورد نیــاز 
آواتار خود، خانه مجازی و اتاق کنفرانس 

مجازی خود باشد.«

يك 
میلیارد نفر

 طراحی آنتن کوچک
برای موبایل

محققان ایرانی موفق به طراحی آنتن کوچک و 
کم حجم، چندبانده و بازشکل پذیر تلفن همراه 
برای پوشش باندهای فرکانسی ارتباطات بی سیم 

نسل چهارم شده اند.
به گزارش ســایت دانشــگاه صنعتی امیرکبیر، 
افشین شاه قلی، دانش آموخته دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر و مجری این طــرح گفت که این آنتن 
می تواند بیشــتر باندهای فرکانسی نسل چهارم 
تلفن همراه، به ویژه باندهای فرکانس پایین 700، 

850 و 900 مگاهرتز را پوشش دهد.
او با اشــاره به اینکه در این پــروژه 2آنتن قابل 
استفاده در تلفن همراه طراحی شده که نخستین 
آنتن مبتنی بر آنتن تک قطبی است که 10 باند 
فرکانسی نســل چهارم را پوشش می دهد، ادامه 
داد: »دومین آنتن 7 باند فرکانســی را پوشــش 
می دهد.« شاه قلی به رابطه معکوس بین فرکانس 
رزونانس و ابعاد آنتن اشاره کرد و با تأکید بر اینکه 
باند 700مگاهرتز ســخت ترین باند فرکانســی 
موجود در مخابرات بدون سیم است، از پوشش 
کامل باند فرکانسی 700مگاهرتز به وسیله این 

آنتن ها خبر داد.
مجری طرح گفــت: این آنتن هــا قابلیت تولید 
در مقیاس زیــاد را دارنــد که در ایــن صورت 
هزینــه تولیــد به مراتــب کاهــش می یابد و 

امکان تجاری سازی  آن وجود دارد.

فناوری

عدد خبر

دانش

زهرا خلجی؛ روزنامه نگارپزشکی
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شهرداریتهراندرراستایمسئولیتاجتماعی
خودبرایساماندهیمعتادانمتجاهراقدامبه
راهاندازیقرارگاهاجتماعیکردهاست؛قرارگاهی
کهبیشاز10نهادوسازمانازجملهاستانداری،
نیرویانتظامیو...درآنحضــوردارند.آنچه
دراینمیانسهمووظیفهشــهرداریتهران
راســنگینتروپراهمیتترمیکند،توجهبه
ســاماندهیمعتادانمتجاهرخاص)معتادان
بالای65سال،زیر18سال،زنانمعتاد،معتادان
زخمبازو...(استکهبهاصطلاحبامنعپذیرش
درمراکزماده15و16مواجههســتند.اماحالا
پایتختمجتمعهاییخــاصداردکهمعتادان
برایساماندهیوشناسایی،بابرنامهایدقیق
جمعآوریمیشوند،مدتیراتحتنظردرآنجا
بهسرمیکنند،بهبودمییابندوحتیازامكانات
ورزشیوتفریحیبهرهمندمیشوند.اقدامبعدی
قرارگاهاجتماعینیزایناستکهآنهارابهکانون
خانوادهبازگردانند.احمداحمدیصدر،مدیرعامل
سازمانرفاه،خدماتومشارکتهایاجتماعی
شــهرداریتهرانودبیرقرارگاهاجتماعیبه
مناســبتروزجهانیمبارزهباموادمخدردر
گفتوگوباهمشهریبرخیازاقداماتمدیریت

شهریدرقرارگاهاجتماعیراتشریحکرد.

آمارمعتادانمتجاهرتهران
20تا25هزاراعلاممیشود.
چراآماردقیقیوجودندارد؟

یکی از دلایل تفاوت در اعداد و 
ارقام این است که نهادها و دستگاه های مختلفی در 
این حوزه متولی هســتند و هر یک از آنها باتوجه به 
حوزه مسئولیت و وظایفشان آمار را اعلام می کنند 
اما در حوزه معتادان متجاهــر متولی اصلی نیروی 
انتظامی )ستاد پیشــگیری و مبارزه با مواد مخدر( 
است و قطعاً آمار هم باید توسط این نهاد اعلام شود. 
به طورکلی می توان گفت بیــش از 20هزار معتاد 

متجاهر در تهران وجود دارد.
درادوارگذشتهطرحهایمتعددی
برایساماندهیمعتاداناجراشــدامانتایج
مقطعیبود.چهضمانتیبرایموفقیتاقدامات

قرارگاهاجتماعیوجوددارد؟
کاملًا درست اشاره کردید اما آنچه اقدامات قرارگاه 
اجتماعی را از سایر طرح ها متمایز می کند، کلیدواژه 
»چرا کارهای صورت گرفته موفق نبوده اند؟« است. 
حلقه مفقوده، مردم هســتند. اگر در ادوار گذشته 
به ظرفیت های مردمی توجه می شــد قطعاً امروز 
پایتخت به لحاظ آســیب های اجتماعی شــرایط 
و وضعیت بهتری داشــت؛ بنابرایــن در یک کلام 
رمز موفقیت اقدامات در قــرارگاه اجتماعی، جلب 
مشارکت و همراهی مردم اســت.باید پذیرفت در 
حوزه آسیب های اجتماعی و به طور خاص معتادان 
متجاهر بیش از 10نهاد مسئولیت دارند و براساس 
قانون باید به تکالیف خود عمل کنند. به قول  معروف 
یک دست صدا ندارد و عملکرد دستگاه های متولی 
به تنهایی نتایج مطلوبی نخواهد داشت؛ بنابراین با 
تشکیل قرارگاه اجتماعی تلاش شد تا هم افزایی بین 
دستگاه ها ایجاد و با مشارکت مردم اقدامات عملیاتی 
و اجرایی شوند. در واقع نهادها حکم تسریع کننده 
دارند و اصل مردم هســتند که طرح و راهکار ارائه 

می دهند و در اجرا هم مشارکت می کنند.
چهزمانيمیتوانشاهدتهرانعاری

ازمعتادبود؟
 بیش از 30سال است که معضل معتادان متجاهر در 
تهران وجود دارد؛ بنابراین ریشه کنی چنین آسیبی 
قطعاً زمانبر است و نباید انتظار داشت در مدت چند 

ماه یا یک سال تحول بزرگی رخ دهد. به هرحال کارها 
در قرارگاه اجتماعی شروع شده و اقدامات خوبی هم 
صورت گرفته و امیدواریم در گذر زمان این تحول در 
پایتخت رخ دهد. شهرداری تهران در حوزه اعتیاد 
دغدغه دارد و قطعاً در راســتای توانمندســازی و 
سلامت معتادان متجاهر تدابیری اندیشیده است. 
در قرارگاه اجتماعی 9 گام برای ساماندهی معتادان 
پیش بینی شده است که آموزشی، تربیتی و درمانی 
هستند. اگر جسم فرد معتاد التیام نیابد حتماً روح 
او هم بهبود نمی یابــد؛ بنابراین توجه به برنامه های 
ورزشی اولویت دارد و تلاش می کنیم در این حوزه 
جســم و روح معتادان را تقویت کنیــم. نمونه این 
اقدامات نصــب و فراهم کردن تجهیزات ورزشــی 
اعم از تنیس روی میز، بســکتبال، والیبــال و... در 
مرکز پذیرش معتادان بالای 65سال است که مورد 

استقبال مددجویان هم قرار گرفته است.
مهمترینبرنامهشهرداریتهراندر

قرارگاهاجتماعیچیست؟
امروز در تهــران معتادان متجاهري هســتند که 
براســاس قانون در مراکز مــاده 15)خود معرف( و 
16)پذیرش با دســتور قضایی( پذیرش نمی شوند 
و رها شــدن این افراد در جامعه، از یک ســو برای 
مردم آزار دهنده است و از ســوی دیگر آسیب های 
اجتماعی را تشــدید می کند. اینها معتادان بالای 
65سال، نوجوانان زیر 18ســال، زنان معتاد و افراد 

دارای بیماری های خاص یا زخم باز، هستند؛ بنابراین 
شهرداری در قرارگاه اجتماعی متعهد شده با ایجاد 
زیرساخت ها مراکزی برای پذیرش این افراد فراهم 
کند که 5مرکز تــا پایان هفته راه انــدازی و 2هزار 

ظرفیت جدید ایجاد می شود.

ایجاد 5 مرکز برای معتادان خاص
مدیرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران از ایجاد 2هزار ظرفیت جدید برای پذیرش معتادان متجاهر خبر داد

زینبزینالزادهگزارش
روزنامه نگار

نگاهمسئولانهتربهآسیبهای
اجتماعی

مصرف مواد مخدر امــروزه به یک معضل 
جدی جهانی بدل شــده که گاهی اوقات 
دامنه و آسیب اعتیاد از اختلالات رفتاری 
و اخلاقی فراتر رفته و فرد را گرفتار چنان 
زندگی ای می کند که حتی کمترین شــباهتی به یک زندگی 
معمول نــدارد و او را از جریان اصلی جامعــه و حیات معمول 

اجتماعی بیرون می راند. 
امروزه متأسفانه اصلی ترین مبدأ بی خانمانی در کشور حالات 
شدید مصرف مواد است که خود به عنوان یک آسیب اجتماعی 
مستقل نیازمند سیاستگذاری اســت که تنها بخشی از آن به 
ترک مصرف مربوط می شود و سایر جنبه ها اعم از زیست فرد، 
بازگشت به اشتغال، بازگشــت به یک زندگی اخلاقی، ترمیم 
روابط اجتماعی، مسئولیت پذیری و رعایت هنجارهای اجتماعی 

و... هم باید در دستور کار قرار گیرد. 
اعتیاد بیشــترین همبستگی را با ســایر جرائم دارد و مقابله با 
مواد مخدر چندبعدی اســت؛ از عرضه تا تقاضا؛ از پیشگیری تا 
درمان و کاهش آسیب. کاهش و کنترل این بلای خانمان سوز 
در ید هیچ دستگاه حاکمیتی و مردمی به تنهایی نیست و همه 
نهادهای جامعه باید در این جهاد مشارکت کنند. مدیریت شهری 
به ویژه در شهر تهران بیش از یک دهه است اقدامات قابل توجهی 
در این زمینه داشته است. راه اندازی گشت های فوریت اجتماعی 
برای ســاماندهی افراد بی خانمان، راه اندازی مددسراها برای 
اسکان رایگان افراد بی خانمان و همکاری با حوزه  درمان  بخشی 
از این اقدامات اســت. مدیریت شــهری در دوره ششم اما نگاه 
مسئولانه تری به کاهش آسیب های اجتماعی دارد و اعتبارات 

ویژه ای را برای این حوزه اختصاص داده است. 
در این دوره علاوه بر فعالیــت مراکز و تداوم فعالیت های قبلی، 
شهرداری تهران با میدان داری در قرارگاه اجتماعی برای مقابله 
با آسیب های اجتماعی نقش مهمی را ایفا می کند. در این دوره 
انتظار می رود موانع همیشــگی در ساماندهی و توانمندسازی 
معتادان متجاهر و بی خانمان رفع شــود و موضوع به نگهداری 
موقت و یک دوره سم زدایی ختم نشــود. انتظار اصلی شورای 
شهر تهران ایجاد تمهیدات مراقبت پایدار و توانمندسازی جامع 
است که با درنظرگرفتن نیازهای پیش روی این افراد بعد از دوره 
سم زدایی، سازوکارهایی برای اطمینان از عدم بازگشت به مصرف 
مواد و ماندگاری در درمان را ایجاد کند. در حوزه پیشــگیری 
از مصرف مواد هم ضمــن بازخوانی تجارب موفــق داخلی و 
موفقیت های سایر کشورها باید به فکر اقدامات پیشگیرانه ای 
باشیم که مانع از شروع مصرف دخانیات و مواد مخدر در نوجوانان 
و جوانان شود. شهرداری تهران باید تمامی ظرفیت های فرهنگی، 
ورزشی، هنری و تفریحی خود را برای استفاده خانواده ها و به ویژه 
قشر جوان بســیج کند و در حوزه  اوقات فراغت نیز گزینه های 

جذابی را پیش روی نسل جدید قرار دهد.

پرویز سروری
رئیس شورای عالی استان ها

تفاهمنامه مشــترک میان شــورای عالی 
اســتان ها بــا قــوه قضاییــه به منظــور 
استفاده از ظرفیت معاونت آموزشی قوه 
قضاییه و همچنین اســتفاده از ظرفیت 
شوراهای شهر و روستا در صلح و سازش 
با هماهنگــی وزارت دادگســتری، امضا 
شــد. همچنیــن آقــای حســین رحیمی، 
وزیر دادگستری خواستار تعامل هر چه 
بیشتر این شورا با دستگاه قضایی شد.

مهدی عباسی
رئیس کمیسیون شهرسازی شورای 

شهر تهران
حذف سازمان نظام مهندسی در راستای 
کاهش صدور پروانه امری محال است. 
در قانون ذکر شده که برخی دستگاه ها 
و ســازمان ها کــه دفاتر فنی و مهندســی 
دارنــد، پروژه هــای خــود را زیرنظــر دفاتر 
خــود انجام دهنــد؛ اما بــه غیــر از این در 
همــه ســاختمان ها طراحــی و اجــرا بایــد 

توسط مهندس ذیصلاح انجام شود.

نقل قول خبر

عدد خبر

زهراشمساحسان؛دبیر کمیته اجتماعی یادداشت
شورای شهر تهران

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار 
شهرداری تهران اعلام کرد: »در راستای 
تحقــق اهــداف ازجمله تعدیــل و تثبیت 
قیمت هــا بایــد رونــد ســاخت 100بــازار 
جدید میوه وتره بار در سال جاری تسریع 
شــود.« ایــوب فصاحــت گفــت: »در 
صورت تأمین زمین مناســب در مناطق 
22 گانــه پایتخــت، می توان با ســاخت و 
راه انــدازی بازارهــای جدیــد بــه اقتصــاد 

خانواده ها کمک کرد.«

100
بازار جدید 

تره بار

معــاون فرهنگــی و هنــری ســازمان 
زیباســازی شــهر تهــران از خلــق 55اثــر 
روی درختان خشــکیده خیابان ولیعصر 
خبر داد. به گفته مجید قــادری تعدادی 
از درختان خیابان ولیعصر بنا به دلایلی 
ازجمله تغییر اقلیم خشک شده و منظر 
نازیبایی در این محور 18کیلومتری ایجاد 
کرده بودند. او تأکید کرد: »35هنرمند 
با طرح هاي جذاب و خــلاق و اجرای آنها 
روی تنه هــای خشــک شــده درختــان، 
مناظــر زیبایــی در ایــن معبــر ایجــاد 

کرده اند.«

55
اثر هنری

مراکز جدید پذیرش معتادان خاص
مرکز خاورشهر 1: پذیرش افراد بالای 65سال
مرکز خاورشهر 2: پذیرش معتادان زیر 18سال

مرکز خاورشهر 3: معتادان دارای زخم باز
مرکز خاورشهر 4: ویژه جوانان و میانسالان

مرکز خاورشهر 5: پذیرش زنان معتاد

9گام تا بهبودی
شــهرداریتهرانازجمعآوریتا
اجتماعیشدنمعتادانمتجاهر9گام
جذبازسطحشهر طیمیکند
ثبتاطلاعات تعیینهویت
ســمزداییودرمان وغربالگری
بازســازیشخصیت جســمی
)معنویتدرمانیوشــناختهویت
مهارتآموزیوتقویت درونی(
مواجههبا مهارتهایفــردی
بازگشــتبهخانوادهو خانواده
نظارتپساز اجتماعیشــدن

ورودبهاجتماع

مکث
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رو در رو با سختی های روزگار 
چه کسانی مقابل مشکلات تحمل بیشتری دارند؟

شربت های خانگی خوش رنگ و طعم 
گرمای تابســتان یعنی شــربت های خنک و خانگی؛ 
شربت هایی که مادرها و مادربزرگ ها همیشه شیشه های 
بزرگــش را آمــاده می کردند و گوشــه حیاط خلوت 
می گذاشــتند و با خنکایش هرم تن داغ را سرد و آرام 

می کردند.

شربت ریحان
مواد لازم: برگ ریحان: 1/2 بســته، شــکر: یک لیوان، آب: 

2لیوان،تکه های یخ: 1/2 لیوان.
طرز تهیه: برگ ریحان را بشویید و آنها را در یک قابلمه ترجیحا 
استیل بریزید. شکر و آب را با یکدیگر مخلوط کرده سپس آن 
را به قابلمه برگ ریحان اضافه کنید. اکنون قابلمه را نیم ساعت 
روی شعله متوسط بگذارید تا هم شکر ها حل شوند و هم عطر و 
طعم برگ های ریحان پس داده شود. سپس حرارت را خاموش 
کنید تا سرد شود. شربت را در لیوان بریزید، مقداری آب و چند 

تکه یخ به آن اضافه کنید تا خنک شود.

شربت پنیرک چند رنگ 
 مواد لازم:  پنیرک: 2قاشــق غذاخوري،  آب: 2لیوان،  شکر یا 
عســل: به میزان لازم،  آبلیمو: مقداری،  عرق نعناع و گلاب: 

مقداری،  تخم شربتی درصورت تمایل.
 طرز تهیه: تخم شربتی را داخل مقداری آب بریزید تا حجیم 
شود. پنیرک را داخل آب سرد بریزید و چند دقیقه صبر کنید 
تا رنگ بنفش زیبای خود را پس دهد. از یک صافی بسیار ریز 
رد کنید و با پشت قاشــق کاملا فشار دهید تا رنگ پنیرک و 
مایع ژلاتینی آن خارج شــود. شکر یا عسل را به مایعی که از 
صافی رد کرده اید اضافه و مخلوط کنید. برای شربت پنیرک 
بنفش مقداری از مایع را داخل لیوان ریخته و کمی گلاب به 
آن اضافه کنید تا طعم خوشایندی بگیرد. برای شربت پنیرک 
سبز مقداری از مایع را حداکثر 5دقیقه جوشانده تا رنگ بنفش 
آن به سبز خوش رنگی تبدیل شود. اگر کمی آبلیمو به شربت 
پنیرک اضافه کنید،  رنگ بنفش به صورتی تبدیل می شود. اما 
اگر می خواهید شربت آبی رنگي داشته باشید از میزان پنیرک 
کمتری استفاده کرده و قبل از رسیدن آن به رنگ بنفش،  آن را 
صاف کنید تا رنگ آبی روشنی داشته باشید. اگر شربت بنفش 

را هم یکی، 2دقیقه بجوشانید آبی خواهد شد.

 دانستنی های اسلامی
 برای نوجوانان

»دانستنی های اسلامی برای نوجوانان« یک مرجع 
فوری اســت که 3 جلد و درباره اســلام و مسائل 
اسلامی شامل موضوع های مختلفی مانند معرفی 
آثار و متون اسلامی، آشنایی با اشخاص و بزرگان 
اسلامی چون مراجع و علمای شیعه و همچنین 
معنای واژه ها و عبارت هایــی که پس از انقلاب از 
سوی رهبران دینی و سیاســی ایران به کار برده 
شده است. این اثر به عنوان نخستین دایره المعارف 
اسلامی پاسخگوی ســوالات نوجوانان در حوزه 
مسائل اسلامی و دینی است. این اثر از »آب« آغاز 
مي شود و با واژه »یهودا« به پایان می رسد. کتاب 
مقدمه ای دارد که به چگونگی بازیابی و انجام کار 
اشــاره و به مخاطب کمک می کند تا اطلاعات را 
آسان تر پیدا کند. کانون پرورش فکری کودک و 

نوجوان ناشر این کتاب است.

روشنا

راهنما

تنور گرم

یکتا فراهانیگزارش
روزنامه نگار

وقتی همه در سختی اند
یک اصل ثابت و تغییرناپذیر این است که یک نفر مسلمان باید 
زندگی خود را از زندگی عمومی جدا نداند، باید زندگی خود را 
با زندگی عموم تطبیق دهد. معنی ندارد درحالی که عموم مردم 
در بدبختی زندگی می کنند عده دیگر با مستمسک قرار دادن 
»قل من حرم زینه ا...  التی اخرج لعباده و الطیبات من الرزق « در 
دریای نعمت غوطه ور بشوند هرچند فرض کنیم که از راه حلال 
به چنگ آورده باشند. خود امام صادق)ع( که به اقتضای زمان، 
 زندگی را بر خاندان خود توســعه داده بود،  یک وقت اتفاق افتاد 
که نرخ خواروبار ترقی کرد و قحط و غلا پدید آمد. به خادم خود 
فرمودند: چقدر آذوقه و گندم ذخیره موجود داریم؟ عرض کرد: 
زیاد داریم،  تا چند ماه ما را بس است. فرمود: همه آنها را ببر و در 
بازار بفروش. گفت: اگربفروشیم دیگر نخواهم توانست گندمی 
تهیه کنم. فرمود:  لازم نیست،  بعد مثل سایر مردم روز به روز از 
نانوایی تهیه خواهیم کرد و دستور داد از آن به بعد خادم نانی که 
تهیه می کند،  نصف جو و نصف گندم باشد یعنی از همان نانی که 
اکثر مردم استفاده می کنند. حضرت فرمودند: من تمکن دارم و 
می توانم به فرزندان خودم در این سختی و تنگدستی نان گندم 
بدهم اما دوست دارم خداوند ببیند من با مردم مواسات می کنم.
بیست گفتار، برگرفته از سخنان شهید مرتضی مطهری

آزاده حبیبی تنها

این روزها در مواجهه با شــرایط پسا کرونا و 
سختی ها و مشکلات ناشی از آن، بسیاری 
از ما فکر می کنیم طاقت مان بسیار کم شده 
و با توجه به اخباری که می شــنویم، دیگر 
نمی توانیم چشم انداز مشخص و روشنی از 

آینده خود داشته باشیم.
در چنین شرایطی چگونه می توان تاب آوری 
بیشتری داشت و خود را برای مقابله و تحمل 
شرایط توانمند تر کرد؟ خواه ناخواه گریزی 
از مواجهه با حــوادث و اتفاقات تلخ و ناگوار 
نیست. اما وقتی نمی توانیم جلوی بسیاری 
از این اتفاقــات را بگیریم چگونه می توانیم 

آستانه تحمل خود را بالاتر ببریم؟ 
اغلب ما افرادی را ســراغ داریم که با وجود 
همه مشــکلات و شرایط ســخت، آرامش 
دارند، موفق عمل می کنند و هیچ گاه انگیزه 
خود را از دســت نمی دهند. افرادی که به 
روش های مختلف عضلــه صبر و تاب آوری 
خود را تقویت کرده اند؛ عده ای ایمان قوی 
و محکمی به خداونــد و اعتقادات مذهبی 
دارند و به این ترتیب از آتشفشان حوادث و 
ناگواری ها به سلامت عبور می کنند، بعضی 
هــم از مهارت های روان شــناختی کمک 
می گیرند. این مهارت هــا در کنار باورها و 
اعتقادات هر فرد، اســبابی هستند که به ما 
کمک می کنند دوره های سخت زندگی را با 
آسیب کمتری بگذرانیم. بیایید اول ببینیم 
تاب آوری چیست و چرا اینقدر مهم است؟ 
مریم برزکار، روانپزشــک در باره چگونگی 
مواجهه با ســختی ها می گوید: »تاب آوری 
به حالتی گفته می شود که افراد در مواجهه 
با مشکلات می توانند آرامش خود را حفظ 
کنند. البته این به آن معنا نیست که افرادی 
که تاب آوری بیشــتری دارند رنج روانی، 
ازجمله اضطراب و افسردگی کمتری را تجربه 
می کنند؛ اما مکانیسم های دفاعی و مقابله ای 
در افراد مختلف با هم متفاوت است. در واقع 
مهارت های مقابلــه ای افراد می تواند کمک 
زیادی به مقابله آنها با مشکلات داشته باشد.

تاب آوری بالا با افزایش آگاهی 
به گفته بــرزکار، آگاهی از خصوصیــات افرادی که 
تاب آوری بالایی دارند می تواند کمک کند تا بتوانیم 
چنیــن خصوصیاتی را در خود ایجــاد کنیم. یکی از 
موضوعات مهم در این خصوص ذهنیت متفاوت افراد 
اســت. یعنی افراد قدرتمند باور دارند وقتی شرایط 
سخت است باید بتوانند از آن عبور کنند. در این هنگام 
ذهنیت آنها مانند یک جنگجو، آماده مقابله با مشکلات 
است. یعنی در واقع آنها می پذیرند مشکلی پیش آمده 
که به جای غر زدن و زانو زدن در مقابل مشکلات باید 
دست به کار شد و به مقابله با آنها پرداخت. خصوصیات 
مهم دیگر این افــراد، قدرت تنظیــم هیجانات و در 
نهایت مدیریت شــرایط به شیوه ای مؤثر است. یعنی 
آنها می توانند در مواقع اســترس زا، هیجانات خود را 
چنان مدیریت کنند که کمترین آســیب را ببینند.  
البته این موضوع به آن معنا نیست که آنها احساساتی 
مانند ناراحتی، غم، ترس یا خشم را تجربه نمی کنند؛ 

بلکه با شناسایی و مدیریت احساسات خود می فهمند 
که اینگونه احساسات و مشکلات موقت است. بنابراین 
باید بتوانند آنها را مدیریت کنند تا این دوره ســخت 

بگذرد و تمام شود.

مهارت حل مسئله
 این روان پزشک می گوید روش های مهارت حل مسئله 
بسیار زیاد است. ولی به طور کلی می توان گفت افرادی 
که تاب آوری بیشتری دارند علاوه بر اینکه می توانند 
هیجانات خود را به خوبی مدیریت کنند به موقعیت ها 
نیز واقع گرایانه نگاه می کنند. بنابراین دنبال راه حل 
هســتند؛ دنبال راه حل های جایگزینی که یا بتوانند 

مسئله را حل کنند یا بتوانند از آن عبور کنند.

پذیرش و شفقت به خود 
به گفته برزکار در شــرایط ســخت و ناگــوار، افراد 
نمی توانند خود را ببخشند. چون خود را مقصر و ناتوان 

از مواجهه با مشــکلات می دانند. توجه داشته باشیم 
داشتن نگاه سرزنش گر، نه تنها مانع از حس خوب فرد 
نسبت به خودش خواهد شد بلکه او را ناتوان می کند 
و احساس ضعف به او دســت می دهد چون خودش 
را دســت کم می گیرد و این مانع از این می شــود که 
بتواند از تمام توان خود برای حل مسئله استفاده کند. 
داشتن مهارت و قدرت پذیرش هم موضوعی است که 
می تواند به از بین بردن این حس گناه و سرزنش نسبت 
به خود کمک کند؛ اینکه وقتی فرد نمی تواند جلوی 
رخ دادن اتفاقات بد را بگیرد آنها را بپذیرد و به جای 
خودسرزنشگری و حمله به خود، نیرویش را برای عبور 

از آن و خلق موقعیت های مطلوب جدید صرف کند.

حمایت گرفتن
به گفته برزکار وقتی مشکلی جنبه اجتماعی داشته 
باشــد مانند پیامدهای مشــکلات شــیوع کرونا و 
پساکرونا، خوب اســت افراد تحت حمایت اجتماعی 
هم قرار بگیرند. در مشکلات شخصی هم این حمایت 
می تواند از سوی خانواده، دوستان و همکاران تأمین 
شود.  ولی وقتی بعد مســئله بزرگ تر، اجتماعی تر و 
فراگیرتر می شود این حمایت اجتماعی باید در همه 
سطوح باشــد. یعنی حاکمیت، اجتماعات مردمی و 
سطوح پایین تر و شخصی تر و خانواده باید توان خود 
را برای همکاری و حمایت اجتماعی از همدیگر بیشتر 
کنند. به گفته برزکار همه ما عزیزانی را در زندگی داریم 
که حضور آنها هنگام مشکلات می تواند دلگرم کننده 
باشد.ضمن آنکه با صحبت و مشورت با دیگران می توان 
به احساس بهتر وتأثیرگذارتری دست یافت. البته این 
حمایت ها باید دوطرفه باشد یعنی خود ما هم باید در 

زمینه هایی که می توانیم دیگران را کمک کنیم.

اجتناب از مثبت اندیشی های کاذب
تحقیقات نشــان می دهد نگاه بیش از حد مثبت گرایانه در درازمدت تأثیر منفی برافراد 
می گذارد یعنی ممکن است فرد برای مدتی بتواند فقط و فقط نیمه پر لیوان را ببیند و چشم 
خود را بر واقعیت ببندد اما مدتی بعد همان واقعیت و مشکلات او را از پای درمي آورند. اما 
چطور می توان به دور از نگاه روانشناسی زرد و فقط مثبت نگر، از شرایط سخت، با کمترین 
آســیب روانی عبور کنیم؟ به گفته مریم برزکار، روانشناس، در شرایط سخت بهترین کار، 
تقویت و مدیریت تاب آوری است. برای این کار فرد باید بتواند افکار منفی خود را متوقف کند 
و به طور کلی دوباره تمام آنها را بررسی، تنظیم و سازماندهی کند. این موضوع با مثبت نگری 
متفاوت است. در واقع باید با یک نگاه واقع گرایانه به افکار منفی نگاه و سعی کنیم بر داشته ها 
و مسائل مثبت و خوشایند زندگی خود تمرکز بیشتری داشته باشیم.  مثلا اگر در اجتماع 
شاهد مشکلات، به هم ریختگی ها و تنش و اضطراب زیادی هستیم و نمی توانیم کاری برای 
بهبود آنها انجام دهیم باید تمرکز خود را بر موضوعات دلنشین زندگی شخصی بگذاریم. 

به این ترتیب می توان افکارمنفی را به طور واقع بینانه ای بررسی و به مرور از آنها عبور کرد.

مکث
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زهرا رفیعیگزارش
روزنامهنگار

ایرانیکیازکشورهاییاســتکهدراثرتغییراقلیم
بیشــترینتأثیررامیگیرد،کاهشبارشوافزایش
دماکهازمهمترینشاخصهایتغییراقلیمبهحساب
میآیددربرخینقاطکشور،منجربهمهاجرتهای

دائمیوفصلیشدهاست.
براساسگزارشهایسازمانحفاظتمحیطزیست،
نواریکهازاســتانخوزستانبهسمتاستانفارس
میرودودرراهاســتانکهگیلویهوبویراحمدراهم
شاملمیشودوهمچنیناستانهایشرقوجنوب
شرقیکشوربیشترینتأثیرراازتغییراقلیمخواهند
گرفت.دراینمیاناستانخراسانرضویکمترین

آسیبراخواهددید.
محققانازاثراتتغییراتاقلیمبرمهاجرتباعنوان
پناهندگاناقلیمنــامبردهاند.بهگفتهســیدهالهام
عزیزی،رئیسگروهتغییراقلیمســازمانحفاظت
محیطزیستهنوزتحقیقعلمیکهنشاندهدچه
تعدادازساکنانفلاتایرانبهدلیلتغییراتاقلیمی
دستبهمهاجرتدائمیویافصلیزدهباشنددرکشور

انجامنشدهاست.
اودرگفتوگوباهمشــهریمیگوید:امروزهدیگر
تغییراقلیم،احتمالیدورازذهننیستبلکهواقعیتی
جاریاستبهنحویکهخسارتهایناشیازسیلها
وتوفانهادراینســالهابهویژهدرشــهرهاییکه
جمعیتوســرمایههایزیادیدرآنهاانباشتهشده

استتکرارشدهاند.
بهگفتهاو،مراکزشهریبایدباابزارهایمناسبیبرای
روبهروشدنبااثراتتغییراقلیمیآمادهشوند.ایران
بهدلیلقرارگرفتندرشــرایطخاصجغرافیاییو
اقلیمیهموارهکشوریپیشــتازدرعرصهسکونت
انسانوایجادســکونتگاههایانســانیبودهاستو
دارایتجاربویژهایدرزمینهتابآورینیزهست.
درحقیقتدرالگویبومیوســازگارباشرایطویژه
اقلیمیایران4شاخصمهممدیریتانرژی،کاربری
زمینوحملونقلوآبکــهاثرگذارترینعواملدر
تابآوریشهریهستنددراســتقرارومکانیابی،
طراحیعناصرشهریومعماریساختمانهاواجزا
مدنظربودهاندوشهرهاعملکردیاکولوژیکوکاملًا
تابآورداشــتهاندوباتوجهبهفرهنگ،معیشــتو
فناوریتاکنونجوابگوینیازهایاساسیمردمبودهو

ازنظمارگانیکبرخورداربودهاند.
رئیسگروهتغییراقلیمسازمانحفاظتمحیطزیست
معتقداســتکهدرعصرحاضرباتقلیدناآگاهانهاز
الگویتوســعهغیربومی،بیتوجهیبهویژگیهای
طبیعی،توسعهبیرویهوخارجازظرفیتاکولوژیک
وضایعســازیمنابعطبیعیومحیطزیست،تغییر
اقلیمواثراتآن،ســکونتگاههایانســانی)بهویژه
شهرها(کارکردهایحیاتیخودراازدستدادهاند.
اینکارشناسمحیطزیستمیگوید:ضروریاستبا
تکیهبردانشبومی،بهرهگرفتنازپیشرفتهایعلمی
وفناوریهایسازگارباشرایطاقلیمیوجغرافیایی
ایرانخطمشــیهایتوسعهایمتناســبباشرایط

خاصایراندربخشهایمختلفتدوینشود.
سیدهالهامعزیزیمیگوید:دراثرگرمایشجهانی
افزایــشپدیدههایینظیــرتوفان،ســیل،تگرگ،
خشکســالی،موجهایگرماییوسرماهاینابهنگام
موردانتظاراست.اینپدیدههاآوارگی،بیخانمانی،
مهاجرتهایکلان،بیتابعیتی،بیکاری،فقروناامنی
رابهدنبالخواهدداشت.اینفرایندهازندگیمعیشتی
راازبینمیبرندوانگیزههایخارجشدنازیکمکان
خاصراتغییرمیدهند.تغییراقلیمهمهبخشهای
اقتصادیراتااندازهایتحتتأثیــرقرارمیدهد؛اما
بخشکشاورزیشایدحساسترینوآسیبپذیرترین
بخشباشد.چراکهمحصولاتکشاورزیوابستگی
زیادیبهعواملاقلیمیدارندومعیشــتبسیاریاز

نواحیبهاینفعالیتوابستهاست.تغییراتآبوهوا
بهشیوههایمختلفهمچونازدستدادنزمینهای
کشاورزیوکمبودآبرویمعیشتمردماثرگذاشته
وباایجادمناقشــاتودرگیری،امنیــتمناطقیاز
جهانرانیزبرهمزدهاست.اینپدیدهمیتواندمنجر

بهافزایشمهاجرتوافزایشخطردرگیریشود.
تغییرالگویدمایی،کاهشمنابعآبی،افزایشسطح
دریاها،تخریبنواحیساحلی،ازبینرفتنمحصولات
کشاورزیوغذایی،تخریبجنگل،تناوبوتشدید
خشکسالیوتهدیدسلامتانسانهاازاثراتزیانآور
مستقیمتغییراتآبوهواهســتند.اثراتتغییرات
اقلیمبرسلامتانسانومحیطپیرامونآندرنقاط
مختلفجهانبهچالشاساسییعنینوعپاسخانسان
بهاینتغییراتتبدیلشدهاست.طبعاًایراننیزازاین
تأثیرگذاریمستثنینیست،اثرتغییراتاقلیمیدر
دهههایاخیردرایرانمرکزیباداشــتنآبوهوای

خشکونیمهخشکبیشازپیشآشکاراست.
درچنددههاخیرباافزایشگازهایگلخانهای،تشدید
روندگرمایشکرهزمینوتغییراتاقلیمی،بخشهایی
ازکرهزمینبهخصوصمنطقهخاورمیانهتحتتأثیر
خشکســالیهایپیاپی،افزایشتقاضــابرایآبو
برداشتهایبیرویه،بابحرانآبمواجهشدهاست.
رئیسگروهتغییراقلیمسازمانحفاظتمحیطزیست
میگوید:باتوجــهبهروندهایموجــودپیشبینی
میشــودتاســال2025،نیازآبیجهاندربخش

کشاورزی1.3،صنعت1.5وشرب1.8برابرشودکه
اینروند،کشــورهایخاورمیانهوآسیایمرکزیرا
درزمرهبحرانیترینمناطــقجهانقرارخواهدداد.
کشورمانیزازاینبحرانمستثنینبودهودر5دهه
اخیرافزایشمیانگیندما،کاهشمتوسطبارندگی،
کاهشمنابعآبتجدیدپذیرکشوروبهرهبرداریهای
بیرویهازمنابعآبمنجربهپیدایشوتشدیدبحران

آبدرکشورشدهاست.
مهاجــرتاقلیمیووقــوعپیدرپیخشکســالی
هواشناختیدربرخیمناطقکشوربهویژهدرمناطق
شرقوجنوبشرقایرانکهناشــیازافزایشدماو
کمبودبارشاســت،باعثشدهاستکهخشکسالی
هیدرولوژیکودرمراحلبعدیخشکسالیکشاورزی
ودرنهایتتغیراتاجتماعــیرخدهد.حوضهآبریز
مرکزیایرانطییکدههگذشتهباتغییراتاقلیمی
فزایندهایمواجهشدهاســت.ازجملهاینتغییرات
میتوانبهکاهشمیــزانبارشهایجوی،کاهش
منابعآبجاری،کاهشوعمیقترشــدنآبخوانها
وافزایشدمااشارهکرد.اینامرمیتوانددرمهاجرت
اقلیمیتأثیرگذارباشــد.باتمامایــنتفاصیل،هیچ
تخمینقابلاعتمادیازتعــدادافرادیکهدرنتیجه
عواملمحیطیهماکنونویادرآیندهدرحالحرکت
ومهاجرتهستندوجودندارد.اماواقعیتموضوعاز
اینقراراستکهجهانپیشروبامهاجراناقلیمیو

اثراتتغییراقلیممواجهاست.

مهاجرت اقلیمی در ایران جدی است
ساکنانخوزستان،فارس،کهگیلویهوبویراحمد،استانهایشرقوجنوبشرقایرانبیشترینتأثیرتغییراقلیمراتجربهمیکنند

سفر دلاری خارجی ها در ایران
چندروزپسازآنکهرئیسجامعههتلدارانایرانازاقدامبرخی
هتلدارهادرمحاسبهدلاریهزینهاقامتخارجیهادرایرانخبر
دادوازایناقدامدفاعکرد،اکنونبرخیشرکتهایهواپیمایی
باارسالبخشنامههاییبهدفاترخدماتمسافرتیکشوراعلام
کردهاندکهازاینپسخارجیهادرپروازهایداخلیایرانباید

هزینهدلاریبپردازند.
انجمنشــرکتهایهواپیمایینیزدرآذرماهسال1400ودر
بحبوحهگرانیبلیتپروازهادرمسیرهایداخلیبراساسآنچه
ایسنامخابرهکرد،نرخبلیتپروازدرمسیرهایداخلیرابرای
مسافرانغیرایرانیدرپروازهایداخلیزیریکساعت100دلار

وازیکساعتبیشتر150دلارتعیینکرد.
مقصوداسعدیســامانی،دبیــرانجمنصنفیشــرکتهای
هواپیماییگفتهبود:محاسبهقیمتفروشبلیتبهاینمسافران
معادلقیمت»بیزینسکلاس«است.اینمصوبهبهشرکتهای
هواپیماییابلاغشدهومسافرانیکهبخواهندباگذرنامهبلیت

خریداریکنند،اتباعخارجیمحسوبمیشوند.
حالاپسازگذشتحدود7ماهازابلاغآندستورالعمل،برخی
شرکتهایهواپیماییبهدفاترخدماتمسافرتیومراکزفروش
بلیتاطلاعدادندازابتدایتیرماه1401نرخبلیتهواپیمادر
مسیرهایداخلیبرایاتباعغیرایرانیارزیمحاسبهمیشود.

شــرکتهایهواپیماییدرحالیبهعرضهخدماتپروازیدر
مسیرهایداخلیبهنرخارزیاقدامکردهاندکهدرروزهایاخیر
زمزمهگرانیبلیتهواپیمابلندشدهاستوسازمانهواپیمایی

نیزچندینمرتبهبهاینشرکتهااخطاردادهاست.
درهفتهگذشتهنیز،هتلدارانایراندرنشستیباوزیرمیراث
فرهنگی،گردشگریوصنایعدستی،عرضهخدماتبهمسافران
غیرایرانیبهنرخارزیرادرخواستکردند.ایندرخواستدر
شــرایطیاعلامشــدکههماکنونبرخیهتلهابدونمجوز،
خدماتخودرابهمسافرغیرایرانیبانرخمتفاوتومعادلارزی
عرضهمیکنند.درواکنشبهایناقــدامبرخیتورگردانهاو
مدیراندفاترخدماتمســافرتیدرتماسباایسنا،نسبتبه
اقدامبخشهایخدماتیســفربرایدونرخیکردنوعرضه
محصولبهنرخارزیودلاری،معترضشدهوفروشخدمات
بانرخمتفاوتوارزیبهمســافرانغیرایرانیرانهتنهارفتاری
تبعیضآمیزوتأییدنشدهبهلحاظاقتصادیواجتماعیدانستند
کهســفرایرانبرایاتباعخارجیراگرانترمیکندودرنتیجه
سفربهایرانراازفهرستمقاصدگردشگریآنهاحذفمیکند.
پرسشتورگردانهاازشرکتهایهواپیماییایناستکهآیا
درکشورهایدیگرهنگامفروشبلیتهواپیماوسایرخدمات،
ازمسافربابتاینکهملیتدیگریدارد،پولبیشتریمیگیرند؟
همچنیناینسؤالمطرحاستکهباتوجهبهحجمسفراتباع
کشورهایهمســایهبهایران،ازجملهعراقیهاومیزانتبادل
مسافریکهایرانبااینکشوردارد،اگردراقدامیمتقابل،نرخ
بلیتپروازدراینکشورهابرایاتباعایرانیمتفاوتوگرانتر

محاسبهشودآنوقتچهواکنشیخواهیمداشت؟

فاطمه واعظ جوادی 
عضو هیأت علمی دانشگاه تهران

بــرای جبــران کمبــود آب در اســتان 
سمنان پیشنهاد می شود از آب تصفیه 
شده فاضلاب و بازچرخانی آن استفاده 
شود. دولت قبل  فی البداهه تصمیم به 
انتقال آب گرفت که اجرای آن می تواند 
عواقــب محیط زیســتی زیادی داشــته 
باشد. این طرح ها به طور قطع نیازمند 

بررسی ارزیابی  محیط زيستیهستند.

جمشید محبت خانی
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست 

کشور 
بیشــتر  ایمنــی  بــرای  محیط بانــان 
در پایــش زیســتگاه های جانــوری و 
محیط زیســت، بــه فنــاوری نــو مجهــز 
می شــوند. یــگان حفاظــت در ایــن 
عرصه ۱۵۰شهید و بیش از ۳۰۰ جانباز 
تقدیم کــرده و بیشــتر ایــن عزیــزان در 
عرصه هــای درگیــری بــا شــکارچیان 

غیرمجاز شهید یا مجروح شده اند.

نقلقولخبر

چــوب درخت تــاغ در شــهریار کشــف 
شد و به گزارش ایسنا، سرهنگ احمد 
ناصری نیکو، فرمانــده یگان حفاظت 
اداره کل منابــع طبیعی اســتان تهران 
با بیان اینکه زغال تاغ از بهترین انواع 
زغال اســت، گفت: درختچه های تاغ 
نقش بسزایی در بیابان زدایی و کنترل 
گرد و خــاک و تثبیت ماســه های روان 

دارند.

 ۲۴ 
تن 

از سطح آبی تالاب خروسان کم شده 
و ســطح این تــالاب از  ۱۲.۷ هکتار به 
۱۲ هکتــار رســیده اســت. به گــزارش 
ایســنا، نبی الــه قائدرحمتــی، معاون 
فنی حفاظت محیط زیســت لرســتان 
خشکســالی های  پــی  در  گفــت: 
گســترده، میــزان ســطح آب تــالاب 
بیشــه دالان بروجرد نیز تــا ۳۰ درصد 

کاهش یافته است.
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عدد خبر حادثه

مدیــرکل بنیــاد مســکن انقــاب اســامی 
گلســتان بــا تأکیــد بــر تــاش دولــت بــرای 
خانــه دار شــدن اقشــار جامعــه به ویــژه 
محرومان گفت: سهم استان برای ساخت 
مســکن محرومــان در مناطــق روســتایی و 
شهرهای زیر ۲۵هزار نفر از محل تفاهمنامه 
بــا بنیــاد مســتضعفان حــدود 1400واحــد 
است. به گزارش ایرنا، سیدمحمد حسینی 
افــزود: در مرحلــه نخســت ۵۷۸واحــد 
مســکونی از مجموع ۲0هــزار واحد توزیعی 
بــرای ســاخت مســکن محرومان کشــور در 

گلستان ساخته می شود.

1400
خانه 

گلستان

شــهردار بجنــورد گفت: در ســفر یــک روزه 
رئیس جمهــوری بــه اســتان، 1۲مصوبــه از 
وزیر کشــور بــرای رفــع چالش های شــهری 
 بجنــورد اخــذ شــد. بــه گــزارش فــارس، 
جــواد حمیــدی اظهــار کــرد: وزیــر کشــور 
دســتور ویژه برای 1۲معظل و مشکل شهر 
بجنورد مصوب کرد که بــا اجرای آن بخش 
اعظمــی از مشــکات شــهری مــردم رفــع 
خواهد شــد و شــهرداری بجنورد بــه درآمد 

پایدار شهری خواهد رسید.

12
مصوبه 

خراسان شمالی

فارسعکس خبر

بافت بزرگ ترین گلیم جهان 
بزرگ ترین گلیم جهان در اندازه 10۵مترمربع با ۷بافنده 

ثابت و 3کمک بافنده در 40روز در روستای هورز شهرستان 
قیر و کارزین استان فارس و با طراحی و سرپرستی یکی از 

بانوان کارآفرین نمونه کشوری بافته شد.
منبع:  باشگاه خبرنگاران جوان

تکرار لرزه ها در کیش و چارک
زلزله 5.6ریشتری یک کشته و 30مصدوم بر جای گذاشت 

در روزهای پایانی خرداد جزیــره کیش و منطقه چارک در 
سرزمین اصلی طی 3روز بیش از 50بار لرزیدند که بیشترین 
قدرت این لرزه ها 5.2ریشــتر و بقیه بین 3تا 5ریشتر بود. 
حالا یک هفته بعد از این لرزه ها، صبح دیروز )شــنبه  4تیر( 
زلزله ای به بزرگی 5.6ریشــتر بندرچارک از توابع بندرلنگه 
در هرمزگان را لرزاند که در جزیره کیش هم احســاس شد؛ 
3۱نفر حین فرار از زلزله مصدوم شدند که یک نفر از آنها  جان 

خود را از دست داد. 

زلزله خسارت شدید نداشت
 به گزارش همشــهری،  این زلزلــه در طــول جغرافیایی
 54.3 و عرض جغرافیایــی 26.52 در عمق 22کیلومتری 
زمین رخ داد و مرکز وقوع آن در 23کیلومتری بندر چارک، 
25کیلومتری جزیره کیش و 55کیلومتری جناج بستک بود. 
نزدیک ترین مراکز استان به زلزله 2۱6کیلومتری بندرعباس 

و 3۸2کیلومتری شیراز فارس بود. 
مدیرکل مدیریت بحران هرمزگان با بیــان اینکه تیم های 
ارزیاب بعد از وقوع زلزله به منطقه اعزام شدند، می گوید:  در 
هفته های اخیر شاهد وقوع زلزله های مهیب در مناطق غربی 
استان هرمزگان بودیم و چند زلزله با قدرت بالای 4 و 5ریشتر 

این مناطق را به لرزه درآورد.
مهرداد حســن زاده می افزاید: به محــض دریافت آخرین 
وضعیت، اطلاع رسانی لازم صورت خواهد گرفت، اما تاکنون 

گزارشی از خسارت شدید نداشته ایم.
به گفته وی، استاندار هرمزگان دستور داده است به منظور 
آرامش بیشتر شهروندان محترم بندرچارک تعداد چادرهای 
اسکان موقت در این منطقه که از هفته گذشته برپا شده بود، 
افزایش یابد. همچنین همه مراکز کیش روز گذشته تعطیل 

اعلام شد. 
مدیرعامل جمعیت هلال احمــر هرمزگان هم با بیان اینکه 
کمپ اســکان اضطراری در بندرچارک که از 24خرداد برپا 
شده تقویت می شــود، گفت:  با توجه به پایین بودن شدت 
پس لرزه های پس از زمین لرزه 24خرداد این کمپ اسکان 
اضطراری چندان استفاده ای نداشــت، اما با توجه به زمین 
لرزه 5.6ریشــتری دیروز احتمال افزایش اســتفاده از آن 

وجود دارد.
مختار سلحشــور با بیان اینکه از 24خرداد تا کنون بیش از 
۱00زمین لرزه در منطقه چــارک هرمزگان رخ داده که در 
هیچ یک مصدوم و خسارت جانی گزارش نشده است، افزود: 
به دلیل وســعت منطقه متاثر از این زمین لرزه ها بررسی ها 
هنوز خاتمه نیافته و تیم های ارزیاب در حال تهیه گزارش و 

انجام بررسی ها هستند.

یک کشته در کیش 
با وقوع زلزله هرچند در ســاعت های اولیه اعلام شد که این 
حادثه خسارت جانی نداشته اســت، اما 3۱نفر در کیش به 
دلیل ترس از زلزله و در حین فرار مصدوم شدند که درنهایت 

یکی از این مصدومان فوت کرد.
روابط عمومی بیمارستان کیش در این باره اعلام کرد: جوان 
2۱ساله ای که هنگام وقوع زلزله ۸صبح دیروز به دلیل ترس 
ناشی از وقوع زلزله از طبقات بالای یک ساختمان در کیش 
به پایین پرتاب شــده و دچار خونریزی مغــزی، خونریزی 
داخلی شــکم، شکستگی لگن و دســت بود علیرغم تلاش 

پزشکان فوت کرد.
مصطفی نادعلی نژاد، رئیس بیمارســتان کیش در این باره 
گفت: بر اثر زمین لرزه 3۱مصدوم در بیمارســتان پذیرش 
شــدند که ۹ نفر از آن ها مرد و ۱2نفر زن بودند. 4نفر از این 
افراد از ارتفاع و یک نفر از آنها از طبقه سوم سقوط کرد که نفر 

سوم به دلیل ضربه مغزی همان فرد فوت شده است. 

خسارت زلزله به میراث فرهنگی
زلزله روز گذشــته بندرچارک علاوه بر ترک خوردگی دیوار 
خانه ها موجب آسیب به قلعه آل علی در این منطقه هم شد. 
معاون میراث فرهنگی، اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی هرمزگان در این باره گفت: بر اثر زلزله اخیر 

در چارک، قلعه آل علی دچار خسارت شد.
عباس نوروزی با بیان اینکه این قلعه با توجه به نزدیکی کانون 
زلزله، 30درصد تخریب شده است، افزود: قلعه آل علی متعلق 
به دوره قاجاریه است که توسط شیخ صالح بن شیخ محمد آل 
علی یکی از حاکمان چارک ساخته شده. به گفته وی، قلعه آل 
علی به دلیل داشتن مالکیت شخصی هنوز در فهرست آثار 

ملی کشور به ثبت نرسیده است. 
فواد مــرادزاده، فرماندار بندرلنگه هم بــا بیان اینکه کانون 
زمین لــرزه در دریا بوده اســت و خســارت جانــی بر اثر 
زلزله در این شهرســتان نداشــته ایم، گفت: برخی منازل 
ترک خوردگی های جزئی داشته اند و خوشبختانه آب، برق و 

تلفن منطقه وصل است.

    
مهدی زارع، اســتاد پژوهشــگاه بین المللی زلزله شناسی و 
مهندسی زلزله پیش از این درباره تکرار زلزله ها و پس لرزه ها 
در هرمزگان گفته بود که  میزان تغییر شکل در جنوب زاگرس 
زیاد است و به دلیل وجود گنبدهای نمکی وقتی شکستگی 
در پوســته اتفاق می افتــد معمولا به صورت یک ســری از 
زمین لرزه های کوچک تا بزرگ خود را نشان می دهد.  به گفته 
وی، جزیره کیش و سواحل خلیج فارس سامانه هشدار و پایش 
تفصیلی زلزله را ندارند و اتفاقات یک هفته گذشته ضرورت 
نصب این ســامانه و همچنین ســامانه پایش سونامی را در 

منطقه بار دیگر یادآوری کرد.

بازگشایی مرزشلمچه برای عبور زائران

معاون استاندار و فرماندار ویژه خرمشهر گفت: پس از وقفه ای 2۸ماهه به دلیل شیوع کرونا مرز شلمچه 
برای عبور کاروان های زیارتی عتبات عالیات از دیروز، شنبه بازگشایی شد. به گزارش ایرنا، نادر عمیدزاده، 
اظهار کرد: دیروز 4کاروان از حج و زیارت شامل 2کاروان از استان  فارس و 2کاروان از استان هرمزگان از 
مرز بین المللی شلمچه عازم کشور عراق شدند. وی با بیان اینکه تردد انفرادی از مرز شلمچه ممنوع است، 
گفت: زائران از مراجعه انفرادی به مرز شــلمچه خودداری کنند، زیرا کشور عراق سفر انفرادی زائران به 
عتبات عالیات را نمی پذیرد. عمیدزاده از مشــتاقان زیارت عتبات عالیات خواست برای ثبت نام به مراکز 

مجاز حج و زیارت مراجعه کنند.

ایجاد 53هزار شغل جدید در مازندران 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی مازندران با بیان اینکه امسال 53هزار شغل جدید در استان ایجاد 
می شود، رصد و حفظ اشتغال موجود را ضروری دانســت. به گزارش مهر، فرج الله فتح الله پور گفت: طی 
برنامه رشد اقتصادی باید تمام بر محور رشد اقتصادی متمرکز باشد و از ظرفیت های مختلف برای رسیدن 
به این هدف بهره گیری کرد. وی با عنوان اینکه باید به هدف گذاری صورت گرفته در راستای برنامه رشد 
اقتصادی دست یابیم، افزود: برنامه عملیاتی ابلاغی به دستگاه های اجرایی باید رصد و نظارت شود، بنابراین 

رصد اشتغال و راستی آزمایی یکی از موضوعات و طرح مهم به شمار می رود.

قلع و قمع ۸۰باغ ویلای غیرقانونی در مشهد 
دادستان عمومی و انقلاب مرکز خراسان رضوی گفت: طی هفته گذشته در محدوده آرامگاه فردوسی بیش 
از 26هکتار از اراضی کشاورزی که توسط سودجویان تغییر کاربری غیرمجاز صورت گرفته بود و این اراضی 
در حال تبدیل شدن به ۸0قطعه باغ ویلای غیرقانونی بود با تدابیر لازم پیشگیرانه توسط دستگاه های متولی 
امر قلع و قمع و اعاده به وضع سابق شد. به گزارش ایسنا، محمدحسین درودی از برخورد قاطع با پدیده 
تغییر کاربری غیرمجاز اراضی کشاورزی و تصرف غیرقانونی اراضی ملی و حریم و بستر رودخانه ها خبر داد.

اجرای ۶5۰۰طرح دامپروری در اردبیل 
مدیرکل کمیته امداد اردبیل گفت: 6500طرح دامپروری با هدف اســتقلال اقتصادی خانوارهای تحت 
حمایت کمیته امداد در اردبیل اجرا می شود. به گزارش  مهر، حسین دشتی اظهار کرد: این طرح توسط 
مجریان اشتغال و خودکفایی کمیته امداد در اســتان اردبیل اجرا و حین اجرای طرح های اشتغالزایی، 
مشاوره های شغلی به مددجویان ارائه می شود تا بتوانند به خوبی در مسیر خودکفایی قرار گیرند. به گفته 
وی، توانمندسازی مددجویان تحت حمایت و اقشار نیازمند از طریق ایجاد اشتغال و دستیابی به درآمد 

باثبات و پایدار یکی از رویکردهای اصلی کمیته امداد در سال جاری است.

خبرهای کوتاه 

سیده زهرا عباسیگزارش
روزنامه نگار

طی چند روز گذشــته موضوع راه انــدازی منطقه ویژه 
اقتصادی در جازموریان اســتان کرمان بار دیگر رسانه ای 
شد؛ خبری که از سال۸3 و بعد از تصویب طرح این منطقه 
به یکی از وعده های مسئولان و نمایندگان استان کرمان 
بدل شــده بود. حالا و در هجدهمین سال پس از تصویب 
این طرح و دست به دست شدن آن در میان سازمان عمران 
کرمان، شــرکت ســهام عدالت و کرمان خودرو، نماینده 
5شهرستان جنوبی کرمان با اشاره به پیگیری های ملی و 
استانی برای راه اندازی منطقه از برگزاری نخستین جلسه 
رفع موانع اداری و سرمایه گذاری با حضور استاندار کرمان و 
فرمانداران 5 شهرستان جنوبی خبر می دهد؛ جلسه ای که 

هنوز جزئیاتی از آن منتشر نشده است.

انتخاب مشاور منطقه ویژه اقتصادی
منطقه ویــژه اقتصــادی جازموریــان در نقطــه تلاقی 
7شهرســتان و 3اســتان کرمان، هرمزگان و سیستان  و 
بلوچســتان قرار دارد. هدف اساســی ایجاد منطقه ویژه 
اقتصادی جازموریان رونق و توســعه اقتصاد کشــاورزی 
منطقه جنوب کرمان اســت. هفته گذشته جلسه بررسی 
مشکلات سرمایه گذاری این طرح بزرگ با حضور مدیرعامل 
بانک سپه، مدیران عامل شرکت ملی صنایع مس ایران و 
چند شرکت سرمایه گذاری در محل وزارت امور اقتصادی 
و دارایی برگزار شــد. در این جلسه پس از بررسی آخرین 
اقدامات و پیگیری های انجام شــده دربــاره منطقه ویژه 
اقتصادی جازموریان ســرمایه گذاران و مســئولان برای 
هم افزایی و تسریع در آغاز عملیات اجرایی این پروژه با هم 
به بحث و گفت وگو پرداختند. معاون اقتصادی استانداری 
کرمان با بیان اینکه اقدامات اساسی برای جذب سرمایه گذار 
به این منطقه در جریان است به همشهری می گوید: هنوز 
جزئیات بیشــتری از منطقه ویژه اقتصــادی که در چه 
مساحتی ایجاد شود، مشخص نیست، اما یک مشاور برای 
طرح انتخاب شده اســت. به گفته حسین مهرابی، مشاور 
انتخاب شده برای منطقه ویژه اقتصادی جازموریان قرار 
است طرح پیشنهادی خود را به ویژه با توجه به محدودیت 
تامین آب در این منطقــه آماده و ارائه کنــد و بعد از آن 

تصمیم گیری شود.

سردرگمی 1۸ساله 
همانطور که گفته شد، ۱۸ســال از تصویب طرح منطقه 

ویژه اقتصادی از سوی هیأت وزیران می گذرد، اما در همه 
سال های گذشته مســئولان و نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی کرمان با وجود وعده های فراوان نتوانستند مشکل 
تامین زمین، جذب سرمایه گذار، مجری طرح و تامین آب 
را رفع کنند. ولی الله افخمی راد، مدیرعامل سازمان عمران 
کرمان به عنوان یکی از ســازمان های متولی منطقه پیش 
از این تأکید کرده بود که چالش ها درباره سازمان متولی 

منطقه ویژه جازموریان زیاد بوده است.
بعد از تصویب طرح، ســازمان عمران کرمان مسئول این 
منطقه، اما چند سال بعد این کار به شرکت سهام عدالت 
کرمان واگذار شــد و بعد از آن دوباره و چند سال بعد این 
مسئولیت به ســازمان عمران بازمی گردد، اما در همه این 
ســال ها و با وجود انتخاب متولیان مختلــف هیچ یک از 
شرکت ها نتوانســتند چالش زمین یا آب را برای منطقه 
ویژه حل کنند یا حداقل جزئیاتی از اهداف یا نوع فعالیت 

احتمالی در این منطقه به سرمایه گذاران بدهند.
یکی از فعالان رســانه ای کرمان در این باره به همشهری 
می گوید: موضوع راه اندازی منطقه ویژه اقتصادی از ابتدای 
دهه۸0 مطرح شــده اســت تا بتواند تحول اقتصادی در 
جنوب کرمان که 5شهرستان محروم را در خود جای داده، 
ایجاد کند. نمایندگان مجلس یا دولت ها هم در دوره های 
مختلف همواره این وعده را داده اند که با راه اندازی منطقه 

ویژه، تحولی در اقتصاد جنوب کرمــان به ویژه با توجه به 
خشکسالی ایجاد خواهد شد، اما مرور اخبار بعد از تصویب 
به خوبی نشان می دهد هیچ طرح کارشناسی و علمی برای 
این منطقه وجود ندارد. رو ح الله خدیشی با بیان اینکه طرح 
منطقه ویژه اقتصادی هر بار بین شرکت های مختلف دست 
به دست شده است، می افزاید:  هیچ یک از شرکت ها به عنوان 
متولی نتوانستند کاری از پیش ببرند. حالا هم که دوباره 
این موضوع مطرح شده نام شرکت هایی در میان است که 
اغلب بورسی هستند و سرمایه گذاری شان تابع سهامداران 
خواهد بود. مسئولان قطعا قصد خیر دارند، اما کدام طرح 
اقتصادی بدون زیربنای علمی و بررسی منطقه ای و اقلیمی 
به ثمر می نشیند؟ کدام سرمایه گذار سرمایه خود را بدون 

پشتوانه علمی به این منطقه می آورد؟
این روزنامه نگار معتقد اســت طرح  منطقه ویژه اقتصادی 
به صورت دستوری و بدون طرح مطالعاتی و پشتوانه علمی 

به سرانجام نخواهد رسید.

تعیین تکلیف تا پایان تیر
گرچه آب، مهم تریــن چالش منطقه ویــژه جازموریان 
در همه ۱۸سال گذشته اســت، اما نماینده 5شهرستان 
جنوبی کرمان به عنوان مهم ترین فــرد پیگیر در این باره 
معتقد است: یافتن زمین مناسب و سرمایه گذار هم موانع 

دیگری در مســیر این منطقه بوده اند. منصور شکراللهی 
با تأکید بر اینکه با راه اندازی این منطقه، شــاهد اشتغال 
پایدار و افزایش ســرمایه گذاری در منطقه خواهیم بود، 
به همشــهری می گوید:  با توجه به نامه دبیر شورای  عالی 
مناطق آزاد اقتصادی کشــور مبنی بر تعیین تکلیف طرح 
تا پایان تیرماه امسال حتما موضوع منطقه ویژه به زودی 

تعیین تکلیف می شود.
وی با بیان اینکه زمین برای راه اندازی منطقه ویژه از سوی 
استانداری مشخص شده اســت، می افزاید:  قرار است یک 
دبیرخانه واحد بین شــرکت های متولی تشکیل شود تا 
طرح مطالعاتی این منطقه را تدوین کنند، هرچند مطالعات 
شروع شده است. به گفته شــکراللهی، زمین به زودی به 
شرکت ها تحویل می شــود و فعلا برای تامین آب منطقه 
گزینه هایی مانند فاضلاب بیمارســتان کهنوج، چاه های 
مجاور اراضی و همچنین یک حلقه چاه تخصیص یافته از 

سوی آب منطقه ای مطرح شده است.

     
در شرایطی که نداشتن زمین، کمبود آب و مشخص نشدن 
زمینه فعالیت چنین منطقه ای در همه سال های گذشته 
به یک چالش عمده در مسیر آن تبدیل شده بود، مسئولان 

هنوز پاسخ روشن و دقیقی برای این موارد ندارند. 

سراب منطقه ویژه اقتصادی در جازموریان
 منطقه ویژه اقتصادی جازموریان تا پایان تیر تعیین تکلیف  می شود،  اما هنوز سرنوشت زمین، آب یا سرمایه گذار این طرح مشخص نیست
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با شروع تابستان، ســرگرم کردن 

گزارش
بچه ها و پر کردن اوقات فراغتشان به 
بزرگ ترین دغدغه  پــدر و مادرها 
تبدیل می شــود. ورزش با توجه به فوایدی که برای 
سلامتی کودکان دارد معمولا نخستین انتخاب در این 
زمینه است و خانواده ها ترجیح می دهند فرزندانشان 
انرژی فراوان خود را در کلاس های ورزشی صرف کنند 
تا اینکه در خانه بمانند و سر درگوشی های تلفن همراه 
داشــته باشــند. بعد از 2 ســال که کرونا مردم را از 
سالن های ورزشی دور و بچه ها را خانه نشین کرده بود، 
امسال فعالیت سالن  های ورزشی رسما شروع و شرایط 
برای استفاده بچه ها از امکانات ورزشی فراهم شده، اما 
حالا خانواده ها با دردســر تازه ای مواجه شــده اند؛ 

هزینه های سنگین ورزش.

هزینه بالای ورزش 
12جلســه آموزش شــنا 1.5میلیون تومان، 4 تا 
5جلسه آموزش شطرنج 550هزارتومان، 12جلسه 
آموزش تکواندو در مراکز نیمه دولتی 400 و در مراکز 
خصوصی تا 800هزار تومان، یک ترم آموزش والیبال 
)و دیگر ورزش های گروهی مثل فوتبال و بسکتبال( 
به صورت عمومی در مراکز نیمه دولتی 150 تا 200 
و در مراکز خصوصی 400 تا 600 هزار تومان و دیگر 
کلاس ها به نسبت خصوصی و عمومی بودن و امکانات 
مورد نیاز در همین حــدود قیمت دارند. هیأت های 
ورزشی و شــهرداری ها البته تلاش کرده اند ورزش 
را برای خانواده ها کم هزینه تر کنند اما هرچقدر هم 
شــهریه کلاس ها پایین بیاید، باز تهیه لوازم مورد 
نیاز برای ورزش هزینه بســیار زیادی به خانواده ها 
تحمیل می کند. برای شنا که پرطرفدارترین ورزش 
تابستانی اســت خرید یک مایو از 200 تا 450هزار 
تومان، کلاه 30 تا 150هزار تومان و عینک شنا 45 
تا 200هزار تومان هزینه دارد. تهیه وســایل ایمنی 
برای ورزش هاي رزمی شامل کلاه، دستکش، پابند 
و شکم بند دســت کم 400هزار تومان هزینه دارد و 
قیمت لباس هم 200هزار تومان اســت. اما یکی از 
وســایلی که حتی در کم هزینه ترین ورزش ها هم 

مورد نیاز اســت و کار بدون آن راه نمی افتد کفش 
ورزشی است.

داستان متفاوت کفش ورزشی
شــاید بتوان پیاده روی ســاده را با یک کتانی ساده 
گذراند اما برای ورزش هــای تخصصی تهیه کفش 
استاندارد یکی از واجبات است. مربی والیبال یکی از 
باشگاه های ورزشی در گفت وگو با همشهری با اشاره 
به ضرورت استفاده از کفش های استاندارد برای حضور 
در کلاس های آموزشــی گفت: موارد بسیار زیادی 
بوده که استفاده از کتانی ساده و کفش هاي ورزشی 
غیراستاندارد در کلاس های آموزشی به آسیب دیدگی 
بچه ها منجر شــده ولی بیشــتر خانواده ها توانایی 
مالی برای خرید کفش های اســتاندارد و تخصصی 
را ندارند. پوپک قاســمی افــزود: قیمت کفش های 
تخصصی و اورجینال والیبــال از برندهای حرفه ای 
مثل آســیکس، میزانو، آدیداس و نایکی نزدیک به 
10میلیون تومان اســت و حتی بازیکنان تیم های 
حرفه ای هم کمتر از عهــده خرید آن بر می آیند چه 
برسد به شرکت کنندگان در کلاس های تابستانه که 
ممکن است بیش از یک فصل مهمان کلاس نباشند. 
وی کمترین قیمت کفش های ورزشــی تخصصی 
والیبال و بســکتبال را 3میلیون تومان عنوان کرد و 
افزود: برای خانواده ها پرداخت چنین مبالغی بسیار 
دشوار است و اغلب چنین هزینه هایی  نمی  کنند به 
همین دلیل آمار آســیب دیدگی مچ پای بازیکنان 
به دلیل اســتفاده از کفش هاي  غیراستاندارد و بدون 
ساق، بسیار بالاست. نگاهی به ســایت های فروش 
کفش ورزشی نشان می دهد قیمت کفش تخصصی 
پیاده روی هم از 1.5میلیون تومان بالاتر است و برای 
ورزش هــای تخصصی مثل فوتبــال که کفش های 
اســتوک دار نیاز دارد و همچنین والیبال و بسکتبال 
قیمت  حتی به ارقامی در حدود 13میلیون تومان هم 
می رسد اما کمترین قیمت 3 و 4میلیون تومان است.

واردات کفش تخصصی ورزشی آزاد شد
وزارت صنعت، معدن و تجارت به تازگی واردات کفش 

ورزشی تخصصی والیبال، بسکتبال، فوتبال، اسکی و 
کوهنوردی را تحت نظــارت وزارت ورزش آزاد کرد. 
البته هنوز کسی اقدام به واردات نکرده و آنچه در بازار 
دیده می شــود به صورت غیررسمی وارد کشور شده 
است. رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم ورزشی تهران 
در گفت وگو با همشهری، با بیان اینکه واردات رسمی، 
فراوانی جنس و قدرت انتخــاب مصر ف کنندگان را 
افزایش می دهد، احتمال کاهش قیمت را با توجه به 
نرخ ارز پایین دانست و گفت: واردات با ارز آزاد و تعرفه 
55درصدی گمرک، قیمت کفش های وارداتی را به 
میزان زیادی بالا می برد و بعید اســت شاهد کاهش 

قیمت قابل توجهی در بازار باشیم.

نه تولید داریم نه واردات
از ســال97 با افزایش تدریجی نرخ ارز و بازگشت 
تحریم ها، واردات بســیاری از کالاهایی که تولید 
مشابه داخلی داشتند با هدف صرفه جویی در منابع 
ارزی و حمایت از تولید داخلی ممنوع یا محدود شد 
و کفش های ورزشی نیز در زمره کالاهای ممنوع 
شده قرار گرفت. این در شــرایطی بود که با وجود 
وضعیت بسیار مناسب صنعت کفش ایران، تولید 
کفش ورزشی اســتاندارد در توان تولیدکنندگان 
داخلی نبود. رئیس اتحادیه فروشــندگان کالای 
ورزشــی تهران در این باره گفت: تولیدکنندگان 
کفش بر این بــاور بودند که اگــر واردات کفش 
تخصصی آزاد شــود کم کم دیگر انواع کفش هم 
مجوز واردات می گیرد و این به زیان صنعت کفش 
خواهد بود، درحالی که امروز هم بازار از کفش های 
فیک قاچاق پر شده و این آسیب بیشتری به تولید 
داخلی وارد کرده است. مرتضی حق پرست افزود: 
هم اکنون کفش های ورزشی تولید داخل به دلیل 
نبود تمرکز و سرمایه گذاری بر تولید حرفه ای، بسیار 
ضعیف و دور از اســتانداردهای لازم هستند. وی 
افزایش هزینه های زندگی را باعث دور شدن مردم 
از ورزش و در نتیجه رکود در بازار کالای ورزشــي 
دانست و افزود: بعد از 2 ســال که بازار تحت تأثیر 
کرونا دچار رکود بود، امسال هم افزایش قیمت ها 

اجازه نداد فروشندگان شرایط بهتری نسبت به قبل 
داشته باشند. به گفته حق پرست، 70 تا 80درصد 
اجناس ورزشی وارداتی است که یا به طور رسمی 
یا به شکل قاچاق به کشــور وارد می شود و در هر 
صورت به دلیل افزایش نرخ ارز، رشد قیمت زیادی 
داشته اســت. رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم 
ورزشی، پرفروش ترین اقلام ورزشی در تابستان را 
وسایل مربوط به شنا شامل مایو، کلاه و عینک شنا 
و همچنین توپ و راکت بدمینتون و پینگ پنگ و 
توپ فوتبال عنوان کرد و گفت: امسال فروش این 
کالاها هم به میزان قبل نیست اما نسبت به لوازم 
ورزش هاي هوازی مثل تردمیــل و دوچرخه که 

فروششان به صفر رسیده، شرایط بهتری دارند.

واردات رسمی قیمت ها را 30درصد کاهش می دهد
یکی از واردکنندگان کفش ورزشی در گفت و گو با 
همشهری با تأیید قیمت بسیار بالای کفش های 
اورجینال و دشــواری دسترسی مصرف کنندگان 
ایرانی بــه این کفش هــا با توجه بــه ممنوعیت 
واردات گفت: در شرایط ممنوعیت واردات، قیمت 
کفش های تخصصی ورزشــی از برندهای جهانی 
برای مصرف کننده ایرانی بین 7 تا 10میلیون تومان 
تمام می شود ولی اگر به ما اجازه واردات رسمی داده 
شــود قیمت ها تا 30درصد کاهش می یابد. صمد 
محمدنژاد درباره اینکه چگونه با نرخ کنونی ارز آزاد 
و تعرفه 55درصدی واردات، ممکن است قیمت ها 
کاهش پیدا کند؟ افزود: ترفندهای واردکنندگان 
در انتخاب و خرید جنس می تواند قیمت تمام شده 
را برای آنها کاهش دهــد. وی توضیح داد: به طور 
مثــال واردکننده اگر 200جفت کفــش به روز از 
برندی خاص انتخاب می کنــد، 200جفت هم از 
کفش هایی که مدتی از زمان تولیدشــان گذشته 
و چندان به روز نیســتند انتخاب می کند که این 
کفش ها با وجود اورجینال بودن به این دلیل که مد 
روز نیستند و برگشتی محسوب می شوند، بسیار 
ارزان و در مواردی رایگان هستند و این کار مجموع 
هزینه تمام شده برای واردکننده را کاهش می دهد.

گرانی ورزش
خانواده ها  برای پرکردن اوقات فراعت بچه ها با چالش مواجه  هستند

ارزش معاملات بازار سهام از وقوع رکود در بورس حکایت دارد

بازارسهامبهکدامسومیرود؟
روند نزولی شــاخص بورس تهران دیروز هم ادامه یافت و 

بورس
نزدیک به 60هزار میلیارد تومان از ارزش بازار سهام کاسته 
شد. آمارها همچنین نشان می دهد که از ابتدای خرداد ماه 
تاکنون ارزش روزانه معاملات به شکل محسوســی کاهش یافته است؛ این 
به معنای وقوع رکود در بازار سهام است.به زعم تحلیلگران برخی سیاست های 
اقتصادی روی بازار سهام تأثیر داشته است؛ با این حال احتمال وقوع رکود در 
اقتصاد جهانی به حجم نااطمینانی ها در بازار سرمایه ایران هم اضافه کرده است. 
به گزارش همشهری، با وجود یک دور رشد شاخص بورس از ابتدای سال تا 
پایان اردیبهشت از خرداد ماه شاخص بورس وارد یک روند نزولی شده و در این 
مدت بیش از 320هزار میلیارد تومان از ارزش بازار سهام کاسته شده است. در 
این مدت همچنین ارزش روزانه معاملات خرد که یک نماگر مهم برای بازار 
سهام تلقی می شود، تقریبا نصف شده و به ســطح 3 تا 4هزار میلیارد تومان 
رسیده اســت. این در حالی اســت که در بعضی از روز ها حتی ارزش روزانه 
معاملات به سطح 2هزار میلیارد تومان هم رســید. طبق آمار های موجود 
وابستگی زیادی بین رشد ارزش معاملات خرد و رشد شاخص بورس وجود دارد 
و تقریبا در هیچ دوره ای بدون رشد ارزش معاملات خرد شاخص بورس رشد 
نکرده است. این به معنای آن است که برای رشد شاخص بورس باید نقدینگی 
تازه ای وارد بازار سهام شود و ارزش معاملات خرد رشد کند، اما با وجود آن که 
شاخص بورس تحت تأثیر نزول 60هزار میلیارد تومانی دیروز به محدوده یک 
 میلیون  و500هزار واحد نزدیک شده است فعلا نشانه هایی از ورود نقدینگی 
 تــازه بــه بــورس و رشــد شــاخص ها دیــده نمی شــود و این نشــان

می دهد که بازار ســهام همچنان در رکود به ســر می برد. امین دامچه، یک 
کارشناس بازار سرمایه در این باره می گوید: از ابتدای خرداد ماه امسال با افزایش 
ریسک سیستماتیک نقدینگی به سمت دارایی های امن مثل سکه و دلار کوچ 
کرد، اما در بورس از ابتدای خرداد تا امروز حدود 8هزار میلیارد تومان از بازار 
خارج شده است و ارزش معاملات خرد که حتی به 7هزار میلیارد تومان در روز 
رسیده بود، هم اکنون به 3هزار میلیارد تومان رسیده است؛ بنابراین بازار سهام 
در شرایط رکودی به سر می برد و ســهامداران بورس فشار زیادی را تحمل 

می کنند؛ زیرا از رشد بازارهای موازی و تورم کاملا عقب افتاده اند.

دلایل رکود
آنطور که تحلیلگران می گویند: افزایش نا اطمینانی در حوزه اقتصادی که 
می تواند روند سودآوری شرکت ها را تحت تأثیر قرار دهد و همینطور برخی 
از عوامل سیاسی منجر به تردید سهامداران برای سرمایه گذاری در بورس 

و کاهش ورود نقدینگی به بازار شده است.
همچنین عواملی ازجمله کاهش قیمت کالاهای پایه در ســطح جهان 
به دلیل رشــد نرخ بهره در آمریکا، افزایش ریســک فروش محصولات 
صادراتی به دلیل وضع عوارض جدید صادراتی، مشکل تامین برق برخی 
از صنایع در تابستان و گاز در زمستان و همچنین احتمال وقوع رکود در 
اقتصاد جهانی تحت تأثیر جنگ در اوکراین و رشد نرخ بهره ازجمله عواملی 

هستند که بازار سهام را تحت تأثیر خود قرار داده اند.
محمد رضانژاد، یک کارشناس بازار سرمایه در این باره می گوید: افزایش 
نرخ بهره آمریکا توانسته بازار سرمایه و اقتصاد ایران را تحت تأثیر قرار دهد. 
در واقع با افزایش قیمت دلار در جهان، قیمت کالاهای پایه )کامودیتی ها( 
نزول کرده و به احتمال زیاد درآمد دلاری شرکت های بورس کاهش خواهد 
یافت. او با بیان اینکه عمده درآمد های ملی کشور تابع قیمت های جهانی 
است می افزاید: از سوی دیگر، به نظر می رســد نرخ داخلی دلار در روند 
صعودی قرار گرفته تا بودجه کشــور در وضعیت متعادلی قرار بگیرد. به 
همین دلیل می توان گفت؛ درآمد دلاری شرکت های معدنی کاهش یافته 
اما درآمد ریالی آنها تا حد زیادی ثابت می ماند، چرا که کاهش قیمت های 
جهانی مصادف با افزایش نرخ دلار خواهد شــد. همچنین این اتفاق در 
شرکت های کالا پایه )کامودیتی محور( نیز تأثیر کاهشی خواهد داشت 
اما نه به شدت ریزش قیمت های جهانی؛ چرا که بخشی از افت درآمد های 

دلاری شرکت ها را افزایش نرخ دلار جبران خواهد کرد.
احمد جانجان، یک کارشناس دیگر بازار سرمایه نیز به اثر تحول در اقتصاد 
جهانی بر بازار سهام اشــاره کرد و گفت: قطعا افزایش نرخ دلار می تواند 
سبب ریزش قیمت نفت شود که در اقتصاد و به خصوص تجارت خارجی 
کشور تأثیرگذار خواهد بود. از طرفی در بدترین زمان ممکن در اثر یک 
اشتباه بزرگ و راهبردی طی 3 ماه گذشته، عوارض صادراتی جدیدی وضع 

شد که این موضوع می تواند صادرات برخی از شرکت های مهم بورس را 
تحت تأثیر قرار دهد و منجر به کاهش سودآوری آنها شود.

پیش بینی آینده 
برخی از تحلیلگران تکنیکی بر این باورند که با نزدیک شــدن شاخص 
بورس به محدوده یک میلیون  و500هزار واحد احتمال رشد شاخص های 
بورس افزایش می یابد؛ چرا که این محــدوده یک نوع مرز حمایت برای 
شاخص بورس تلقی می شود. با این حال تحلیلگران بنیادی، شواهدی 
برای رشد شاخص بورس ارائه نمی کنند. ابراهیم سماوی، یک کارشناس 
بازار ســرمایه در این باره گفت: درحال حاضر به دلیل برخی از ابهامات و 
بلاتکلیفی ها در سیاست های کلی نمی توان درباره آینده بورس نظر قطعی 
داد. همچنین باید موضوع کاهش ذخایر ارزی و مدیریت بازار ارز توسط 
دولت به نتیجه برسد. هرچند که تصمیماتی در این راستا گرفته شده اما 
به طور کامل شفاف و مشخص نیست. او ادامه داد: طی روزهای گذشته نرخ 
دلار نیمایی که برای بورس بسیار مهم است، محدوده قبلی خود را شکست 
و این اتفاق می تواند محرک مناســبی برای شرکت های صادراتی باشد. 
به نظر می رسد روند بازار تا پایان سال متعادل و با شیب مثبت باشد و در 
صورتی که شاخص از پله یک میلیون و600هزار واحدی عبور کند، شیب 
این رشد افزایش خواهد یافت. کاویان عبداللهی، یک کارشناس دیگر بازار 
سرمایه در این باره گفت: بازار سهام در سال جاری رشد خواهد کرد اما این 
بی رمقی و ضعف همچنان در بازار وجود خواهد داشت. حتی بسیاری از 
سرمایه گذاران که در بازار فعال بودند نیز هم اکنون سرمایه زیادی ندارند و 
عمدتا منتظر ورود نقدینگی، رشد مجدد بورس و ارزش معاملات هستند. 
او تأکید کرد: بازار سرمایه ریزش زیادی را تجربه نمی کند اما در هر صورت 
برای رشد به نقدینگی نیاز دارد. همچنین با توجه به اتفاقات فعلی می توان 
گفت همین پول کمی که در بازار وجــود دارد، در نمادهای مختلفی در 
حال گردش است. البته تا پایان سال، بورس رشد متناسب و متوازنی را به 
همراه خواهد داشت و در صورت ورود نقدینگی می توان به روند صعودی 

قوی آن امیدوار شد.

تالار شیشه ای

فروش حقوقی

فروش حقیقی

644

949

3423

3118

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

1.535

1.532.5

1.530

1.527.5

1.525

1.522.5

1.520

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 13هزار و 
58واحد، معادل 0.85درصد نزول کرد و به یک میلیون 
و 520هزار و 334واحد رسید اما شاخص کل هم وزن با 

367واحد رشد به 422هزار و 660واحد رسید.

در مبادلات دیروز بازار سرمایه، قیمت سهام 
214شرکت رشد و 373شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 13شرکت هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات روز گذشته سهامداران حقیقی 3هزار و 
118میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به 3هزار و 423میلیارد تومان 
رسید. این به معنای آن است که سهامداران حقیقی دیروز 

305میلیارد تومان نقدینگی از بازار سهام خارج کردند.

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضر در بورس و فرابــورس در 
مبادلات دیروز 58هزار میلیارد تومان نزول کرد و به 7162هزار 
میلیارد تومان رسید. این به معنای آن است که ارزش دلاری کل 
بازار سهام ایران با توجه به قیمت روز گذشته هر دلار آمریکا در 
بازار تهران، که در محدوده 31هزار و 800تومان دادوستد شد، 

هم اکنون معادل 225میلیارد و 220میلیون دلار است.

7350

7300

7250

7200
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7100

7050
29 خرداد 30 خرداد 31خرداد یک تیر 4 تیر

ارقام به هزارمیلیاردتومان

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبادلات دیروز 9هزار و 125میلیارد تومان اوراق بهادار در 
بازار سرمایه دادوستد شد که از این میزان 4هزار و 67میلیارد 
تومان بــه معامــلات خــرد ســهام و بقیــه بــه اوراق بدهی و 
معاملات عمده اختصاص یافت. این ارقام نشان می دهد 
که ارزش کل معاملات خرد در دادوســتد های روز گذشته 

248میلیارد تومان معادل 6.5درصد رشد کرده است.

ارقام به درصد  کل معاملات  معاملات خرد

صعود
نزول

بدون تغییر

2

31

62
36

قیمت جدید حبوب در میادین
نرخنامه جدید میادین میوه و تره بار نشان می دهد در فاصله 
یک ماه خرداد قیمت لوبیــا چیتی با جهش 15 هزار تومانی 
مواجه بوده اســت. به گزارش همشهری، دیگر اقلام حبوب 
نیز رشد قیمت داشته اند اما لوبیا قرمز کپسولی با 16 و لوبیا 
چیتی با 15 هزار تومان رشــد قیمت رکورددار بوده اند. این 
در حالی است که هرساله در فصل گرما تقاضا برای حبوب  
کاهش می یابد. تغییرات نــرخ ارز و افزایــش قیمت انواع 
پروتئین حیوانی 2 عامل تاثیرگذار در رشد قیمت حبوب  به 

ویژه لوبیا ارزیابی می شود.

لوبیا چیتی

51.000
000..66

لوبیا چشم 
بلبلی
44.000
44.000

نخود

47.000
47.000

لوبیا قرمز 
قمی

41.000
49.000

لپه 

48.000
51.000

عدس 

51.000
54.000

اول تیرماه 311401 اردیبهشت 1401

کیلوگرم/ تومان

53.000
69.000

لوبیا قرمز 
کپسولی

لوبیا 
سفید

32.000
41.000

تنوع در قیمت کنسرو خیارشور
فراوانی شرکت های تولیدکننده انواع کنسروهای شور 
به ویژه خیارشور که از پرمصرف ترین انواع کنسرو است 
باعث افزایش تنوع در قیمت این محصول نیز شــده 
است. رصد قیمت خیارشور در سوپرمارکت ها نشان 
می دهد بازه قیمت این محصول از 39 تا 60هزار تومان 
برای هر شیشه 680گرمی گسترده شده که این قیمت 
به نوع خیارشور )معمولی، ممتاز، ویژه، سوپرویژه( و 
ریز یا درشت بودن آن بستگی دارد. هر کیلو خیارشور 
سوپرویژه تا 86هزار تومان قیمت دارد. در ماه های اخیر 

قیمت کنسروها افزایش داشته است.

میادین

بازارها

سوپرمارکت

قیمتمشخصاتبرند
تومان

70039.600گرمیبرتر

66039.000گرمتک

68052.000گرمیپرشین

65042.500گرمیسحر

68034.600گرمی ممتازمهرام

59.000سوپرویژه 680گرمیبیژن

57.000ویژه 660گرمیبهروز

56.000سوپرویژه 680گرمیمکنزی

چهره ها

اتابک جعفری
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و 

فاضلاب کشور
 در زمینــه تعرفه هــا بــا افزایــش تعرفــه 
مشترکان پرمصرف ، سعی در کنترل الگوی 
مصــرف شــده اســت و اگــر رعایــت نکنند، 
مطابق جداول طراحی شــده از نیم ســاعت 
تــا 5ســاعت بــا قطــع آب مواجــه خواهنــد 
شــد. امیدواریم به ایــن مرحله نرســیم و با 

همکاری مردم، مصرف مدیریت شود.

سعید محمد
دبیر شورای  عالی مناطق آزاد

مکاتباتی با بانک مرکزی انجام شده و یک 
مجموعــه و کنسرســیومی از ســهامداران 
برای تاسیس نخستین بانک آفشور کیش 
تشــکیل داده ایــم امــا بــه دلایلــی ازجمله 
موضوعــات تحریمــی، نــام اعضــای ایــن 
کنسرســیوم، رســانه ای نخواهــد شــد. 
کفایــت ســرمایه برای تاســیس نخســتین 
بانــک آفشــور در کیــش 50میلیــون دلار 
بــوده امــا از آنجــا کــه ســهامداران بزرگــی 
وارد ایــن کنسرســیوم شــده اند، تقاضــا 
داده اند که سرمایه اولیه را به 200میلیون 
دلار افزایــش دهنــد. روش هــای خــوب و 
کارآمــدی بــرای نقــل و انتقــالات ارزی و 
امــکان ســوئیفت و عملیــات بانکــی ایــن 

بانک آفشور شناسایی کرده ایم.

کاهش 30هزار تومانی قیمت گوشت قرمز
علی اصغر ملکی، رئیس اتحادیه گوشــت گوسفندی از کاهش 
30هزار تومانی قیمت این نوع گوشت در یک ماه اخیر خبر داد و 
گفت: گوشت قرمز بیشتر از هر کالای دیگری روند کاهش قیمت 
را تجربه کرده است. دلیل این اتفاق، کاهش قدرت خرید مردم و 

کاهش تقاضا برای این کالاست.

ساخت و ساز مسکن افزایش یابد
ســیدمحمد مرتضوی، رئیــس کانــون انبوه ســازان گفت: 
دراسفندماه سال گذشته 6درصد و در اردیبهشت ماه نیز 6درصد 
قیمت مســکن شــهر تهران افزایش پیدا کرد. این رشدهای 
نگران کننده در شــرایطی اتفاق افتاد که تورم عمومی نسبت 
به ماه قبل 3.5درصد بود. در واقع رشد ماهانه قیمت مسکن به 
حدود 2برابر تورم عمومی رسید. همین مسئله انگاره های مربوط 
به ثبات سالانه بازار مسکن را تا حدی زیر سؤال می برد. اگر این 
روند ادامه داشته باشد، احتمالا دولت مجبور می شود در نیمه 
دوم سال به سمت تقویت بخش تقاضا از طریق افزایش تسهیلات 
بانکی برود که آن هم اثراتی در تشــدید تورم بخش مســکن 
ایجاد می کند. او مهم ترین راهکار برای کنترل بازار مسکن در 
شرایط فعلی را افزایش ساخت وساز دانست و گفت: سازندگان، 
انبوه سازان و توسعه گران باید حمایت شوند تا با افزایش تولید 
مسکن، مقداری تعادل ایجاد کنیم. در کنار اگر طرح نهضت ملی 
مسکن را داشته باشیم، تقویت بخش های تولید و عرضه مسکن 

می تواند فشار تورمی را از بازار مسکن بکاهد.

عرضه 4مدل موتور جدید تا پایان سال بعد
محمدعلی تیموری، مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا گفت: 
طی جلسه ای که با مدیران ارشــد مگاموتور داشتیم به توافق 
رســیدیم که با برنامه زمانبندی که مگاموتور ارائه می کند از 
6ماهه دوم سال1402 تا پایان سال بعد 4موتور جدید را روی 

محصولات گروه سایپا به بازار عرضه کنیم. 
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برد شماره 4
اولین بارقه های امید درباره عملکرد تیم ملی در 
لیگ ملت های 2022 والیبال، ســرانجام نمایان 
شده اند. پس از چند نتیجه ناامیدکننده در هفته 
قبلی رقابت ها، این بار تیم ملــی با یک نمایش 
بی نقص آمریکا را شکســت داد و حتی با وجود 
باختن بــه برزیل، به دلیل تــاش مضاعفی که 
در آن مســابقه به خرج داده بود، مورد تشــویق 
حاضران روی ســکوها قرار گرفت. شــاگردان 
عطایی دیروز چهارمین بردشان در لیگ ملت ها 
را روبه روی کانادا جشــن گرفتند. البته که این 
کشــور هرگز جزو ابرقدرت های دنیای والیبال 
نبوده و شکست دادنش، یک اتفاق عجیب و دور 
از ذهن نیســت اما نباید فراموش کرد که همین 
تیم در مجموع تقابل های قبلی با تیم ملی ایران، 
بردهای بیشتری به دست آورده است. این بازی 
به یک دلیل خاص بــرای والیبال ایران مهم بود. 
تیم ملی در المپیک توکیو به شکل ناباورانه ای 3 
بر صفر به کانادا باخت. حالا اما پسران ایران موفق 
شدند در 3ست متوالی از این رقیب انتقام بگیرند و 
به جایگاه هشتم جدول لیگ ملت ها صعود کنند. 
در بین نفرات ترکیب ثابت تیم ملی فقط میاد 
عبادی پور در رقابت های المپیک روبه روی کانادا 

به زمین رفته بود.
ایران که مثل کانادا در مقایسه با المپیک تغییرات 
زیادی داشت، ست اول را کاما نزدیک به حریف 
شروع کرد و 2 تیم تا اواسط ست اول پابه پای هم 
پیش رفتند اما از امتیــاز 12به بعد، ایران کم کم 
توانســت خودش را از حریف جدا کند. البته که 
با بی تجربگی چنــد بازیکن تیــم ملی، چیزی 
نمانده بود که حریف کاما به مسابقه برگردد اما 
درخشش به موقع امیرحسین اسفندیار و سرویس 
عالی او، فرصت بازگشت را به کانادا نداد. سرویس 
تماشایی کاپیتان عبادی پور نیز در نهایت ست اول 
این مسابقه را به سود تیم ملی ایران تمام کرد. بازی 
در ســت دوم، نزدیک دنبال شد و سرویس های 
مهارنشدنی »تیموتی مار« به عنوان کلیدی ترین 
ستاره کانادا، دریافت عقب زمین ایران را با مشکل 
مواجه کرد. با این حال، باز هم اسفندیار در لحظات 
حساس مســابقه خوش درخشــید تا تیم ملی 
بی جهت شــانس برتری در این ست را از دست 
ندهد و دچار لغزش نشود. به نظر می رسد باختن 
در ست دوم، عما روحیه را از کانادایی ها گرفت. 
آنها در ست سوم کاما تحت تأثیر بازی ایران بودند 
و دیگر حتی تیموتی مار هم در خط ســرویس، 
زهردار به نظر نمی رسید. تیم ملی بدون فشار و 
اضطراب، کارش را به خوبی انجام داد و ماموریت 
انتقام گرفتن از کانادا را با موفقیت تمام کرد. این 
یک پیروزی بی دردسر برای ایران بود که آرامش را 

به اردوی تیم ملی برگرداند.
ســتاره بی چون وچرای تیم ملی در این مسابقه، 
بدون شک امیرحسین اسفندیار بود؛ بازیکنی که 
دوباره به فرم خوب برگشته و آمادگی مطلوب را 
به دست آورده است. اسفندیار در لحظات حساس 
این مسابقه، مطمئن ظاهر شد و ایران را در مسیر 
تصاحب یک پیروزی ارزشــمند قــرار داد. او با 
رسیدن به 14امتیاز، بعد از امین اسماعیل نژاد که 
15 امتیاز گرفت، امتیازآورترین بازیکن تیم بود. 
هر چند که تیموتی مار از کانادا با 18امتیاز، از این 
حیث بهترین عملکرد را در بین بازیکنان درون 
زمین داشت. اســفندیار به جز 12امتیازی که از 
روی آبشــار در این بازی گرفت، 2بار هم موفق 
شد سرویسش را درون زمین حریف فرود بیاورد. 
در تیم ملی ایران به جز او، فقط میاد عبادی پور 
توانست در این مسابقه از سرویس، امتیاز مستقیم 
بگیرد. تیم ملی در این نبرد 4دفاع روی تور عالی 
هم داشــت که البته باز هم عدد چندان بالایی 
به نظر نمی رسد. 2بازی روبه روی آمریکا و کانادا 
و 2برد هیجان انگیز، بخشی از ناامیدی ها در مورد 
آینده این تیم را از بیــن برده اند. با این حال، این 
نفرات برای جا افتادن در تیم ملی و ساختن یک 
تیم هماهنگ، همچنان به زمان بیشــتری نیاز 

خواهند داشت.
تیم ملی بــا این پیروزی، حالا درســت نیمی از 
مسابقه هایش در لیگ ملت ها را با پیروزی تمام 
کرده و در رده هشــتم جــدول رده بندی دیده 
می شود. غافلگیری بزرگ مسابقه ها تا امروز تیم 
ملی ژاپن بوده که در 7مسابقه، 5بار برنده شده و 
ســکوی چهارم را از آن خودش کرده است. تیم 
ملی ایران تا امروز در 14ســت شکست خورده و 
در 12ست برنده بوده اســت.  2 پیروزی مهم در 
هفته دوم لیگ که یکی در مقابل آمریکا بود، این 
روحیه را به تیم ایران داد که هفته سوم را با شرایط 

بهتر آغاز کند.

 فصیحی؛ 
خانم سرعت ایران

فرزانه فصیحــی رکورد دوی 100متــر ایران را 
شکست. فصیحی که در دوهای سرعت و در دوی 
60متر نفر اول ایران اســت، دیروز در بورسا و 
مسابقات ترکیش چمپیونشیپ توانست رکورد 
جدیدی در فضای بــاز و در دوی 100متر به جا 
بگذارد. او 100متر را در 11ثانیه و 44صدم ثانیه 
دوید. رکورد قبلی این ماده در دست مریم طوسی 
بود. طوسی 8ســال پیش در 11ثانیه و 45صدم 
ثانیه رکورد این ماده را به نام خودش ثبت کرده 
بود. فصیحی در بازی های المپیک2020 توکیو 

هم دوید و از مرحله مقدماتی صعود کرد.

خبر آخر
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اسکوچیچ ضد استقلالی است؟

20

سعید صادقی رسما به پرسپولیس پیوست.
سروصدای زیاد، تبلیغات بیش از حد و 

دستمزد بالا، آفت بمب های نقل وانتقالات

از پرسپولیس پیشنهاد داشتمخط تولید اسدی
میلاد زکی پور که حالا با سپاهانی ها قرارداد 

بسته مدعی است قرمزپوش نشدنش ربطی به 
هواداران این تیم نداشته است

18

 روز مانده تا 
جام جهانی

لیگ ملت های والیبال

ایران

لهستان
22:30

سه شنبه  14 تیر 1401

ایران

ایتالیا
16:30

پنج شنبه  16 تیر 1401

ایران

اسلوونی
19:30

جمعه  17 تیر 1401

صربستان

ایران
19:30

شنبه  18 تیر 1401

ولز

ایران
13:30

ایران 

آمریکا
22:30

جمعه 4 آذر 1401

سه شنبه 8 آذر 1401

دوشنبه 30 آبان 1401
B جام جهانی- گروه

انگلیس

ایران
16:30

سنگال

هلند
13:30

دوشنبه 30 آبان 1401
جام  جهانی- افتتاحیه

برنامه بازی

 نمايش درخشان پسران ايران، چهارمين
 پيروزي تيم ملي واليبال را در ليگ  ملت ها رقم زد. 

 حريف ديروز، کانادا  بود که در المپيک
  ايران را  3بر صفر برد اما اين بار  با

همين نتيجه شکست خورد

18

کاناداغ!
بررسی یک اتهام که هرازگاهی داغ می شود. در 

آخرین فهرست اعلام شده برای تیم ملی، استقلال 
6سهمیه داشت و پرسپولیس تنها 2سهمیه

تیتر یک
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با کی روش شوخی دلاری نکنید

اصلا بگو بالای 100درصد

عذر بدتر از گناه

کارلوس کی روش تا بــه حال بارها 
نشــان داده در مقابــل هیچ چیز 
به انــدازه »دلار« آســیب پذیر 
نیست. در جدیدترین چشمه از 
جنجال های این مربی هم شــاهد 
یک دعوای درست و حسابی با محوریت 
پول بودیم. داستان این است که کنفدراسیون فوتبال آفریقا، 
کی روش را به دلیل عدم حضور در یک نشست خبری 25هزار 
دلار جریمه کرده و فدراسیون فوتبال مصر هم این پول را از 
دستمزد مربی پرتغالی کسر کرده است. با این حال کارلوس که 
اصلا طاقت این شوخی ها را ندارد، یک بیانیه عجیب و غریب 
و بسیار تند و تیز صادر کرده اســت. سرمربی پرتغالی در این 
بیانیه با لحن فارسی باستان خطاب به مدیر اجرایی فدراسیون 
فوتبال مصر نوشته: »شرم بر تو  ای ولید!« خلاصه که هر کاری 

می کنید بکنید، اما شوخی دلاری با کی روش نکنید.

محمدرضا زنوزی که مدتی بود کمتر 
در رســانه ها آفتابی می شد، بعد از 
موفقیت در حفظ تراکتور در لیگ 
برتر)!( دوباره اعتمادبه نفس بالای 
خاص خودش را پیدا کرده و به اغراق 
در مورد تعداد هواداران تراکتور پرداخته 
است. مالک باشگاه تبریزی گفته: »50درصد اهالی تهران هوادار 
تراکتور هســتند.« این در حالی است که به تازگی نظرسنجی 
ایسپا نشان داده فوتبال برای دوسوم مردم ایران اصلا مهم نیست، 
چه برسد به اینکه بخواهند هوادار یک تیم خاص باشند! بعد هم 
اینکه شــما بدون هیچ برهان منطقی نیمی از مردم تهران را 
هوادار تراکتور بدانی از آن کارهایی است که فقط از دست زنوزی 
برمی آید. صد البته تراکتور تیم ریشه دار و محبوبی است، اما این 
اغراق ها اصلا کمکی به جایگاه آن نمی کند. شما اصلا بگو بالای 

100درصد مردم تهران عاشق تراکتور هستند.

وریا غفوری چپ و راســت مصاحبه 
می کند و از اینکه از باشگاه استقلال 
هیچ کس بابت تمدیــد قرارداد با 
او تماس نگرفتــه گلایه می کند. 
کاپیتان اســتقلال این رویکرد را 
به معنای تلاش بــرای حذف خودش 
ارزیابی کــرده و از این موضوع ناراحت اســت. حالا اما محمد 
مومنی، عضو خبرساز هیأت مدیره استقلال گفته: »آقای غفوری 
کاپیتان ما هستند. من به ایشان می گویم که باشگاه با هیچ کس 
برای تمدید قرارداد مذاکره نکرده. ما غیر از بازیکنان خارجی 
با هیچ کدام از نفرات داخلی که قراردادشان تمام شده مذاکره 
نکرده ایم.« به این می گویند موازنــه منفی یا عذر بدتر از گناه. 
یعنی وریا جان خیالت راحت باشد که فقط تو بلاتکلیف نیستی، 
بقیه هم همین شــرایط را دارند! یک خسته نباشید جانانه به 

مدیران استقلال که معلوم نیست دارند چه کار می کنند.

شاید باور نکنید اما تکنیکی ترین بازیکن 
لیگ برتــر فوتبال ایران یعنی کســی که 
بیشــترین دریبل موفق را در طول فصل 
گذشته داشته مجتبی نجاریان مدافع فولاد 
خوزستان است و بازیکنی که در جام جهانی به پیکه لایی زده پشت سر 
او قرار گرفته است. آمارهای سایت متریکا نشان می دهد مجتبی نجاریان 
به طور میانگین در هر 90دقیقه 1.5دریبل موفق انجام داده و از این لحاظ 
بین تمامی بازیکنان لیگ بیست ویکم رکورددار بوده است. وحید امیری 
با میانگین 1.4دریبل موفق در هر بازی رتبه دوم را دارد و البته مسعود 
کاظمین )شهرخودرو( و امید عالیشاه )پرسپولیس( در این رتبه با امیری 
شریک هستند. فاخر تهامی )نفت آبادان( هم با 1.3دریبل در هر بازی رتبه 

پنجم را در میان تکنیکی های فصل گذشته داشته است.

لیســت رکورددارهــا و ترین های فصل 
گذشته در ســایت متریکا نشان می دهد 
موقعیت ســازترین هافبک هــای فصل و 
بازیکنانی که بیشــترین پاس کلیدی را 
داده اند از 3تیم مختلف آمده اند اما در فصل آینده همگی در یک تیم بازی 
خواهند کرد. این اتفاق جالب در بخش پاس های کلیدی به این شکل رخ 
داده که مهدی ترابی از پرسپولیس با میانگین 2.6پاس کلیدی در هر بازی 
رکورددار شده است. سروش رفیعی )سپاهان( با اختلافی ناچیز پشت سر او 
قرار گرفته و رتبه سوم هم متعلق به سعید صادقی )گل گهر( است که فصل 
گذشته به طور میانگین در هر بازی 2.4پاس کلیدی برای سیرجانی ها مهیا 
کرده است. صادقی و سروش در نقل وانتقالات به پرسپولیس پیوستند و به 
این ترتیب هر 3بازیکن موردنظر فصل آینده در تیم یحیی بازی می کنند.

و اما موفق ترین بازیکنان در بازی روی هوا و 
صاحبان بالاترین رکوردها در بردن نبردهای 
هوایی. در این بخش احتمالا نخستین نگاه ها 
به سمت کی روش استنلی، رودی ژستد یا 

حتی آرمان رمضانی می رود اما یک مهاجم گمنام تر از تیم ذوب آهن 
حتی از این نفرات هم بالاتر قرار گرفته و بهترین مهره لیگ21روی 
آسمان شده است. سعید باقرپسند که فصل گذشته فقط یک نیم فصل 

در لیگ حضور داشــت هم میانگین خوبی در گلزنی با ضربه سر به جا 
گذاشت و هم بیشتر از هر بازیکن دیگری در نبردهای هوایی پیروز شد. 
باقرپسند به طور میانگین در هر 90دقیقه 12.2نبرد هوایی را برده و تنها 
بازیکنی است که بیش از 10دوئل هوایی موفق در هر بازی داشته است. 
ژستد )9.3(، کی روش )9(، شروین بزرگ )8.7( و پیمان رنجبری )7.7( 

در رتبه های بعدی هستند.

نكته بازی

متریکاآماربازی

اتفاقاتی که این چند وقت در کادرفنی پرســپولیس رخ داد، واقعا 
عجیب بود. اوایل فصل گذشته همه دستیاران یحیی گل محمدی، 
کمی بعد از خــود او قراردادهای بلندمدت جدید با پرســپولیس 
بستند و اینطور به نظر می رسید که جان یحیی به جان آنها بسته 
است. با این حال زمانی که سرخپوشان جام های قهرمانی را یکی 
پس از دیگری از دســت دادند، کادرفنی تحت فشار قرار گرفت 
و نهایتا کار به جایی رســید که انگار بایــد گل محمدی تصمیم 
می گرفت؛ یا جدایی خودش، یا قربانی شــدن دســتیارانش. او 
راه حل دوم را برگزید. در نتیجه ابتدا خبر قطع همکاری به داوود 
فنایی، مربی دروازه بان های تیم ابلاغ شد و بعد هم همین اتفاق 
برای مظاهر رحیم پور، بدنساز سرخ ها رخ داد. در شرایطی که به نظر 

می رسید حمید مطهری از این توفان جان به در برده، او پیشنهاد سرمربیگری 
نساجی قائمشهر را پذیرفت و به نوعی ارتقای شغلی پیدا کرد.

بعد از حضور مطهری در نساجی انتظار می رفت او از فنایی و رحیم پور در کادرش 
استفاده کند؛ هم به خاطر آشنایی قدیمی و فهم و زبان مشترکی که با هم دارند، 
هم به این دلیل که مطهری قبلا در دفاع از آنها سنگ تمام گذاشته بود. خوب 
است این بخش از سخنان یک ماه پیش حمیدخان در دفاع از کادرفنی قرمزها 
را بخوانید: »این کادر فنی چه مشکلی دارد؟ انگار این تیم به لیگ دسته 2 افتاده 
است که اینطور انتقاد می کنند. پرسپولیس چرا مشکل بدنی داشته است؟ اینها 
موج هایی است که دارند راه می اندازند. چطور یک کادر فنی با این همه افتخارات 
باید ضعیف باشــد؟ واقعا صحبت کردن درباره این مسائل خوب نیست. کجای 
دنیا دیده اید که 2 سال ونیم یک کادر 2 قهرمانی لیگ، یک قهرمانی سوپرجام، 

یک نایب قهرمانی آسیا و یک نایب قهرمانی لیگ برتر داشته باشد، بعد بگویند 
این کادر ضعیف است؟ این خنده دار است. نه اینکه من در این کادر باشم، من 
دارم از مربی بدنســاز تیم آقای رحیم پور و مربــی دروازه بانان مان آقای فنایی 
حمایت می کنم. کارنامه این افراد مشخص اســت و زشت است که این فضا را 
راه می اندازند.«با وجود این در کمال شگفتی، مطهری ترجیح داد از کسانی که 
چنین کارنامه درخشانی دارند در تیم جدیدش استفاده نکند؛ در نتیجه گفته 
می شود فنایی و رحیم پور کنار ساکت الهامی در هوادار مشغول به کار خواهند 
شد. این در حالی است که کوچ دسته جمعی کادرهای فنی در فوتبال ایران رواج 
دارد و اصلا اینها را خود یحیی از پدیده مشهد به تهران آورد، اما گویا کیفیت و 
مهارت این دو عزیز از دیدگاه جناب مطهری فقط جنبه کلامی و شفاهی داشته 

و در عمل اتفاقات دیگری رخ داده است!

1.5

2.6

12.2

منهای فوتبال

کاراته به آمریکا 
نمی رود 

ســفارت آمریکا در ارمنستان به ســرمربی و رئیس 
فدراســیون ایران ویزا نداد و فدراســیون ایران هم 
حاضر نیست بدون آنها در بازی های جهانی بیرمنگام 

شرکت کند.
اگر آمریکا برای شــهرام هروی، ســرمربی تیم ملی 
کاراته و حســن طباطبایی، رئیس فدراســیون ویزا 
صادر نکند، تیم ملی از حضــور در بازی های جهانی 
2022 انصراف می دهد. بازی های جهانی کاراته هر 
2سال یک بار برگزار می شــود که میزبان این دوره 
بیرمنگام آمریکاســت. مســابقات 17تیرماه شروع 
می شــود و چندی پیش اعضای 5نفره تیم به همراه 
سرمربی و رئیس فدراسیون به ارمنستان رفتند تا ویزا 
بگیرند. سفارت آمریکا در ارمنستان مدارک هروی 
و طباطبایی را برای گرفتن ویــزا تأیید نکرد. گفته 
می شود فدراسیون هفته های گذشته چند مکاتبه با 
فدراسیون کاراته آمریکا و فدراسیون جهانی داشته و 
به این موضوع معترض شده است اما به نظر نمی رسد 
که آمریکا برای صدور ویزای این 2نفر تغییر موضع 
بدهد. فدراســیون ایران نیز اعلام کرده است که اگر 
ویزای همه نفرات تیم صادر نشود، تیم اعزام نمی کند. 
دیروز یکی از نزدیکان فدراسیون به همشهری گفت 

که این سفر لغو شده است.
ذبیح الله پورشــیب در وزن 84-، سجاد گنج زاده در 
84+، بهمن عسگری در 75-، سارا بهمنیار در 55- و 
حمیده عباســعلی در 68+ قرار بود در این مسابقات 
شرکت کنند. این نخستین مســابقه ای نیست که 
کاراته ایران در چند ماه گذشــته از دست داده است. 
مســابقات جهانی 2021 امارات، کاراته وان اسپانیا، 
پرتغال، مراکش و... مسابقاتی بودند که تیم ایران به 
دلایل مختلف فرصت حضور در آنها را از دست داد. 
بازی های کشورهای اسلامی و مسابقات قهرمانی آسیا 
که اواخر آبان در ازبکستان برگزار می شود، رقابت های 

پیش روی کاراته است.

روز بدون طلا
تکواندوکاران ایران در روز دوم مسابقات 

قهرمانی آسیا 4نقره گرفتند

4 تکوانــدوکار ایــران در روز دوم مســابقات 
قهرمانی آسیا به فینال رســیدند اما هیچ یک از 
آنها نتوانســتند مدال طلا بگیرند. در این دوره 
از مســابقات که به میزبانــی کره جنوبی برگزار 
می شــود، مهدی حاج موســایی در فینال وزن 
58- کیلوگرم با بائه ســئو، تکوانــدوکار میزبان 
مبارزه کرد و با شکست 2بر صفر طلا را از دست 
داد. حاج موســایی قبل از فینــال مارک خلیفه 
از لبنان، هارون خان از پاکســتان و اسرایلوف از 
ازبکستان را با نتایج مشــابه 2 بر صفر شکست 

داده بود.
میرهاشم حسینی در وزن 74- کیلوگرم پس از 
یک دور استراحت سیویانگ از چین، یانگ لای 
از ویتنام و هائوهونگ از تایلند را شکست داد، با 
این پیروزی ها به فینال رسید. اما در فینال مقابل 
جایسانوف ازبکستانی 2 بر صفر باخت و قهرمانی 

را از دست داد.
در تیم زنان هم ایران 2فینالیست داشت. مبینا 
نعمت زاده در وزن 49- کیلوگــرم با گو گیونگ 
از چین برای مدال طلا مبــارزه کرد اما در 2راند 
باخت و مدالش نقره شد. او قبل از فینال آدلاید از 
تیمورشرقی، جونگ کلراتا از تایلند و بورا کانگ 

از کره جنوبی را شکست داده بود.
آخریــن نماینده ایــران در مســابقات روز دوم 
نســترن ولی زاده بــود. او در وزن 62- کیلوگرم 
باک تای خیــم از ویتنــام و فروزا ســادیکوا از 
ازبکستان را در 2راند برد و به فینال رفت. حریف 
او در مبارزه آخر نام مین سئو از کره جنوبی بود. 
او هم باخت تا روز دوم هیــچ طلایی برای ایران 

نداشته باشد.
تنها طلای ایران در روز اول توسط ناهید کیانی 
به دست آمد. زهرا شــیدایی و دانیال بزرگی نیز 
پیش از این 2مدال برنز بــرای تیم گرفته بودند. 

مسابقات تا روز دوشنبه ادامه دارد.

مگر اینها »عالی« نبودند؟
وقتی حمید مطهری همکاران فوق العاده اش در پرسپولیس را به قائمشهر نبرد

بهروز رسایلی|  سعید صادقی، وینگر فصل گذشته گل گهر 
سیرجان که عنوان بهترین پاسور لیگ بیست ویکم را به دست 
آورد، به شدت مورد توجه 2 باشگاه پرسپولیس و استقلال 
قرار گرفت. هر ساعت خبر نزدیک شدن او به یکی از این دو 
تیم سر زبان ها می افتاد و درنهایت زمانی که به نظر می رسید 
حضور صادقی در استقلال نهایی شده، او به سمت سرخپوشان 
پیچید. چرخش ناگهانی صادقی آنقدر برای اســتقلالی ها 
سنگین بود که محمد مومنی، عضو هیأت مدیره این باشگاه 
مدعی شد پرسپولیسی ها به او قول حضور در جام جهانی را 
داده اند؛ ادعایی که استقلال دراگان اسکوچیچ در تیم ملی را 
زیر سؤال می برد و با واکنش تند فدراسیون فوتبال مواجه شد. 
فارغ از این داستان اما، کشمکش رخ داده بر سر جذب صادقی 
می تواند به کیفیت فنی این بازیکن صدمه بزند. این همه لفت و 
لعاب در تصمیم گیری وتأخیر و تعلل، قطعا توقعات را از صادقی 

بالا خواهد برد. آیا او تاب تحمل این فشار را دارد؟

    عین داستان های پارسال
ماجراهایی که امســال در داســتان جابه جایی ســعید 
صادقی رخ داد، برای تان آشنا نبود؟ عین این داستان ها را 
پارسال در مورد رضا اســدی داشتیم. او هم ناگهان به یک 
گزینه جذاب در نقل وانتقالات تبدیل شد و هر لحظه بین 
پرسپولیس و استقلال در نوسان بود. یک عده هم مدام در 
حال نشانه شناسی بودند؛ اینکه پسرخاله اش فلان پست را 
منتشر کرده یا پسردایی اش در فلان صفحه با قلب قرمز و 
آبی برای دوستش کامنت گذاشته است. صفحات هواداری 
فوتبال از این رهگذر کلی فالوئر گرفتند و البته رقم قرارداد 
آقای اسدی هم مدام بالا و بالاتر رفت. خروجی این فضا آن 
بود که هواداران پرسپولیس از همان دقیقه اول انتظار داشتند 
اسدی بترکاند و بهترین فوتبال ممکن را بازی کند. طبیعتا 
این خواســته ها بیش از توان هافبک دفاعی سرخپوشان 
بود. در نتیجه او شروع ضعیفی داشت و از لحظه اول هم زیر 

فشار انتقادات قرار گرفت. بنابراین به شکل مستمر تمرکز و 
کیفیتش را از دست داد و کار به جایی رسید که خودش در 
صفحه شخصی اش برای پایان فصل و جدایی از پرسپولیس 
روزشمار گذاشــت! حالا بیم آن می رود که همین شرایط 
برای سعید صادقی هم پیش بیاید. فقط هم هواداران خودی 
نیســتند؛ چه اینکه گروه زیادی از هواداران استقلال هم 
منتظرند بازیکنی که به آنها جواب »نه« داده، کوچک ترین 
لغزشی پیدا کند تا حسابی به سرزنش او بپردازند. سعید 
صادقی بعد از این همه هیاهو، حالا فرصت زیادی برای اثبات 
شایستگی هایش ندارد و از همان ابتدا باید میخش را محکم 

بکوبد، وگرنه با موجی از ملامت ها مواجه خواهد شد.

   امان از فضای مجازی
از این مدل قربانی ها در فوتبال ایران زیاد داشته ایم؛ کسانی 
که به برکت جوســازی های فضای مجازی تبدیل به بمب 
نقل وانتقالاتی شدند و در عمل نم کشیدند. به عنوان نمونه 
می توانید به استقلالی شدن محمدحسین کنعانی زادگان 
یا همین امین قاسمی نژاد نگاه کنید. پرسپولیس هم پارسال 
سر داستان رضا اسدی با این مشــکل مواجه شد. غیراز 
مدیربرنامه ها که خیلی زیرکانه رقم قرارداد بازیکنان خود را 
بالا و بالاتر می برند، در این مورد خاص باید به هیجان زدگی 
نامتعارف صفحات هواداری هم اشاره کرد؛ کسانی که عمدا 
یا سهوا، با منفعت یا بی منفعت از یک عده بازیکن معمولی 
»غول« می سازند و برای باشگاه ها هزینه می تراشند. اینها 
درنهایت با بالا بردن غیرطبیعی انتظارات به خود بازیکن هم 
لطمه می زنند و کارایی اش را کاهش می دهند. همیشه هم از 
این حرف ها زده می شود، اما باز هم تا تابستان از راه می رسد، 
یک بمب کذایی دیگر پیدا می شود و همین مسیر را از آغاز تا 
پایان پشت سر می گذارد. پارسال اسدی بود، امسال صادقی، 
ببینیم سال آینده کدام بازیکن با صفر بازی ملی تبدیل به 

»مارادونا« خواهد شد؟!

خط تولید اسدی
سروصدای زیاد، تبلیغات بیش از حد و دستمزد بالا، آفت 

بمب های نقل وانتقالات

اسکوچیچ 
ضد استقلالی است؟

بررسی یک اتهام که هرازگاهی 
داغ می شود

اظهارات محمد مومنی در مورد شکســت استقلال 
در جذب سعید صادقی، بســیار بحث برانگیز شده 
است. عضو هیأت مدیره اســتقلال گفته بود یکی از 
دلایل انصراف صادقی از حضور در جمع آبی پوشان 
این بود که ســایر باشــگاه ها)احتمالا پرسپولیس( 
به او وعده حضور در فهرســت تیم ملــی و بازی در 
جام جهانــی را داده اند! این اظهــارات به معنای آن 
است که اسکوچیچ مســتقل عمل نمی کند و تحت 
فشار عوامل بیرونی، ازجمله باشگاه پرسپولیس قرار 
دارد. آنچه مومنی گفت، بازتاب های وسیعی داشت، 
فدراسیون واکنش تند نشان داد و در نهایت این مدیر 
استقلالی اظهاراتش را اصلاح و به نوعی عقب نشینی 
کرد. با این همه، باردیگر ابهام ضد اســتقلالی بودن 
اسکوچیچ مطرح و داغ شــد؛ ادعایی که پشتش به 

هیچ منطق و استدلالی گرم نیست.
بد نیســت به یــاد بیاوریــد در آخرین فهرســت 
اعلام شده برای تیم ملی، استقلال 6سهمیه داشت 
و پرســپولیس تنها 2ســهمیه. این در حالی است 
که یکی از ســهمیه های همیشــگی سرخپوشان 
یعنی مهدی ترابی، بســیار به نــدرت در تیم ملی 
مورد استفاده قرار می گیرد و پرسپولیسی ها از این 
موضوع شاکی هستند. همزمان اما پدیده استقلال 
یعنی امیرحسین حسین زاده هم به طور مستمر در 
فهرست های تیم ملی قرار می گیرد و حتی هرازگاهی 
به میدان می رود. به علاوه در دوران مربیگری دراگان 
اســکوچیچ، بازیکنی مثل ســیاوش یزدانی برای 
نخستین بار به فهرست تیم ملی راه یافت؛ اتفاقی که 
در اردوی قطر مثلا برای ابوالفضل جلالی هم رخ داد. 
به علاوه اسکوچیچ حتی در بهترین روزهای حامد 
لک هم او را به اردو دعوت نکرد یا با وجود بازگشت 
رامین رضاییان به پرسپولیس، باز هم روی نام او خط 
قرمز کشید. در نتیجه روشن نیست اتهام هواخواهی 
از یک تیم خاص، چرا به ســرمربی تیم ملی نسبت 
داده می شود و او اصولا چه سودی از این جانبداری 

می برد؟

سعید صادقی هافبک ملی پوش فصل گذشته گل گهر، پس از کش و قوس های 
فراوان دیروز با عقد قراردادی 2ساله رسما به پرسپولیس پیوست. او پس از عقد 
قرارداد با باشگاه پرسپولیس به خبرنگاران گفت: »خیلی خوشحالم و خدا را 
شکر می کنم که به آرزویم رسیدم و قرارداد 2ساله ای با تیم بزرگ پرسپولیس 
امضا کردم. من 4سال شاگرد گل محمدی بودم و از او شناخت کاملی داشتم. 
پرسپولیس را با این شناخت انتخاب کردم و علاقه شدیدی به این تیم داشتم.« 
او در مورد مذاکره با باشگاه استقلال تأکید کرد: »چنین چیزی نبوده است. 
قرار بود پس از مسابقات فصل گذشته لیگ برتر با پرسپولیس قرارداد ببندم که 

خوشبختانه به تیم ملی دعوت شدم. بعد هم پدربزرگم فوت کرد و نتوانستم به 
باشگاه بیایم. وگرنه از ابتدا تصمیم گرفته بودم که به پرسپولیس بیایم.«گفته 
می شود در قرارداد صادقی آمده اســت درصورت دریافت پیشنهاد اروپایی 
می تواند از پرسپولیس جدا شود. اما او شخصا اعلام کرد این موضوع صحت 
ندارد. هافبک جدید پرسپولیس درباره جاه طلبی های خودش در این تیم و 
رقابت با بازیکنان ملی پوش پرسپولیس گفت: »در همه تیم ها رقبای خودم را 
داشتم، پرسپولیس هم تیمی بزرگ است و رقبای بزرگ تری دارم. من تلاش 

می کنم جایگاه خودم را در تیم به دست بیاورم.«

صادقی: 
قرار نبود به 
استقلال بروم
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 ، نگ ا مستر ر آ

مدیر امور مالی پی اس  جی 

ادعا کرده که این باشگاه در فصل 

اخیر 300میلیون یــورو درآمد 

داشته و این رقم را مدیون حضور 

مسی در پاریس بوده است. خزانه 

باشگاه پاری سن ژرمن که به شلنگ 

نفت قطر وصل است، سال هاست دست 

به سندســازی بــرای درآمدها و 

اسپانسرهای صوری می زند.
منهای فوتبال

پولادگر در محاصره 
گوش شکسته ها

مجمع عمومی سالانه فدراسیون کشتی به محلی برای 
جدل کلامی علیرضا دبیر و محمد پولادگر تبدیل شد

مجمع عمومی سالانه فدراسیون کشتی روز گذشته با حضور رئیس فدراسیون، 
ســایر اعضای مجمع، پولادگر معاون توســعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت 
ورزش و جوانان و کیکاووس سعیدی دبیرکل کمیته ملی المپیک، در سالن فارسی 
آکادمی ملی المپیک برگزار شد. این مجمع از این جهت حائز اهمیت بود که طی 
هفته گذشته یک درگیری لفظی نیز میان پولادگر و دبیر رخ داده بود. سیدمحمد 
پولادگر در جلسه تعیین وضعیت بودجه فدراسیون کشــتی اعلام کرده بود که 
بودجه این فدراسیون در ســال جاری صفر خواهد بود! او دلیل این کار را کمک 
مجلس شورای اسلامی به فدراسیون کشــتی اعلام کرد و این در حالی است که 
کمک مصوب مجلس شورای اسلامی برای ۲۳فدراسیون درنظر گرفته شده است!

  شروع مجمع با یک چالش؛ پولادگر نباید رئیس باشد
در ابتدای جلســه ابراهیم مهربان، دبیــر مجمع با توجه به اساســنامه مصوب 
فدراسیون کشــتی، صحبت را آغاز کرد و خواستار شــد که اعضا، معاون ورزش 
قهرمانی وزارت ورزش و جوانان را به عنوان رئیس مجمع انتخاب کنند اما اعضای 
مجمع مخالف بودند. موسایی، عضو مجمع گفت: »خواهش من از آقای سجادی، 
وزیر ورزش و جوانان این است که به عنوان یک ورزشکار و قهرمان، موضع خود را 
در مورد کشتی بیان کند که آیا کشتی به عنوان ورزش اول کشور که تمام مدال ها 
و افتخارآفرینی ها را داشته، باید بودجه اش قطع شود؟ وقتی بار ورزش یک کشور 
روی کشتی است و 11۲قهرمان المپیک و جهان اکثر مدال های ورزش ایران در 
میادین جهانی و المپیک را کسب کرده اند، آیا این درست است که همان رفتاری 
که با رسول خادم شد و بودجه کشــتی را ندادند، با علیرضا دبیر شود و سرنوشت 
این قهرمان المپیک و جهان نیز مانند رسول خادم شود. ما به عنوان اعضای مجمع 
و بالاترین رکن کشتی کشور، قطعا این اجازه را نخواهیم داد که آقای دبیر با این 

کج سلیقگی ها کشتی را رها کند.«
حمید یاری، دیگر عضو مجمع با تذکر به ابراهیــم مهربان دبیرکل مجمع گفت: 
»اساسنامه فدراسیون کشتی در ســال1۳96 به عنوان اساسنامه تیپ )هم شکل 
با سایر کشورها( اتحادیه جهانی به تصویب رســیده و مورد تأیید وزارت ورزش 
و جوانان وقت، کمیته ملی المپیک، اتحادیه جهانی کشــتی و کمیته بین المللی 
المپیک است. ما باید این اساســنامه را رعایت کنیم و طبق ماده5 این اساسنامه 
نماینده وزارت ورزش )وزیر یا معاونانش( به عنوان ناظر در این مجمع حضور دارند. 
رئیس فدراسیون باید جلسه را شروع کرده و بعد رأی گیری برای انتخاب رئیس 
مجمع انجام شود. تذکر می دهم که مجمع باید طبق اساسنامه برگزار شود و تخلفی 
صورت نگیرد، تا خطر تعلیقی که در سال های 96 و 97 کشتی را تهدید می کرد، 
مجددا گریبان کشتی را نگیرد.« جمشید خیرآبادی، رئیس هیأت کردستان هم 
یکی دیگر از مخالفان ریاست پولادگر در مجمع بود و اصرار داشت پولادگر درباره 
اینکه با کشتی است یا علیه کشــتی، موضع خودش را مشخص کند. در نهایت با 
دخالت علیرضا دبیر، رئیس فدراسیون کشــتی و درخواست وی، اعضا با ریاست 

پولادگر در این مجمع موافقت کردند.

  دبیر: این امکانات لاکچری است؟
علیرضا دبیر در جلســه مجمع، ضمن ارائه گزارش افتخارآفرینی های کشتی در 
سال گذشــته، گفت: »از نظر من مدال، طلای المپیک است و ان شاءالله روزی 
برسد که کشــتی به جای 11 یا 1۲طلای المپیک در این چند ساله، هر دوره 6 
یا 7طلا بگیرد چون لیاقتش را دارد.« رئیس فدراســیون کشتی در ادامه به ارائه 
گزارش نتایج تیم های ملی، لیگ کشتی و ساخت وسازهای انجام شده در کشتی 
پرداخت و گفت: »کشورهای مختلف خواهان استفاده از امکانات کمپ های تیم 
ملی ایران شده اند. پاکستان و هند قرار است اینجا کمپ بزنند و اینها درآمد پایدار 

برای کشتی است.«
در این لحظه پولادگر خطاب به دبیر گفت: »تو باید بروی معاون عمرانی شــوی 
چون فقط کار عمرانی می کنی.« دبیر پاسخ داد: »آیا در بحث فنی، کشتی در حال 
بازگشت به دوران خوب خود نیست؟ تا زیرســاخت آماده نباشد، مدال به دست 
نمی آید. ما طرح جامع و توســعه تا ۲0۲8 داریم. اگر تیمــی می خواهد قهرمان 
المپیک شود، باید در 8آیتم موفق شود. باید آقای پولادگر بیاید کمپ ها و امکانات 
ما را ببیند. آقای وزیر ۲بار آمد، آقای نوبخت آمد ولی ما 6ماه است آقای پولادگر 
را ندیده ایم.« او ادامه داد: »دستگاه مرکزی آزادی اوورهال شده و به وزارت ورزش 
گفتم هر طور شده درســتش می کنم. بچه های والیبال، بسکتبال و وزنه برداری 
هم بچه های ما هســتند. آنجا ۲0میلیارد هزینه دارد. بعــد می گویند لاکچری 
خرج می کنی. کدام لاکچری؟ اینکه برای کشــتی بهترین امکانات را مهیا کردم 
لاکچری است؟ حسن یزدانی سرمایه ملی ماســت، باید از این بچه ها به بهترین 
شکل محافظت کنیم. هفته پیش در مازندران پیش فرمانده سپاه رفتم و 8باشگاه 
کشتی گرفتم. وقتی کار خوب انجام می شــود، در کشور بسط پیدا می  کند. آقای 
پولادگر در جلسه گفت شما به چنین آشپزخانه ای نیاز ندارید، اما ما طرح داریم و 
می توانیم از آن درآمد کسب کنیم. ۲میلیارد تجهیزات آشپزخانه بود که پول آن 

را از شما نگرفتیم.«
دبیر در ادامــه صحبت هایش بار دیگــر خطاب به محمد پولادگر گفت: »شــما 
می گویی نگو اما وظیفه من اســت که بگویم. نامه اســتخدام آموزش و پرورش 
ورزشکار من به دفتر شما آمده اما ۳ماه است که کاری انجام نشده! من نمی خواهم 
بگویم چه کارهایی انجام شــد. اگر از اول ســال پول ما را می دادند، خیلی کارها 
می کردیم. من از جاهای دیگر پول آوردم تا کار را جلــو ببرم. هفته بعد نونهالان 
ما باید به بحرین بروند که 60هزار یورو هزینــه دارد . بعد هم جوانان باید بروند با 
47هزار یورو. سالن توفیق هم شناســنامه کشتی است و الحمدلله کارهای بسیار 
خوبی انجام شد. وقتی شرکت توسعه کاری نمی کند ما باید انجام دهیم نه اینکه 
ما را 9میلیارد بدهکار کنند. کارهایی شده که روســای فدراسیون های بعدی تا 
۲0سال سالن  ها دستشان است و عشــقش را می کنند. ما یک هزار مربی کشتی 

را بیمه کردیم.«

هوای بازار نقل وانتقالات اواسط این هفته با ورود بارسلونا 
توفانی می شود اما همچنان بازار گرم است

هنوز گردوخاک بارسلونا در بازار نقل وانتقالات تابستانی آغاز نشده و احتمالا از دوشنبه به بعد فعالیت های این باشگاه 
شروع خواهد شد. اما بازار همچنان پر رفت وآمد است. با جدی تر شدن انتقال قرضی لوکاکو از چلسی به اینترمیلان 
در ازای مبلغ 8میلیون یورو و بدون بند خرید، پیراهن نفرین شده شماره9 تیم چلسی همچنان به قربانی گرفتن ادامه 
داده است. شماره9 در سال های اخیر بر تن بازیکنانی بوده که بدترین عملکرد دوران ورزشی خود را با این پیراهن 
سپری کردند؛ ماتیا کژمان )۷ گل در یک فصل(، هرنان کرسپو )۲5 گل در 5فصل(، آندری شوچنکو )۲۲ گل در 3فصل(، 
فرناندو تورس )۴5 گل در ۴فصل(، رادامل فالکائو )یک گل در یک فصل(، آلوارو موراتا )۲۴ گل در 3فصل(، گونسالو 

ایگواین )5گل در یک فصل( و روملو لوکاکو )۱5 گل در مجموع ۴فصل(.

خبر 
خوب برای سردار آزمون، 

اینکه یکــی از مهاجمان فیکس 

لورکوزن از این تیم جدا شد. لوکاس 

آلاریو، مهاجم  آرژانتینی بایرلورکوزن 

با عقد قــراردادی تا ســال۲0۲5 به 

ارزش 6 میلیون یورو به آینتراخت 

فرانکفــورت پیوســت.

ســه  خو

لوییس مورالس کاپیتان و 

 ستاره ۳4 ساله و اسپانیایی باشگاه 

لوانته پس از سقوط این تیم به سگوندا 

دیویژن با قراردادی ۲ ســاله به ویارئال 

پیوست. او 11سال پیراهن لوانته را بر تن 

داشت اما در نهایت تصمیم گرفت 

این تیــم را تــرک کند.

آرسنال
   آرسنال با اینکه نتوانسته سهمیه لیگ 
قهرمانان را بگیــرد، خریدهای خوبی در 
نقل وانتقالات تابستانی داشته. فابیو ویرا از 
پورتو و گابریل خریداری شده اند و احتمالا 

تیلمانس هم از اورتون می آید.
   انتقال گابریل ژســوس به آرسنال در 
7 الی 10روز آینده نهایی می شود. مبلغ 
انتقال در حدود 50 میلیون پوند اســت. 
توافق نزدیک است. آرتتا با این برزیلی در 
منچسترسیتی کار کرده و او را می شناسد.
   پــس از نهایی کردن انتقــال گابریل 
ژسوس، آرســنال در حال کار کردن روی 
به خدمت گیری لیســاندرو مارتینس از 

آژاکس و رافینیا از لیدز است.
   لیساندرو مارتینز اولویت اول آرسنال 
برای تقویت خط دفاعی است. این مدافع 
۲4 ساله و آرژانتینی توانایی بازی در مرکز 
دفاع و دفاع کناری چپ را دارد. پیشنهاد 
اول آرســنال بــه ارزش ۳0 میلیون یورو 
توسط آژاکس رد شــد اما آرسنال از این 

انتقال پا پس نخواهد کشید.

گرم همراه با 
گردوغبار محلی

رئال مادرید
   آسنسیو و سبایوس دنبال راهی برای 
خروج در فاصله یک ســال مانده به پایان 
قراردادشان هســتند. باشــگاه با این 

موضوع مشکلی ندارد.
   ایجنت ماریانــو دیاس اعلام کرده 
که موکلش می خواهد از رئال برود و در 

۳ فصل اخیر دنبال همین موضوع 
بوده اما پیشنهاد خوبی به دستش 
نرســیده تا رویاهایش را دنبال 
کند. فنرباغچه به جذب ماریانو 
علاقه دارد و پیشنهاد دستمزد 
4 میلیــون یورویی بــه او ارائه 

کرده اما این بازیکــن خواهان 
دستمزدی 5 میلیون یورویی است.

پاری سن ژرمن
   پاری ســن ژرمن با اشــکرینیار بر ســر 
قراردادی 5 ســاله به توافق شخصی رسید 
و فقط می ماند توافق بــا اینترمیلان که به 
کمتر از 70میلیون یورو برای این مدافع قانع 
نیست. دستمزد توافقی با این بازیکن حقوق 

7.5میلیون یورو به علاوه پاداش است.
   پاری سن ژرمن و باشگاه نیس 
بر سر گالتیه برای سرمربیگری 
به توافق رسیده اند. فقط مشکل 
حل فسخ قرارداد کادر پوچتینو 
مانده است. پوچتینو 15میلیون 
یورو تــاوان فســخ قــرارداد 
می گیرد، غیر از پول دستیارانش.

منچسترسیتی
   کالویــن فیلیپــس، هافبــک دفاعی 
۲6ســاله و انگلیســی لیدزیونایتــد با 
منچسترســیتی به توافق شخصی رسید. 
او پیشنهادهای ســایر باشــگاه ها را رد 
کرد تا بتواند زیرنظر پــپ گواردیولا کار 
کند، ســیتیزن ها برای به خدمت گرفتن 
وی 4۲ میلیون پونــد می پردازند که این 
مبلغ به همراه پاداش و متغیرات نزدیک 
به 50 میلیون پوند خواهد رســید. لیدز 
به زودی دیگر ستاره خود یعنی رافینیا را 

هم از دست خواهد داد.
   کوکوریا، محصول ســابق لاماســیا و 
مدافع چپ اسپانیایی تیم برایتون هم در 
یک قدمی پیوســتن به سیتی قرار دارد تا 
جای بنژامن مندی را که به دلیل چندین 

فقره تجاوز در زندان است، پر کند.
   احتمالا گابریل ژســوس )آرسنال( و 
رحیم استرلینگ )چلسی( از این باشگاه 
جدا شوند. برناردو سیلوا هم دوست دارد 
به بارســلونا برود اما به خاطر حرف های 

گواردیولا بعید است این اتفاق رخ دهد.

چلسی
   توخل حــدود ۲00 میلیون پوند برای 
خرید بازیکن در دسترس دارد، همچنین 
این رقم می تواند با فروش بازیکن بیشتر 

شود.
   چلسی می خواهد حداقل یکی از میان 
گابریل ژسوس، رحیم استرلینگ، عثمان 
دمبله یا ریچارلیسون را به خدمت بگیرد.

   آبی هــای لندن بــرای ماتیاس دلیخت 
که بند فســخ 1۲5 میلیــون یورویی دارد، 
از یوونتوس پرس وجــو کرده اند. یووه فقط 
به پیشــنهاد بالای 100 میلیون یورو توجه 
می کند. ماتیــاس دلیخت مدافع یوونتوس 
هدف اصلی توماس توخــل برای خط دفاع 
در تابستان امسال است. نام کیمپمبه و ناتان 

آکه نیز در لیست چلسی دیده می شود.
   حکیم زیاش ممکن اســت تابســتان 
امســال چلســی را ترک کند. میلان به 
این بازیکن مراکشی علاقه دارد و با مدیر 
برنامه هایش مشغول مذاکره است. خود 

بازیکن به این انتقال علاقه دارد.
   چلسی حاضر نیست مبلغ 65 میلیون 
یورویی کــه ســه ویا بــرای ژول کنده 
می خواهد را بپردازد. آبی  ها فقط حاضرند 
55 میلیون یورو بــرای این بازیکن هزینه 
کنند. آبی ها به خود بازیکن 10میلیون در 

سال می دهند.
   نیمار می خواهــد در پاریس بماند اما 
انگار ارباب امباپه او را نمی خواهد. در این 
شرایط موضوع فروش یا انتقال قرضی او 
به چلسی مطرح شده اســت. خود نیمار 
چنــدان علاقه ای به لیگ برتــر ندارد اما 

ممکن است این انتقال رخ بدهد.
   توماس توخل پیرامــون انتقال رحیم 
استرلینگ به چلسی، صحبت  های مثبتی 
با این بازیکن داشته است. استرلینگ هدف 

شماره یک  چلسی برای خط حمله است.

بارسلونا
   بارســلونا این هفته به طور جدی وارد 
بازار نقل وانتقالات می شــود. باشگاه قرار 
است دوشنبه اهرم اقتصادی را که به آنها 
اجازه می دهد، بیش از ۲00میلیون یورو 

پول به دست آورند، فعال کند.
   دکو، ایجنت رافینیا، در بارسلونا حضور 
دارد. وینگر برزیلی لیدز دوســت دارد به 
بارسا برود اما آرســنال هم به طور جدی 
خواهان او ست. قیمت رافینیا 50 میلیون 
یورو ست اما بارسا می خواهد این قیمت را 

کاهش دهد.
   ژاوی تورس، خبرنگار بارسایی داستان 
دمبله و بارسا را به یک جوک تشبیه کرد: 
»او پشت سر هم در مورد پیشنهاد توخل 
دروغ می گفــت و اکنون کــه تیمی او را 
نمی خواهد، برای ماندن التماس می کند.«
   این خبرنگار همچنین احتمال جذب 
ژول کنــده را کم دانســت و گفت: »فکر 
نمی کنم کنده به بارســلونا بیاید. به چند 
دلیل؛ چون اگر پول داشــته باشیم روی 
لوا ســرمایه گذاری خواهیم کرد که تعهد 
خود را نشان داده و اینکه کنده با چلسی 
بر ســر دســتمزد 10 میلیون در سال به 
توافق رسیده است. از طرفی سه ویا تمام 
مبلغ را فورا می خواهد. نمی گویم انتقال 
کنده غیرممکن اســت، اما من انتظارش 

را ندارم.«
   تاتنهام در حال مذاکره با بارســلونا بر 
ســر جذب قرضی لنگله اســت، تاتنهام 
آماده است تا بخش زیادی از دستمزد او 
را بپذیرد و بخشی را به عهده بارسا بگذارد.

- اکیپ گزارش داد که اومتیتی سرانجام 
راضی شــده بارســا را تــرک کنــد و با 
دســتمزدی کمتر به تیمــی دیگر برود؛ 
شــاید به طور قرضی. مقصــد او ایتالیا یا 

فرانسه است.

یوونتوس
   بازار تابستانی یوونتوس هنوز داغ است اما خریدی 
صورت نمی گیرد. اهداف باشگاه به این شرح است؛ 
کامبیاســو )دفاع چپ(، پوگبا و پاردس )هافبک(، 
دی ماریا که منتظر بارسلوناســت و یوونتوس شاید 
به خاطر وقت تلف کردن از جذب این بازیکن منصرف 

شود، زانیولو، براردی و کاستیچ )خط حمله(.
   درصورت جدایی کین، یوونتوس دوست دارد از آرناتوویچ استفاده کند.

   یوونتوس خواستار کاهش دستمزد ماتیاس دلیخت به 7.5 یا 7میلیون 

یورو شده است. از سوی دیگر این بازیکن خواهان کاهش بند فسخ قرارداد 
خود به 75 الی 70 میلیون یورو ســت. طرفین هنوز به توافق نرسیده اند. 
بند فسخ فعلی 1۲5میلیون است. کولیبالی نخستین گزینه برای جبران 
جدایی دلیخت اســت. او می خواهد ناپولی را ترک کند. بارسا هم یکی از 

گزینه هاست.
   درصورت جدایی آرتور، یوونتــوس برای جذب پاردس تلاش خواهد 

کرد. آرتور ممکن است به رم برود.
   مذاکرات بین یوونتوس و رم برای زونیولو ادامه دارد. رم 50 تا 60 میلیون 
یورو درخواست کرده اما یووه نمی خواهد از 40 میلیون فراتر برود. رم به فکر 

گنجاندن آرتور ملو در قرارداد است.

منچستر
   منچســتریونایتد 
هنــوز در تابســتان 
امسال خریدی انجام 
نداده است، اما باشگاه 
از این موضوع وحشتی 
ندارد و گفته می شود تأکید آنها بر جذب بازیکنان مناسب 
با قیمت مناسب است. همه انرژی تن هاخ و مدیران روی 
خرید دی یونگ و جلب رضایت اریکسن صرف شده است.

   خرید آنتونی، وینگر آژاکس سخت شده چون باشگاه 
هلندی دســت کم 70میلیون یورو بــرای این بازیکن 

می خواهد.
   گرینــوود به قید وثیقه آزاد شــد. وینگر ۲0ســاله 
انگلیسی در ماه ژانویه به اتهام تجاوز و خشونت خانگی 
توسط پلیس دستگیر شد و پس از آن تمامی اسپانسرها 
همکاری خود را با او قطع کردند و منچستریونایتد نیز او 
را از حضور در تمرین محروم کرد. حالا و با گذشت حدود 
7 ماه پس از دســتگیری، پلیس انگلیس در اطلاعیه ای 

اعلام کرد او با قید وثیقه آزاد شده است.
   اشپورت وان آلمان ادعا کرد که کریستیانو رونالدو توسط 

مدیر برنامه هایش به بایرن مونیخ پیشــنهاد شده. حسن 
صالح حمیجیچ، مدیر ورزشی بایرن مونیخ در پاسخ به این 

شایعه گفت: »کریستیانو رونالدو بازیکن فوق العاده با 
یک دوران فوتبالی عالی است ولی هرگونه خبر راجع 
به انتقال احتمالی او به بایرن مونیخ درســت نیست 
و کذب محض اســت.« دلایلی که باعث شده بایرن 

تمایلی به خرید رونالدو نداشته باشد؛ حفظ توازن در 
دستمزدها )رونالدو ۲9میلیون یورو در منچستریونایتد 
دستمزد می گیرد( و ســن بالای او )۳7سال(. بایرن 
بازیکنی می خواهد کــه توانایی پرس و دوندگی بالا 
داشــته باشــد و جدا از این مربی جوان تیم فضای 

ســالمی در رختکن می خواهد و نام رونالدو خیلی از او 
بزرگ تر است. کریستیانو بدون توجه به شایعات نخستین 
بازیکنی بود که تمریناتش را برای فصل جدید آغاز کرد. 
1۲روز پس از انجام آخرین بازی برای تیم  ملی پرتغال در 
لیگ ملت های اروپا، کریستیانو رونالدو به کمپ تمرینی 
مایورکا رفت تا خود را برای تمرینات پیش فصل آماده کند. 
تمرینات منچستریونایتد برای فصل جدید، برای بازیکنانی 
که در بازی های ملی حضور نداشته اند، از روز دوشنبه آغاز 
خواهد شــد و بازیکنان ملی در روزهای بعد به تمرینات 

ملحق می شوند.
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امیرحســین اعظمی|  میلاد زکی پــور یکی از 
چهره های پرسروصدا در فصل نقل وانتقالات بود. 
در هفته های گذشته خبرهای مختلفی درخصوص 
حضور این بازیکن در پرسپولیس مطرح شد و حتی 
رسانه ها از عقد قرارداد این بازیکن با نایب قهرمان 
فصل گذشته خبر دادند ولی این اتفاق در نهایت 
عملی نشــد تا زکی پور روز جمعه با عقد قرارداد 
رسمی به باشگاه سپاهان بپیوندد. او حالا در این 
تیم دنبال هدف های بزرگ تری است و می خواهد 
به تیم ملی هم دعوت شود. زکی پور در گفت وگو با 

همشهری ورزشی به سؤالات پاسخ می دهد.

   چرا ســپاهان را برای ادامه فوتبالت 
انتخاب کردی؟

سپاهان یک تیم ریشه دار و بزرگ در فوتبال ایران است 
که افتخارات زیادی را هم در لیگ برتر به دست آورده 
است. مطمئنا وقتی یک بازیکن به چنین تیمی می آید 
بستر لازم برای پیشــرفت فراهم می شود و حتی آن 
بازیکن شانس خوبی برای رســیدن به تیم ملی دارد. 
من در گل گهر جزو بازیکنان تأثیرگذار لیگ بودم ولی 
به تیم ملی دعوت نشدم. دوست داشتم به تیمی بروم 
که بیشتر دیده شوم و در نهایت هم سپاهان را انتخاب 
کردم. البته روزهای خوبی در گل گهر داشتم و باید از 
مسئولان باشگاه و کادر فنی به خصوص امیر قلعه نویی 

تشکر کنم.

    فکر می کنی غیراز سعید صادقی، چرا 
بازیکنی از گل گهر به تیم ملی دعوت نشد؟

این را من نباید جواب بدهــم. در تیم ما اکثر بازیکنان 
عملکرد خوبی داشــتند و اگر 7امتیــاز از گل گهر کم 

نمی شد شک نکنید مدعی قهرمانی یا کسب سهمیه 
بودیم. فکر می کنــم عملکرد مــا در گل گهر چندان 

دیده نشد.

   تو روزهای پرماجرایی را پشــت سر 
گذاشتی و چند هفته بحث حضورت در پرسپولیس 

مطرح بود. در این مورد توضیح شفافی می دهی؟
من حالا بازیکن سپاهان هستم و فکر می کنم درست 
نباشــد در مورد گذشــته صحبت کنم. خیلی مسائل 
عنوان شد و خیلی حرف ها هم از قول من زده شد ولی 
واقعیت این اســت که من یک بار هم مصاحبه نکرده 
بودم. فکر کنم در طول 2 ســال گذشــته فقط 2 بار 

مصاحبه کرده باشم.

    از پرسپولیس پیشنهاد داشتی؟
بله، داشتم.

    این درست اســت که به دلیل هجمه 
 هواداران پرســپولیس و جوی که درســت شد 

در نهایت به این تیم نرفتی؟
نرفتن من به پرســپولیس ربطی به  هواداران این تیم 
نداشت. دوست ندارم بیشــتر از این صحبت کنم. من 
از پرسپولیس پیشنهاد داشتم ولی در نهایت تصمیم 

گرفتم سپاهان را انتخاب کنم، همین.

    با وجود امیــد نورافکن، معادلات در 
سمت چپ خط دفاعی سپاهان پیچیده شده است. 
بالاخره قرار است کدام تان در این پست بازی کنید؟

من چند سال با نورافکن همبازی بودم و از پایه ها هم 
با هم بودیم. امید بازیکنی اســت که می تواند در چند 

پست بازی کند، هر جا و در هر پستی که مربیان گیر 
کنند امید می تواند بازی کنــد! در مجموع باید بگویم 
که کادر فنی در این مورد تصمیم می گیرد و مشکلی 

هم وجود ندارد.

   اگر قرار باشد نورافکن در پست دفاع 
چپ بازی کند، شرایط برای تو سخت نمی شود؟

من گفتم که ســرمربی تصمیم گیرنده است و من هم 
ترسی از رقابت کردن ندارم.

   در مــورد حضــور ژوزه مورایس در 
سپاهان چه صحبتی داری؟

من قبــل از اینکه با ســپاهان قرارداد امضــا کنم در 
جریان انتخاب ســرمربی این تیم قرار داشــتم و در 
واقع می دانستم که قرار اســت مورایس هدایت تیم را 
بر عهده بگیرد. یکی از دلایلی که ســپاهان را انتخاب 
کردم حضور او در این تیم بود. مورایس سابقه روشنی 
در مربیگری دارد و در آســیا هم کار کرده است. قطعا 
سپاهان می تواند روزهای خوبی را با این مربی تجربه 
کند. فکر می کنم حضور در ســپاهان و کار با مورایس 

می تواند مرا به تیم ملی برساند.

   در مورد جدایــی تعدادی از بازیکنان 
تأثیرگذار سپاهان چه صحبتی داری؟

همیشــه در نقل و انتقالات بازیکنانی جدا می شــوند 
و بازیکنانــی به تیم می آیند و این طبیعی اســت. اگر 
هواداران ســپاهان به مدیریت باشگاه اطمینان کنند، 
قطعا تیم خوبی برای فصل بعد آماده خواهد شد. نفراتی 
که جدا شــدند هم بازیکنان خوبی بودند که برایشان 

آرزوی موفقیت دارم.

نایب رئیس آنلاین

نایب رئیس زنان فدراسیون فوتبال به خاطر مسائل غیرفوتبالی 
نمی تواند در فدراسیون حاضر شــود اما نه از استعفای او خبری 
است و نه از برکناری . شایعه شده که میرشاد ماجدی، سرپرست 
فدراسیون فوتبال به دلیل از هم نپاشیدن اعضای هیأت رئیسه 
فدراســیون و حامیانش حکــم برکناری نایب رئیــس را صادر 
نمی کند. در این شرایط ماجدی که تخصصی در  فوتبال زنان ندارد، 
تصمیم گیرنده اصلی است، تصمیماتی که خیلی خوشایند به نظر 
نمی رسند. نمونه اش برکناری سرمربی تیم ملی فوتبال زنان بود. 
گفته می شود نایب رئیس بعضی از روزهایی که  تعداد به حد نصاب 

نمی رسد،  آنلاین در جلسه هیات رئیسه شرکت می کند. 

این مظلومانِ فوتبال

سمینار دانش افزایی داوران فوتسال با حضور پدرو گالان، رئیس 
کمیته داوران فیفا برگزار شــد. خداداد افشاریان رئیس کمیته 
داوران، در این سمینار از مشــکلات مالی داوران گفت و از گلاره 
ناظمی پرسید دســتمزد ش چقدر اســت و ناظمی پاسخ داد 
120هزار تومان برای هر بازی! ناظمی از اینکه این سؤال از او شده، 
خیلی راضی نیست و  به شــوخی گفته  ای کاش مبلغ دستمزد 
را نمی پرســید: »اگر متوجه این موضوع شوند، شاید وقتی برای 
قضاوت به خارج از ایران برویم، همان مبلــغ را به ما بدهند.« اما 
جالب تر از همه واکنش ماجدی، سرپرســت فدراسیون است: 

»ناظمی با حقوق 120هزار تومانی داور فینال جام جهانی شد!«

عراقی ها شگفتی ساز شدند و دلیل اصلی این اتفاق حضور مربی 
ایرانی بود. نخستین دوره فوتســال زنان غرب آسیا روزهای 
گذشته به میزبانی عربستان در شــهر جده برگزار شد و عراق 
با مربی ایرانی اش شهناز یاری 4بر2میزبان را شکست داد و به 
قهرمانی رسید. رسانه های ایرانی اعلام کرده اند که عراقی ها 
برای نخستین بار است در یک تورنمنت شرکت کرده اند. این 
در حالی است که سال ها پیش عراق در بازی های کشورهای 
اســلامی زنان که به میزبانی ایران برگزار می شد، حاضر شده 
بود و حتی با تیم ملی ایران بازی کرده بود. عراقی ها در حالی در 
غرب آسیا قهرمان شدند که امکانات اولیه برای برگزاری اردو 

هم نداشتند و مجبور شدند در ایران اردو بزنند.

جام قهرمانی با مربی ایرانی

گلزن
الهام محمودی | روزنامه نگار
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افقی:
1- اسرارآمیز- عقیم- زبانی از 

خانواده زبان های قفقازی
2- چهره نمــا- خــودداری از 
پرداخت پول حواله- از القاب 

اشرافی زنان اروپایی
3- نسخه تدوین نشده فیلم- 
ظروف مسی می سازد- مکان ها
4- نماهنگ- چهــره- نوعی 

کارد نوک تیز
5- حــــرف دهــن کــجی- 
برکشیدن شمشیر از غلاف- در 
بیان علــت به کار مــی رود- 

جانشین او
6- فیلمی ساخته بهرام بیضایی 
با بازی مژده شمســایی- نمره 

عالی- ترش و شیرین
7- سامان بخشــی- دختران 

عرب- پشیمان
8- کتابــی از عبدالحســین 
زرین کوب درباره شناخت حافظ

9- آینده- مقابل عمدی- برای 
پیشــگیری از بیماری تزریق 

می شود
10- برای بیان آرزو به کار می رود- 

حلال رنگ- قسمتی از پا
11- مذکر- آسوده خاطر- اهل 

سنت بودن- جوی خون
12- شجاع- بیماری ویروسی 
ســگ- تمــدن قدیمــی در 

بین النهرین

13- تقاضای محترمانه- نوعی 
طرح لباس زنانه- در زمستان 

می بارد
14- مبتلا- طباخ- به دنیا آمدن
15- دفعــه، بــار- آکنده- 

ژاندارم قدیم
  

عمودی:
1- از القــاب اشــرافی اروپا- 
اجرای دستورات کاربر در بانک 

اطلاعاتی- نت اول
2- سبکی در نقاشی که در 
آن تصاویر تا حــد امکان به 
واقعیت نزدیک می شــود- 

شرح حال مختصر
3- قهــوه ای مایل به ســبز- 

افتتاح- شیوه
4- درخت زبان گنجشــک- 

تمیز- خانه دوم کارمند
5- بوی تند و نامطبوع- بخش 
میانی شلوار- گوی شیشه ای 

برای بازی کودکانه
6- رخوت- نیکو رو- غذای شب

7- آلوده به ننگ- لوس و ننر- 
حس بویایی

8- گرامی- فیلمی عظیم که 
صحنه های ارابه رانی آن معروف 

است- تخم ماهی
9- بـاغ وحـش خــارجـی- 
 آب دادن به کـشـتــــزار- 

وســیله توزین

10- کلمه استثناء- رها شدن- آخرین
11- پول جمهــوری آذربایجان- در 

حال دویدن- پرچم
 12- تـــکــدی گـــری- غــریبه- 

تــکیه بر پشتی
13- لفافــه- پیکــره نمایش مدل 

لباس- چوپان
14- از نمایشنامه های مشهور هارولد 

پینتر- شیخ اشراق
15- بله انگلیسی- طناب- ناراحت 

15و اندوهگین

شرامحزقسوقراب
امدادعراتخوما
هلدهيفامهيفيغ

ليرادرسملقون
يقزاراپمهافاي
رايدگنرفكنولا
ينوزفيتشررسد
همنيتميساتله

سارونازتراهط
تلاسرونانتماگ
هزوكاسهمجاهنم
ادوبلادومربر
اوناتسراهبرتا
لييتنويدلومره
اهركاكچيهمامي
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من چند سال 
با نورافکن 

همبازی بودم و 
از پایه ها هم با 

هم بودیم. امید 
بازیکنی است 
که می تواند در 

چند پست بازی 
کند، هر جا و 

در هر پستی که 
مربیان گیر کنند 

امید می تواند 
بازی کند! کادر 

فنی در این مورد 
تصمیم می گیرد 

و مشکلی هم 
وجود ندارد

قبل از اینکه با 
سپاهان قرارداد 

امضا کنم در 
جریان انتخاب 

سرمربی این تیم 
قرار داشتم و در 

واقع می دانستم 
که قرار است 

مورایس هدایت 
تیم را بر عهده 

بگیرد. یکی 
از دلایلی که 

سپاهان را 
انتخاب کردم 

حضور او در این 
تیم بود

 پرسپولیسی نشدن من
ربطی به هواداران نداشت

میلاد زکی پور بعد از شایعاتی که درخصوص انتقالش به پرسپولیس وجود داشت نهایتا به اصفهان 
رفت و حالا معتقد است  حضور در سپاهان و کار با مورایس می تواند او را به تیم ملی هم برساند



گلوله مقابل دانش
هناس روایتی متفاوت درباره زندگی و زمانه داریوش 

رضایی نژاد، یکی از شهدای هسته ای است
»هنــاس« فیلمی کــه ایــن روزها بــر پرده 
سینماهاست، ازجمله آثار سینمای ایران است 
که ماجرایی واقعی را دســتمایه قرار داده است . 
هناس درباره زندگی شهید داریوش رضایی نژاد 
از دانشمندان هسته ای کشــور است که توسط 
صهیونیست ها به شهادت رسید. حسین دارابی، 
کارگردان فیلم هناس کوشیده تا مسیر متفاوتی 
را برای ساخت فیلمی زندگینامه ای بپیماید. گام 
اول این تمایز، انتخاب زاویه دید اســت. هناس 
گرچه فیلمی درباره شــهید رضایی نژاد است، 
ولی کارگردان کوشــیده تا ماجرا را از زاویه دید 
همسر شــهید روایت کند. پیداست که حسین 
دارابی تلاش کرده تا فیلمی برای همه مخاطبان 
با هر گرایش و دیدگاهی بسازد و تنها یک گروه 
خاص را به عنوان مخاطب هدف انتخاب نکرده 
اســت. هناس روایتی اســت از دشــواری های 
زندگی دانشمندی که در راه خدمت به کشورش 
با مشــکلات فراوانی مواجه می شــود؛ ازجمله 
مشکلات خانوادگی که معمولا در مورد چنین 
شخصیت هایی به آنها اشاره نمی شود. با توجه به 
این رویکرد فیلم موفق می شود تصویری ملموس 
و باورپذیر از زیست شــهید هسته ای ارائه کند؛ 
فیلمی که درواقع روایتی زنانه از ماجرایی است 
که ســکانس نهایی اش ایران را تحت تأثیر قرار 
داد. هناس پیشــنهادی تازه به سینمای ایران 
برای پرداختن به زندگی و زمانه قهرمانان ایران 

معاصر است.

ترکیب بازیگران
انتخاب بهــروز شــعیبی و مریــلا زارعی برای 
نقش های شــهید رضایی نژاد و همسرش، یکی 
از شــاخصه های فیلم هناس اســت. اما چگونه 
کارگردان هناس به این ترکیب رسید و چگونه این 
بازیگران منطبق با نقش هایشان شدند؟حسین 
دارابی در این باره می گویــد: »با خانم زارعی هم 
که صحبت می کردیم، ساعت ها درباره این نگرانی 
می گفتیم که نکند این نقش شبیه »بادیگارد« 
شود. نکند در لحظاتی یادآور »شیار ۱۴۳« باشد. 
اینها برای خود خانم زارعــی هم چالش جدی 
بود. بهروز شــعیبی هم ملاحظاتی داشت. ترس 
داشتیم که آیا زوج بهروز شعیبی و مریلا زارعی به 
هم می خورند؟ همه اینها دغدغه های ما بود. هم 
بهروز شعیبی که خودش کارگردان خیلی خوبی 
اســت و هم خانم زارعی واقعاً در حق من لطف 
داشتند و به من اعتماد کردند. خانم زارعی خیلی 
این نقش را دوست داشت و واقعا برای آن جنگید. 
ساعت ها در طول روز با هم بحث می کردیم، اما در 
پایان به من اعتماد می کرد و امیدوارم از نتیجه آن 

هم راضی باشد.«

روایت همسر شهید
»آمبولانس بعد از نیم ســاعت به کوچه شهید 
خادم  رضاییان خیابان بنی هاشــم می رســد. 
داریوش را روی برانکارد سوار آمبولانس می کنند. 
من می خواهم با داریوش سوار شوم. تکنیسین 
جلوی مرا می گیرد. می گویم: همسرش هستم. 
می گوید: نه نمی شــود. یکی از همســایگان به 
مانتوی سوراخ شــده من و خونی که از زخمم 
جاری شــده اشــاره می کند. می گوید: خودش 
هم زخمی است. اجازه سوار شــدن می دهند. 
آرمیتا را گذاشــته ام به امان خدا. به آرش زنگ 
زده ام خودش را برساند. حتما پیدایش می کند. 
بالای سر داریوش می نشینم. تکنیسین پیراهن 
داریوش را باز می کند. زیرپــوش را بالا می زند. 
)شــاید هم پاره یا قیچی( به سمت چپ قفسه 
ســینه داریوش نــگاه می کنــد. رد نگاهش را 
دنبال می کنم. جای گلوله را می بینم. نگاهم به 
تکنیســین می افتد. به همکارش نگاه می کند 
ســری تکان می دهد و معنای سر تکان دادنش 
را می فهمم، ولی نمی خواهم باور کنم. آشــفته 
می پرسم: خطرناک است؟ استیصال من باعث 

می شود سریع بگوید: نه نه چیزی نیست.
نمی دانم برای چه کاری از من می خواهد دستان 
داریوش را بگیرم. دستانش یخ زده اند. نمی خواهم 
باور کنم، دوســت دارم دروغ بشنوم. هیچ وقت 
در زندگی ام اندازه این لحظات ســخت، دوست 
نداشته ام دروغ بشنوم. دیگر توان ایستادن ندارم. 
همانجا وسط راهرو نقش زمین می شوم. وسط 
گریه مرتب گله می کنم؛ چرا از داریوش محافظت 
نکردید؟ زخمم هنوز خونریزی دارد، ولی دردی 
حس نمی کنم؛ بس که تمام وجــودم پر از درد 
گران تری است. ... .« این بخشی از روایت خانم 
شــهره پیرانی از روز شــهادت همسرش است؛ 
ماجرایی که حســین دارابی در فیلم هناس آن 
را به تصویر کشــیده اســت و به نوعی می شود 
گفت فیلم روایتی زنانه از زندگی و زمانه شهید 

رضایی نژاد است.

ماجرایی که سینمای ایران ۱۰ سال درباره اش 
سکوت کرد

از مرداد ۱۳۹۰که داریوش رضایی نژاد به شهادت 
رسید تا روزی که هناس ســاخته شد، ۱۰سال 
گذشته است. نکته اینجاست که چرا باید سینمای 
ایران در برابر چنین واقعه ای یک دهه ســکوت 
کند؟ نکته ای که سازنده هناس هم به آن اشاره 
می کند: »۱۰سال از این اتفاق عجیب می گذرد 
که اگر نمونه آن در جای دیگــر دنیا بود و یک 
دانشــمند غیرنظامی را اینگونه جلوی چشــم 
همسر و فرزندش ترور می کردند، گوش دنیا را 
بابت آن کر می کردند! ما اما ۱۰ سال درباره آن 
سکوت کردیم. من دغدغه اش را دارم که درباره 
این دست موضوعات در سینما فیلم بسازم، باید 
هم بابت آن سختی بیشتری بکشم و اعتمادزایی 

بیشتری کنم.« 

شهاب مهدوی اکران
روزنامه نگار
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»شیشلیک« روی آتش 
همشهری از شرایط پیچیده اکران ساخته محمد حسین مهدویان گزارش می دهد

محمدرضا منصوری: آماده تعامل بیشتر هستیم
 تهیه کننده »شیشلیک« معتقد 

اســت ایــن فیلم بــا توجــه به سینما
اصلاحیه هایی که انجام شده، برای 
اکران مشکلی ندارد، اما ســهرابی، مدیرکل اداره 
نظــارت زمــان را بــرای نمایش آخریــن فیلم 

محمدحسین مهدویان مناسب نمی داند.

بیشترین تعامل را داشتیم
محمدرضا منصوری، تهیه کننده فیلم سینمایی 
»شیشلیک« به کارگردانی محمدحسین مهدویان 
در واکنش به اظهارات روح الله ســهرابی، مدیرکل 
نظارت بر عرضه و نمایش ســازمان سینمایی از 
دلایل عدم اکران این فیلم به همشهری می گوید: 
»این فیلم به رغم صدور پروانه نمایش، مجوز اکران 
نمی گیرد. از شهریورماه۱۴۰۰ که ما پروانه نمایش 
فیلم »شیشلیک« را دریافت کردیم تا به امروز، جز 
تعامل کار دیگری نکرده ایم. اصلاحات جشنواره را 
اعمال کردیم، اصلاحات شورای پروانه نمایش را 
انجام دادیم، در مرتبه ای دیگر اصلاحات مجددی 

داشتند که بخش هایی از آن را هم اعمال کردیم، اما 
هنوز حتی حاضر نیستند فیلم ما را بعد از اعمال این 
اصلاحات ببینند!« وی در ادامه از دلخوری هایی 
می گوید که به خاطر بی توجهی ایجاد شــده و با 
عنوان این مطلب که ما در این مدت هیچ جلسه ای 
نداشتیم، توضیح می دهد: »از آخرین باری که با 
آقای ایل بیگی، معاون ارزشــیابی و نظارت درباره 
این فیلم صحبت کردیم، بالغ بــر 2ماه می گذرد. 
اردیبهشت ماه که با آقای ایل بیگی صحبت کردیم، 
قرار شد یک روز شــنبه با هم بنشینیم و در مورد 
اصلاحات جدید صحبت کنیم، اما این دوســتان 
حتی نمی خواهند با ما روبه رو شوند! ما چگونه باید 
درخواست جلسه بدهیم؟ راه ارتباطی ما تلفن است 
که دوستان حتی پاسخگوی تماس های ما نیستند! 
حالا بعد از 2مــاه پیگیری از ســوی ما، بحث و 

نظرها به فضای مجازی کشیده شده است. به 
جای گفت وگو و تعامل، گفت وگوها را در 

فضای مجازی پیش می برند. این یک 
بی تدبیری است و در مواجهه با آن 

چگونه باید انتظار داشته باشیم تا مشکل این فیلم 
و فیلم های دیگر حل شود؟ این بی توجهی دوستان 

موجب دلخوری شده است.« 

نمی خواهند با »شیشلیک«روبه رو شوند
تهیه کننده »دسته دختران« با عنوان این مطلب 
که دوستان در سازمان سینمایی کلا نمی خواهند 
با پروژه ای به نام »شیشلیک« روبه رو شوند، یادآور 
می شود: »استدلال منطقی و قانع کننده ای برای 
عدم اکران فیلم ندارند. این مســئله ارتباطی هم 
به اصلاحاتی که بــه فیلم وارد کرده انــد، ندارد. 
تاکنون ما بسیاری از این موارد را اصلاح کرده ایم 
و در یک تعامل سازنده با شورا، پروانه 
نمایش فیلم را گرفته ایم. حالا اگر 
دوستان باز اصلاحیه های جدید 
دارند یا حرف تازه ای می زنند 
باید با حفــظ حقوق قانونی ما 
و از طریق گفت وگو بــه راه حلی 
برای رفع مشکل فیلم برسند. 

فیلم »شیشــلیک« وجود دارد که سینماداران و 
پخش کنندگان به عنوان صاحب نظران حوزه اکران 
معتقدند می تواند رونقی به گیشه سینماها بدهد، 
آیا باید این امکان را از سینما بگیریم؟ ما باید درباره 
این فیلم گفت وگو کنیم و تمام مشکل ما این است 
که چرا این گفت وگو صورت نمی گیرد و شاهد یک 
بی توجهی هستیم؛ چرا امروز کســی از سازمان 
سینمایی پاسخگوی پیگیری های ما نیست؟ آقای 
ســهرابی همین حرف ها را می توانست در تماس 
تلفنی به خود ما بگوید، چرا در فضای رســانه ای 
آن را مطرح می کند؟« این تهیه کننده می گوید: 
»بالاخره درباره راه های ممکن برای نجات فیلم، 
باید به صورت مصداقی گفت وگو کنیم. به صورت 
کلی که نمی توان صحبت کرد. مســئله ما امروز 
مسیر ارتباطی صاحبان فیلم با مسئولان سازمان 
سینمایی است که این ارتباط هم اکنون قطع است 
و من، دلیلش را نمی فهمم. نکته دیگر هم این است 
که ما اساسا برای این فیلم پروانه نمایشی داریم که 
در آن مجاز به نمایش فیلم در ایران، خارج از ایران 

و آنلاین شده ایم؛ آیا خوب است که ما برویم سراغ 
گزینه اکران فیلم در خارج از کشور؟ آیا باید سراغ 
گزینه اکران آنلاین برویم؟ ما که تقابلی با سازمان 
سینمایی نداریم. فیلمی ساخته شده که برای آن 
سرمایه ای هم صرف شده است، امروز نیاز به این 
فیلم در جامعه هم وجود دارد، چرا نباید مسئله آن 

را حل کنیم؟«

استفاده از ظرفیت های قانونی
وی تحلیل مدیرکل نظارت را شــخصی می داند 
و اضافه می کند: »به عنــوان تهیه کننده فیلم این 
حق را دارم که از تمــام ظرفیت های قانونی خود 
برای نجات این فیلم اســتفاده کنم، اما معتقدم 
باید درباره آن گفت وگو کنیم. واقعیت این است 
که من بــرای تک تک جملات و اظهــارات اخیر 
آقای سهرابی به عنوان مدیرکل نظارت بر عرضه 
و نمایش ســازمان سینمایی، پاســخ و استدلال 
دارم، اما ترجیح می دهم در فضای مجازی وارد این 

گفت وگو نشوم.«

دستان گره گشای 
حاج محمد

گفت وگو با محمد قاسمی؛ جانبازی که 
مجمع ازدواج آسان را راه اندازی کرده است

برای انقلاب سفید، خون 
بی گناهان را می ریختند!

گستره  سرکوب و خشونت رژیم پهلوی، در 
آینه خاطرات کارگزاران آن

وقتی تلاش ها دیده نمی شود
 »مریم سعادت« و 

» علی پاکدست« از ضعف های تولید تئاتر 
کودک و نوجوان می گویند

 تقدیر از 
کتاب رسان 

وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی در توییتی نوشت: 
دیروز در حاشــیه ســفر 
اســتانی به همدان و در 
شهرســتان رزن از آقای 
بهرام قربانی )3۰ ســال 
کتابرسانی با موتور( تقدیر 
کردم. به گــزارش ایرنا، 
محمد مهدی اســماعیلی 
در صفحه شخصی خود در 
توییتر با اشاره به تقدیر از 
بهرام قربانی موتورســوار 
کتاب رسان، نوشت: او بیش 
از 3۰ سال است با عشق و 
علاقه، با موتورسیکلت برای 
علاقه مندان بــه کتاب در 
روستاهای رزن و درگزین 

کتاب می رساند.
 محمدمهدی اســماعیلی 
روز جمعه در راستای تحقق 
اهداف عدالت فرهنگی در 
دولت مردمــی و در ادامه 
سفرهای استانی خود، به 
اســتان همدان سفر کرد. 
بازدید از مجتمع فرهنگی 
و قرآنی شهرســتان رزن، 
بازدید از مجتمع فرهنگی 
اندیشه و کتابخانه عمومی 
شهدای گمنام رزن، زیارت 
امامزاده قاسم)ع(، حضور 
و ســخنرانی در شورای 
اداری شهرســتان رزن، 
آغــاز عملیــات اجرایی 
مجتمع فرهنگی و هنری 
شهرستان درگزین، آیین 
کلنگ زنی سالن تخصصی 
کتابخانه شهر قروه از توابع 
درگزین و حضور در شورای 
اداری شهرستان درگزین 
از برنامه های ســفر وزیر 
فرهنگ به استان همدان 
بود. شهرســتان درگزین 
یکی از شهرســتان های 
استان همدان است. مرکز 
این شهرستان، شهر قروه 

درگزین است.

تجلیل از 
جمشیدی

از پژمان جمشــیدی در 
جشنواره فیلم های ورزشی 
ایران تجلیل می شــود. به 
گزارش همشــهری، دبیر 
جشــنواره  سیزدهمین 
بین المللــی فیلم هــای 
ورزشــی ایران با اشاره به 
اینکــه مراســم پایانی و 
اهدای جوایز برگزیدگان 
ایــن دوره جشــنواره، 
2۷تیرماه همزمان با عید 
سعید غدیر در تهران برگزار 
می شــود، گفت: در این 
مراسم از یک دهه فعالیت 
هنری پژمان جمشیدی در 
عرصه سینما و تلویزیون 
به عنوان یک ورزشــکار 
شــاخص و بازیگر مطرح 
این روزها تجلیل می شود. 
سیدمجتبی علوی با بیان 
اینکه در اختتامیه این دوره، 
از تلاش هــا و فعالیت های 
سینمایی پژمان جمشیدی 
تجلیل خواهد شد، گفت: 
پژمان جمشــیدی چه در 
دوران فعالیت ورزشــی 
و چــه در دوران فعالیت 
هنری چهــره ای محجوب 
و اخلاق مدار بوده اســت و 
بر این اساس در این دوره 
به عنوان سفیر جشنواره 
فیلم های ورزشــی ایران 
معرفــی و تجلیل خواهد 
شــد. وی با اشاره به اینکه 
بخش هــای  در  داوران 
مختلف این روزها مشغول 
تماشای فیلم های رسیده 
به جشــنواره هستند تا 
جلسات جمع بندی نهایی 
برگزار شود، گفت: داوری 
آثار رســیده به پنجمین 
جشــنواره بین المللــی 
عکس ورزشــی ایران نیز 
به پایان رســیده است و 
همزمان با مراسم اختتامیه 
برگزیدگان این بخش نیز 
معرفی خواهند شد. علوی 
ادامه داد: در این دوره بیش 
از ۵۰۰ فیلــم از ایران و ۶۸ 
کشور به دبیرخانه جشنواره 
سیزدهم رسیده است و در 
بخش عکس نیــز حدود 
3هزار عکس از عکاسان ۵2 
کشور ارسال و داوری شده 
است. علوی در پایان افزود: 
در روزهای پایانی تیرماه و 
آغازین مردادماه نیز آثار 
برگزیده جشنواره به مدت 
3روز در تهران به نمایش 

درخواهند آمد.

مشکل شیشلیک چیست؟ 
مدیر نظارت ارشاد دلایل به نمایش درنیامدن فیلم مهدویان را توضیح داد 

مدیرکل نظارت بر عرضه و نمایش سازمان سینمایی از حل 
مشکلات فیلم »شیشلیک« خبر داد.

روح الله ســهرابی به مهر درباره آخریــن وضعیت فیلم 
ســینمایی »شیشــلیک« به کارگردانی محمدحسین 
مهدویان که به رغم صدور پروانــه نمایش هنوز موفق به 
اکران عمومی نشده است، توضیح داد: در تلاش هستیم 
تا با تعامل دو سویه مشکلات پیش آمده را مرتفع و موانع 
اکران عمومی این فیلم را برطرف کنیــم اما به هر حال 
طبیعی است که هر فیلم بنا بر شرایط اجتماعی، سیاسی 
و فرهنگی کــه در هر مقطعی بر جامعه حاکم اســت، با 

ملاحظاتی هم مواجه باشد. 
در این شــرایط یک جمع هفت، هشــت نفره از ســوی 
ریاست ســازمان معرفی می شــوند تا درباره فیلمی که 
ذاتا حساسیت زا و مســئله دار است و لحن خاصی دارد با 
درنظر داشــتن فضای روحی جامعه و ظرفیت اجتماعی، 
تصمیم گیری کنند تا ببینند آیا این فیلم مناسب اکران در 
یک مقطع خاص هست یا نه؟ وی ادامه داد: در آیین نامه 
نظارت بر نمایــش فیلم، بندی وجــود دارد که صراحتا 
می  گوید »معاونت سینمایی می تواند بنا به ضرورت های 
سیاســی و فرهنگی از نمایش فیلمی کــه دارای پروانه 
نمایش اســت، جلوگیری و پس از رفع موانع )درصورت 

امکان( مجددا اجازه نمایش صادر کند.« معنی 
این تبصره از قانونی که اتفاقا مصوب این دولت 
هم نیســت و تصویب آن بــه اوایل دهه ۸۰ 
برمی گردد، این اســت که مسئولان سازمان 
ســینمایی این حق را در مواجهه با یک فیلم 

دارای پروانه نمایش دارند. حداقل 
2۰ سال است که طبق همین 

مبنا در سینما رفتار شده و 
اگر قانونی مصوب می شود، 
باید به آن رجــوع و از آن 

تبعیت شود. همین تبصره دست سازمان سینمایی را در 
مدیریت فضای سینمایی کشور باز گذاشته است.

ســهرابی در پاسخ به اینکه مشــخصا ملاحظات سازمان 
سینمایی درباره »شیشــلیک« چیست؟ توضیح داد: غیر 
از مصادیق و نکاتی که پیش تر به عوامل فیلم اعلام شــده 
است، تحلیل برخی دوستان این اســت که در کلیت اثر 
باید مراقبت هایی کرد تا منجر به جریحه دار شدن برخی 

احساسات نشود. 
شاید این مسئله مربوط به جزئیات فیلم نباشد اما در یک 
نمای کلی تحلیل شورا این است که فیلم می تواند به آرامش 
و اعتماد مخاطب که امروزه با مشکلات اقتصادی ناشی از 
تحریم های ظالمانه دست و پنجه نرم می کند، آسیب وارد 
کند. سهرابی افزود: همه دوستانی که از وزارت ارشاد پروانه 
ساخت دریافت می کنند، حتما در جریان منهیات، توصیه ها 
و تأکیدات سازمان ســینمایی قرار دارند. در مقطع صدور 
پروانه ســاخت، همه این موارد به دوستان اعلام می شود. 
حدود 2۰ بند مشخص درباره اصول کار وجود دارد که همه 
متقاضیان آن را می خوانند و نسبت به آن تعهد می دهند، 
اما متأسفانه در مرحله تولید به دلایلی اتفاقاتی می افتد که 
وقتی دوستان برای دریافت پروانه نمایش اقدام می کنند 
ما با اثر دیگری مواجه می شــویم که با متن مصوب فاصله 
دارد. حتی در این موارد هم معمــولا اینگونه بوده که با 
تعامل کارها پیش  رفته است تا اثری در توقیف نماند و 

صاحبان آثار دچار خسارت نشوند.
وی تأکیــد کرد: چیــزی به عنوان »بسته شــدن 
همیشگی پرونده یک فیلم« در سازمان سینمایی 
نداریم و همه موارد با تعامل قابل حل اســت، مگر 
آنکه یک فیلم به گونه ای باشــد کــه واقعا بخواهد 
ریشــه و اصــل و اســاس را تخریــب کند 
 و دیگــر راه نجاتــی برای خــود باقی

نگذاشته باشد.

برداشت منتقدان تلویزیونی از »شیشلیک«
»شیشلیک« تا امروز بخت روی پرده رفتن را پیدا نکرده و معلوم 
نیست سرانجام چه زمانی اکران شود. با این حال، در زمان نمایش 
این فیلم در جشنواره سی ونهم فجر ۳منتقد برنامه تلویزیونی 
»هفت« در برابرش موضع گیری کردند و این فیلم را به تحقیر 
فقرا و ستایش از دلالان و سوداگران متهم ساختند. البته مسلم 
است که برداشــت های مختلفی از یک فیلم می توان داشت و 
آنچه این ۳منتقد گفتند، حرف آخر درباره شیشلیک نیست. باید 
فیلم اکران شود و قضاوت را بر عهده مردم و سینماروها گذاشت 
و دید آیا همه با برداشت های این ۳منتقد سیما موافق هستند؟ 
فیلم هایی بوده اند که برداشت مسئولان و منتقدان از آنها با مردم 
بسیار متفاوت بوده و شــاید درباره شیشلیک هم همین اتفاق 
بیفتد. اما این ۳منتقد تلویزیون درباره شیشلیک چه گفته بودند؟ 
در زمان نمایش »شیشلیک« در سی ونهمین جشنواره فیلم فجر 
مسعود فراستی در برنامه »هفت« شبکه سوم سیما درباره آن 
گفت: »این فیلم به حدی توهین آمیز است که فقط ضد کارگر و 
کار نیست، بلکه ضد انسان است و برخلاف ظاهر انتقادی فیلم، 
طرفدار وضع موجود و لمپن بورژواها و دلالان است. من با اجازه 
دوستان می خواهم بگویم کسانی که به این فیلم می خندند باید 
فکری برای خودشان کنند چون وضع شان خیلی خراب است! 
فقط شکم سیران می توانند به این فیلم بخندند؛ شکم سیرانی که 
با پول دلالی و کثیف می توانند سرپا باشند. فرم در این فیلم جایی 
ندارد.« وی در بخشی دیگر از صحبت هایش درباره »شیشلیک« 

چنین اظهارنظر کرد: »من از همان فیلم اول مهدویان گفتم 
این جوان ســینما را بلد نیســت و ادا درمی آورد؛ مطلقا 
نه دنیایی دارد و نه تعهدی به ســوژه هایی که انتخاب 
می کند. تعهد یعنی اینکه کارگردان با سوژه مدنظر در 

فیلم، مسئله داشته باشد.«
محمدتقی فهیم، دیگر منتقد برنامه »هفت« 
در قسمتی از صحبت های تندش درباره این 
فیلم گفت: »پله سقوط آقای مهدویان در 
»لاتاری« اســت، اما من امشب برایش 
گریه کردم؛ برای فیلمسازی که کارش 

تمام شده است و از این به بعد فقط زندگی می کند. فیلم خواهد 
ساخت تا زندگی کند؛ مگر اینکه اتفاق دیگری برایش بیفتد. اما 
چه فیلمی می سازد؟! اگر سرمایه داری جهان پای برخی فیلم ها 
می ایســتد، برای نجات خودش اســت؛ بنابراین از جایی برای 
مهدویان گریه ام می گیرد که در دامی افتاده که به نفع جریانی 
کار می کند که قرار است از این طریق پول به جیب بزنند و آن 
وقت، فیلم گرسنگی برای ما می سازد! درحالی که در »واکسی« 
مسئله اش گرسنگی است. آقای ژوله، کنار کسی افتادی که از 
فضای مجازی و جوک های مبتذل و اینستاگرامی، منبعی برای 
گرسنگی درست می کنی؟! فیلم برای گرسنگی را کسی می تواند 
بسازد که یا گرسنگی کشیده باشد یا به لحاظ تفکر، اهل مطالعه 
بوده و از طبقه خودش بریده باشــد و به نفع اجتماعش همدل 
شود؛ بنابراین ما نمی توانیم در مورد فرمش صحبت کنیم؛ چون 
فرمی ندارد. درواقع فرم این فیلم به نفع خالی کردن جیب مردم 
است. وقتی فیلمساز گرســنگی را نمی شناسد، کاراکتر اصلی 
فیلم شعار می دهد »من شیشلیک نخورده ام!« و بعد سینی پر 
از خرما را جلوی عکس پدرش می گذارد که قیمتش ۳برابر یک 
سیخ شیشلیک است.« شاهین شــجری کهن، منتقد سینما، 
درباره این فیلم در همین برنامــه »هفت« گفته بود: »جریانی 
که با برند و قرعه کشــی زندگی می گذراند و هر حرفی می زند 
در پسش نشــان تجاری وجود دارد و در خیلی چیزها و کارها 
شریک اســت، روایت دلســوزانه اش از فقر و گرسنگی کارساز 
نیست و این فیلم نماینده واقعیت های جامعه نیست و 
نسبتی با این واقعیت ها ندارد و اصلا درکش نکرده 
که بخواهد بلدش باشد. ســطحی بودن این فیلم 
مدنظر من است، مگر می شــود به همین راحتی 
نسخه یک کشور را پیچید؟! این نگاه همانندساز 
و زرنگ بازی، اصلا ســینما نیست و قرار 
نبود ســینماگری که در شروع کارش 
حرف های جدی را مطرح می کرد، به 
اینجا برسد و نقطه ضعف اصلی فیلم 

همان سطحی بودنش است.« 
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وصلت چه کار باید بکند و چه جملاتی به کار ببرد.« 
او نخستین تجربه ریش سفیدی را در 20سالگی 
کسب کرده اســت. زمانی که یکی از همرزمانش 
می خواســت ازدواج کند. در مجلس خواستگاری 
طوری صحبت کرد که همه فکر می کردند متاهل 
است. از آن به بعد تصمیم گرفت همین رویه را ادامه 
دهد. به گفته خودش هیچ عملی به اندازه ازدواج 
نزد خدا زیبا نیست و هیچ حلالی به اندازه جدایی 
منفور. او علاوه بر فراهم کردن زمینه ازدواج جوانان 
برای برقراری صلح بین زوجین هم قدم برمی دارد. 
از فعالیت هایش می گوید و اینکه 28-27سال پیش 
مجمع خیران ازدواج آسان را راه اندازی کرده است: 
»مهم ترین کانون جامعه خانواده است. دشمن هم 
برای ضربه زدن به کشور اصلی ترین نهاد جامعه را 
هدف گرفته و سعی دارد با بی رغبت کردن دختر و 
پسرها به ازدواج روزبه روز بنیان خانواده را سست تر 
کند. من هم با هدف اینکه این سنت الهی پررنگ 
شــود انجمن ازدواج آســان را راه اندازی کردم. از 
دوستان خیرم هم خواستم من را همراهی کنند.« 
آنها با اعتباری که نزد افراد متمول دارند کمک های 
مردمی جمع آوری کرده و به جوانان دم بخت وام 
برای ازدواج یــا تهیه جهیزیه می دهند. همچنین 
با کارخانه های عرضه کننده لوازم خانگی هم تعامل 
برقرار کرده اند و اجناس نوعروسان را با قیمت پایین 
خریداری می کنند بعد وسایل را به صورت اقساط 
در اختیار نوعروســان می گذارند. امــا کار ارزنده 
دیگری که دکتر قاسمی انجام می دهد مشاوره به 
زوج های جوان است. چه قبل از ازدواج و چه بعد از 
آن تا بتوانند با مدیریت کلام و رفتار زندگی خوشی 

را داشته باشند.

39سال صبوری 
اما اینکه خودش کی تن بــه ازدواج داده و چطور 
زندگی مشــترکش را شــروع کرده او را به دوران 

جوانی اش می بــرد؛ »خــرداد59 دیپلم گرفتم و 
شهریور ماه جنگ شــد. از اول تا آخرش در جبهه 
بودم. چندین بار هم مجروح شدم. سال63 بود که 
به خانواده ام گفتم قصد ازدواج دارم. عروس خانم 
توسط یکی از آشنایان به من معرفی شد. در جلسه 
خواستگاری حرف ها زده شد اما برخلاف تصورم 
خانواده عروس نه شرط خاصی گذاشتند و نه مهریه 
ســنگینی تعیین کردند. حتی سخت گیری هم 
نکردند. عروس خانم قبول کرد بی آنکه توجهی به 

جانباز بودن من داشته باشد.« 
بانو همینطور که برای همســرش میوه پوســت 
می کند می گوید: »آن روزها هر کس دوست داشت 
برای حفظ کشــور کاری کند. من نمی توانستم 
به جبهه بروم اما با خودم گفتم می توانم همســر 
یک جانباز باشــم و آرامش را به او هدیه کنم.« در 
طول 39سال زندگی مشترکشان بانو جز خاطره 
خوش از دکتــر چیز دیگری در ذهنش نیســت. 
مریم سیاح البرزي همســرش را تحسین می کند: 
»حاج آقا خیلی باگذشــت است. خیلی هم متین 
و مهربان. برایم رفیق اســت. در همه کارها کمکم 
می کند. از آشپزی و خرد کردن سبزی تا رسیدگی 
به امور خانه. خیلی هم باسلیقه است.« قاسمي در 
همه مدتی که صحبت می کند چشم از صورت آرام 
و مهربان همسرش برنمی دارد. بانو سیب پوست 
کنده شده را به او تعارف می کند و قاسمی در عوض 
محبتش، بوسه ای نثار دست بانو می کند. بعد هم به 
شوخی می گوید: »از وجنات خانم معلوم است که 
مرد خوش سلیقه ای هستم.« او قدردان زحمات 
بانوست. کسی که صادقانه در این سال ها کنارش 
بوده است. خودش می گوید: »زندگی کردن با یک 
جانباز کار راحتی نیست. اجری که همسر جانبازان 
می برند کمتر از جهادی که آنها کرده اند نیســت. 
تحصیلات دانشگاهی ام را در قم گذراندم. روزهای 

سختی بود. اما هیچ وقت بانو گله نکرد.« 

دستانگرهگشایحاجمحمد
گفت وگو با محمد قاسمی؛ جانبازی که مجمع ازدواج آسان را راه اندازی کرده است

مهناز فتاحی، نویسنده کودکان، محقق و پژوهشگر تاریخ شفاهی:

نوشتن از جنگ برای کودکان، پیام صلح دارد

کودکی اش با صدای خمپاره و ترس و اضطراب از حمله دشمن سپری 
شد. خودش می گوید: »زندگی در جایی که نزدیک مرز ایران و عراق 
در قصر شیرین بود و شــروع جنگ تحمیلی زمانی که کلاس پنجم 
ابتدایی بودم، موجب شد تا خاطرات کودکی من با جنگ گره بخورد. 
جنگ شروع شــد و در نبود پدر که رئیس پاسگاه قصر شیرین بود، از 
همان کودکی سختی و غم آوارگی را حس کردم اما در همان بحبوحه 
جنگ و میان ترس و وحشتی که بر مردم حاکم بود، شاهد همدلی و 
همراهی خانواده ها به ویژه صبوری و حمایت مادران از فرزندان بوده ام«. 
نویسنده کتاب گُم بی درباره نوشتن با موضوع جنگ برای رده سنی 
کودک و نوجوان می گوید: »نوشتن کتاب هایی با موضوع دفاع مقدس، 
با رده سنی بزرگسالان شروع شد اما به مرور شاهد حضور نویسندگان 
توانایی بودیم که تلاش می کردند از راه تولید کتاب های داستانی و شعر، 

کودکان و نوجوانان را با مفاهیم دفاع مقدس آشنا کنند«.

به تصویر کشیدن چهره زیبای دفاع
فتاحی که سال ها سابقه کار با کودکان و نوجوانان را دارد بر این نکته 
تأکید می کند که در نوشتن از جنگ برای کودکان باید تصاویر زیبای 
دفاع مقدس را روایت کرد؛ »جنگ مترادف با خشــونت است و چهره 
زیبایی ندارد، اما دفاع مقدس چهره زیبایی دارد. همیشــه به کودکان 
می گویم هیچ کس جنگ را دوســت ندارد. واقعیت جنــگ را به آنها 
می گویم که با سختی، رنج و غم و غصه همراه  است، اما به زبانی کودکانه 
به آنها می گویم که وقتی دشمنی به ما حمله می کند و آن چیزهایی را که 
دوست داریم مورد حمله قرار می دهد، ما وظیفه داریم از آنها دفاع کنیم.« 
فتاحی معتقد است  که برخی بر این باورند که نوشتن برای کودکان کار 
آسانی است اما باید توجه داشت که نوشتن از جنگ برای کودکان نیاز به 
قلمی هنرمندانه دارد و بدون شناخت روانشناسی کودک ممکن نیست؛ 
»نوشتن از جنگ برای کودکان در حقیقت پیام صلح، آرامش، دوستی 
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 حجت الله فرهادی
 مدیرکل مددکاری و مشاوره بنیاد شهید 

و امور ایثارگران
 ۸۴ مرکــز مشــاوره بنیــاد شــهید و امــور 
ایثارگران در سراســر کشــور فعال است و 
تخصص هــای مختلفی تعریف شــده که 
شــامل مشــاوره خانــواده، روانشناســی، 
تحصیلی و مذهبی اســت. بخشی از این 
موضوعــات بــه جهــت ضرورت هایــی که 
وجود دارد اطلاع رسانی شده و ایثارگران به 
تناسب نیازی که دارند می توانند به مراکز 
مشــاوره مراجعه می کنند. همچنین ۱۰۴ 
دفتــر در شهرســتان هایی کــه دارای مرکز 
مشــاوره نبودنــد راه اندازی شــده اســت.  

دفاع پرس

 سردار علیرضا تنگسیری
فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران 

انقلاب اسلامی
آرامــش و امنیــت امــروز کشــور مدیــون 
شــهــــدای مـــدافــــع حــــــــــرم، شــهــــدای 
دفاع مقــدس، امنیــت و مدافع ســلامت 
اســت. دفاع مقدس شــاهد جانفشــانی 
عشایر در دفاع از این مرز بوم در کنار سایر 
اقوام بودیــم. زمانی که دشــمن در آبادان 
پیشــروی کرد، عشــایر بــه میــدان آمدند 
و با دســت خالی امــا شــجاعانه در مقابل 
دشمن بعثی ایســتادند. عزتی که شهدا 
برای کشــور آفریدند، موجب ایجاد رعب 
و وحشــت در دل مســتکبران و دشمنان 

جمهوری اسلامی شده است. ایسنا

تمدید مهلت ارسال آثار به 
جایزه شهید سلیمانی

مهلت ارســال آثار به 
جشنواره جایزه شهید 
حاج قاسم ســلیمانی 
تمدید شد. حسن علایی 
فعــال، دبیــر اجرایی 
دومین دوره دوسالانه 
انتخاب آثار برتر پژوهشــی دفاع مقدس و مقاومت با 
بیان خبر تمدید مهلت ارسال آثار برای جایزه شهید 
حاج قاسم سلیمانی گفت:»تاکنون بیش از 60 درصد 
کتاب های منتشر شده در سال هاي ۱399 و ۱۴00 به 

دبیرخانه ارسال شده است.« 
وی افزود:»درخواســت برخی از پژوهشــگران، 
نویســندگان و ناشــران، تمدید مهلــت آثار به 
جشنواره شهید ســلیمانی بود. برخی از آنها در 
جریان فراخوان قرار نگرفته  بودند. به همین علت 
آنها از دبیرخانه درخواست تمدید مهلت ارسال آثار 
را داشتند تا بتوانند آثار خود را به موقع برسانند.«  
دبیر اجرایی جایزه شــهید حاج قاسم سلیمانی 
اظهار کرد:»با توجه به اینکه بنای دست اندرکاران 
جایزه شهید ســلیمانی بر جمع آوری حداکثری 
آثار اســت لذا دبیرخانه جایزه شهید حاج قاسم 
سلیمانی مدت ارســال آثار را تا 2ماه آینده یعنی 
تا پایان مردادماه تمدید کرده است. پژوهشگران، 
نویسندگان و ناشــرین می توانند آثار پژوهشی 
خود طی 3نسخه به آدرس دبیرخانه جایزه شهید 

سلیمانی ارسال کنند.«

پل معلق
محمدرضا بایرامی، نویسنده حوزه 
دفاع مقدس، تاکنون مجموعه داستان 
و داستان بلند برای کودکان، نوجوانان 
و بزرگسالان نوشته است. او در یکی 
از آثارش بــه نام »پــل معلق« که 
مربوط به روزهای آخر جنگ است، 
روایتگر داستان پسری ۱8ساله به نام 
نادرصیف است که از خانواده ای کاملا 

معمولی به خدمت ســربازی می رود. نادر از تهران به منطقه ای 
دورافتاده اعزام می شــود و در کنار پلی قــرار می گیرد که در اثر 
بمباران ویران شــده و به جای پل قبلی، پلی موقت برای عبور و 
مرور روی رودخانه زده اند. این رمان نویــس حوزه دفاع مقدس 
درخصوص ارتباطش با این اثر گفته که در ایام جنگ میان گروهی 
80 نفره که از اعزامی بزرگ جا مانده بودند حضور داشته. این عده 
با قطار با سختی های فراوان به ســمت جبهه حرکت می کنند. 
مدتی که می گذرد، مســافران را پیاده می کنند، چون خط زده 
شــده و جلوتر نمی توانند بروند. این منطقه همان جایی اســت 
که پل داســتان »پل معلق« در آن زده می شود، منطقه ای میان 

کوه های لرستان.
 در بخشــی از رمان »پل معلق« از نشــر افق می خوانیم: »... و 
حالا روبه روش بود. نشسته بر سکویی به بلندای 2متر یا بیشتر. 
با پنجره رو به ایستگاه و ســرباز با خود می گفت از تو دور نشدم 
نیلوفر. به سوی تو می آیم. و حالا درست روبه روی خانه بود و سر 
جا خشکش می زد. آن چشم ها، چشم هایی که بالای کوه دیده بود، 
چشم هایی عمیق، کمی مرطوب، کمی کشیده... و با همان روبند 
رنگی، از پشت پنجره زل زده بود به او. فکرکرد خون در رگ هایش 
می دود و فکر کرد شاید دوباره برگردد سراغ دفترچه ای که مدتی 

است چیزی در آن ننوشته... .«

نقل قول خبر

معرفی کتاب

 خبر

با نوشتن حماسه را کامل کنیم
خاطرات جانباز آزاده »اروج قیاسی« 

به روایت کتاب »من از موصل آمده ام« 
 

بهمن ماه سال1344در روستای 
چمن زمیــن از توابع تبریز به 
دنیا آمد. تولد او مقارن با 21ماه 
مبارک رمضان بود و به همین 
دلیل نام او را » اروج« گذاشتند، 
به زبــان آذری یعنــی روزه. 
اروج قیاسی که اکنون جانباز 
65درصد اســت بعد از حضور 
در چند عملیــات پی درپی، 

درحالی که زخمی شده بود به اسارت نیروهای بعثی درآمد. 
خاطرات او از اردوگاه های الانبار و موصل در کتابی به نام »من 
از موصل آمده ام« به چاپ رسیده است. قیاسی با پرداختن 
به ماجرای حضور در جبهه، زخمی شدن و به اسارت درآمدن 
و زندگی در اردوگاه، تلخی و رنــج و در کنار آن همدلی با 
سایر اسرا را روایت کرده و خواننده را با غم و رنج آزادگان 
و جانبازان در شرایط سخت اردوگاه ها همراه می کند. آنچه 
می خوانید چند روایت کوتاه از این کتاب است که توسط رضا 
قلی زاده علیار،  به نگارش درآمده و نشر شاهد با همکاری 
و حمایت سازمان بنیاد شــهید و امور ایثارگران استان 

آذربایجان شرقی به چاپ رسانده است.

مجروح و زخمی، اسیر شدم
فرزند اول خانواده پیش  از تولد من در اثر ابتلا به بیماری سرخک 
فوت شده بود. حالا پا گذاشتن پسر در یک خانواده روستایی، 
شادی و خوشحالی شان را چند برابر می کرد. خانواده ام چنان 
مواظبم بودند که آب در دلم تکان نمی خورد. مادربزرگم مثل 
پروانه دور سرم می چرخید. کشاورزی خوبی در روستا داشتیم 
ولی پدرم دست تنها بود با اینکه همه اعضای خانواده از زن و مرد 
و کودک از کله  سحر تا شب کار می کردیم، بازهم کارها زمین 
می ماند و تمام نشدنی بود. ۴برادر و 3خواهر بودیم که همگی از 

من کوچک تر بودند. بعد ازمدتی به تبریز کوچ کردیم.
3۱شهریور۱359 به کوه عینالی در شمال تبریز رفته بودم. این 
کوه بر پایگاه دوم شکاری و فرودگاه تبریز مشرف است. از آنجا 
شاهد حمله  هوایی دشمن به تبریز بودم. در شهر مطلع شدیم 
عراق به ایران حمله کرده اســت. چند روز بعد وقتی از طریق 
مسجد باخبر  شدم برای جبهه نیرو می خواهند، موضوع را در 
خانه مطرح کردم. پدرم راضی بود ولی مادرم نه! جانش به جان 
من بند بود. همان روزها، مصاحبه رزمنــده  آبادانی را از رادیو 
شــنیدم که همه اعضای خانواده اش شهید شده بودند. با خود 
گفتم هر جور شــده باید به جبهه بروم. فکری به ذهنم رسید. 
دفترچه اعزام به خدمت را گرفتم و مادرم برای رفتن سربازی 
رضایت داد. بعــد ازگذراندن 2 ماه آموزش نظامی ســخت و 
فشرده در تهران، داوطلبانه به جبهه  جنوب رفتم. از تهران به 
لشکر 77خراسان که در جبهه های جنوب بود اعزام شدیم. بعد 
از حضور در عملیات های ثامن الائمه و آزادســازی بستان، در 
عملیات تنگه چزابه پس از نبردی سخت و درحالی که مجروح 
شده بودم، به اسارت نیرو های عراقی درآمدم و فصل جدیدی در 
زندگی ام شروع شد. 9روز در بیمارستان شهر العماره بودم. چشم 
چپم به کلی بینایی نداشت. روز دهم ما را سوار ماشین کردند و 
در شهر گرداندند. خودمان را برای روزهای سخت تر از این هم 

آماده کرده بودیم.

جای خوابیدن نداشتیم
سال63 تعداد اسرای آسایشــگاه از 30به ۱00نفر رسید. برای 
خوابیدن جا نبود. نمی توانستیم پای خود را دراز کنیم. از روی 
ناچاری شب ها نوبتی می خوابیدیم. به هر بهانه ای با کابل به جان 
ما می افتادند. یک بار که صدای ضرب و شتم را از اردوگاه های 
دیگر شنیدیم، چند لباس روی هم پوشیدیم بلکه درد کمتری 
احساس کنیم. نگهبان های اردوگاه قبل از زدن، ما را بررسی و 
مجبورمان کردند لباس های اضافی را درآوریم. نگهبانی به نام 
فاروق چنان می زد که کابل دور بدنمان می پیچید. بعد از فاروق 

نوبت خمیس بود که به هر نفر 5کابل می زد.

رام کردن سرباز خشن عراقی 
خمیس، بسیار خشن بود و کینه عجیبی از ما داشت. هر وقت 
در اردوگاه بود، روی آرامش نمی دیدیم. ما در محوطه اردوگاه 
سبزي کاری می کردیم. گفتیم از این سبزی ها چیزی به خمیس 
بدهیم بلکه دلش نرم شود. هر وقت می خواست برود مرخصی 
مقداری کاهو، تربچه و سبزی می دادیم به خانه اش می برد. از 
مرخصی که برمی گشت نسبت به دفعه قبل برخوردش بهتر بود. 
کم کم ته توی قضیه را درآوردیم. گفت به مادرم گفته ام سبزی ها 
را اسرای ایرانی داده اند. مادرم هم گفته به خدا قسم اگر آنها را 
بزنی شــیرم را حلالت نمی کنم. از آن به بعد خمیس همیشه 

هوای ما را داشت ما هم به جان مادرش دعا می کردیم.
یک بار افسر عراقی از من پرسید: »وقتی کشته های جنگ در 
ایران تشییع می شود مردم چه می کنند؟« گفتم: »حداقل ۱0نفر 
بعد از تشییع به جبهه می روند.« راستش را گفتم. می خواستم 
بدانند که مردم ایران با هر شهید، انگیزه بیشتری برای دفاع از 

کشورشان پیدا می کنند.

حماسه ها و رشادت ها نباید فراموش شود
 چشم چپم تخلیه شده بود. بعد از 7سال اسارت در اردوگاه بنا به 
تشخیص دکتر صلیب سرخ، قرار شد به دلیل جراحتم که هنوز 
باقی بود به ایران بازگردانده شوم. ســوم بهمن ۱367به ایران 
رسیدم. بعد از 7سال چشم ام به چهره غمبار مادرم افتاد. مثل بید 
می لرزید و اشک می ریخت. نخستین جمله ای که گفت این بود: 
»پسر من که تو را اینطور تکه پاره نفرستادم که اینطور آمدی!« 
وقتی مادرم تا حدودی آرام گرفت، برگشتم سمت مردمی که به 
استقبال آمده بودند و گفتم: »برادران و خواهران، من از سرزمین 
شــهیدان آمده ام! من از پیش مردانی می آیم که با اینکه اسیر 
بودند ولی هرگز تسلیم نشدند. آنها فقط جسم شان در اسارت 

است، ولی روحشان آزاد و رهاست.« 
آن روزها و آن حماسه ها و رشــادت ها نباید فراموش شود. آن 
روزها اگرچه تلخ بودند، اما سزاوار فراموشی نیستند. برای اینکه 
خاطرات سال های حماسه و درد رنگ فراموشی به خود نگیرند 
باید مکتوب شوند. در جایی از زبان یکی از نویسندگان خواندم: 

»سربازی که خاطراتش را ننویسد، حماسه  او ناقص است«. 

شهره کیانوش راد؛ روزنامه نگاریـاد

توجه به روانشناسی کودک
 مهناز فتاحی در کتاب »پناهگاه بی پناه« خاطرات بازماندگان بمباران 
پناهگاه پارک شیرین کرمانشاه را گردآوری کرده  است. این کتاب در 
3فصل و دربردارنده کلیاتی راجع به واقعه بمباران، تاریخ و چگونگی 
رخ دادن آن و همچنین خاطرات بازماندگان این حادثه دلخراش است. 
فتاحی درباره این کتاب می گوید: »ماجراهای خیلی غم انگیزی در 
این کتاب روایت شده که برخی ممکن است با خشونت همراه باشد. 
والدین باید این نکته را مدنظر قرار دهند که خواندن چنین کتاب هایی 
به کودکان و نوجوانان پیشنهاد نمی شود چون اصلا با فضای فکری، 
روحیات آنها و به خصوص ویژگی های شخصیتی و روانشناسی کودک 
همخوانی ندارد. اما در دل همین حوادث تلخ، ماجراهایی هم مربوط 
به کودکان اتفاق افتاده اســت. من یکی از داستان های این کتاب را 
برای کودک و نوجوان بازنویســی کردم و با نام کتاب گُم بی نوشتم. 
کتاب توسط انتشارات سوره مهر منتشر شد. گُم بی در زبان کردی 
به معنای گمشده است. ماجرای کتاب در زمان بمباران و همان 
پناهگاه اتفاق می افتد و به زندگی دختربچه ای می پردازد که 
پدر و مادرش را در تاریکی و شلوغی پناهگاه گم می کند. آنها 
فکر می کنند او کشته شده است و به همین دلیل بدون 
دخترشــان از آن جا می روند.«   این نویسنده معتقد 
است: »اولین قدم در نوشتن کتاب برای کودکان این 
است که تلاش کنیم با معرفی شخصیت کودک 
در قالب داســتان، خواننده را با او همراه کنیم. 
نویسنده کتاب کودک، باید صحنه های خشن 
و جانکاه را تعدیل و داســتان را با توجه به همه 

نیازهای کودک روایت کند.« 

یک دستش را از دســت داده و دست دیگرش 
هم چند انگشــت ندارد؛ با این تفاسیر تا جایی 
که توانسته گره کور از زندگی خیلی ها باز کرده 
است. دکتر محمد قاسمی، جانباز جنگ تحمیلی نمونه بارز یک انسان نوع دوست و مردمدار است. 
بیش از هر چیز به استحکام نظام خانواده اهمیت می دهد. درست نهادی که این روزها دشمن با 
اشاعه رفتارهای ضد اخلاقی قصد دارد بنیانش را سست کند. از این رو قاسمی همه توان خود را 
برای فراهم کردن زمینه وصلت دختر و پسرهای جوان به کار گرفته و با راه اندازی انجمن »ازدواج 
آسان« گام بزرگی در این راه برداشته است. البته نه در حرف بلکه با عمل. او با کمک دوستان خیرش 
سعی در رفع مشکلات مالی و اقتصادی جوان ها دارد. چرا که بر این باور است جامعه زمانی سالم 
می ماند که کانون خانواده سالم و بانشاط باشد. قاسمی با اینکه دکتری علوم قرآنی دارد و بیشتر 
وقتش به کارهای پژوهشی و تدریس در دانشگاه می گذرد اما بخشی از زمان و انرژی اش را برای 
مشاوره زوج های جوان در نظر گرفته است. به گفته خودش در حوزه روانشناسی تسلط کافی دارد 
و ریش سفیدی بین زن و شوهرها را با هدف کاهش طلاق انجام می دهد. دکتر قاسمی تاکنون بانی 
ازدواج زوج های زیادی شده که به گفته خودش آمار آنها از دست او خارج شده است. با ایشان و 

همسرش، مریم سیاح البرزی، گفت وگو می کنیم.

گوشه اتاق نشسته و دوروبرش تعداد زیادی کتاب 
و جزوه دیده می شود؛ یا حاصل کارهای پژوهشی 
خودش هستند یا قرار اســت کمکی باشند برای 
فعالیت های تحقیقی آقــای دکتر. لپ تاپش روی 
میز کوچکی جلوی اوســت. با 3انگشــت دست 
چپش تایپ می کند. می گوید:»دســت راستم از 
مچ قطع شده است. بار اول در عملیات برون مرزی 
غرب کشور مجروح شــدم. برف سنگینی باریده 
بود. فکر کنم نیم متری می شد. حین گشت زنی با 
تله انفجاری برخورد کردم. از ناحیه دست و هر دو 

چشم آسیب دیدم.«
در لحن صدایش مصمم بودن را می توان حس کرد. 
دکتر دلخور از بی انگیزگی بعضی از جوانان و ترس 
آنها از مقابله با سختی ها، به روزهای پرفراز و نشیبی 
که پشت سر گذاشته اشاره می کند؛»من در بدترین 
شرایط ممکن درس خواندم؛ در جبهه، زیر بارش 
توپ و خمپاره. آن هم در سنگر و با نور فانوس. اما 
خواندم. هیچ وقت مایوس نشدم. در آزمون دانشگاه 

شرکت کردم و نفر اول رشته علوم قرآنی دانشگاه 
قم شــدم.« او کارهایش را خودش انجام می دهد. 
با همان دست مصنوعی اش می نویسد. علوم قرآنی 
را تا مقطع دکتری پیش رفته و در علم روانشناسی 
هم تسلط دارد. مدتی هم طب سنتی خوانده و البته 
در ورزش هم موفقیت های زیادی در کارنامه خود 
دارد. مقام اول رشــته تیراندازی را به دست آورده 
است. می گوید:»جایزه اش سفر مکه بود که خیلی 

به من چسبید.« 

بانی ازدواج زوج های جوان 
او کلام گرمی دارد. حرف هایش به دل می نشیند 
به خصوص وقتی کــه مزاح و لطیفه را چاشــنی 
گفته هایش می کند. می گوید: »بیشتر از تدریس در 
دانشگاه، جوش دادن وصلت بین دختر و پسرهای 
جوان را دوست دارم. پدرم هم همینطوری بود. هر 
کس می خواست دخترش یا پسرش را راهی خانه 
بخت کند به سراغ او می آمد. خوب می دانست برای 

مژگان مهرابیگزارش
روزنامه نگار

نوشــتن از جنگ برای نوجوانان و به ویژه کودکان، نیاز به مهارت ویــژه دارد و باید به 
روانشناسی کودک و نوجوان توجه داشت. مهناز فتاحی، نویسنده، محقق و پژوهشگر 
تاریخ شفاهی از نویسندگانی است که دوران کودکی اش در جنگ ایران و عراق سپری 
شده است، اهل کرمانشاه است و علاوه بر نوشتن کتاب برای بزرگسالان در زمینه دفاع مقدس، کتاب های متعددی نیز با موضوع جنگ، برای 
گروه سنی کودک و نوجوان نوشته است. نویسنده کتاب  »گُم بی« که سابقه 27سال کار با کودک و نوجوان در کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوان را دارد، معتقد است نوشتن از جنگ برای کودکان در حقیقت پیام صلح، آرامش، دوستی و مهربانی دارد و بدون آشنابودن با شخصیت و 
روانشناسی کودک، نوشتن برای این گروه سنی کار آسانی نیست. با او درباره ادبیات دفاع مقدس در شاخه کودک و نوجوان گفت وگو کرده ایم.

و مهربانی دارد و ما اگر از جنگ برای کودکان می نویسیم می خواهیم 
بگوییم دنیایی پر از صلح و آرامش و دوستی زیباست و باید برای داشتن 
دنیایی این چنینی تلاش کنیم. مــا در موضوع کتاب دفاع مقدس به 
کودکان نشان می دهیم که اگر جنگی درگرفت، چطور از خودشان دفاع 

کنند. اصلا 8سال دفاع مقدس یعنی چه؟ چرا جنگیدیم؟ چرا 
نوجوانان ما سلاح دست گرفتند و هر کدام تلاش کردند 
سهمی در دفاع از کشور داشته باشند. این ایستادگی چه 
معنایی دارد و اگر نمی ایستادند چه اتفاقی می افتاد؟ برای 
آنها در قالب داستان می گوییم که کودکان و نوجوانان 

ما در آن زمان چه رنج هایی را کشیدند. می گوییم 
که ما دوســت نداریم جنگ اتفاق بیفتد، اما 

وقتی اتفاق افتاد باید بتوانیم از حق مان دفاع 
کنیم. کتاب هایی با موضوع دفاع مقدس، 
همان واکسن هایی هستند که با درد 
همراه است اما برای آشنایی کودکان 

با موضوع »دفاع در زمان جنگ« اهمیت 
دارند.«

در انتخاب کتاب برای کودکان  دقت کنیم
»طعم تلخ خرما« کتابی دیگر از فتاحی و برگرفته ازخاطرات کودکی اوست. او در این کتاب به ماجرای کودکی کرمانشاهی می پردازد که 
در زمان جنگ همراه خانواده اش مجبور به ترک خانه و شهرش شده است؛ »این کتاب روایتگر زندگی این کودک تا پایان جنگ است 
که با توجه به خاطرات کودکی ام از جنگ نوشته ام. تلاش کرده ام با نگاهی کودکانه به جنگ بپردازم که چقدر می تواند این حوادث برای 
آن سن، تلخ و جانکاه باشد و درعین حال کودک چگونه تلاش می کند تا این روزهای سخت را پشت سر بگذارد تا به نور و روشنایی 
برسد. هدفم این بود که بچه ها در قالب داستان با دفاع مقدس آشنا شوند.« فتاحی، توصیه می کند والدین حتما هنگام خرید کتاب برای 
فرزندانشان متناسب با گروه سنی کودکانشان کتاب مورد نظر را انتخاب کنند. او در پایان برای روایت ماجراهای جنگ، کتابی از مرتضی 
سرهنگی را پیشنهاد می کند و می گوید: »مرتضی سرهنگی در کتاب »اسم من پلاک است« داستانی با موضوع دفاع مقدس را با زبانی 
ساده و کودکانه و از زبان یک پلاک روایت می کند. این کتاب توسط سوره مهر تدوین و منتشر شده و برای کودکان بسیار خواندنی است«.

مکث

شهره کیانوش رادگفت وگو
روزنامه نگار
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خاطرات تاریخی

تاریخ جهان

خاطره های جنگ انقلابی 
کتــاب »خاطره هــای جنگ 
انقلابی« اثر ارنســتو چه گوارا 
را قاســم صنعوی به فارســی 
برگردانده و از ســوی نشــر 

گل آذین منتشر شده است.
این کتــاب، یادداشــت های 
ارنســتو چه گــوارا از عاملان 
اصلی یکی از خارق العاده ترین 
تجربه هــای انقلابــی عصــر 
ماست. حماسه گروه کوچکی 

اســت که در حالی قدم به خاک کوبا نهادند که بزرگ ترین 
سلاح شان آرمان بود و پس از 2 سال نبرد سرسختانه با نظام 
دیکتاتوری، در هاوانا به قدرت رســیدند. ارنستو چه گوارا، 
نخستین کسی است که از کاسترو عنوان فرمانده را دریافت 
داشت. در این اثر پس از یاد نخســتین دیدارش با کاسترو 
که همان به یکی از مهم ترین عامــلان اقدام انقلابی فیدل 
کاســترو بدل شــد، خواننده را پا به پــای رویدادهای نبرد 

رهایی بخش کوبا پیش می برد.
ارنســتو چه گــوارا  زاده ۱۴ژوئــن۱۹2۸ ) درگذشــته 
۹اکتبر۱۹۶۷( که بیشــتر به نام چه گوارا یا الِ چه شناخته 
می شود، پزشک، چریک، سیاســتمدار، نظریه پرداز جنگی 
و انقلابی زاده آرژانتین و یکی از شخصیت های اصلی انقلاب 
کوبا بود. چهره و ظاهــر او به طور فراگیــر به عنوان یکی از 
نمادهای انقلابی بشردوســتانه و به عنوان یک نشان جهانی 
شناخته شــده در فرهنگ عامه بدل گشت. او به عنوان یک 
دانشجوی جوان پزشکی سراسر آمریکای جنوبی را سفر کرده 
و پس از مشاهده فقر، گرسنگی و بیماری، روحیه مبارزه با 
حضور استثماری ایالات متحده در کشورهای آمریکای لاتین 

در وی پدیدار شد.

 تاریخ ما هنوز دارد
 نوشته می شود
کتاب »تاریخ مــا هنوز 
دارد نوشــته می شود« 
روایت زندگــی 3جوان 
کوبایی - چینی تبار است 
که از 3خاستگاه مختلف 
به انقلاب کوبا پیوستند. 
آنهــا پــس از پیــروزی 
انقــلاب کوبــا، بیش از 

50ســال از کوبا تا آنگولا در آفریقا و از نیکاراگوئه 
تا ونزوئلا در عملیات انقلابی شرکت کردند. آرماندو 
چوی، گوستاوو چویی و مویزس سیو ونگ 3شورشی 
از تبار چینــی، در عنفــوان جوانــی وارد جنبش 
زیرزمینی و جنگ انقلابی سال های ۱۹5۶-۱۹5۸ 
کوبا شــدند. آن انقلاب، رژیم ســفاکی را که مورد 
حمایت ایالات متحده بود سرنگون کرد و در ادامه اش 
نخستین انقلاب سوسیالیســتی را در قاره آمریکا 
به پیروزی رساند. آن ســه تن، طی مبارزات دوران 
انقلاب، ژنرال نیروهای مســلح انقلابی کوبا شدند. 
ویراست دوم کتاب حاوی 2مقدمه جدید است که 
سیر حرکت تأثیرگذار کتاب را نشان می دهد. کتاب 
به زبان های اســپانیایی، چینی، فارسی و فرانسوی 
ترجمه شده است. کتاب تاریخ ما هنوز دارد نوشته 
می شود نوشته »مویزس سیوونگ« با ترجمه ناصر 
یکتا از سوی انتشارات طلایه پرسو منتشر شده. این 
کتاب 3۱۶صفحه ای به بهای ۷5هزار تومان منتشر 

شده است.

روش های بازجویی ما، به شما ربطی ندارد!
انتقاد از روش های ســرکوب گرایانه حکومت شــاه، 
رفته رفته به قدری وسعت پیدا کرد که به پای ثابت 
ســؤالات خبرنگاران غربی در مصاحبــه با پهلوی 
دوم تبدیل شــد. او حین مصاحبه بــا مجری یک 
خبرگزاری خارجی و با مطرح شــدن سؤالی درباره 
اخبار شکنجه های مخالفان، به شدت عصبانی  شد و 
به نحوی که گویی کنترل خود را از دست داده است، با 
کلماتی بی منطق تنها طفره رفت و گفت: »اصلا دوست 
ندارم پاســخ این ســؤال را بدهم. ما مجبور نیستیم 
مردم را شکنجه کنیم. روش های پیشرفته تری برای 
بازجویی وجود دارد. این مســئله به خودمان مربوط 

است و به شما ربطی ندارد!...«
در سال۱35۶، حوادثی همچون درگذشت مشکوک 
آیت الله ســیدمصطفی خمینی فرزند ارشد امام در 
نجف و انتشــار مقاله توهین آمیز روزنامه اطلاعات 
نسبت به امام خمینی )ره(، باعث شعله ور شدن آتش 
اعتراضات و شکل گیری جریان انقلاب اسلامی شد. در 
این بین با وجود تبلیغات گسترده در اجرای سیاست 
حقوق بشری کارتر در ایران، بار دیگر همچنان رژیم 
از سیاست ســرکوب و اعمال خشونت برای کنترل 
اوضاع استفاده کرد. حکومت شــاه تصور می کرد با 
سرکوب و کشتاری مانند آنچه در ۱5خرداد۱3۴2 
روی داد، مجددا برای یک دوره طولانی مخالفت ها 
را سرکوب کرده و سکوت و خفقان را بر جامعه ایران 
حاکم گرداند. هم از این روی در دی ماه5۶ دست به 
جنایت زد اما این بار نه تنها صــدای اعتراض مردم 
خاموش نشــد بلکه منجر به شــکل گیری سلسله 
چهلم ها در شــهرهای دیگر همچــون تبریز، یزد، 
اصفهان و مشهد شــد. پرویز راجی )آخرین سفیر 
شاه در لندن(، در خاطرات خود درخصوص راه حل 
رژیم برای خاموش کردن اعتراضات می نویسد: »در 
ملاقات با هوشنگ انصاری )وزیر دارایی( به او گفتم: 
اعلیحضرت فعلا چاره ای ندارد، جز اینکه خونسردی 

خود را حفظ کند، اوضاع را به حــال خود بگذارد و 
درخصوص خونریزی و خرابکاری مخالفان، دست به 
تبلیغات بزند تا بلکه طبقات متوسط از خواب غفلت 
بیدار شده، به عواقب سلطه اجامر و اوباش)!( پی ببرند. 
وقتی کارد به استخوان همه رسید، می بایست یک 
واقعه قهرآمیز، مرگبار و ویران گر را بهانه قرار دهد، 
به عکس العمل محکم و چشــمگیری دست بزند، 
ارتش را به صحنه آورد و با هر مقدار خشونت که لازم 
باشد، به سرکوبی مخالفان بپردازد...«. جیمی کارتر 
رئیس جمهور آمریکا نیز درباره کشتار مردم توسط 
رژیم شاه آورده است: »در روز هفتم سپتامبر۱۹۷۸ 
)۱۷شهریور۱35۷(، ۱0ماه پس از آخرین ملاقاتی 
که بین ما صورت گرفت، شاه ایران در سرتاسر ایران 
حکومت نظامی اعلام کــرد و در نتیجه بین پلیس 
و عده کثیری از مسلمانان که دســت به تظاهرات 
زده بودند، برخوردی خونین روی داد. کشته شــدن 
صدها نفر توسط پلیس نه تنها کمکی به شاه نکرد، 
بلکه موجب شد تا هم قدرت و هم جمعیت و تعداد 
تظاهرکنندگان افزایش یابد تا جایی که آنان خواستار 

برکناری شاه از مقام سلطنت شدند...«.
 شــاه در روزهای تاسوعا و عاشــورا و با هلی کوپتر، 
جمعیت تظاهرکننده را تماشــا می کــرد. به گفته  
غلامرضا پهلوی او که از دیدن سیل جمعیت بسیار 
عصبانی شده بود، با رئیس ساواک مشاجره کرده بود 
که چرا ساواک برای بر هم زدن این راهپیمایی ها کاری 
نکرده است؟ شاه معتقد بود که ساواک باید اقدامات 
ایذایی خود را شروع و در میان تظاهرکنندگان بمب 
منفجر کند تا امنیت این راهپیمایی ها از میان برود و 

مردم دیگر جرأت نکنند به خیابان ها بریزند! 

و کلام آخر
این اعترافــات در کنار اذعان ســفیر وقت انگلیس 
و آمریکا به وجود سرکوب و شــکنجه در برخورد با 
اعتراضات نیز قابل توجه است. ویلیام سولیوان )سفیر 
آمریکا در ایران(، در خاطراتش از شــاه به عنوان فرد 
مستبد و دیکتاتور ستمگر یاد می کند: »در گذشته، 
تصویری که آمریکایی ها از شاه داشتند، تصویر یک 
رهبر روشنفکر و خیرخواه بود که هر چند با قدرت و 
استبداد حکومت می کرد، اما می خواست کشورش را 
از فقر و آشفتگی برهاند. اما امروزه او را به عنوان یک 
دیکتاتور ستمگر که ثروت ملت خود را به یغما برده 
و خواســت های سیاســی و مذهبی و فرهنگی آنان 
را سرکوب می نمود، محکوم شــناخته می شود...«. 
آنتونی  پارسونز )سفیر انگلیس در ایران( در خاطراتش، 
سیاست رژیم شاه در مواجهه با مخالفان را بر مبنای 
فشــار و اختناق عنوان می کند و به بیــان برخی از 
اقدامات رژیم می پــردازد: »در پرونده های مربوط به 
ایران در وزارت خارجه انگلیــس، چند نقطه منفی 
به چشم می خورد. یکی ســابقه رژیم شاه در مسائل 
مربوط به حقوق بشر بود. بازداشت های خودسرانه، 
زندانی کردن افراد بدون محاکمه، شکنجه و اعدام های 
سریع و آزار و تعقیب دانشجویان و کارگران مخالف و 
ناراضی، یک امر عادی به شمار می آمد... ما همچنین 
می دانستیم که حکومت استبدادی شــاه و فشار و 
اختناق حاکم بر ایران، موجب عدم رضایت و گسترش 
موج مخالفت میان روشنفکران و دانشجویان ایرانی 
شده و با توسعه دانشگاه ها و مدارس عالی و افزایش 
تعداد دانشجویان، این مخالفت ها ابعاد وسیع تری پیدا 
می کند... حکومت پلیسی با بی رحمی و خشونت، بر 
اوضاع مسلط شده بود و شاه با شیوه استبدادی، کنترل 

امور را به طور کامل در دست خود داشت...«.
براساس آنچه در این مقال بدان اشارت رفت، گرچه 
در ســال های اخیر برخی از رجال پهلوی و درباریان 
تلاش کردند که چهره خشن رژیم پهلوی را تطهیر 
کرده و آن را عطوف و مردمی نمایش دهند اما حقیقت 
آنچنان روشن است که با مراجعه ساده به برخی کتب 
خاطرات، اسناد و فیلم های به جا مانده از آن دوران، 

به راحتی می توان بدان پی برد.

برایانقلابسفید،خونبیگناهانرامیریختند!
گستره  سرکوب و خشونت رژیم پهلوی، در آینه خاطرات کارگزاران آن

عزیمت رابرت هایزر به ایران، باهدف کشتار ایرانیان
باید لوله های تفنگ به پایین 

می آمد... 
پس از کودتای 2۸مــرداد۱332، آمریکا به صحنه گردان اصلی 
رژیم پهلوی در ایران تبدیل شد و کلیه امور نظامی، اطلاعاتی، 
سیاسی، فرهنگی و اقتصادی، در ذیل نظارت مستقیم مستشاران 
و جاسوسان آنان قرار گرفت. طی 25سال نفوذ همه جانبه آمریکا، 
دخالت ها، سلطه جویی ها و مظالم فراوانی توسط آنان انجام گرفت. 
این در حالی بود که آنان، از تمامی اقدامات ناروای رژیم سرکوبگر 
و تحمیلی پهلوی دوم نیز، حمایت به عمل آوردند. رمزی کلارک 
)وزیر دادگستری ســابق آمریکا( در مصاحبه ای با مجله سان 
در لس آنجلس آمریکا، در ۱0ژوئن2002 به این مســئله اذعان 
می کند: »ما ]آمریکا[ در سال۱۹53 و با کودتا، دولت دمکرات 
منتخب مردم ایران را سرنگون کردیم و شاه و حکومت پهلوی را 
جایگزین نمودیم، در طول 25سال تسلط آمریکا بر ایران )۱۹35 
تا ۱۹۷۸(، اقتصاد کشاورزی ایران نابود شد و پس از آن، وابستگی 
ایران به غرب در تمام ابعاد رقم خورد... .« پس از کودتا نیز هر زمان 
که احساس می شد خطری از جانب مردم برای حکومت پهلوی 
وجود دارد، دولت آمریکا در سرکوب مخالفان، به حمایت از شاه 
می  پرداخت. در سال های ۴2-۱3۴۱ش درگیری گسترده ای میان 
عشایر منطقه فارس با نیروهای دولتی به وقوع پیوست. نیروهای 
نظامی به سرکردگی ارتشبد آریانا و هدایت سازمان سیا، اقدام به 
سرکوب و کشتار عشایر فارس کردند، به طوری که گراتیان یاتسویچ 
)مسئول پایگاه ســیا در ایران( به همراه رابرت کومر )کارشناس 
عالی رتبه سیا در جنگ های روستایی( در فروردین۱3۴2 به استان 
فارس مسافرت و با آریانا دیدار کردند. سیاست حمایت آمیز آمریکا 
در سرکوب قیام های دیگر مردم به دســت رژیم پهلوی، تا پایان 
حیات آن حکومت وجود داشت، چنان که سرکوب قیام ۱5خرداد 
-که در اعتراض مردم به دســتگیری امام خمینی)ره( شــکل 
گرفته بود- به دستور و پشتیبانی دولت آمریکا انجام شد. جیمز 
بیل، محقق آمریکایی، کشتار ۱5خرداد را وجه سیاست »اتحاد 
برای پیشرفت« کندی می داند و در این مورد می نویسد:»دولت 
کندی با برنامه اتحاد برای پیشرفت، درصدد بود تا برای تضمین 
ادامه وضعیت سیاسی فعلی کشورهای جهان سوم، اصلاحاتی را 
پیشنهاد کند. تأکید شدید بر اقدامات ضد شورش و کنترل پلیس 

بر اوضاع داخلی، شاهدی بر این مدعاست... .«
در دوران اوج گیری نهضت امام خمینی)ره( و مبارزات مردم در 
سال ۱35۷ش دولت کارتر با وجود ادعاهای حقوق بشرخوهانه ای 
که مطرح کرده بود، استفاده از خشونت را به عنوان بهترین ابزار، 
برای سرکوب مخالفان به شاه دیکته می  کرد. گری سیک )مشاور 
امنیت ملی آمریکا( در کتاب خود می نویسد:»واشنگتن همواره در 
پی آن بود که شاه را وادار به اقداماتی کوبنده علیه مخالفان خود 
کند... سیاست رسمی ایالات متحده، حمایت همه جانبه از شاه 
بود. سیاست مذکور بر این فرض بود که شاه قادر است با قاطعیت 

و خشونت تمام، به سرکوب مخالفان بپردازد... .« 

در روزهای پایانــی رژیم پهلوی، ژنرال هایزر بــرای انجام کودتا به 
ایران فرستاده شــد. هایزر در گفت وگوی خود با هارولد براون وزیر 
دفاع آمریکا، به تقدم اهداف آمریکا نســبت به جان انسان ها تأکید 
کرده و کشتار ده ها هزار نفر را برای رسیدن به هدف مورد نظر دولت 
متبوعش، ضروری دانست. او گفت:»هارولد براون می خواست ارزیابی 
مرا از میزان تلفات احتمالی کودتا بداند. گفتم: فکر می کنم نسبتاً زیاد 
باشد، اما دیدگاه قبلی ام را مطرح کردم که باید دورنمای این مسئله 
را درنظر گرفت... در میدان نبرد باید تلفات را در برابر دســتاوردها 
سنجید، اکنون مرگ ۱0هزار نفر می تواند زندگی میلیون ها انسان را 
در آینده حفظ کند...« نکته حائز اهمیت آن است که هایزر به راحتی 
از کشتار ۱0 هزار نفر برای نیل به اهداف آمریکا صحبت می کند و آن 
را توجیه قابل قبولی می پندارد. در سوی مقابل، این توجیه برای براون 
نیز کاملا منطقی و قابل پذیرش تلقی می شود و این اصل را تداعی 
می کند که »برای جلوگیری از پیروزی انقــلاب ایران و ممانعت از 
کوتاه شدن دست آمریکا از خاورمیانه، کشتار مردم ایران به هر میزان 
مجاز است... .« هایزر در بخش دیگری از خاطراتش که شاهدی دیگر 
در اثبات نقش آمریکا در کشتار انقلابیون است، می گوید: »یک پیام 
تلفنی رسید که اپوزیسیون آماده حمله به مقر ژاندارمری در تهران 
اســت. توصیه کردم این مرکز باید به عنوان یک مرکز مهم دولتی، 
مورد توجه و حفاظت قرار گیرد. به نظر من روش درست این بود که 
روی سر راهپیمایان تیراندازی هوایی کنند و از گاز اشک آور استفاده 
نمایند. اگر این روش مؤثر نبود، باید لوله های تفنگ ها به پایین می آمد 
تا شکی باقی نماند که نیروها شوخی ندارند. ژنرال قره باغی فورا با آقای 
بختیار تماس گرفت و بعد آجودانش را صدا کرد. خیلی سریع به زبان 
فارسی دستور آتش داد و به طرف من برگشت و گفت: همانطور که 

صحبت کرده بودیم اوضاع دقیقا کنترل خواهد شد... .«

فاطمه موسوی؛ تاریخ پژوهنگاه

ژنرال رابرت هایزر، فرستاده دولت آمریکا به ایران
 در دوران اوج گیری انقلاب اسلامی

رابرتهایزر:»هارولدبراونوزیــردفاعآمریکا،

میخواستارزیابیمراازمیزانتلفاتاحتمالی

کودتابداند.گفتم:فکرمیکنمنســبتاًزیادباشد

امادیدگاهقبلیامرامطرحکردمکهبایددورنمای

اینمســئلهرادرنظــرگرفــت.درمیداننبــردباید

تلفاترادربرابردستاوردهاسنجید،اکنونمرگ

10هزارنفرمیتواندزندگیمیلیونهاانسانرادر

آیندهحفظکند!؟...«

در سالیان پس از پیروزی انقلاب اسلامی، افرادی 
از خاندان پهلوی یا وابستگان به این تیره، تلاش 
کرده اند تا در اظهارات خویش، رفتار رژیم گذشته 
با معترضان را، همراه با نرمش و بدون استفاده از خشونت نشان دهند! در مقال پی آمده، تلاش شده 
است تا با بررسی خاطرات و اسناد به جای مانده، صحت این ادعا مورد صحت سنجی قرار گیرد. امید 

آنکه مفید و مقبول آید.

مریم صادقی پری
روزنامه نگار گزارش

در عطوفت شاهانه!
پهلوی دوم در کتاب »پاسخ به تاریخ«، آنجا که قصد 
دارد علت فروپاشی ســلطنتش را بیان کند، عنوان 
می کند: »امروزه بعضی ها مرا سرزنش می کنند که 
چرا با اعمال قدرت و شدت، مقررات حکومت نظامی 
را به دقت اجرا نکردم و امنیت را به هر قیمت که شده، 
به کشور بازنگرداندم؟ مسلما این کار ممکن بود ولی 
به چه قیمت؟...« فرح دیبا نیز در کتاب »کهن دیارا«، 
مدعی می شود که در روزهای پایانی رژیم به خصوص 
در روزهای ۱۹ و 20 آذر که مصادف با ایام تاســوعا و 
عاشورا بود، طرح ســرکوب مردم مطرح شد و شاه با 
آن مخالفت  کرد: »آیت الله خمینی از مردم خواسته 
بود که روزهای تاسوعا و عاشورا، در سراسر کشور به 
تظاهرات بپردازند و یک بار دیگر مسئله نحوه مقابله 
با این تظاهرات مطرح شــد چــون حکومت نظامی 
برقرار بود، تیمسار اویســی اعتقاد داشت که باید از 
به خیابان آمدن آشوبگران جلوگیری نمود و آمادگی 
خود را برای عکس العملی شدید اعلام کرد اما همسرم 
در پیروی از اعتقادات خود، با این پیشنهاد موافقت 
نکرد...«. در این میان پرویز ثابتی مأمور امنیتی رژیم 
شاه و رئیس اداره کل سوم ساواک نیز در خاطراتش 
در ادعایی تأمل برانگیز و به منظور تبرئه خود می گوید: 
»من همانطور که گفتم، با شــکنجه و هرگونه اقدام 
غیرقانونی مخالف بودم و تا آن جا که در توان داشتم، 
از آن جلوگیری می کردم. خودم هیچ گاه ندیده ام که 
فردی مورد شــکنجه قرار گیرد ولی البته در این باره 

بسیار شنیدم!...«.

در منطقِ: باید بزنیم!
طرح چنین ادعاهایــی در حالی صورت می گیرد که 
شواهد بســیار زیادی در این باره، همچون انبوهی از 
تصاویر و اسناد، ازجمله اسناد ساواک وجود دارد. علاوه 
بر این موارد، درمیان خاطرات درباریان و رجال پهلوی، 
اعترافات شــگفت انگیزی در رد ایــن ادعاها مطرح 
شده اســت. در اواخر دهه ۱330ش، سیاستمداران 
آمریکایی اوضاع ایران را به دلیل رشد ناآرامی سیاسی، 
نگران کننده اعلام و توصیه کردند که حکومت ایران 
برای اقدام به اصلاحات سیاســی و اقتصادی، تحت 
فشــار قرار گیرد. در واقع آمریکایی ها می خواستند 
در برابر نارضایتی های ناشــی از سوء سیاست شاه و 
رژیم های ضعیف مانند ایران و نیــز مقابله با جنگ 
سرد و تبلیغات شوروی ، برنامه رفرمی را که خود تهیه 
کرده بودند، در ایران و سایر کشورهای ناآرام جهان 
سوم، به وسیله حکومت های دست نشانده خود به اجرا 
گذارند. در این بین شاه در اجرای سیاست های آمریکا 
در ایران، با ایستادگی و مقاومت علمای دین به ویژه 
امام خمینی مواجه شد. ازاین رو رهبران اصلی نهضت 
به ویژه امام را دستگیر، زندانی و محصور کرد و در برابر 
قیام پانزده خرداد، به کشتار وسیع مردم و دستگیری 
معترضان پرداخت. خشونت رژیم در سرکوب مردم، 
بنا بر اظهارات خود شاه و نخست وزیر، با برنامه ریزی 
از قبل صورت گرفته بود. به طوری که شــاه در اوایل 
ســال۱3۴2ش، با صراحت تمام از خونریزی سخن 
گفت! وی در 2۶اردیبهشت، در سخنرانی باشگاه لاینز 
)باشگاه فراماسونری آمریکایی(، با صراحت تمام اعلام 
کرد: »انقلاب بزرگ ما که شــاید در تاریخ بی سابقه 
باشد، بدون خونریزی و بدون هیچ گونه مقاومتی پیش 
رفته است، ولی اگر هم متأسفانه لازم شود که انقلاب ما 
با خون یک عده بی گناه، یعنی مأمورین دولت و خون 
یک عده افراد بدبخت و گمراه آغشته شود، این کاری 
است که چاره ای نیست و خواهد شد...«. اسدالله علم 

نخست وزیر وقت هم در گفت وگو با شاه یادآور شده بود 
که در تظاهرات احتمالی آینده »باید بزنیم« و در برابر 
پرسش شاه که چگونه باید زد پاسخ داده بود: »یعنی 
با گلوله بزنیم، اگر موفق شدیم که چه بهتر و گرنه مرا 
مسئول معرفی کنید!...« وی همچنین در مصاحبه 
با مارگارت لاینگ، اعتراف می کند: »هنگامی که از 
شاهنشاه پرسیدم: آیا اجازه می دهید فرمان تیراندازی 
بدهم؟ جواب داد: بله، نه فقط اجــازه می دهم بلکه 

حمایت هم می کنم«.

حفظ قدرت، در سایه کمیته مشترک
واکنش پهلــوی دوم در برابر گروه هــای مخالف، بر 
سرکوب تمامی آنها متمرکز بود. ایجاد سازمان ساواک 
با کمک آمریکا و اســرائیل در ایران، در همین راستا 
انجام گرفت. قلع و قمع ناراضیــان به نحوی بود که 
هارولد ایرنبرگر، ساواک را »دوست شکنجه گر غرب« 
لقب داده بود! در این سازمان عناصر بسیاری فعالیت 
می کردند که از هیچ جنایتی برای حفظ منافع اربابان 
خود فروگذار نبودند و همه آنچه انجام می دادند، به 
دستور و اطلاع شاه بود. فرج الله سیفی کمانگر، معروف 
به کمالی )از شکنجه گران معروف کمیته مشترک( در 
مورد دستور شاه مبنی بر شکنجه زندانیان می گوید: 
»شاه به ساواک دستور داده بود، آنهایی که علیه رژیم 
فعالیت می کنند، باید با شکنجه از آنها اعتراف گرفته 
شود. این دســتور از طریق ســاواک مرکز، به کلیه 

ساواک ها به طور سری ابلاغ شده بود....«
جو پلیســی و خفقان جامعه ایرانی در آن دوره، در 
اظهارنظرهــای افرادی همچون پروفســور ماروین 
زونیس )اســتاد دانشگاه شــیکاگو( دیده می شود. 
او در کتاب »شکســت شاهانه«، شــاه را شریرترین 
فرمانروای جهان می نامد: »براساس گزارش های اکید 
سازمان های مدافع حقوق بشر و آمریکایی ها و ایرانیان 
مورد اعتماد، شاه در دهه۱۹۷0 به عنوان شریرترین 

فرمانروای جهان تصویر شده است...«.
 در اوایل سال۱35۴ش سازمان عفو بین الملل اعلام 
کرد که ایران یکــی از بدترین نقض کنندگان حقوق 
بشــر در جهان اســت. همچنین کمیته بین المللی 
حقوق دانان در ژنو، رژیم شاه را متهم کرد که به طور 
مرتب از شــکنجه اســتفاده کرده  و حقوق اساسی 
شــهروندان خود را نقض می کند. هــم از این روی 
جامعه بین الملل حقوق بشــر سازمان ملل متحد، با 
ارسال نامه سرگشاده ای به شاه، رژیم او را متهم کرد 
که به طور گسترده ، حقوق  بشر را نادیده گرفته است و 
از وی خواست تا وضعیت رقت بار حقوق بشر در ایران 
را بهبود بخشد. حتی روزنامه های پرنفوذی که تا پیش 
از این شاه را مورد ســتایش قرار می دادند، به تدریج 
انتقاد از سیاست های پلیسی وی را آغاز کردند. برای 
نمونه روزنامه ساندی تایمز پس از درج افشاگری هایی 
درباره ســاواک چنین نتیجه گرفت که در ایران یک 
روند سیستماتیک و ثابت از شکنجه، نه تنها در برابر 
مخالفین سیاسی فعال بلکه در برابر روشنفکرانی که 
به خود جرأت انتقاد از رژیم را داده اند، اعمال می شود. 
به واقع با فرارســیدن موج اصلی انقلاب اســلامی، 
گســتردگی حرکت مردمی، نقش حـــمایت های 
خارجی را بی تأثیر ساخته بود. ضمن اینکه قدرت های 
خارجی نیز توانایی تحـلیل درست قضایا را نداشتند. 
قدرت سیاسی حـــاکم تا قبل از سال5۶، به میزان 
زیادی در کنترل حــوادث انقلاب موفــق بود ولی 
مرجعیت و تقلید از مهم ترین عواملی بود که نه تنها 
ابزار سیاسی، بلکه مهم ترین ابزار قدرت رژیم یعنی 

ابزار نظامی را هم بی اثر ساخته بود!

شــاهدرروزهــایتاســوعاوعاشــورابــا
هلیکوپتــر،جمعیــتتظاهرکننــدهرا
تماشامیکرد.بهگفتهغلامرضاپهلوی
اوکــهازدیــدنســیلجمعیــتبســیار
عصبانــیشــدهبــود،بــارئیــسســاواک
مشــاجرهکردهبودکــهچراســاواکبرای
برهمزدناینراهپیماییهاکارینکرده
اســت؟شــاهمعتقدبودکهســاواکباید
اقدامــاتایذايــیخــودراشــروعومیــان
تظاهرکنندگانبمبمنفجرکندتاامنیت
ایــنراهپیماییهــاازمیــانبــرودومردم
دیگرجرأتنکنندبهخیابانهابریزند!
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زندگی نامه تاریخی

امیر خستگی ناپذیر
کتاب »امیر خســتگی ناپذیر: 
زندگی نامه سرلشــکر شهید 
ولــی الله فلاحی« اثــر احمد 
حســینیا را انتشــارات مرکز 
اسناد انقلاب اسلامی منتشر 

کرده است.
سرلشکر شهید ولی الله فلاحی 
از جمله افراد تأثیرگذاری بود 
که در یکــی از مقاطع بحرانی 
و پرآشوب، در خدمتگزاری به 

انقلاب اسلامی، خوش درخشــید و دریغا که دست گلچین 
روزگار او را امان نداد. شهید فلاحی، با موافقت شورای عالی 
انقلاب بــه فرماندهی نیــروی زمینی و پــس از چندی به 
ریاست عالی ستاد مشترک منصوب شــد؛ سپس از جانب 
حضرت امام)ره(، بعد از عزل بنی صدر اختیارات فرماندهی 

کل قوا به وی تفویض شد. 
در آن زمان ارتش و کشور با موانع و مشکلاتی از این دست 
روبــه رو بود؛تبلیغ و ترویج شــعار انحلال ارتــش، بدبینی 
توده های مردم به سران ارتش، عدم اجرای مقررات و انضباط 
در ارتش، ایجاد تردید و اغتشاش توسط عناصر گروهکی و 
وابستگان مستقیم و غیرمستقیم به آمریکا در صفوف و بدنه 
ارتش، طرح توطئه های مختلف همانند طرح کودتای نوژه 
و... اغتشــاش و آشوب در کردســتان و آذربایجان )همانند 
حمله و یورش به پادگان های سنندج ـ نقده ـ مریوان، پاوه( 
اغتشاش در گنبد، خوزستان و... و تنها 3ماه پس از انتصاب به 
ریاست ستاد، یورش و تجاوز وحشیانه رژیم عراق به مرزهای 
کشورمان... اما وی با ایمان به انقلاب اسلامی و رهبری آن با 
تلاشی شبانه روزی هر آنچه را در توان داشت در طبق اخلاص 

نهاد و هرجا به وجودش نیازی بود، حضور یافت.
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این بازیگر به وقفه 2سال برگزاری جشنواره به خاطر 
کرونا اشــاره می کند: »همانطور که به سریال سازی 
و کار کودک در تلویزیون نیاز داریم، به تئاتر کودک 
هم نیازمندیم. من به عنوان فعال این حوزه هر زمان 
از جلوی تئاترشهر و تالار وحدت می گذشتم با دیدن 
چراغ های خاموش آنجا دلم می گرفت.« این کارگردان 
تئاتر می گوید: »برخی معتقدند در شرایط فعلی تئاتر 
ضرورتی نــدارد اما باید به این باور برســیم که حال 
مردم با فعالیت های هنری مانند تئاتر بهتر می شود. با 
تماشای تئاتر، حال ما و بچه هایمان خوب می شود و 
یک خانواده به آرامش نسبی می رسد؛ بنابراین نباید 

این موضوع را دست کم بگیریم. « 

جذابیتی برای تئاتر کودک و نوجوان 
از دیگر موضوعاتی که داور جشــنواره به آن اشــاره 
می کند، جذابیت کارهای کودک و نوجوان اســت؛ 
جذابیتی که باعث تعامل و ارتباط با کودکان و نوجوانان 
می شود. وی عنوان می کند: »حالا که جشنواره کودک 
دوباره آغاز به کار کرده مسئولان به خاطر آینده بچه ها، 
این حوزه را بیشتر جدی بگیرند و امکان اجرا در طول 

سال برای فعالان این حوزه فراهم شود.« 

جای خالی پژوهش برای تئاتر نوجوان
علــی پاکدســت از هنرمندان 
تئاتر عروسکی که در این دوره 
داوری بخش مسابقه جشنواره 
را برعهــده دارد، به جای خالی 
پژوهش در این حوزه اشاره می کند. پاکدست می گوید: 
»تولید اثر نمایشی برای نوجوانان بسیار دشوار است، 
به دلیل کمبود ساختار دراماتیک تعریف شده و دقیق، 
تحقیق و پژوهــش در این عرصه ضروری اســت.« 
علی پاکدست با اشــاره به اینکه جشنواره ها محلی 
برای نشــان دادن تلاش هنرمندان است، می افزاید: 
»نمایش ها در طول سال با اســتقبال مواجه شده، 
موفقیت هایی کسب کرده و سرانجام به جشنواره راه 
یافته اند. آثاری که به جشنواره تئاتر کودک و نوجوان 
راه پیدا می کنند به دلیل داشتن پارامترهای مطلوب 
می توانند الگوی مناســبی برای فعــالان این حوزه 
باشند.« البته این هنرمند معتقد است که تأثیرگذاری 
وظیفه اصلی جشنواره نیست و این کار به زمان زیادی 
نیاز دارد، ایجاد تحول در تئاتر کودک و نوجوان باید بر 
عهده نهادی باشد که تصمیم گیری و برنامه ریزی در 

این حوزه را بر عهده دارد.

شاخصی برای تئاتر نوجوان نداریم
پاکدست به شاخصه های تئاتر نوجوان اشاره کرده 
و توضیح می دهد:»هنوز تئاترهای شاخصی برای 
این گروه ســنی عرضه نشــده چرا که نوجوان ها 
کمبودهای زیادی دارند و یکی از این محرومیت ها 

تئاتر و فیلم است. باید برای این حوزه برنامه ریزی 
شود، نوجوانان در مرز بین کودکی و بزرگسالی یعنی 
یکی از حساس ترین دوره های زندگی هستند و اگر 
به آن توجه نشود ممکن است راه را اشتباه بروند.« 
وی با بیان اینکه در این ســن ســردرگمی وجود 
دارد، اضافه می کند: »نوجوانان نیاز به الگوسازی 
دارند و باید الگویی برای آنها تعریف شود تا بتوانند 
مسیر درست زندگی را انتخاب کنند. در حوزه آثار 
نمایشی کودک، الگوها و ساختارهای دراماتیک 
وجود دارد که از آنها پیروی می شــود اما به دلیل 
کمبود ساختار دراماتیک تعریف شده و دقیق، نیاز 
به تحقیق و پژوهش در این عرصه ضروری است. 
باید نمایشنامه هایی در حوزه تئاتر نوجوان نوشته 
شود تا الگوهای قوی در این زمینه داشته باشیم؛ 
علاوه بر این تعداد آثار تولیدی در بخش پژوهش، 
نمایشنامه و آثار نمایشی نوجوان اندک است و نیاز 

به توجه جدی دارد.« 

آموزش در دل تئاتر
یکــی دیگــر از نمایش های 
شــرکت کننده در این دوره 
»دزد لالایــی« به کارگردانی 
آرش شریف زاده است؛ نمایشی 
که به رعایت بهداشت فردی می پردازد و به گفته 
کارگردانش شیوه آموزشی دارد. این کارگردان از 
پرهزینه بودن تولیدات در حوزه کودک می گوید: 
»تئاتر کودک و نوجوان یک کار معمولی نیســت 
و حتما باید رنــگ، فرم، گریم، لباس و... داشــته 
باشد تا فضا را برای ارتباط بهتر کودکان مهیا کند 
درصورتی که در کار بزرگســال بــا حداقل دکور 
می توان منظور را رســاند. در زمــان همه گیری 
بیماری کرونا شــرایط گروه های تئاتری بســیار 
سخت بود و به لحاظ هزینه ای در مضیقه بودند اما 
هم اکنون و با کمرنگ شدن این ویروس وضعیت 
 مطلوب تر شده و نمایش های بیشتری در سالن ها

 اجرا می شوند.«
این کارگردان بــا بیان اینکــه در نمایش کودک 
علاوه بر توجه بــه رنگ و نور باید بــه نقاط اوج و 
فرود نمایش هم توجه شــود، می افزاید: »صرف 
کار کردن در مهدکودک به معنی شناخت کودکان 
و تولید نمایش برای آنها نیست. باید با دقت و توجه، 
ویژگی های کودکان را شناخت و متناسب با آنها 
برایشــان کار تولید کرد. متأسفانه نگاه به نمایش 
کودک سخیف و سطحی است و ذهنیت درستی 
وجود ندارد. در چند سال اخیر، در کنار نمایش های 
ضعیف که از عروسک های قدیمی در آن استفاده 
می شــود، تئاترهایی که کاملا حرفه ای و به روز و 
حتی گاهی بهتر از کارهای بزرگسال هستند هم 

در حال تولید است.«

وقتیتلاشهادیدهنمیشود
»مریم سعادت« و » علی پاکدست« از ضعف های تولید تئاتر کودک و نوجوان می گویند

اهمیت گردآوری اطلاعات تئاتر کودک و نوجوان

تاریخ، همواره بزرگ ترین آموزش ها را برای سیاستگذاری ها، رسیدن به 
راهکارها و رویکردهای فعالیت های مختلف ازجمله برگزاری جشنواره 
به ما می دهد، بنابراین جمع آوری آنچه در گذشته انجام شده، همواره 
می تواند یاور و راهگشای مدیران و برگزارکنندگان جشنواره های هنری 

و همچنین فعالیت های مشابه در آینده باشد.
مطرح کردن سؤالاتی چون اینکه چگونه به این نتیجه رسیده ایم که باید 
جشنواره داشته باشیم؟، چه اوج و فرودهایی را پشت سر گذاشته ایم؟ 
و در دوره های بعد، چه مسیری بهتر اســت؟ هدف اصلی تولید این 
پژوهش هستند بنابراین تولید تاریخچه جشنواره های تئاتر کودک، از 

این رو اهمیت خود را نشان می دهد.
متأسفانه در ایران، مسئله مستند سازی ، حفظ اسناد و فعالیت های 
انجام شده، هیچ گاه جدی گرفته نشده است. در واقع، این عادت بدی 
است که بسیاری از ما، در مکتوب کردن و نگهداری اسناد و آمار، بسیار 
سستی می کنیم و گاهي آن را نادیده می گیریم. بنابراین پژوهشگر 

ناگزیر است که کار طاقت فرسای جســت وجو در نشریات، نامه ها، 
کاتالوگ ها، اینترنت و منابع متفرقه را مورد توجه قرار دهد، تا بتواند 
به یک جمع بندی مناسب برای ارائه دست پیدا کند. همین موضوع 
بهانه ای شد که بخواهیم برای جشــنواره بین المللی تئاتر کودک و 
نوجوان که 26دوره از آن می گذرد و حالا در دوره بیست وهفتم هستیم، 
کتابی کامل و جامع گردآوری و منتشر کنیم. بر همین مبنا نیز برای 
تولید این کتاب، بولتن ها، کاتالوگ هــا، مصاحبه ها و گفت وگوهای 
شفاهی با دبیران، مدیران و هنرمندان شــرکت کننده در دوره های 

مختلف را جمع آوری، و تدوین کرده ایم.
این پروژه بالغ بر 6 ماه طول کشید البته در ابتدای امر قرار بود که این 
اثر، برای تاریخ اولیه جشنواره یعنی اسفند 1400آماده شود اما با به 
تعویق افتادن جشنواره، بخش های جدیدی نیز به آن اضافه شده است. 
به عنوان مثال فهرست کامل نام نمایش ها، شهرها و هنرمندان حاضر 
در جشنواره به این بخش افزوده شــد. بنابراین با جست وجو در این 
فهرست به سرعت می توان دریافت که چه نمایشی توسط چه کسی، 
در چه دوره ای از جشنواره حضور داشته و چگونه اجرا شده است؟ یا 

درصورت انتخاب، برگزیده چه بخشی بوده است.
با توجه به اینکه حدود 550نمایش در بخش های مختلف همه دوره ها 

حضور داشته اند، حجم گسترده اطلاعات و دشواری های جمع آوری 
آنها، کاملًا مشخص می شود. این هفتمین کتاب تاریخچه نویسی در 
عرصه تئاتر است و بیش از آنکه دغدغه شخصی خودم باشد، اهمیت 
زیادی برای ثبت در تاریخ تئاتر دارد. هنگام جمع آوری اسناد، برای 
تولید این کتاب، متوجه شدم که حتی برای آخرین دوره پیش از این، 
یعنی در دوره بیست و ششم نیز هیچ اقدامی در راستای مستند سازی  
و جمع آوری اسناد صورت نگرفته است، درحالی که امروزه می توانیم 
به راحتی از فضاهای اینترنتی برای ثبت و ماندگاری آن استفاده کنیم. 
با توجه به این شرایط، اکنون درنظر بگیرید که مثلًا جمع آوری اسناد 
دوره های آغازین در دهه70تا چه میزان، می تواند دشوار بوده باشد. 
متأسفانه هیچ گاه در هیچ دوره ای برای جمع آوری این اسناد و مدارک، 
برنامه ای وجود نداشته است و در پایان جشنواره، عموماً اسناد دچار 
پراکندگی شده و یا مفقود شده و از بین رفته شده است. بخش قابل 
توجهی از اسناد مورد توجه ما شامل فایل کامل خبرنامه ها، کاتالوگ ها 
و عکس های هر جشنواره بود و از آنجا که اضافه شدن این تصاویر به 
کتاب حجم آن را چندین برابر می کرد، از این کار منصرف شدیم. در 
ادامه اما برای حفظ و استفاده از آنها، این تصاویر و فایل ها، در سایت 
جشنواره بارگذاری شد که قابل دسترس برای عموم علاقه مندان است.

منوچهر اکبرلونگاه
پژوهشگر و منتقد

در نقد »مخاطب«
نیشتری به خود 

و جوالدوزی به دیگران
اول کلام باید گفت خودتخریبی شجاعت 
زیادی می خواهد و جابر رمضانی طی یک ماه 
گذشــته قربانی همین مسئله شــد. او در 
روایتی واقع نما، خود و رفتارش را در معرض 
قضاوت عموم قرار می دهد و اساســاً در کلام، ضمیر خویش را 
تخریب می کند. از یک کارگردان نسبتاً شناخته شده بدل به یک 
متعرض بیمار می شود که در آستانه فروپاشی است و همه  چیز 
تحت لوای نام واقعی اوست اما این یک روایت واقع نماست و خبری 
از یک واقعیت بیرونی نیست. از قضا همین مسئله منجر به آزار و 
اذیت های بعدی می شود. در نمایشی که نامش »مخاطب« است، 
این »نامخاطب« است که دست به قضاوت می زند؛ داوری کردن 
آنچه رخ نداده است، توسط آن کس که مخاطب نمایش نبوده 

است.
اما بیایید روی همیــن وجه خودتخریبی بایســتیم. مخاطب 
اقتباسی بســیار نزدیک به نمایشــنامه »مؤلف« تیم کراوچ، 
نویسنده بریتانیایی است. در آن نمایش نیز یک اتفاق بی برنامه 
منجر به فروپاشی مؤلف یا شــخصیت اصلی نمایش تیم کراوچ 
می شود. همانطور که در نمایش یک رفتار بی برنامه از سوی جابر 
رمضانی او را به سوی فروپاشی سوق داده است اما در این مسیر 
یک تغییر ساده برخی مفاهیم را تغییر می دهد، جایی که رمضانی 
نام مؤلف را از روی نمایشــنامه برداشته و جای آن را با مخاطب 
پر می کند. در نمایشــنامه کراوچ، این مؤلف است که دست به 
روایت رفتار خویش می زند و خودتخریبی خود را  با مؤلف بودگی 
خویش گره می زند اما در اجرای رمضانی میان این خودتخریبی 
و مؤلف بودگی یک فاصله می افتد و یک نام همه  چیز را به سوی 

مخاطب سوق می دهد.
از قضا تیم کراوچ در مقدمه متن مؤلف به یک مسئله مهم اشاره 
کرده است. او می نویسد: »امید این است که تماشاگران کم کم 
بالاخره این میل به دیدن گوینده را کنار بگذارند و به جایی برسند 
که خودشان برای خودشان کافی باشند«. این گفته کراوچ مرا به 
یاد کتاب بسیار جذاب »ضرورت تئاتر« اثر پال وودراف می اندازد؛ 
جایی که این استاد دانشگاه آمریکایی به این موضوع اشاره می کند 
در امر تئاتریکال، صرفاً مسئله تماشا کردن نیست. بخش نخست 
واژه تئاتر، یعنی »تئا« با کنش تماشاکردن هم معناست و لذا تئاتر 
عملی است وابسته به تماشا اما نه تنها تماشاکردن. وودراف تأکید 
می کند تماشاشدن نیز واجد اهمیت است و این تماشاکردن و 
تماشاشدن یک وضعیت تعاملی است. تماشاگر در یک تئاتر صرفاً 
تماشاگر نیست، او نیز تماشا می شود. حالا کراوچ نیز تقلا می کند 
تماشاگر نیز به جزئی از اجرا بدل و او نیز دیده شود. دقت کنید 
که می نویسد: »به جایی برسند که خودشان برای خودشان کافی 

باشد« اما آیا جابر رمضانی موفق به چنین مهمی می شود؟
پاسخ برای من منفی اســت. این موضوع به یک تجربه شخصی 
حین دیدن نمایش بازمی گردد؛ جایی که در ابتدا همانند متن 
کراوچ تماشاگران مورد خطاب قرار می گیرند و به اصطلاح تلاش 
می شود یخشان آب شود. به هر حال آنها در نمایشی نشسته اند 
که در ظاهر چیزی به اسم صحنه، دکور یا میزانسن وجود ندارد 
اما واقعیت آن است که این نمایش در کلیت اثری است کلاسیک. 
صحنه همان سکوهای تماشاگران است و رویداد در دل آنان رخ 
می دهد، پس باید »مخاطب« باور کند که در دل صحنه است. 
همه  چیز خوب پیش می رود تا جایی که ناگهــان دیوار چهارم 
فروریخته بنا می شود. دقت داشته باشیم که ابتدا به مخاطب گفته 
می شــود دیوار چهارمی وجود ندارد اما واقعیت آن است وقتی 
روایت تعرض و فروپاشی  شخصیت ها اوج می گیرد، دیوار چهارم 

نیز به سرعت بنا می شود.
جایی در نمایش - اجرایی که من در آن حضور داشتم - زنی فریاد 
زد »می شه تمومش کنید.« همه صدای زن را شنیدند. نگاه ها 
به سمت زن نیز سوق یافت. زن کمی »معذب« شده بود و توان 
شنیدن روایت نمایش را نداشت. جابر رمضانی در آن لحظه راوی 
بود. زن از او تقاضا می کند  که کمی مکث کند اما رمضانی بدون 
توجه به زن و حتی بدون دیدن زن به مسیر خود ادامه می دهد. 
او برنامه ای برای شــنیدن صدای زن ندارد. او در یک اســتبداد 
اجرایی آثار کلاسیک غرق شده اســت. پیش تر گفتم با وجود 
میزانسن متفاوت نمایش، اثر در نهایت کاری است کلاسیک. حالا 
این پرسش پدید می آید که چرا اجرایی با القای تعامل، بدل به 

وضعیتی استبدادی می شود؟
باید به اجرایي بازگردیم که جابــر رمضانی در متن اجرای خود 
بدان ارجاع می دهد: »نمی تونیم راجع بهش حرف بزنیم«. سال 
1396، در نقد آن اثر نوشتم: »حال به سراغ مخاطب برویم. آیا 
مخاطب نمایش، مخاطب همیشگی تئاتر است؟ اگر پاسخ آری 
باشد، باید پرسید چرا فروش دیگر نمایش ها پایین است؟ چرا این 
مخاطب مستعد، میان دیگر نمایش ها تقسیم نشده است؟ پاسخ 
روشن است. او برای سلبریتی آمده است. او آمده بازیگر محبوبش 
را ببیند. او جابر رمضانی را نمی شناسد«. در آن یادداشت رویه 
موجود را نوعی استبداد دانســتم و البته یادی کردم از آگوستو 
بوآل برزیلی که در یکی از مستبدترین دولت های قرن بیستم، 
رویه ای دمکراتیک در تئاتر جهان آفرید. وضعیت نمایش رمضانی 
نیز کمی ما را به یاد روش بوآل می اندازد اما او موفق نمی شود بوآل 
شود. رسیدن به رویه دمکراتیک سخت است. رویه دمکراتیک 
یعنی آنکه همانطور که در مقام بازیگر تماشا می شوی، تماشا هم 
بکنی. در اثر مخاطب که عنوانش چنین انتظاری را فرامی خواند، 
مخاطب تماشا نمی شود. او رها می شود. او نادیده گرفته می شود. 
در جریان نمایش دیدم نگار جواهریان تلاش می کند به مخاطبان 
نوعی از وضعیت فیزیکی را نشــان دهد. بخش قابل توجهی از 
تماشاگران نمی توانند آن را تماشــا کنند، از همین رو مجبور 
می شوند وضعیت متفاوتی به خود بگیرند و در نهایت تماشایی 
شوند اما این تماشایی شدن نادیده گرفته می شود. جایی فردی 
می خواهد چیزی بپرسد، می پرسد و بی پاسخ می ماند. نمایش در 
خود ناکامل می ماند. نمی تواند از خود کنده شود. درونی می شود 
و توانایی شکستن پوسته سختش را ندارد. برای همین است که 
مخاطب را پس می زند. در میانه نمایش می شد دید چگونه همان 
تماشاگران پرانرژی، خموده شده اند. آنها هیجان اولیه را از دست 
داده اند و مشغول دیدن روایتی هستند بی کنش. اگرچه روایت 
مهم است و تصویری از خشونت های فکرنشده اطرافمان می گوید 
اما مخاطب خود را رها شده می بیند. او تماشا نمی شود. در استبداد 
اجرا مجبور است صرفا تماشا کند، پس در میانه اثر افرادی صحنه 
را ترک می کنند. آنها ناامید شده اند چون رمضانی به آن جمله 

کراوچ کمتر توجه کرده است.

کمپرهای سیار 
برای اجرای تئاتر

رئیس کمیته برنامه های 
جنبی بیست و هفتمین 
جشــنواره بین المللــی 
تئاتر کودک و نوجوان از 
اعزام کمپرهای ســیار به 
شــهرهای دورتر از مرکز 
اســتان خبر داد و گفت: 
در راستای تحقق عدالت فرهنگی و برخورداری 
کودکان و نوجوانان از امکانات یکسان، کمپرهای 
سیار به 9 شهرستان  اســتان اعزام شده و برنامه 

اجرا می کنند.
 محمدمهدی کلهری به ایسنا گفت: »برنامه های 
متنوعی برای بخش جنبی درنظر گرفته شده که 
کم اهمیت تر از بخش اصلی و مسابقه جشنواره 

نیست«.
وی با بیان اینکه کامیون سیار نیز به همراه گروه 
نمایشی به تمام شهرســتان ها سفر کرده و برای 
کودکان و نوجوانان برنامــه اجرا می کند، افزود: 
»سهم هر شهرستان از جشنواره، 4 اجرای کودک 
است و هر شهرستان یک مراسم افتتاحیه دارد 
که فضای شادی، نشاط و امید را بین کودکان و 
نوجوانان تقویت خواهد کرد. عروسک های بلند 
قامت نیز اجراهایــی در ۸ نقطه از مناطق کمتر 
برخوردار شــهر با محتوای نمایش های شــاد و 

کودکانه انجام می دهند.«

ادواردو در حوزه هنری
نمایــش »ادواردو« براســاس 
نمایشنامه ای از زندگی ادواردو 
آنیلی نوشته راحیل سرهنگی 
و به کارگردانی ابوالفضل عشرب 
تیرماه در تماشاخانه مهر حوزه 

هنری روی صحنه می رود.
به گزارش همشهری، ادواردو 
آنیلی تنها پسر جیانی آنیلی 
و مارلا کاراچیلو در سال1954 
به دنیا آمد. او که تنها وارث ثروت عظیم خاندان آنیلی محسوب 
می شــد، بعد از ورود به دانشــگاه و تحصیل در رشته ادبیات 
مدرن و ادیان شناسی با اخذ مدرک دکتری با دین اسلام آشنا 
می شــود و بعد از پذیرش آن خودش را در برابر مخالفت ها و 
فشــار خانواده قرار می دهد. پدرش جیانی آنیلی سرمایه دار 
و کارآفرین ایتالیایی، مالک گروه سرمایه گذاری اکســور و 
مالک کارخانجات اتومبیل سازی فیات، فراری، مازراتی، آلفا 
رومئو، لانچیا، آبارت، اویکو به همراه چندین کارخانه تولید 
قطعات صنعتی، چند بانک خصوصی، شــرکتهای طراحی 
مد و لباس، روزنامه های لاســتامپا و کوریره دلاسرا، باشگاه 
اتومبیل رانی فراری و باشــگاه فوتبال یوونتوس بود. عشرب 
درباره روند تولید نمایش ادواردو توضیــح داد: »حدود یک 
سال و نیم است که طرح اولیه را زدیم و در روند تحقیقات متن 
مورد بازنویســی قرار گرفت و مورد تأیید برخی استادان قرار 
گرفت. از اوایل بهمن تمرین را شــروع کردیم و از تیر اجرای 
عمومی اثر را شروع می کنیم. طرح اولیه را من به خانم سرهنگی 
دادم و در ابتدا زیاد با شخصیت ادواردو آشنا نبودیم که به مرور و 
طی این چند ماه ما و بازیگران با این شخصیت آشنا شدیم.« این 

نمایش هر شب ساعت 1۸:30روی صحنه می رود.

تراژدی مکبث و گل به خودی 
کامران تفتی

»تراژدی مکبث« اثری اســت 
که با دراماتورژی و کارگردانی 
مهدی اصغریان و با رویکردی 
متفاوت از اثر ویلیام شکسپیر، 
از 23 مــرداد در پردیس تئاتر 

شهرزاد روی صحنه می رود.
نبرد قدرت و عشق روی صحنه 
توسط کاراکتر خدایگان زئوس 
و آفرودیــت )الهام گرفتــه از 
اســاطیر یونان باســتان( به عنوان اصلی ترین درونمایه این اثر 
اســت که با رویکردی آگاهانه نســبت به خلقت و هبوط انسان 
ارائه می شود.  این نمایشنامه جاویدان، ابعاد آسیب جسمی و آثار 
منفی روحی-روانی جاه طلبی سیاسی  را برای کسانی که به دنبال 
 نفس قدرت هســتند  به  بهترین شــکل دراماتیزه کرده است.

اولین اجرا از این نمایشــنامه که احتمالاً شکســپیر هم در آن 
به ایفای نقش پرداخته اســت؛ به آوریل ســال 1611 میلادی 
برمی گردد که بنا به شرح مکتوب سیمون فورمن )منجم،طبیب و 
گیاه شناس انگلیسی دربارِ ملکه الیزابت اول(، در تئاتر جهان واقع 

در لندن اجرا شده است. 
همچنین کامران تفتی با نمایش »گل به خودی« به کارگردانی 
محمد خانحسینی در عمارت نوفل لوشاتو روی صحنه می رود. گل 
به خودی به کارگردانی محمد خانحسینی قرار است از 5 تیر ماه 
در عمارت نوفل لوشاتو به صحنه برود. کامران تفتی، مونا  کرمی، 
دُنا تارفی و دریا مقبلی بازیگران این نمایش هستند. موضوع این 
نمایش برگرفته از یک موضوع ملتهب اجتماعی است که تمامی 
اقشار جامعه با آن در ارتباط هستند. این نمایش از 5 تیر هرشب 

ساعت 21:15 به صحنه می رود.

صحنه

صحنه

جشنواره

احسان زیورعالم؛ روزنامه نگاریادداشت

تئاتر در طول همه این سال ها با مشکلات زیادی دست به گریبان بوده 
است وبه دنبالش تئاتر کودک بیشترین مشکلات را دارد. گروه های 
فعال در این حوزه همیشه از کمبود تماشاخانه های تخصصی برای 
اجرا و عدم حمایت و نادیده گرفته شدن جز منتقدان اصلی هستند و تنها جایی که می تواند تولیدات این 
گروه ها را داشته باشد، جشنواره تئاتر کودک و نوجوان است؛ تولیداتی که شاید بتواند بیشترین تأثیر را در 
اثربخشی و آگاهی همراه داشته باشد اما همیشه کمترین توجه و حمایت را داشته است. بیست و هفتمین 
جشنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان سال هاست که در همدان برگزار می شود، بعد از چندبار تعویق 
در برگزاری این جشنواره، امسال همدان از اول تیرماه میزبان گروه های نمایشی است و جشنواره با شعار 

»تئاتر، پرواز پروانه های خیال« در این شهر برگزار می شود.

موضوعات نادیده گرفته شده
در ایــن دوره از جشــنواره 
سیدمهرداد کاوسی حسینی 
با نمایش »شهر کوچولوترها« 
حضور دارد. وی معتقد است 
که جشنواره طی ســال ها برگزاری، تأثیر خود را 
روی مخاطبان خردســال، کــودکان، نوجوانان و 
حتی خانواده ها، به جا بگذارد. این تأثیر در کارهای 
آموزشی و پژوهشی، بسیار شاخص تر است تا جایی 
که بخشی از این اثرگذاری ها قابل مشاهده است؛ 
بنابراین می توان گفت که این جشــنواره یکی از 
شاخص ترین رویدادهای هنری در کشور ماست که 
تأثیرات و بازخوردهای خوبی به دنبال داشته است.  
این کارگردان که در بخش نمایش خیابانی حضور 
دارد؛ درباره اجرایش به همشهری می گوید:»در این 
نمایش مشکلات جامعه کودکان و نوجوانان کوتاه 
قامت را در سطح اجتماع و به صورت فضای کمدی 
بررسی کردیم. مشکلات مختلف این قشر شامل 
امکانات مدرســه ای که در آن تحصیل می کنند تا 
مباحث دیگر مورد بررسی قرار گرفته است.« وی 
به حضور هنرمندان توان یاب در جشــنواره اشاره 
می کند و این اتفاق را مثبت دانســته و می گوید: 
»چندین سال است که در جشنواره، در قالب های 
مختلف بازیگری و کارگردانی حضور دارم اما همواره 
دوست داشتم که به شــکلی متفاوت در جشنواره 
حضور پیدا کنم و بتوانم بخشی از توانایی های افرادی 
چون کوتاه قامتان عزیز را به جامعه نشــان دهم. 
متأسفانه تا امروز کمتر به این عزیزان که بازیگران 
خوبی نیز هستند، پرداخته شــده است. بنابراین 
حضور در این دوره، بســیار مثبت و امیدوارکننده 
اســت. ما در ســطح کشــور کودکان و نوجوانان 
توان یاب بســیاری داریم؛ بنابراین نادیده گرفتن 
این افراد در رویدادهای مهمی چون جشنواره تئاتر 
کودک و نوجوان، باعث سرخوردگی آنان می شود. 
این اثر سعی دارد به کودکان و نوجوان، این معنا را 
برساند که تفاوت های دیگران را نیز مورد توجه قرار 
دهیم و در کنار این افراد، باانگیزه و تلاش به سمت 
رفع مشکلات قدم برداریم زیرا نادیده گرفتن این 

گروه از افراد جامعه، قابل پذیرش نیست.« 

تجهیز سالن های میزبان
تجهیز سالن های نمایشی یکی از خواسته های این 
کارگردان است. وی معتقد است که باید فضای درنظر 
گرفته شده به یک جشــنواره بین المللی از حداقل 
امکانات برخوردار باشــد. کاوس حسینی همچنین 
اضافه می کند: » باید اجازه دهیم که فکرهای جوان تر 
آثاری را متناسب با دنیای امروز تولید کنند و از آثار 
سالیان دور فاصله بگیرند. البته در بسیاری مواقع این 
اتفاق رخ داده و امیدوارم که این نگاه در طول دوره های 

آینده افزایش پیدا کند.«

هنرمندان؛ اعتباری برای جشنواره
مریم ســعادت در این دوره از 
جشنواره یکی از داوران بخش 
کودک است. وی با عنوان این 
مطلب که با تماشای تئاتر، حال 
ما و بچه هایمان خوب می شــود، بنابراین نباید این 
موضوع را دست کم بگیریم، به همشهری می گوید: 
»معمولا نمایش های شــاخص که در سراسر سال 
اجراهای خوبی دارند در این جشنواره شرکت می کنند. 
فعالان تئاتر کودک که طی چندین سال اعتبار برای 
خود کسب کرده اند در این رویداد حضور دارند و در 
بین جوان ترها نیز هنرمندانی هستند که تعدادی از 
کارهای کودک تلویزیون و سینما به وسیله آنها شکل 
می گیرد.« سعادت با بیان اینکه تأثیرات جشنواره تئاتر 
کودک و نوجوان بر حوزه تئاتر کودک کشور قابل قبول 
اما ایده آل ما نیســت، توضیح می دهد:»تأثیرگذاری 
جشنواره می بایست خیلی بهتر و بیشتر از آنچه هست 
باشد که البته مقصر این اتفاق تنها جشنواره نیست. 
فعالان حوزه تئاتر کودک و نوجوان باید در سالن های 
استاندارد و خوب اجرا داشته باشند درحالی که معمولا 
این ســالن ها را به گروه های کودک نمی دهند و این 

شرایط باعث افت توان کار آنها می شود.« 

حمایت ها کافی نیست
یکی از صحبت هایی که خیلی از فعالان این حوزه به 
آن اشاره می کنند این است که حمایت از تئاتر کودک 
و نوجوان تنها با برگزاری یک جشنواره در طول سال 
محقق نخواهد شد؛ مریم سعادت هم بر این باور است. 

 فهیمه پناه آذرگزارش
روزنامه نگار
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